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Sînt încredințat că și în vii
tor, femeile din patria noastră 
— muncitoare, țărănci, inte
lectuale, fără deosebire de 
naționalitate — vor acționa cu 
întreaga energie și pricepere 
pentru a-și îndeplini cu cinste 
înaltele îndatoriri ce le revin 
atît în viața economică și so
cială cit și în creșterea și 
educarea tinerelor generații, 
în asigurarea tinereții și vigo
rii națiunii noastre socialiste, 
aducînd o contribuție tot mai 
însemnată la înfăptuirea cu 
succes a politicii interne și ex
terne a partidului, a hoțărîri- 
lor Congresului al Xl-lea, la 
transpunerea în viață a lumi
nosului Program de făurire a 
societății socialiste multilate
ral dezvoltate și înaintare a 
României spre comunism.

NICOLAE CEAUȘESCU 

din mesajul adresat 
cu prilejul sărbătoririi 
„Zilei internaționale 

a femeii"
ION VLASIU — Portretul unei femei

• Este primăvară, este martie și 
florile, pe care le dăruim în a- 
ceastă a opta zi a lunii, mamelor 
și soțiilor noastre, tovarășelor de 
muncă și de viață, sînt semnul 
celor mai alese simțăminte și 
gînduri, sînt semnul recunoștin
ței și prețuirii noastre • Din 
suita spectacolelor omagiale ce au 
loc în întreaga țară menționăm 
concertul organizat duminică di
mineața, în Sala Dalles, de Uni
versitatea cultural-științifică din 
București și Filarmonica „George 
Enescu“, concert intitulat „Cîn- 
tec pentru tine“ • Oamenii 
muncii din industria bucureștea- 
nă au înscris în bilanțul pe pri
mele două luni ale anului o pro
ducție industrială suplimentară 
în valoare de aproape 250 mili
oane- lei 0 Starea foarte proastă 
a drumului care face legătura în
tre Agnita și Chirpăr (jud. Sibiu) 
continuă să micșoreze parcul de 
autobuze care funcționează pe a- 
cest traseu ® Lucrătorii întreprin
derii de rețele electrice din Su
ceava, care beneficiază începînd 
cu 1 martie de majorarea retri
buției, vor primi în plus, pînă la 
finele anului, peste 3,7 milioane 
lei • în primăvara aceasta ur
mează să se planteze pomi și ar
buști fructiferi pe 3 440 hectare 
și să se execute lucrări de mo
dernizare pe 6 380 hectare, su
prafețe mai mari aparținînd ju
dețelor Argeș, Buzău, Mehedinți 
și Satu Mare • Tînărul colectiv 
al întreprinderii mecanice Bă- 
ilești, una dintre cele mai noi 
unități din industria Doljului, a 
înregistrat în acest an unii din
tre cei mai buni indicatori eco
nomici cantitativi și calitativi 
din județ • Pe o porțiune din Ga
lea Armatei roșii (Arad) au fost 
trase niște cabluri electrice. De
sigur, pentru că erau necesare, 
însă pe porțiunea respectivă, în 
urma acestei lucrări au rămas 
noroiul și cîteva sănătoase bu
căți de beton care fac stradă 
impracticabilă • Și o știre de ulti
mă oră: magazinele noastre de ar
ticole electrocasnice oferă gospo
dinelor noi produse ca : minima- 
șina de spălat, rufe, un nou tip 
de mașină de cusut electrică, 
minirobot pentru bucătărie.

Un an cu toate zilele sale

precum 8 Martie
E martie, e primăvară, e chiar 8 Mar

tie și ziua celor mai frumoase gînduri 
de închinat femeii. Ziua aceasta pri
mește cu fiecare an simboluri și înțele
suri noi și e drept să fie așa fiindcă în 
viața femeilor lumii, în viața-femeii ro
mâne se petrec mari schimbări, iar 
schimbările aproape că nici nu așteaptă 
anul să se întîmple și să-și arate în
dreptățirea, puterea, viitorul. Spunem 8 
Martie și gîndim devotament, hărnicie, 
frumusețe. Scriem și vorbim laudă fe
meilor lumii, dar simțim căldură sufle
tească ăvînd înainte chipul mamei, al 
soției și al surorilor, al copilelor noas
tre, al femeilor alături de care muncim 
și trăim aici, în România tuturor acestor 
ani de socialism, într-o țară unde e- 
manciparea femeii e un fapt clădit pe 
fapte, în care egalitatea în drepturi a 
femeilor cu bărbații e realitate. Femeia, 
căreia îi cinstim de 8 Martie întreg 
sublimul existenței sale omenești, este 
în România un om demn, cu un statut 
social demn, nediscriminatoriu, cu acces 
la toate profesiile și la toate drepturile 
cetățenești înscrise în Constituție. în 
România, egalitatea în drepturi cu băr- 
bătul are drept rezultat faptul că mun
ca femeii este un foarte important fac
tor de progres în toate domeniile vieții 
economice și sociale, că munca ei este 
prețuită la valoarea reală. în ansamblul 
economiei naționale, din totalul celor 
care muncesc cu brațele și cu mintea 
— cum minunat zice un cuvînt al vre- 
milor moderne — femeile reprezintă 44 
de procente. Sînt industrii în care fe
meile ajung să aibă un rol din ce în ce 
mai însemnat și, ca o consecință dreaptă 
a acestui rol, virtuțile naturii lor dau o 
calitate nouă industriilor. Sînt ramuri 
industriale de neconceput aproape fără 
munca femeii, atît în conducere și con

cepție, eît și direct în producția bunu
rilor materiale. Dacă la 8 Martie simți
rea noastră de bărbați ne îndeamnă să 
mulțumim femeii, mai presus de orice, 
femeie și rost al vieții, dacă ființa celor 
mai mulțl dintre noi poartă pentru fe
meie un simțămînt de martie în toate 
lunile anului, statisticile spun mai con
vingător decît orice cuvînt de simpatie 
ce se întîmplă în societate, cum are loc 
schimbarea și cum ajung femeile să fie 
într-adevăr forță socială conștientă, ac
tivă, îndrăznind continuu mai binele, 
în unele industrii grele și importante, 
cum sînt cele ale construcțiilor de ma
șini și chimică, femeile reprezintă 21 
și respectiv 35 la sută din tot persona
lul muncitor. Acestea sînt cifre ale mo
mentului. Dacă cercetăm ponderea fe
telor în programele de învățămînt d< 
toate gradele și pentru absolut toate 
profesiile, vom băga de seamă că atît 
în industriile amintite cît și în alte cî
teva, purtătoare ale progresului tehnic 
— electronică, electrotehnică, mecani
că fină — numărul femeilor este într-o 
sensibilă creștere. E firesc să aflăm că 
astăzi lucrează în industria confecțiilor, 
a textilelor, în poligrafie și agricultură, 
în telecomunicații, în învățămînt, cul
tură, artă și ocrotirea sănătății mai 
multe femei decît bărbați, cum tot atît 
de firesc este ca și în anii ce vin într-o 
seamă de profesiuni munca femeii să 
fie mai prețuită decît aceea a bărbatu
lui. Dar iată că statisticile învățămîntu- 
lui general și profesional ne spun lim
pede cum se desăvîrșește ideea de e- 
galitate, cum se perfecționează acest 
proces. în anul școlar 1976—1977 ponde
rea fetelor în învățămîntul liceal era 
de 46%, în cel profesional de 38%, în 
învățămîntul superior de 44% — din 
care 31% în cel tehnic, 61% în cel me-
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Stea de soartă
Că nu mi-a fost sortit să fiu bărbat 
De steaua mea ursită-a fi femeie, 
Ursită, deci, pe-un blind înlăcrimat 
Tărîm a! vieții clipa să-mi scînteie,
Cu jinduiri de bărbătești puteri 
Și-n trup cu dulci piraie de candoare, 
Mă leg să-ți dau, destin al meu, ce-mi ceri : 
Tăria gingășiilor de floare.
Că n-am putut să fiu născut bărbat, 
Ci vieții mumei mele prelungire, 
Cu murmure de flăcări m-am rugat 
De steaua mea, să ard în veșnicire.
In luminînd cu alb de crin ales
Și roșu-adinc, de patimi, zări de vremuri 
Frumos destin, cînd fi-va lin să ies 
Din visul tău și-atunci să mă cutremuri I 
Bogat mi-ai fost și mă închin zicînd 
Cîntarea mea de ziuă și de noapte 
Și sfînt îmi ești că dorul mi-e flămind 
Și carnea mea miroasă-a prunci și-a lapte. 
Frumos destin, din calea ta nu fug — 
Alătur brațu-mi de un braț pereche 
Și mina-mi string pe coarnele de plug. 
La fel făcea străbuna mea străveche.
Mai vreau să știu ceva din ce nu știu 
Simțirii vreau să-i sap in adincime.
Vreau curăția mea să nască fiu 
Cum n-a avut pe lumea asta nime.
Că nu mi-a fost sortit să fiu bărbat 
Dintr-un capriciu-al intimplării numa' 
Nebun destin, fii binecuvintat I 
Ega!ă-n dăruire mi-e doar huma.
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B PATRIA, CABINETUL DE LUCRU AL PREȘEDINTELUI

PRIMIRI LA TOVARĂȘUL NICOLAE CEAUȘESCU
Activitatea multiplă și susținută pe care 

țara noastră, președintele Republicii So
cialiste România o consacră zi de zi pro
blemelor relațiilor României cu lumea a 
fost ilustrată și în această săptămînă de 
o serie de primiri ia tovarășul Nicolae 
Ceaușescu. Contacte politice ce constituie 
expresia cea mai directă a unei politici 
caracterizată printr-un amplu dialog cu 
toate țările lumii, a unei permanente pre
ocupări de a analiza și afla soluții con
structive la o serie de probleme de in
teres reciproc, de a contribui la pacea și 
progresul omenirii.

In seria acestor contacte am consemna, 
cronologic, primirea în după-amioza zilei 
de 2 martie a ministrului comerțului din 
Marea Britanie, Edmond Dell, care a fă
cut o vizită în țara noastră la invitația 
Ministerului Comerțului Exterior și Coope
rării Economice Internaționale.

Ministrul britanic a arătat că Maiesta
tea Sa regina Elisabeta o ll-a așteaptă 
cu mult interes realizarea vizitei oficiale 
de stat a președintelui Nicolae Ceaușescu 
în Marea Britanie și a exprimat, în nu
mele guvernului britanic, convingerea că 
această vizită va marca un eveniment de 
mare importanță, care va contribui la 
dezvoltarea colaborării reciproce. Tot
odată, oaspetele a transmis tovarășului 
Nicolae Ceaușescu din partea primului 
ministru, James Callaghan, tin salut cor
dial șî cele mai bune urări.

In cadrul convorbirii Io care au luat 
parte și unii oameni de afaceri care l-au 
însoțit pe ministrul britanic au fost subliniate 
dezvoltarea pozitivă a bunelor raporturi 
dintre România și Marea Britanie, dorin
ța și hotărîrea de a extinde șî diversifica 
în continuare cooperarea economică, in
dustrială și tehnico-științifică, schimburile 
comerciale bilaterale, conlucrarea in di
verse domenii de interes reciproc. Așa 
cum s-a reliefat în cursul convorbirii, dez
voltarea pe boza unor principii noi, de 
egalitate, respect și avantaj reciproc a 
relațiilor româno-britanice este atît în fo
losul ambelor țări și popoare, cît și al 
cauzei păcii și înțelegerii internaționale, 
afirmării spiritului nou in relațiile dintre 
state, in legătură cu aceasta, a fost rele
vată importanța abordării în spirit realist 
și constructiv a problemelor edificării unui 
sistem trainic de securitate în Europa. 
Schimbul de vederi a scos în evidență, 
de asemenea, necesitatea lichidării sub
dezvoltării, a decalajelor economice din
tre țări, aceasta impunînd statornicirea 
unor relații de egalitate și echitate între 
state, instaurarea unei noi ordini econo
mice internaționale care să asigure pro
gresul fiecărei națiuni, progresul civiliza
ției umane.

In dimineața zilei de 3 mortie, pre
ședintele Republicii Socialiste România, 
tovarășul Nicoiae Ceaușescu, a primit pe 
participanții la masa rotundă pe teme 

economice, organizată la București în 
colaborare cu Asociația „Business Inter
national" — președinți, directori generali, 
experți și specialiști ai celor 30 de so- 
cietăți, companii și firme membre ale 
asociației, din S.U.A., Japonia, Europa 
occidentală.

în numele membrilor Asociației „Busi
ness International", președintele Efliott 
Haynes a exprimat călduroase mulțumiri 
șefului statului român pentru întrevederea 
acordată. Subliniind interesul pe care 
asociația îl manifestă față de extinderea 
relațiilor economice cu România — scopul 
dezbaterii desfășurate la București fiind 
acela de a studia posibilitățile de cola
borare, de a stabili în comun acțiuni și 
proiecte de cooperare viitoare, precum și 
mijloacele practice pentru realizarea lor 
— președintele asociației a menționat că, 
după întîlnirea cu președintele Nicolae 
Ceaușescu, membrii asociației urmează să 
viziteze diferite instituții și obiective eco
nomice pentru a discuta la fața locului 
o serie de proiecte, care, odată înfăptuite, 
vor face ca eforturile depuse în vederea 
organizării acestei mese rotunde să fie 
mai mult decît justificate.

Arătînd că o trăsătură caracteristică o 
ultimei jumătăți de secol a constituit-o 
interdependența crescîndă, economică, so
cială și politică, între toate națiunile lu
mii, Elliott Haynes a relevat că membrii 
asociației sînt pe deplin convinși de ne
cesitatea liberalizării comerțului și a unei 
largi cooperări cu toate țările, indiferent 
de orînduirea lor socială, și a adăugat 
că, atunci cînd se va scrie istoria acestor 
ani, cu siguranță va fi marcată contri
buția personală deosebită a președintelui 
Nicolae Ceaușescu la promovarea coope
rării și înțelegerii între toate statele pla
netei noastre.

Președintele Nicolae Ceaușescu, adre- 
sîndu-se participanților, a exprimat satis
facția pentru organizarea acestei reuniuni 
pe probleme de schimburi comerciale și 
cooperare economică între reprezentanții 
societăților, companiilor și firmelor mem
bre ale asociației și organizații econo
mice din România. Șeful statului român 
o expus apoi pe larg politica de colabo
rare economică promovată de România 
cu toate statele lumii, subliniind că, în 
concepția țării noastre, o asemenea co
laborare — inclusiv sub forma cooperării 
în producție — constituie un factor de 
seamă in dezvoltarea tuturor statelor, con
tribuie la stabilitatea economică Interna
țională, la cauza păcii și destinde
rii. România ca țară socialistă șî țară 
în curs de dezvoltare, a arătat to
varășul Nicolae Ceaușescu, acordă o 
importanță deosebită statornicirii unor 
relații economice internaționale ba
zate pe principiile noi ale egalită
ții, echității și avantajului reciproc. In 
acest cadru — a reievat președintele 
României — țara noastră dezvoltă cu o 
serie de firme — unele prezente șl la ma

nifestarea organizată la București — re
lații largi și stabile de colaborare, cu re
zultate bune în multe domenii, acest fapt 
demonstrînd că, dincolo de deosebirile de 
orînduire socială, există posibilitatea rea
lizării unor acțiuni economice de mare 
amploare, reciproc avantajoase.

Programul de dezvoltare și modernizare 
economică continuă a României, politi
ca statului nostru de a aloca o mare par
te din venitul național pentru dezvoltare 
creează premise și presupune, în același 
timp, lărgirea continuă a cooperării sale 
cu celelalte state, cu firme străine, in
clusiv cu firme americane, preciza tova
rășul Nicolae Ceaușescu. Subliniind ne
cesitatea eliminării oricăror îngrădiri m 
defâșurarea cooperării și comerțului in
ternațional, tovarășul Nicolae Ceaușescu 
s-a referit și la relațiile economice româ- 
no-americane, arătînd că guvernul român 
acționează pentru înlăturarea oricăror dis
criminări, în special în acordarea clauzei 
națiunii celei mai favorizate, în exportul 
unor tehnologii modeme americane în 
România și, în general, în realizarea unei 
largi cooperări în domenii de interes 
comun. Șeful statului român a arătat că 
trebuie depășite concepțiile învechite, ne- 
realiste, precum și practicile discriminato
rii, barierele artificiale și tendințele de re- 
strîhgere a relațiilor în cadrul unor gru
pări economice închise, care împiedică 
buna desfășurare a raporturilor dintre 
state, că trebuie depuse eforturi pentru 
promovarea unui comerț cu adevărat liber 
și a unei cooperări egale între toate ță
rile, fără deosebire de orînduire socială.

Ca țară socialistă și ca țară în curs de 
dezvoltare — a arătat tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, expunînd cîteva considerente 
cu privire la necesitatea lichidării subdez
voltării — România participă intens ta 
acțiunea de făurire a unei noi ordini eco
nomice internaționale care să ducă la eli
minarea fenomenului subdezvoltării, ta 
așezarea relațiilor economice pe principii 
de egalitate șî echitate, care să permită 
desfășurarea unui comerț internațional fără 
îngrădiri. Aceasta ar contribui, totodată, 
ta întărirea stabilității economice mondiale, 
la practicarea de prețuri stabile, atît fa 
materiile prime, cît și fa produsele in
dustriale, accesul tuturor statelor ta teh
nologii care să permită ridicarea generală 
a gradului de civilizație al tuturor popoa
relor.

Abordmd această problematică, atît de 
actuală pentru epoca în tcare trăim, pre
ședintele României a relevat rolul princi
pal ce revine țărilor în curs de dezvoltare 
in ridicarea din punct de vedere econo
mic, și a arătat că România face eforturi 
proprii pentru a iichida starea de la care 
a pornit, pentru a se dezvolta rapid. In 
același timp însă, țara noastră susține cere
rile îndreptățite ale țărilor în curs de dez
voltare de a primi un sprijin mai puternic 
din partea statelor mai dezvoltate, moi cu 

seamă în domeniul accesului la tehnologii 
și ai promovării unor relații economice 
echitabile, in condițiile accentuării coope
rării economice internaționale, a subliniat 
președintele Nicolae Ceaușescu, este ne
cesar să se depășească unele practici în
vechite, iar activitatea companiilor inter
naționale să fie adaptată cerințelor dez
voltării economiilor naționale, respectării 
independenței și suveranității tuturor sta
telor.

Sînt idei cunoscute, afirmate cu nenu
mărate prilejuri în declarațiile și acțiunile 
de politică externă românească, idei puse 
în slujba dezvoltării și făuririi bunăstării 
popoarelor, idei și acțiuni slujind cauza 
destinderii, a cooperării și păcii intema- 
ționale.

Intr-o atmosferă cordială, prietenească, 
s-a desfășurat întîlnirea dintre președintele 
Nicolae Ceaușescu, secretar general al 
Partidului Comunist Român, și delegația 
Partidului Muncitoresc Unit (MAPAM) din 
Israel, pe care secretarul general al Par
tidului Comunist Român a primit-O chiar 
la începutul acestei soptămîni, în dimi
neața zilei de 6 martie.

întrevederea a prilejuit un schimb de 
păreri privind activitatea și preocupările 
actuale ale celor două partide,, privind 
dezvoltarea raporturilor de colaborare 
dintre Partidul Comunist Român și Par
tidul Muncitoresc Unit din Israel, precum și 
abordarea unor probleme ale situației in
ternaționale, ale mișcării muncitorești. A 
fost relevată cu această ocazie dorința ce
lor două partide de a extinde în viitor sub 
diverse forme, relațiile dintre ele, corespun
zător intereselor ambelor popoare, cauzei 
păcii și înțelegerii internaționale.

Schimbul de vederi â cuprins și exami
narea situației din Orientul Mijlociu, ex- 
primîndu-se preocuparea în legătură cu 
perpetuarea situației de tensiune din 
această zonă, situație de natură să pună 
în pericol pacea și securitatea întregii 
lumi.

Expunînd poziția promovată cu con
secvență de Partidul Comunist Român și 
Republica Socialistă România, tova
rășul Nicolae Ceaușescu a subliniat și cu 
acest prilej necesitatea de a se ajunge ta 
o reglementare politică corespunzătoare, 
care să ducă la retragerea Israelului din 
teritoriile arabe ocupate in urma războ
iului din 1967, ta înfăptuirea drepturilor na
ționale legitime ale poporului arab palesti
nian, inclusiv dreptul său la autodetermi
nare și ta constituirea unui stat propriu, 
independent, la asigurarea integrității și 
securității tuturor statelor din regiune.

Complexitatea și diversitatea probleme
lor abordate în cadrul acestor convorbiri 
relevă, în agenda politică a unei săptă- 
mini, caracterul dinamic și pozitiv, deschi
derea amplă și realismul consecvent al 
politicii externe românești, aportul con
structiv deosebit al tovarășului Nicolae 
Ceaușescu.

Ion Vlasiu — Horia

6 Martie 1945 

*
Intimi guvern muncitorese-țărănesc din România

Am sărbătorit, ca în fiecare an, la 
început de martie, un eveniment me
morabil al istoriei noastre contempora
ne — instaurarea, la 6 martie 1945, a 
celui dintîi guvern muncitoresc-țără- 
nesc al României.

Această mare izbîndă politică a for
țelor populare unite își are originea în 
victoria insurecției din august 1944 
care a dus la răsturnarea dictaturii an- 
tonesciene și a dat un nou curs dezvol
tării țării noastre. Participarea repre
zentanților P.C.R. și P.S.D. la guverna
re a marcat începutul ascensiunii clasei 
muncitoare în conducerea treburilor 
țării.

Reorganizîndu-și în scurt timp acti
vitatea în condiții de legalitate, Parti
dul Comunist Român s-a dovedit, încă 
din primele săptămîni de după insu
recție, la înălțimea răspunderii pe care 
și-o asumase de la începutul existenței 
sale : făurirea unei noi orînduiri sociale 
pe pămîntul românesc. Chemările sale 
pentru ducerea cu toate forțele umane 
și materiale a războiului antihitlerist, 
pentru democratizarea consecventă a 
vieții politice, desființarea marii pro
prietăți moșierești și împroprietărirea 
țărănimii, pentru reconstrucția econo
miei naționale însuflețeau toate forțele 
democratice și patriotice ale țării.

Spre sfârșitul anului 1944 devenise 
evident faptul că reprezentanții bur
gheziei în guvern tergiversau luarea 
unor măsuri hotărite pentru democra
tizarea aparatului de stat. Din inițiativa 
partidului comunist au luat amploare 
acțiunile de ocupare a prefecturilor și 

primăriilor, de înlăturare din fruntea 
acestora a elementelor vechiului regim 
peste capul autorităților și înlocuirea 
lor cu reprezentanți ai forțelor demo
cratice.

Concomitent cu schimbarea pe cale 
revoluționară a primarilor și prefecți
lor vechiului regim, țărănimea a în
ceput împărțirea pământurilor moșie
rești. Mii de muncitori, membri sau ne
membri ai partidului comunist, au spri
jinit organizarea țărănimii în lupta sa 
pentru realizarea reformei agrare. Se 
făurea în aceste condiții alianța mun- 
citorească-țărănească, principala forță 
socială care a hotărît apoi deznodămân
tul luptei pentru putere.

La începutul anului 1945, acțiunile de 
masă desfășurate în cadrul Frontului 
Național Democrat pentru aducerea ia 
cîrma țării a unui guvern care să ex
prime interesele marii majorități a 
populației țării au cunoscut o nouă 
amploare.

Orașele și satele patriei se aflau 
practic sub stăpînirea miilor de demon
stranți ale căror acțiuni, asemeni unui 
uriaș torent ce nu mai poate fi zăgă
zuit, se succedau furtunos în acel înce
put de primăvară a anului 1945. Asal
tul primăriilor și prefecturilor pentru 
instaurarea în fruntea lor a reprezen
tanților maselor populare cunoștea o 
nouă vigoare. împotriva sutelor de mii 
de manifestanți care demonstrau pen
tru un guvern democratic s-a deschis 
focul, căzînd morți și răniți. întreaga 
țară a condamnat reprimarea brutală 
a voinței populare, cerînd aducerea la 

cîrma țării a unui guvern al forțelor 
democrate. Jertfele nu au fost însă za
darnice. Luptele maselor populare, în 
frunte cu clasa muncitoare, și fermita
tea reprezentanților F.N.D. în guvern 
au avut drept rezultat rezolvarea pro
blemei puterii politice în favoarea co
vârșitoarei majorități a poporului ro
mân. Prin instaurarea la 6 martie 1945 
a guvernului condus de dr. Petru Gro
za, eminent om politic și patriot român, 
masele ' populare au dat un răspuns 
hotărît, definitiv și ireversibil, la al
ternativa „întoarcere la trecut" oferită 
de partidele burgheze interesate în con
servarea vechilor structuri social-eco- 
nomice, alegînd calea preconizată de 
forțele real democratice, aceea a unor 
transformări radicale în societatea ro
mânească. Ceea ce a prevalat atunci, 
ca și în anii care au urmat, a fost op
țiunea maselor, voința lor exprimată 
puternic în desfășurarea luptelor revo
luționare sub conducerea Partidului 
Comunist Român, pentru cucerirea unui 
regim de reală democrație, care să asi
gure împlinirea aspirațiilor lor spre e 
viață mai bună, pentru realizarea stră
vechilor idealuri de progres, libertate, 
pentru împlinirea deplină a personali
tății umane.

„Instaurarea guvernului de la 6 mar
tie nu a fost un act politic întâmplător 
sau efectul unei simple conjuncturi — 
a precizat tovarășul Nicolae Ceaușescu 
— ci rezultatul unor crîncene bătălii 
de clasă, revoluționare, duse cu arma 
în mînă, în care au ieșit victorioase 
clasa muncitoare, forțele revoluționare, 
democratice, care, în strinsă unitate, 
au reușit să lichideze împotrivirea în
verșunată a reacțiunii și să cucerească 
pe cale revoluționară puterea politică 
în stat".

ION ALEXANDRESCU ■
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MĂSURI PENTRU iNDEPEINIREA iN TOT MAI BONE CONDIȚII A SARCINIIOII HOTÂRiTE 
OE CONCRESUE AE NI I TT Șl DE CONFERINȚA NAȚIONAEĂ AEE PARTIDULUI

Sub președinția tovarășului Nicolae 
Ceaușescu, secretar general al Partidu
lui Comunist Român, a avut loc marți, 
7 martie, o ședință de lucru a Comite
tului Central al Partidului Comunist 
Român. Pe baza propunerilor adoptate 
de Comitetul Politic Executiv, au fost 
soluționate probleme organizatorice și 
de cadre decurgînd din cerința întări
rii unor sectoare de bază din economia 
națională, în vederea aplicării cu tot 
mai mult succes în viață a importante
lor sarcini stabilite la Congresul al XI- 
lea, la Conferința Națională ale partidu
lui. în cadrul ședinței, secretarul gene
ral al partidului a relevat necesitatea 
creșterii rolului activității de planifi
care și activității financiare în înde
plinirea programelor de creștere în 
ritm înalt a forțelor de producție, a în
tregii economii, de ridicarea rolului în
treprinderilor și centralelor în planifi
carea propriei lor activități, în vede
rea așezării pe o bază mai temeinică 
a autogestiunii și a autoconducerii a- 
cestora, precum și necesitatea sporirii 
rolului și răspunderii guvernului în ac
tivitatea de înfăptuiri a hotărîrilor 
partidului, a capacității sale de a rezol
va cît mai rapid și eficient problemele 
multiple ale dezvoltării economiei și 
întregii vieții sociale din patria noastră.

în aceeași zi s-a desfășurat ședința 
Comitetului’ Politic Executiv al C.C. al 
P.C.R, care a analizat și stabilit mă
suri privind o sferă largă de probleme 
de însemnătate deosebită pentru perfec
ționarea în continuare a activității eco- 
nomico-sociale. A fost dezbătut și apro
bat raportul cu privire la analiza pe 
bază de bilanț a rezultatelor econo- 
mico-financiare înregistrate în anul 
1977. S-a apreciat că succesele obținute 
Oglindesc munca plină de dăruire a 
clasei noastre muncitoare, a țărănimii 
cooperatiste, a întregului popor, care 
depune eforturi susținute pentru trans
punerea în viață a sarcinilor, indica
țiilor și orientărilor date de conducerea 
partidului și statului, personal de tova
rășul Nicolae Ceaușescu, pentru mate
rializarea hotărîrilor Congresului al 
XI-lea și Conferinței Naționale, a obiec
tivelor planului cincinal. S-a apreciat 
că și în anul care a trecut, economia 
românească s-a dezvoltat în ritm susți
nut, asigurîndu-se sporirea avuției na
ționale, modernizarea structurii între
gii economii, utilizarea mai eficientă a 
resurselor materiale și de muncă de 
care dispune societatea noastră, dimi
nuarea cheltuielilor în toate sectoare
le producției materiale.

Dar loc pentru mai bine este peste 
tot, în sfera de atribuții a fiecăruia 
dintre noi, și cu atît mai mult acolo 
unde mai există unele rămîneri în urmă, 
în îndeplinirea planului producției in
dustriale nete, al celei agricole vege

tale, al investițiilor, în depășirea con
sumurilor planificate. Tocmai de aceea, 
criticînd asemenea neajunsuri Comite
tul Politic Executiv a trasat sarcini 
ministerelor, celorlalte organe centrale, 
comitetelor executive ale consiliilor 
populare să la măsuri energice pentru 
ca toate unitățile economice, adică fie
care colectiv de oameni ai muncii, să 
realizeze în mod ritmic și integral sar
cinile ce îi revin din Planul național 
unic de dezvoltare economico-socială 
și din bugetul de stat pe anul 1978. 
Are o semnificație deosebită faptul că 
s-a indicat să se treacă rapid la sta
bilirea, ca indicator principal de plan, 
pe baza căruia să se plătească și retri
buția, a producției nete și a- producției 
fizice, aceasta fiind o expresie a spiri
tului de echitate de care este marcată 
societatea noastră. Să muncim bine, să 
muncim eficient, să încheiem activita
tea fiecărei întreprinderi cu beneficiile 
pe care ni le-am planificat, sînt tot atî- 
tea cerințe care se desprind din aceas
tă profundă analiză.

Abordînd căile de înfăptuire a acestor 
sarcini Comitetul Politic Executiv a 
indicat și de această dată să se desfă
șoare în continuare, cu toată perseve
rența, eforturi pentru reducerea chel
tuielilor materiale ale producției, eco
nomisirea metalului, a produselor chi
mice, a lemnului și materialelor de 
construcție, a tuțuror materiilor prime, 
a energiei ; să fie îmbunătățite perma
nent normele de consum, preocuparea 
pentru utilizarea integrală a produselor 
secundare și deșeurilor, de folosire pe 
scară largă a înlocuitorilor. Adică ceea 
ce partidul, secretarul general ne-a in
dicat în permanență, să ne gospodărim 
toate aceste bunuri, resurse, cu și mai 
multă pricepere și simț de răspundere, 
de acest mod de a munci depinzînd, în 
mare măsură, dezvoltarea în continua
re a economiei naționale, creșterea avu
ției țării, bunăstarea întregului popor.

Dezbătînd raportul cu privire la uti
lizarea mașinilor, utilajelor și instala
țiilor, Comitetul Politic Executiv a a- 
preciat indicii de utilizare de 85,6 la 
sută, dar a reliefat, totodată, rezervele 
și posibilitățile încă mari de sporire a 
avuției naționale pe calea folosirii in
tensive, la întreaga capacitate, a mași
nilor și utilajelor. Și în această privin
ță, atenție sporită trebuie acordată 
perfecționării continue a organizării 
producției și muncii, aprovizionării rit
mice cu materii prime și materiale a 
locurilor de muncă, încărcării unifor
me a mașinilor, utilajelor și instalați
ilor, asigurării și pregătirii forței de 
muncă necesare, îmbunătățirii discipli
nei, extinderii schimburilor doi și trei. 
Că aceste și alte măsuri sînt tot atîtea 
căi sigure de reușită în activitatea noas
tră, ne-au confirmat-o de fiecare dată 

răspunsurile celor mai harnici dintre 
noi, fruntașii întrecerilor socialiste, ex
periența atîtor colective muncitorești 
din întreaga țară.

în continuare, Comitetul Politic 
Executiv a dezbătut . și aprobat un 
raport cu privire la evoluția pre
țurilor și tarifelor în anul care a 
trecut, constatînd că dezvoltarea și 
diversificarea continuă a producției ma
teriale, importantele rezultate obținute 
în creșterea continuă a eficienței eco
nomice, echilibrul financiar și monetar 
au permis să se asigure o circulație 
bănească sănătoasă, precum și stabili
tatea preturilor. Prețurile cu amănun-- 
tul și tarifele, prețurile produselor agri
cole intrate în fondul de stat au evoluat 
în limitele și chiar sub nivelurile pla
nificate, iar în primii doi ani ai actua
lului cincinal ele au crescut cu numai 
1,7 la sută. în viitor, prețurile vor 
evolua în limitele planificate, astfel 
încît rezultatele obținute în toate sferele 
economiei naționale să se reflecte cu 
pregnanță în ridicarea continuă a ni
velului nostru de trai material și spi
ritual. Tot în ansamblul măsurilor 
stabilite de partid pentru ridicarea 
nivelului de trai, se înscrie și Pro
gramul de reducere a duratei săp- 
tămînii de lucru adoptat la Confe
rința Națională. în cadrul ședin
ței s-a apreciat că aplicarea acestei 
măsuri s-a făcut și trebuie să se facă 
și în viitor cu asigurarea tuturor con
dițiilor pentru buna desfășurare a pro
ducției, îndeplinirea integrală a tuturor 
indicatorilor planului de stat în 1978, 
vor mai beneficia de săptămîna de lucru 
redusă peste 1370 000 de oameni ai 
muncii, prioritate acordîndu-se ramuri
lor și sectoarelor în care lucrează fe
meile, celor cu condiții grele de muncă. 
Măsura a determinat, va determina și 
în viitor, o puternică emulație în mun
că, avînt în activitatea fiecăruia, ex
presie recunoștinței pentru grija 
partidului și statului față de viața oa
menilor muncii, a hotărîrii de a face 
totul pentru îndeplinirea și depășirea 
Programului partidului de edificare a 
societății socialiste multilateral dezvol
tate pe pămîntul României.

Comitetul Politic Executiv a dezbă
tut și aprobat, apoi, proiectul Legii pri
vind asigurarea sănătății populației, 
proiectul de decret privind constituirea, 
la Ministerul Muncii, a Consiliului A- 
sigurărilor Sociale și Pensiilor, proiec
tul de hotărîre a Comitetului Central 
al Partidului Comunist Român cu pri
vire la activitatea de rezolvare a pro
punerilor, sesizărilor, reclamațiilor și 
cererilor oamenilor muncii. Prin esen
ța lor, aceste proiecte reflectă umanis
mul profund ce caracterizează întrea
ga politică a partidului și statului nos

tru, grija pentru starea de sănătate a 
întregului popor, pentru menținerea vi
gorii și tinereții națiunii noastre socia
liste.

întreaga activitate de examinare și 
rezolvare a propunerilor, sesizărilor, re
clamațiilor și cererilor se va desfășu
ra sub conducerea nemijlocită a orga
nelor și organizațiilor de partid. Pro
blemele pe care le vor ridica de acum 
înainte oamenii muncii în scrisori, se
sizări și audiențe vor fi dezbătute în 
cadrul democratic al organelor colec
tive de conducere ale unităților, în a- 
dunările generale ale organizațiilor de 
partid, adunările generale ale oameni
lor muncii, în adunările cetățenilor or
ganizate de consiliile populare. Răzba
te, din această măsură, expresia celei 
mai profunde democrații, a celei mai 
largi democrații, caracteristică orîndui- 
rii noastre socialiste.

în continuarea lucrărilor, Comitetul 
Politic Executiv a examinat și aprobat 
propunerile cu privire la organizarea 
finalelor pe țară ale competiției sporti
ve naționale „Daciada", amplă ma
nifestare a sportului românesc, orga
nizată din inițiativa secretarului gene
ral al partidului, la care în prima fază 
a participat aproape un sfert din popu
lația țării. Este cazul să relevăm aici, 
ca o dovadă a preocupării partidului 
și statului pentru dezvoltarea continuă 
a mișcării de educație fizică și sport, 
faptul că prin decret prezidențial pre
ședintele Consiliului Național pentru 
Educație Fizică și Sport devine și mi
nistru al sportului, membru al guver
nului Au fost aprobate de asemenea 
propunerile privind organizarea, între 
29 și 31 martie, la București, a Con
ferinței pe țară a președinților consi
liilor populare, precum și ținerea con
ferințelor pe județe ale deputaților con
siliilor populare, municipale, orășenești 
și comunale.

A fost hotărîtă convocarea Plenarei 
Comitetului Central al Partidului Co
munist Român în ziua de 22 martie 
1978.

Măsurile adoptate în ședința de lucru 
a Comitetului Central al Partidului Co
munist Român și în ședința Comite
tului Politic Executiv, măsuri de im
portanță covîrșitoare pentru întreaga 
noastră viață politică, economică și so
cială. relevă cu pregnanță preocupări
le partidului nostru, ale secretarului 
său general, pentru perfecționarea con
tinuă a întregii activități de conduce
re a vieții politice, economice și socia- 
leț asigurîndu-se, astfel, îndeplinirea în 
condiții tot mai bune a sarcinilor de 
mare răspundere trasate de Congresul 
al XI-lea și Conferința Națională ale 
partidului.

GRIGORE MĂRAȘANU 9

scrisori de la locul de muncă

Să poți sta mereu cu fruntea sus
Poate că pentru unii socoteala 'era 

oarecum simplă : i-a amețit succesul ! 
Adică pe noi. Și nu-i puteam contra
zice. Ne cam lipseau argumentele. Ne 
trebuiau fapte. Mai exact, cărbune. De 
fapt lucrurile se prezentau astfel : in 
1974 și în 1975 întreprinderea noastră 
minieră a primit Ordinul Muncii clasa 
I, fiind fruntașă pe ramură. Anul ur
mător însă nu ne mai regăseam. în 
1977 dădusem cu 26 000 de tone mai pu
țin decît era prevăzut în plan. Așa cum 
spuneam, unii erau convinși că ne ame7 
țiseră medaliile. Noi însă nu mai aveam 
nici zile și nici nopți ca lumea. Trebuia 
schimbat ceva. Și productivitatea scă
zută și prețul de cost atîrnau de gîtul 
nostru ca niște pietre și ne trăgeau la 
fund. '

Căutam soluții. Cînd a fost la noi 
secretarul general al partidului și i-am 
raportat că eram sub plan, ni s-a făcut 
rușine. Desigur, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu știa cum stăteam, dar, de 
fapt, ne întreba ce avem de gînd. Me
canizare, tehnologii noi, utilaje mo
deme. Nu erau doar simple indicații’; 
erau soluții, era punctul de la care tre
buia să ne gîndim munca. Și uite așa, 
am, să vă dau un exemplu, din două 
soluții ineficiente s-a născut o idee 
nouă. Despre ce este vorba ? Am reali
zat un abataj frontal cu tavan de re
zistență din plasă și grinzi metalice și 
depilarea cărbunelui cu o combină de 
mare productivitate cu atac frontal. 
Metoda se mai folosise. Ei bine, noi am 
modificat grinzile. Inițial erau de 1,6 
metri, mențineau o deschidere mare pe 
abataj și creau presiuni miniere. Noi 

le-am făcut de 1,25 metri, iar în locul 
unei galerii de bază, pe sub acoperiș, 
am introdus tuburi metalice folosite în 
mod curent. Pentru cei care nu știu ce 
înseamnă mineritul, lucrurile sînt mai 
greu de înțeles, dar pentru noi asta în
seamnă productivitate mai mare și preț 
de cost scăzut. Este, bineînțeles, un e- 
xemplu, pentru că în întreprindere s-a 
acționat pe mai multe fronturi : con
centrarea producției pe blocuri și pe 
strate, introducerea de utilaje moderne 
(combine pentru abataje și combine 
pentru înaintat în steril), creșterea posrf 
turilor direct productive în abataje și 
altele. V-am vorbit însă de tehnologia 
aceasta nouă pentru că brigada mea — 
29 de tineri, cu media de vîrstă de 27 
de ani — a reușit să scoată 220 de me
tri liniari pe direcția straturilor. Știți 
ce înseamnă acest lucru ? însușirea noii 
tehnologii într-un timp record și îmbu
nătățirea ei de la felie la felie. Am îm
bunătățit tehnologia și am și înaintat 
în strat. Totul din mers. Vă pot spune 
acum că ne-am regăsit. Mina Vulcan 
a realizat în ianuarie cea mai mare 
productivitate fizică pe post, sau pe om, 
cum vreți. Este, după părerea mea, 
semnul că angajamentul pe care ni l-am 
luat în acest an — 10 000 tone de căr
bune în plus față de plan, din care bri
gada mea are porția ei, de 500 de tone 
- va fi îndeplinit. Dar cel mai impor
tant fapt este că putem ridica iarăși 
fruntea sus.

FLOREA PETRIȘOR ■ 
șef de brigadă, sectorul II 

întreprinderea minieră Vulcan
Ion Vlasiu — Maternitate

ANUL XXVII - Nr. 10 (1 187) - 9 martie 1978 ■ Flacăra pagina 3



o GALERIA PERSONALITĂȚILOR l&UNCH

HĂRNICIA, DĂRUIREA, ABNEGAȚIA-
Alexandrina Șerb este singura femeie

mecanic de locomotivă electrică
din Europa

Viața unui erou, închisa între copertele 
unui carnet, seamănă cu cea a bobocului 
de trandafir retezat prea devreme. Dacă 
reporterul nu dezleagă însemnele filelor, 
dacă nu retrăiește faptele țesute cu calm 
sau în grabă, dacă nu simte pulsul țîșnind 
din cuvinte, rostui lui se confundă cu 
sevele smulse din apă stătută. Aceasta 
cu atît mai mult cu cît eroul nu e unul 
oarecare, ci unul deosebit.

Spun și scriu deosebit nu pentru că ar fi 
vorba de un extraterestru, ci de o femeie. 
Nu de o femeie medic, de una geolog, fizi
cian sau de orice altă profesie, ci de o 
femeie mecanic. Nu un mecanic obișnuit 
însă, ci un mecanic de locomotivă elec
trică. Iar dacă adăugați că din cîte ne-om 
putut informa în Europa este singura 
femeie cu această profesie, cititorul îi va 
ierta autorului introducerea.

Așadar, am avut o zi norocoasă, pentru 
că pe ALEXANDRINA ȘERB nu o poți găsi 
oricînd în Depoul C.F.R. București-Trioj. 
Drumurile ei sînt drumuri lungi, la fel cu 
garniturile remarcate de locomotiva pe 
care o strunește și pe care o cunoaște ca 
pe propria casă. în acea zi de sfîrșit. de 
februarie trebuia să se întoarcă de la 
Fetești și așteptarea mea s-a redus doar la 
aproape trei ore. Timp suficient pentru a 
afla o parte din opiniile colegilor despre 
ea, pentru a intra cît de cît în tainele unei 
profesii despre care noi (și nu numai noi) 
ne aducem aminte de prea puține ori 
pe an.

Despre Dida Șerb, cum o strigă toți cei 
care o stimează și o iubesc ca pe propria 
soră, Mitică Tora, președintele comitetului 
de sindicat, mi-a vorbit o jumătate de ceas 
și poate ar fi povestit încă de 5 ori pe 
atît, dacă nu ar fi preluat el însuși rolul 
de reporter, intervievînd prin telefon sau 
radio pe cei ce urmăreau bunul mers al 
trenului așteptat.

Drumul lor, adevărat drum de fier, e în- 
tr-un fel paralel, chiar dacă nu atinge per
fecțiunea celor două șine. O cunoaște de 
aproape un sfert de veac, •

- Este o femeie aparte, îmi spune. 
Vioara întîi a unei mari familii de cefe
riști. Energică și lotuși foarte comunica
tivă, destul de modestă în pcfida vechimii 
în depou și a succeselor, serioasă și de o 
corectitudine demnă de invidiat. Și-a aju
tat mult părinții și frații, dovedind astfel 
eă spiritul său de răspundere nu se răs- 
frînge doar asupra locului de muncă. Nu 
a avut nici o abatere și nu s-a înregistrat 
cu vreun defect de locomotivă sau eveni
ment de circulație. E fruntașă an de an 
și alături de steluțele care i-au împurpu
rat inima, a primit cea mai înaltă distinc
ție a lucrătorului de cale ferată : „Meritul 
ceferistului".

Ascultîndu-I, încercam să mi-o imaginez 
și mărturisesc sincer că a trebuit să mă 
declar înfrînt cînd am zărit-o venind, în- 
tr-un suflet, spre noi.

— De ce această meserie și nu alta ?
— Așa sînteți dumneavoastră, reporterii. 

E o întrebare care îmi convine însă, pen
tru că mi-a plăcut întotdeauna să fac o 
muncă deosebită de cele, socotite a fi 
nimerite pentru noi, femeile. încă din copi
lărie mi-am dorit acest lucru și poate de 
aceea mă „luptam" cu tata să mîn eu caii 
de la căruță. Dar aceasta se întîmpla de 
mult. Acum sînt mecanic de locomotivă, ca 
oricare din colegii mei.

— A existat o tradiție în familie ?
— Nu. Sora mea s-a căsătorit cu un 

ceferist care lucra aici, la depou, și am 
rugat-o să mă sprijine, să mă pot califica 
și eu.

— Cum a fost începutul ?

- Foarte frumos ! Am făcut focărie și 
după ce am terminat stagiul, am urmat 
cursurile unei școli medii de mecanici. 
După aceea am lucrat 10 ani pe locomo
tiva cu abur, după alte cursuri, alți 10 ani 
pe locomotivă diesel electrică, iar din 1974 
pe cea electrică.

— Meseria de fochist mă trimite, fără să 
vreau, cu gîndul la omul vînjos, la omul 
leoarcă de sudoare, care aruncă în cuptor 
cărbunele cu o lopată mare, de miner/ 
numită, dacă nu mă înșel, inimă de urs. 
La numai 19 ani nu vă înspăimîntau căl
dura, efortul ?

— Nu există meserie grea pentru o 
femeie. Și chiar dacă ar fi, indiferent de 
greutatea ei, trebuie în primul rînd să-ți 
placă. Dacă nu-ți place, oricît de ușoară 
ar fi o profesie, tot spui că e grea. Pen
tru mine focăria a fost și va rămîne cea 
mai frumoasă perioadă din viață. Așa cum 
scrie și în manuale, ea este o artă. Dacă 
nu știi cum să bagi cărbunii în foc, dacă 
nu știi cum să potrivești focul ca să meargă 
locomotiva bine, s-a dus tot farmecul și pe 
deasupra mai ai și necazuri.

- înțeleg că nu ați avut niciodată inten
ția să renunțați la profesie.

— Una din ambițiile mele cele mai mari 
a fost să nu fiu niciodată protejată. Avem 
condiții egale, să muncim, și egal. De ce 
să nu răspund eu de locomotivă, care 
costă cîteva milioane, de vagoanele în va
loare de alte cîteva zeci de milioane, dacă 
pot să răspund ? Colegii nu m-au înțeles 
la început și mi-au oferit tot felul de munci 
mai ușoare. Azi sînt convinși că singura 
meserie pe care o îndrăgesc este cea de 
mecanic. Și, cum se vorbește în depo^, 
sînt un mecanic... bătrîn. lată de ce mă 
bucur că pot să-mi fac meseria mea, cu 
secretarul general al partidului, tovarășul 
Nicolae Ceaușescu, pune un accent deose
bit pe rolul nostru în societatea pe care o 
construim, pe promovarea femeii în munci 
de răspundere.

— Dumneavoastră aveți tot felul de sar
cini pe linie obștească, începlnd cu orga
nizațiile din depou și terminind cu cele de 
la sectorul 8 al Capitalei. Nu sînt prea 
multe ?

— Muncesc și aici cu aceeași plăcere. 
Dacă m-au ales colegii, trebuie să-mi duc 
atribuțiile la bun sfîrșit.

— Acum aveți ca ajutor un bărbat. Nu 
v-ar surîde să lucrați tot cu o femeie ?

— Fetele nu mai aleg această meserie, 
în plus fiind și niște restricții pe care nu 
le înțeleg și din pricina cărora ducem 
acum lipsă de ajutori de mecanici. Cînd 
lucram pe abur am avut ca ajutor o 
femeie, Maria Bodnărescu. De 8 Martie 
făceam un tren numai cu partidă de 
femei. Remorcam vagoane de două ori cît 
putea duce locomotiva și erom totdeauna 
primite cu flori în gară.

— Acum ?
— E tot la fel de frumos. Dacă se nime

rește să fiu de serviciu, colegii sînt mereu 
atenți.

— Ca responsabilă a comisiei de femei 
pe depou, pe cine ați evidenția ?

— Nu pot să fac o deosebire, aproape 
toate cele 80 de colege fiind la fel de 
active, fie că au meseria de strungar, 
bobinator, laborant sau funcționar. Notați 
totuși cîteva nume : Maria și Oriansa 
Ionescu, Adriana Geancu, Elena Șușurică. 
Gheorghița Șerban, Maria leremia, Geor- 
geta Smarandache, Dina Ruță, asta pen
tru a marca fiecare sector în care mîna 
noastră se simte.
- Ce ați dori să transmite^ femeilor de 

ziua lor ?
- Că pentru a fi respectate, trebuie să 

muncească. Și nu oricum, ci la înălțimea 
încrederii care ni s-a acordat.

Cîte lucruri nu s-ar mai putea spune 
despre Alexandrina Șerb, despre cele a- 
proximativ 220 de trenuri pe care le con
duce anual, despre cei 50 000 km parcurși 
în aceeași perioadă, despre faptele adu
nate cap la cap în 25 de ani de muncă 
în aceeași profesie, în același depou ? In- 
torcîndu-mă spre casă, mă gîndeam la 
bucuria sinceră a celei care-și salută de la 
bordul locomotivei concetățenii, femeile 
care poartă uniforme de ceferist, la titlul 
volumului unui poet sucevean care, dintr-o 
eroare tipografică, era să fie imprimat pe 
copertă „Desculț pe C.F.R." în loc de 
„Desculț pe cer". Dar cine, mă întreb, n-ar 
alerga desculț, la început de martie, pen
tru a înmîna acestei femei mecanic, sin
gura în Europa, un buchet de flori ?

CORNEL GALBEN ■

De treisprezece

ori viață
Un sat, Coșoaia, la marginea unei pă- 

dări, Zăvestreni, undeva în nordul șesului 
Teleormanului, și la marginea acelui sat, 
la marginea cealaltă, nu cea dinspre pă
dure, o casă țărănească încăpătoare, cu 
ferestre largi și curate și cu pereți oloi, 
parcă proaspăt văruiți, așezată mai într-o 
latură a curții pînă la hotarul căreia, din 
primăvară pîriă în toamnă, vine griul șî 
vine porumbul ca un flux și ca un reflux 
vegetal al pămîntului însuflețit de ano
timpuri.

— Treisprezece ?
— Treisprezece.
Treisprezece copii a născut Maria Bălă- 

reanu. Și toți au trăit, toți sînt sănătoși. 
Unii au apucat să-și facă un rost în via
ță, alții sînt pe cale de a și-l face iar cîți- 
va abia acum deschid ochii asupra lumii. 
Cel mai mic este Aurica, de opt luni. 
Ion, de 23 de ani, este cel mai mare 
copil și ce! mai bun prieten, totodată, al 
Măriei și ai bărbatului ei, llie Bălăreanu. 
Nici nu se putea altfel, adaugă această 
femeie măruntă de statură, căreia la 42 de 
ani, cît zice că are,, doar mîinile ii sînt 
asprite de munca și sbătăMo aspră și zil
nică pentru viață dar obrajii îi sînt netezi 
și drepți amintind oamenilor satului vre
mea cînd această femeie frumoasă, la 18 
ani, împreună cu bărbatul ei și neajutați 
decît de „claca" sătenilor au ridicat a-

Niște femei și niște fete,
• In Craiova, din totalul de 122 716 oameni ai muncii (conform statis

ticilor Încheiate anul trecut), 43 126 sînt femei. Ele dețin o pondere de 35,14 
la sută din totalul celor cuprinși in producția bunurilor materiale și spiri
tuale. Faptul, la prima vedere, poate părea surprinzător. Nu sîntem intr-un 
oraș al marilor filaturi sau țesătorii, precum, de pildă, Buhușul, ci într-o 
cetate a construcțiilor de mașini, a industriei chimice și electrotehnice, do
menii, s-ar zice, ale bărbaților, ceea ce, iată, precum cifrele o probează, nu-i 
chiar așa. Craiovencele lucrează în toate aeeste industrii, lucrează în multe 
alte domenii (învățămînt, sănătate, comerț, cercetare-proiectare), lucrează 
în colective care-s predominant ale lor, precum întreprinderea de confecții 
(5 675 femei, 847 bărbați). întreprinderea textilă „Independența" (613 fernei, 
232 bărbați), întreprinderea de industrializare a cărnii (1044 femei, 900 băr
bați), cooperația meșteșugărească (5 570 femei, 2 340 bărbați) etc. Zeci de 
mii de femei muncitoare, femei ingineri, femei medici, profesori, cercetători 
științifici, femei la bancul de lucru, în laboratoare sau'la catedră, femei eu 
munci de răspundere, femei care sînt și soții, și mame, femei ce muncesc 
cot la cot cu bărbații, femei ce muncesc cot la cot cu femeile, într-o Craiovă 
în care ele, femeile, mai mult decît craioveanul însuși își închipuie, au un 
cuvînt important de spus. Pe care-1 spun. Cum îl spun ?

Maria Fălticeanu are 34 de ani, e in
giner, e președinta cooperativei meșteșu
gărești „Voința" din Craiova, unitate spe
cializată în tricotaje. Unitatea e mare, are 
peste 1 100 de lucrători, din care 94 la 
sută sînt femei, și ea, Maria Fălticeanu, 
declară că e frumos, că e și greu, dar 
nici chiar atît de greu cum se crede, să 
muncești cu femeile, că, sigur, această 
muncă își are, cum zic bărbații, „speci
ficul ei“ (a se citi, în accepția masculină : 
o mare doză de neașteptat, de imprevizi
bil). dar, cum și ea e femeie, integrată 
acestui „specific", pînă la urmă le înțe
lege pe celelalte, pînă la urmă. deci se 
descurcă. Ca să precizăm, zice interlocu
toarea noastră, imprevizibilul de care vor
beam e dat, în cea mai mare măsură, de 
fluctuația cadrelor. Primăvara, fetele uni
tății încep să se-ndrăgostească (colectivul 
e tînăr, vîrsta lui medie e de 23 de ani), 
lucrează trăgînd cu coada ochiului la 
ceas, grăbite să nu întîrzie la întîlnirile 
cu băieții, se plimbă cu ei, serile, pînă 
tîrziu, a doua zi au ochii roșii, lucrează 
sau nu lucrează, lucrează visînd sau vi
sează lucrînd, apoi se mărită, apoi intră 
in concedii de naștere. Te trezești,, brusc, 

ceastă casă în care avea să rodească, 
asemeni unui fruct, de treisprezece ori, 
viața. Nici nu se putea altfel, trebuie să 
înțelegem, dacă pe măsură ce creșteau 
copiii n-a1 fi devenit bunii prieteni ai 
propriilor lor părinți care, sub ochii lor, 
trudeau pentru siguranța pîinii fiecărei 
zile. S-au ridicat ajutîndu-se unul pe altul, 
se poate zice crescîndu-se unul pe oltul, 
fie că înseamnă, aceasta, a-i da altuia 
hainele încă bune dar devenite neîncăpă
toare, o-i lăsa celui mai mic bucata cea 
mai mare de pîine, așa cum a făcut Ion 
cu Vasile, 21 ani, Vasile cu Georgeta, 19 
ani, Georgeta cu Petra iar Petra cu Con
stanța. ajur.si astăzi, în ordinea de mai sus, 
strungar ia Uzinele „23 August" Bucu
rești, mecanic de întreținere centrale te
lefonice automatizate, muncitoare la Fi
latura română de bumbac, muncitoare la 
Galați, elevă la Liceul pedagogic Slati
na. Exemplul lor fiind urmat acum de 
Alexandru, clasa a 8-a, Sorina, a 7-a, 
Constanța, a 5-a, Dumitru, a 3-a, Victor 
o 2-a, ceilalți, Dumitra, de 4 ani, ori 
Gherghina, de 3 ani, fiind deocamdată 
prea mici, bineînțeles, pentru a pricepe 
ceva din pedagogia simplă dar plină de 
bun simț a părinților lor, care au gîndit 
să dea acestor copii casă, mincare și 
îmbrăcăminte. înțelegere și liniște în fa
milie, dar au avut grijă ca fiecare să se 
intîlnească, după vîrsta și după puterea 
lui, cu munca. Și dacă omul se deprinde 
cu munca, nu mai are de ce să se teamă 
în viață, zice Maria Bălăreanu, Mamă 
Eroină. Ea însăși nu s-a temut, nici băr
batul ei, pentru că deprinderea aceasta 
au învățat-o tot de mici, de copii. Ea, 
peste lucrul de acasă, își găsește timp să 
facă și normele Ia C.A.P., de unde îm
preună cu llie Bălăreanu a luat, anul 
trecut, o mie trei sute de kilograme de 
grîu și tot atîtea de porumb. Tot anul 
trecut, socotește ea, au contractat doi 
porci și două vaci pe care au luat, cu 
totul, șaptesprezece mii de lei. Cu banii 
pe care-i mai scoate și bărbatul muncind 
acum, iarna, la pădure, unde-șî ia de lu
cru de două și de trei ori mai mult decît 
alții, și cu banii pe care ea îi primește 
în fiecare lună, ca Mamă Eroină, au reu
șit să-și crească băieții și fetele chiar cu 
o anumită dare de mină. încît copiii au pu
tut să învețe nestingheriți, lucru confirmat, 
dealtfel, și de învățătorul Radu llie. de 
la care aflam că elevii Bălăreanu s-au 
numărat întotdeauna printre cei mai buni 
din clasele lor. lor în privința felului cum 
i-au crescut și cum i-au educat Maria și 
llie Bălăreanu, stabilindu-le obligații și 
răspunderi ferme in casă — Alexandru are 
grijă ca întotdeauna lingă sobe să existe 
un braț de lemne, Sorina ca gălețile de 

cu zeci de lucrătoare care dispar. Deci 
trebuie să ai întotdeauna o rezervă de 
cadre și, ca s-o poți avea, trebuie să te 
îngrijești de recrutarea și de școlarizarea 
acestei rezerve, trebuie, de asemenea, să 
poli totuși da, cu fetele ce lucrează vi
sînd sau visează lucrînd, producții supli
mentare, care să justifice scriptic plusul 
rezervei. Apoi, mamele cele tinere se 
întorc, vin de-a dreptul la vechiul lor 
loc de muncă, trebuie să te îngrijești ca 
locul acela, in ziua aceea, să fie liber, 
să le aștepte, fiindcă, de fapt, ceea ee 
numeam fluctuația (dar feminină !) a 
cadrelor nu e o fluctuație în accepție 
masculină, este chiar inversul ei. Băr
bații. cînd pleacă dintr-un loc de muncă, 
nu se mai întorc, de regulă, tot acolo. 
Cu femeile se întîmplă invers, femeile 
sînt de o mare fidelitate, de o mare con
stanță, ele pleacă sau „fluctuează" doar 
obligate ferm de o circumstanță (conce
dii de naștere sau de alăptare), apoi, 
aproape fără excepție, se întorc de unde 
au plecat.

Absențe de la lucru ? La noi în uni
tate. zice Maria Fălticeanu, problema ab
sențelor nu se pune. Ce fac — mă între-
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TREI CALITĂȚI LA FEMININ
apă sâ nu fie niciodată goale, Constanța 
să șteargă praful și să măture etc. - 
Radu Ana, tot învățătoare și membră a 
comisiei sătești de femei, ne spunea : 
„Copiii aceștia sînt printre cei mai buni 
nu numai la școală ci și în sat Sînt cu
minți și inteligenți iar cei care au apucat 
să se ridice mai mult s-au dovedit a fi 
oamenii cinstiți și harnici. Și sînt, toți, 
foarte mîndri, au o demnitate extraordi
nară. Pe potriva părinților lor, care n-au 
cerut niciodată ori nu s-au împrumutat 
cu ceva, vecinilor, mai mult decît ar 
face-o oricine, într-un sat, chiar dacă ar 
avea un copil sau doi, ori nici unul. Dar 
este foarte adevărat, în același timp, și 
de-a dreptul impresionant că alături de 
truda acestei femei și acestui bărbat s-a 
făcut simțită întotdeauna mina ocrotitoa
re a statului, a legii. Și dacă această fa
milie a crescut și crește oameni pentru 
țară, pentru munca, viitorul și fericirea 
ei, se poate spune că țara însăși s-a în
grijit de acești copii cu o înțelegere și cu 
o căldură de-a dreptul părintești. Fie că 
este vorba de alocațiile de stat pentru 
acești copii, de ajutoarele sociale pri
mite, de o aparent banală butelie de

„La fericire n-am ajuns bătind din palme. 
Ci muncind serios și temeinic/'

O găsesc pe Niculina Mișca, textilistă 
și Erou al Muncii Socialiste, la „Mătasea 
populară", pe strada Popa Nan, la numă
rul 82? Orele de schimb s-au epuizat, dar 
dînsa mai are cîte ceva de făcut, iar mi
rarea mea o nedumirește. „Adică unde să 
fiu, îmi răspunde, dacă nu la fabrică ? I 
Din cei patruzeci și opt de ani pe care-i 
dovedesc cu buletinul, treizeci dovedesc 
cu cartea de muncă, în care nu e trecută 
decît o rubrică."

Trece cu repeziciune peste biografia sa 
- născută în comuna prahoveană Aluniș, 
într-o familie nevoiașă, tata sondor, 
mama „femeie de țară, fără pretenții, dar 
cu o droaie de copii", zece frați, din care 
au rămas numai opt, spune toate astea 
parcă dintr-o răsuflare — zăbovind apoi la 
destinul fabricii în care muncește, cu 
tragere de inimă și cu mulțumire. „Cînd 
am venit la meserie, fabrica era un fel 
de gheretă. Făceam propagandă cu 
utemeul pe la țară, umblam Ia muncă 
patriotică foarte des, cu camionul și cin- 
tînd. Chiar aici, lîngă Hala Traian e un 
bloc la care am ajutat uneori. Cînd trec 
astăzi pe lîngă el și zăresc copii jucîndu-se 

aragaz, de bursele pe care cei mai mari 
dintre ei le-au primit la școlile profesio
nale și la licee ori despre gratuitatea ma
nualelor sau a excursiilor pe care elevii 
Bălăreanu le-au făcut în vacanțe. In 
modul cel mai concret cu putință, parti
dul nostru, statul au fost părinți buni pen
tru acești copii și prieteni care la nevoie 
s-au cunoscut ai acestei femei și ai aces
tui bărbat, lată de ce putem spune că 
statul nostru socialist este un stat de ome
nie, partidul nostru este un partid de 
omenie".

- Asta așa este. Dacă ne-am fi zbătut 
singuri, dacă n-am fi simțit cît sîntem de 
ajutați, poate că ne-am fi descurcat greu 
— zice Maria Bălăreanu, mama celor 
treisprezece copii. (

— Treisprezece, Maria Bălăreanu ?
— Treisprezece.
Pe primii, iată, lumea i-a primit ca pe 

niște oameni adevărați. Ambiția Măriei 
Bălăreanu, ne spune, este ca lumea să-i 
primească pe toți, pînă la unul, ca pe 
niște oameni de nădejde.

DUMITRU ELIADE H

în hol, îmi aduc aminte de tinerețe șî 
ochii mi se umezesc. Le văd pe unele 
fete din grupă, cu care lucrez la secția 

de cravate, cum mai strîmbă din nas. Nu 
le cert, ci le povestesc cum era pe vre
mea mea, la început. Căram cărămidă oe 
șantier și mîncam un kil de cireșe. De-alea 
mai ieftine și mai storcoșite. Ca să-mi iau 
o pereche de pantofi trebuia să treacă 
un an. Le spun asta și le rog să bage la 
cap. Asta ar fi despre mine, restul e de
spre fabrică. O vedeți ce mîndră e. Recent, 
ne-am sistematizat, ca să scăpăm de 
unele gîtuiri, iar producția s-a mărit cu 
aproape un milion și jumătate de metri 
patrați de țesături. Dar acum nu atît can
titatea contează, cît calitatea, că la noi, 
la „Mătasea populară", se duce o bătă
lie încinsă pentru calitate. Eu lucrez ia 
două războaie late, dar secția face vreo 
două mii de cravate pe zi, cu un sorti
ment cît mai variat de desene. Dintr-o 
cravată, m-am luat cîndva cu bărba- 
tă-miu, care lucrează la Autobaza 2 Bu- 
joreni. Aveam o ocazie șî a pornit-o sin
gur în oraș să-și ia o cravată. Nu că n are 
el cine știe ce gust, dar a cumpărat o 
cravată din altă parte ! Nici nu m-am 
mai dus cu el. Poate greșesc, dar mi s-a 
părut că m-a jignit, căci am convingerea 
că nimeni nu face cravate mai frumoase 
ca noi. Ele au ajuns pînă în Libia și Ku
weit, și în alte țări, care sînt tocmai in 
cealaltă parte a lumii."

Despre ziua în care a primit titlul de 
Erou al Muncii Socialiste, scriu la mascu
lin tocmai din stimă și respect, vorbește 
cu o emoție pe care timpul nu i-a di
luat-o. „Nici azi nu-mi vine să cred, pen
tru că în mintea mea a fost și a rămas 
faptul că se găseau alții în fabrică mai 
în măsură să fie onorați. Dar dacă mi 
s-a dat tocmai mie, am înțeles că am 
muncit bine, dar și că trebuie să mun
cesc mai bine, ca să merit încrederea. 
Dacă am plîns ? Am. Nu pe loc, că nu se 
făcea. Dar la unitate, cînd au venit fetele 
să mă felicite, am plîns. Fetele acelea au 
crescut lată, pe Petra Crăciun eu am 
învățat-o meserie. Acum ea învață pe 
altele, 'e lucrătoare fruntașă. La noi în 
grupă, Florina Micu și Sofia Rotilă sînt 
la fel de harnice. Cînd mă întreabă ci
neva cum arată un om nou, mă gîndesc 
la ele. Muncitoare, comuniste, mame, fe
mei pentru care primează interesul pro
ducției și mai pe urmă al lor, al famili
ilor. In altă ordine de idei, tovarășe, eu 
am fost la fața locului cînd s-a ‘deschis, 
cîți ani să fie de-atunci ?, mulți, încă nu 
eram în partid, deci trebuie să fi fost îna
inte de 1954, secția de la etaj. M-am 
ocupat cu organizarea, am dansat șî am 
cîntat „Suveica să zboare", atît de mult 

că am ajuns acasă răgușită. A trecut de- 
atunci atîta vreme, dar numai cu folos I*

Niculina Mișca crede că are toate mo
tivele să se socotească fericită. Poate că 
numai lipsa copiilor, în care n-are, fi
rește, nici o vină, căci și i-a dorit, îî 
umbrește întrucîtva mulțumirea, in rest, 
numai bucurii și satisfacții, la care a 
ajuns, cum zice, nu bătînd din palme, ci 
muncind serios și temeinic. Locuiește pe 
bulevardul Șulea, într-un bloc nou. Are în 
casă de toate, de la mobilă „Ruxandra" 
la televizor „Opera", de la dormitor de 
opt mii la frigider și așa mai departe. 
„Tata, evocă, a venit la noi de mai multe 
ori și s-a simțit foarte bine. Bănuia el că 
ne-am aranjat o gospodărie zdravănă, 
dar nu-și închipuia chiar că nu ne lip
sește nimic. Doar telefonul l-a supărat. 
Zicea că face prea mult zgomot. Cînd 
m-am măritat, n-am avut nici o pernă. 
Soțul lua șapte sute de lei pe lună, iar 
eu nici o mie cinci sute. In prezent, după 
ce retribuțiile ne-au crescut considerabil, 
ne intră în casă peste patru mii, asta după 
ce scădem ratele".

E sigură că biografia dînsei seamănă, 
ca picăturile de apă, cu viețile tuturor co
legelor de muncă. Lucrătoare într-o în
treprindere în care femeile sînt prețuite 
cum se cuvine, cu un cuvînt greu și res
pectat în destinele fabricii, hotărîte în 
cadrul consiliului oamenilor muncii, în 
fruntea căruia se află, de asemenea, o 
femeie, tehniciană Clara Fusaru, fostă țe
sătoare, astăzi tehnician, prin muncă și 
merit. Niculina Mișca n-are cine știe ce 
proiecte simandicoase pentru viitor. Viața 
îi curge fără evenimente grave sau cru
ciale, dar îi curge bine, alcătuită din bucu
rii și satisfacții poate rutiniere, ceea ce 
nu înseamnă că și-ar dori altceva. „Am 
de gind, încheie, să călătoresc mai mult 
prin țară. Dacă n-ar fi prea tîrziu, m-aș 
apuca de schiat, dar acum nu prea mai 
merge. Datorită inițiativei tovarășului 
Nicolae Ceaușescu care, ca totdeauna, s-a 
gîndit cu înțelepciune la mai binele nos
tru, al tuturor și al femeilor, în special, am 
primit dreptul la sîmbete libere. Chiar și 
fără schiuri, tot la munte am hotărît să 
ne petrecem prima sîmbătă liberă, într-o 
excursie, cu colegele. Pentru treaba asta, 
mi-am propus să-mi cumpăr un pulover 
gros, dar pînă azi am tot uitat. Azi însă 
după lucru, mi-l iau sigur".

O femeie. O viață. Un destin. Al muncii 
și datoriei împlinite.

EMIL NEGOIȚĂ ■

într-o primăvară de muncă, de dragoste, de speranța
bați — cînd unei femei i s-a îmbolnăvit 
copilul și trebuie să fugă acasă, să-l în
grijească ? Nu mă întrebați ce fac. Fac 
ceea ce e just și omenește să fac. Co
pilul va fi îngrijit, iar femeia își va face 
planul. Eu pot, la nevoie, să închid ochii, 
dar știu că, atunci cînd o să.-i redeschid, 
femeia aceea va fi la treabă, la postul ei.

Ele, femeile, se țin cu constanță de 
munca lor, chiar și atunci cînd munca 
asta a lor, în împrejurări de excepție, 
cere eforturi de excepție, deci cere mai 
mult decît constanță : conștiință. Să vă 
dau un exemplu, zice Maria Fălticeanu. 
Cutremurul din 4 martie anul trecut ne-a 
afectat serios unitatea, în special sediul 
central, care e baza producției, și, pe lingă 
marele ajutor pe care l-au dat recon
strucției, trudind ca bărbații, salahorind 
ca bărbații, ele, femeile și fetele noastre, 
au știut să facă și sacrificii, au știut să 
probeze, prin munca lor, că noi toți, în 
acele zile, am desființat durerea perso
nală, nenorocirea personală, suferința 
personală, constituindu-ne în marele bloc 
de granit care e națiunea noastră socia
listă. Cooperativa merge astăzi bine, sar
cinile pe ’77 s-au făcut, am depășit și 
planul la export (da, exportăm tricotaje 
in destule țări, în Franța, Norvegia, 
U.R.S.S., R. D. Germană, R.F. Germania 
și altele), am depășit și productivitatea 
planificată, și beneficiul, ponderea produ
selor noi în totalul produselor reprezintă 
cam jumătate, fără să mai vorbim de 
cele reproiectate. Vă rog să consemnați 
munca harnică și de calitate a tricotezelor 
Maria loniță, Aurica Pîrvu, Elena Trifan, 
Afrodita Mitran, Maria Roșea, a contecți- 
onerelor Ioana Lică, Maria Bătrînu, a 
șefelor de secție Florie® Davidescu, Paula 
Bîrsănescu, a șefului de secție (avem și 6 
la sută bărbați) Constantin Burciu. Ce 
altceva ați mai dori să mă întrebați ?

Relațiile cu publicul, dacă-1 mulțumim 
sau nu 1 Vreau să vă spun, fără să fac. 

credeți-mă, demagogie, că-i înțeleg pe 
clienți cînd somează, cînd cer, adesea cu 
vehemență, mai mult decît sîntem în sta
re să le dăm, fiindcă e vorba de banul 
lor și, mal ales, de niște legitime exi
gențe, adică, pe românește, de dreptul 
cetățeanului nostru de a se îmbrăca cu 
lucruri frumoase, trainice. Așadar, în lu
mina indicațiilor de partid, noi am orga
nizat la scară largă așa-numita „servire 
în întîmpinarea clientului", producția de 
serie cu alte cuvinte, dar „serie" ce în
seamnă cam 380—400 de noi modele pe 
an, difuzate tot mai extins prin comerțul 
stradal, prin bilciuri, tîrgurl, oboare etc., 
ceea ce face ca omul să nu-și mai piardă 
timpul la centrele de comandă. La cen
trele de comandă (care oferă anual cam 
500 de noi modele), am fixat termene- 
limită de 10 zile (cînd e sezon) și de 5 
zile (cînd nu e sezon) pentru executarea^ 
oricărei comenzi. Cum stăm cu recla- 
mațiile din partea publicului? Anul 
trecut, față de 1976, au scăzut cu 
60 la sută.

Despre mine ? Sînt prahoveancă, -pă
rinții sînt muncitori, m-am dus, cînd 
eram fată tînără, la București, să mă ca
lific, am făcut școala profesională la fa
brica „Pavel Tcacenko", astăzi „Apollo", 
la 18 ani am intrat în partid, am muncit 
patru ani în producție, ca tricoteză, am 
făcut liceul seral, apoi Facultatea de in
dustrie ușoară de la Iași. Da, cel mai greu 
mi-a fost cînd eram studentă, trăiam doar 
din bursă dar, verile munceam, cîștigam. 
Diminețile, ca studentă, făceam practică 
în producție, după-amiezlle munceam ca 
tricoteză calificată. Pe urmă am venit la 
Craiova, la întreprinderea de confecții, pe 
urmă am răspuns, în cadrul Uniunii ju
dețene a cooperației meșteșugărești, de 
ramura confecții-tricotaje, din 1975 sînt 

aici, ca președintă a unității. în 1976—1977 
am urmat și Academia „Ștefan Gheor
ghiu", secția organizarea activității în in
dustrie. Viața mea personală ? Âm o fe
tiță de 10 ani, care-i la Liceul de artă, 
cîntă frumos la pian... Nu, în căsnicie 
n-am avut noroc, sînt acum singură cu 
fetița. Ziceți că totuși cel puțin din punct 
de vedere al muncii, al împlinirii profe
sionale, am o biografie frumoasă ? Vă 
mulțumesc, dar. nu e nevoie să v-o spun, 
ați dedus-o probabil și singur, meritul nu 
e al meu, am fost crescută de partid. Ce 
m-a învățat, în toți acești ani, partidul ? 
Că nimic nu e mai. de preț ca omul, eu 
însămi, cu frumoasa mea biografie, cum 
ziceți dv„ fiind, ca să zic așa, în revăr
sarea acestui preț peste oamenii Româ
niei noastre, în revărsarea acestui preț 
peste munca și viața de azi a femeilor. 
Avem în unitatea noastră multe fete care 
urmează seralul, avem o fată, Ecaterina 
Glava, tricoteză calificată aici, la noi, la 
locul de muncă, absolventă a seralului, 
iar din toamnă — studentă. „A reușit la 
Facultatea de științe economice, secția 
fără frecvență, știți ce greu se reușește 
la o astfel de facultate, iar eu mai 
știu că după greul ăsta urmează alt 
greu, poate și mai mare, greul de-a și 
învăța, de-a și munci în producție. Eu, ca 
șefă a unității și ca membră de partid, 
sînt datoare acum să ajut la revărsarea 
prețului pentru om pe această fată. Eu tre
buie să-i creez, ei, acestei fete, niște 
condiții, dar, pe de altă parte, eu nu pot 
s-o absolv de sarcinile producției, eu nu 
pot să-i fac favoruri, fiindcă nu e princi
pial, nu e muncitorește, nu-i omenește, 
nu este drept față de celelalte femei șl 
fete, care, poate, șî ele, nu toate, dar cel 
puțin unele, ăr fi putut deveni studente, 
dacă n-ar fi avut copii, dacă n-ar fi avut, 
în familiile lor, în viața lor, niște pra
guri mai greu de trecut. Eu am sfătuit-o 

pe E. Glava să se policalifice, să trea
că la tricorecord, în felul ăsta ar putea 
să muncească, pe baza unui contract, și 
la domiciliu, și-ar gospodări timpul și în 
funcție de învățătură. Vedeți, ea este, 
cum și eu am fost cîndva, una clin fe
tele muncitoare, care-s nenumărate, ale 
acestei țări, ce pot beneficia de condiții 
ale izbînzii în viață la care mamele lor 
nici n-au visat. Eu am fost prima intelec
tuală din familia mea, ea va fi prima 
dintr-a-ei. Dar ea, pentru izbînda ce și-a 
propus-o, trebuie să muncească, ea tre
buie să se ridice, prin munca ei, 4a înăl
țimea condițiilor, a prețului sau a pre
țuirii pe care i le-au acordat partidul, 
socialismul.

Nu mai aveți alte întrebări? Atunci vă 
rog să scrieți, din partea noastră, a lucră
toarelor de la „Voința“-Craiova, cît de 
mult mulțumim partidului, tovarășului 
Nicolae Ceaușescu, pentru tot ce-au făcut 
pentru noi, pentru munca și viața noas
tră. De curînd, potrivit indicațiilor secre
tarului general al partidului, trecerea la 
reducerea săptămînii de lucru a început 
în colective în care ponderea forței de 
muncă revine femeilor. Avem deci, lunar, 
o zi în plus pentru odihnă, pentru tre
buri gospodărești, pentru deschis o car
te, pentru mers la un film sau într-o 
excursie, iar pentru fetele mele (care 
acum, odată cu primăvara, or să înceapă 
să se îndrăgostească) o zi în plus ca să-și 
șteargă de pe obraji ostenelile muncii, 
ca să se facă mai proaspete, mai fru
moase... Credeți că e puțin ?

Așadar, nu mai aveți întrebări ? Atunci 
vă rog să mă iertati... Am de condus o 
discuție, în atelierul nostru de creație, 
despre viitoarele modele noi. Inclusiv 
umane ? Da, poate...

ILIE PURCARU ■
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B PRIN TOȚI, PENTRU TOȚI

„Sat Cudalbi cu nume mindru 

numai la tine mi-e gindul"
Primele amănunte despre comuna Cu

dalbi, din județul Galați, și despre Dumi
tra Bîrsan, primărița comunei, avea să mi 
le ofere Palade Drugan, președintele 
CAP-ului doi. Dealtfel dialogul nostru a 
început chiar de la această ciudată denu
mire de CAP doi.

„In urmă cu aproape 20—25 de ani, co
muna Cudalbi era socotită a doua mare 
comună a țării. Trăiau în Cudalbi aproape 
14 000 de suflete. La ora actuală, după 
cîte știu eu, sîntem numai 9200 de locui
tori. Unde sînt ceilalți ? în industrie, mai 
ales tineretul. Dar, deocamdată, stăm încă 
destul de bine cu forța de muncă. Și cum 
comuna noastră este propusă să devină 
oraș în acest cincinal, sîntem convinși că 
mulți din cei plecați se vor reîntoarce. Ce 
înseamnă CAP-II 1 Nimic mai simplu, 
adică în comuna noastră sînt două CAP- 
uri, colegul meu de la CAP-I numin- 
du-se Ion Mihaleea. Realizăm la un loc 
© producție agricolă globală de peste 90 
de milioane de lei. Ce să mai spun de
spre comuna noastră ? Un amănunt isto
ric la care noi ținem foarte mult : co
muna a fost întemeiată de un anume 
Toader Cudalb, oștean viteaz de-al lui 
Ștefan cel Mare, dar nu măritul voievod 
l-a împroprietărit pe Toader Cudalb, și 
pe fratele său, Ștefan Cudalb, ci Ștefă- 
niță — Vodă, printr-un uric datat la 1526. 
Cu alte cuvinte, părinții părinților noștri, 
adică străbunii noștri, au fost răzeși. 
Despre primăriță, ce să spun? Este lo
calnică, are 42 de ani, dacă nu cumva 
greșesc, este, de profesie, contabilă, iar 
acum, adică în acest an, a terminat 
cursurile Academiei „Ștefan Gheorghiu" 
la fără frecvență. De șase ani de zile 
conduce, cu multă bărbăție și pricepere, 

treburile comunei. Este o femeie foarte 
ambițioasă și oamenii au multă încre
dere în ea“.

Nu, Dumitra Bîrsan n-a fost surprinsă 
că într-un răstimp scurt am cules atîtea 
date despre comuna Cudalbi și despre ea 
însăși. Avea un plic, pe care îl întorcea 
cînd pe-o față, cînd pe cealaltă, și, de-a- 
bia sosit la sediul Consiliului popular, 
m-a întrebat : „Femeia asta vrea să-i dau 
un răspuns. Dar ce răspuns să-i dau ? 1 
Pentru ziua de mîine, 8 Martie, ziua 
noastră, a femeilor, am primit zeci de 
mărțișoare. Printre mărțișoare, acest plic 
cu o poezie scrisă da Stanca M. Mis- 
treanu, o femeie din sat. Nu mă pricep 
la poezii, dar eu spun că este frumoasă, 
mai ales că vorbește și despre Steluța 
mea, calul de la șareta cu care bat ogoa
rele. Ei bine, în finalul poeziei, îmi 
spune că așteaptă un răspuns de la mine. 
Ce răspuns să-i dau ? Că mi-a plăcut 
poezia ? ! Da, mi-a plăcut, mai puțin ver
surile în care spune despre primăriță că 
e mîndră ca o garofiță. Asta, dacă e s-o 
spunem, a fost odată. Acum am 42 de 
ani, chiar așa cum m-a divulgat nea 
Drugan. Am doi copii, Iulian, care este 
student în anul doi la Politehnică, în 
București, calcă pe urmele tatălui său, 
adică se face inginer TCM, iar celălalt, 
Dan, este încă elev, în ultimul an al li- 
ceului de matematică și fizică din Galați. 
Dar nU din cauza vîrstei nu mai sînt eu 
ca o garofiță, ci pentru că am multe, 
foarte multe treburi de făcut. Funcția 
asta de primăriță nu este deloc ușoară. 
De șase ani o îndeplinesc, timp în care 
în comuna noastră, de ce să nu ne lău
dăm, s-a făcut cîte ceva. Avem un liceu 
de mecanică agricolă, înființat acum doi

ani, două magazine cu etaj, un bloc cu 12 
apartamente, iar în 1979 vom avea în to
tal 100 de apartamente, un cămin cultural 
cu 400 de locuri, 3 școli generale, un dis
pensar cu cinci medici, adică doi stoma
tologi, doi pediatri și un generalist. Pe 
cale să devină oraș, comuna noastră se 
îndreaptă vertiginos și înspre industrie. 
Am început o secție de binale, o secție 
de covoare și am început construcția unei 
făbricuțe de bunuri de larg consum, adică 
vase emailate și veselă inox. Să adău
găm și dezvoltarea prestărilor de servicii 
și, iată, avem imaginea viitorului oraș 
numit Cudalbi. Această incipientă activi
tate industrială se bazează pe o gamă 
destul de largă de articole produse la 
SMA — Cudalbi, unde se confecționează, 
de exemplu, hidrosfere de 60 de metri 
cubi pentru rezervoare de apă, hidrosfere 
răspîndite în toată țara. Sau mai pot fi 
amintite, pentru dificultatea lor, remor
cile pentru tractoare, sau diverse piese 

pentru unitățile constructoare de mașini. 
Avem, cu alte cuvinte, oameni harnici, 
care vor schimba fața comunei noastre".

Despre ea însăși, Dumitra Bîrsan a vor
bit mai pe scurt. Ține minte, în legătură 
cu funcția de primar, două momente sau 
două întîmplări : „Am fost numită în 
funcția asta acum șase ani, mai exact 
spus într-o sîmbătă, în 12 februarie 1972. 
Atît de uimită am fost, încît luni, în loc 
să vin la sediu, m-am îndreptat tot înspre 
cooperativa de consum, unde eram conta- 
bil-șef. Nici ceilalți primari din județ nu 
se obișnuiseră să mă vadă la ședințe. Ba 
l-am și auzit, în spatele meu, pe unul din 
colegi spunind : „ia uite-o și pe asta, pri
mărița ! Ea crede că funcția de primar se 
mănîncă cu mămăligă !“ Cuvintele m-au 
durut, dar m-au și ambiționat. La prima 
adunare cu toți oamenii din comună, am 
avut bucuria să-i aud vorbind deschis, 
propunînd o mie și una de lucruri. 
Aveau, pur și simplu, încredere în mine. 
Această încredere a lor și sentimentul 
nostru comun, dragostea față de comuna 
noastră, m-au însoțit și mă însoțesc per
manent în munca mea. Eram prima femeie 
primar de comună în județul Galați. 
Acum sîntem patru primărițe".

Cam acestea au fost, în mare, datele 
mai importante ale dialogului meu cu pri
mărița Dumitra Bîrsan, din comuna Cu
dalbi, dialog pe care se cuvine să-l între
gim cu un fragment din poezia „compusă" 
de Stanca M. Mistreanu : „Foaie verde 
foi de cimbru / Sat Cudalbi cu nume mîn- 
dru / Numai la tine mi-e gîndul / Că ai 
casele frumoase / Și cîmpiile mănoase // 
Două colective mari / Cu roade multe în 
hambar / Fete mîndre și feciori 7 Tinere 
ca niște flori/ Și primar o primăriță/ 
Mîndră ca o garofiță // Cînd răsare mîn- 
drul soare / Ea e plecată pe ogoare / Cu 
calul ei năzdrăvan / Care înoată prin lan / 
Prin lanul de grîu bobos / Și la spice mă
tăsos..." Poezie care, după părerea mea, 
este cel mai frumos mărțișor oferit Du
mitrei Bîrsan cu prilejul zilei de 8 Martie.

VICTOR NIȚA ■

Grupul de inginerie industrială, o chestiune care ține 

de tehnică, dar, in egală măsură, și de conștiința 

politică a specialistului
în ultimul an și jumătate, la cunoscu

ta întreprindere arădeană de fabricat 
strunguri au fost reanalizate și reproiec- 
tate peste zece mii de repere, indigeni- 
zîndu-se toate importurile ce țineau, de 
pildă, de strungurile normale (SNB-400) 
și de cele purtînd o denumire oarecum 
mai pașnică, strungurile-revolvar (DRT), 
obținîndu-se în același timp produse noi, 
de o calitate superioară, precum și econo
mii de peste 3 000 tone de metal și peste 
două milioane ore-manoperă în anul care 
a trecut. Am deschis reportajul cu aceste 
succese ale „inteligenței" colectivului din 
Arad, nu pentru că ele ar fi singurele, ci 
pentru că ele sînt rodul aplicării metode
lor și tehnicilor specifice ingineriei indus
triale. Ajunși în acest punct se cade, cel 
puțin pentru profani, să vedem ce este 
de fapt ingineria industrială. Și, în ciuda 
alergie! pe care o fac unii cînd este vorba 
de definiții, vom începe tocmai cu așa 
ceva. „Ingineria industrială este o știin
ță interdisciplinară care se ocupă cu pro
iectarea, perfecționarea și aplicarea în 
practică a sistemelor integrate alcătuite 
din oameni, materiale, echipamente teh
nologice". Dat fiind că amintita definiție 
n-are darul să lămurească prfea multe lu
cruri, pentru început inginerul Ilie Vați, 
animatorul, sufletistul grupului de ingi
nerie industrială de la „Strungul", ne ex
plică ceva mai pe larg cele sintetizate 
de definiție.

„In două expuneri făcute la sfirșitul a- 
nului 1976, tovarășul Nicolae Ceaușescu 
atrăgea atenția asupra deficiențelor exis
tente în concepția produselor referindu-se, 
printre altele, la supradimensionarea lor 
nejustificată, la estetică, la lipsa de core
lare intre funcționalitate, consum de ma
terial și consum de muncă vie, Ia prețuri 
de cost ridicate. Adică, secretarul general 
al partidului a subliniat necesitatea rea- 
Mzării într-o etapă foarte scurtă a unei 
adevărate revoluții în gîndîrea, în modul 
de muncă al cercetătorilor inginerilor 
proiectanți și tehnologi, al tehnicienilor și 
muncitorilor noștri. Aceasta înseamnă ca, 
efectiv, gîndirea noastră să fie mai efi
cientă. De la aceste date am plecat la 
constituirea grupului de inginerie indus
trială. Sînt de fapt considerentele politice 
care stau la temelia sistemului presupus 
de ingineria industrială, considerente 
care fac parte chiar din sistem. Pe 
scurt, trebuie să gîndim economic, 
eficient și competitiv, ca niște oa
meni politici, implicați în acest proces. 
Pentru rezolvarea sarcinilor care ne revin 
ne-am gîndit că trebuie să analizăm o su
medenie de lucruri : oameni, mașini, me
diu de muncă, relațiile dintre aceste ele
mente, colaborările din cadrul întreprin
derii și dintre întreprinderile cu care a- 
vem contacte. Forma clasică nu mai era 
valabilă. Noi tratam doar individul sau 
piesa. Admiteam personalitatea omului, 
dar nu a colectivului. Desigur, proiecta
re făceam și pină acum, tehnologii, la 
fel, ne ocupam însă de fiecare element 
în parte. Și dacă cineva greșea, făcea 
treaba prost, sufeream toți. Principiul 
nostru de muncă este următorul: ideea 
este a colectivului și nu a lui X, altfel 

spus, grupul nostru cuprinde doisprezece 
oameni și, dacă pot spune astfel, nu două
sprezece orgolii.

12 OAMENI PAȘNICI IN FAȚA 
SANDALEI ROMANE ȘI CITEVA 
ÎNTREBĂRI APARENT BANALE

în încăpătoarea sală a expoziției îhtre- 
■prinderii, 12 oameni așezați la o masă lun
gă privesc eu egală dăruire și îndîrjire 
un desen. Sînt de profesii diferite : ingi
neri, economiști, psihologi, tehnicieni etc. 
Nu vîrfuri, ci oameni care își cunosc bine 
domeniul. Desenul pe care îl privesc re
prezintă o piesă. Urmează apoi un ade
vărat bombardament cu întrebări, care, 
fiecare în parte, nu depășesc în aparență 
un anumit didacticism, o anume simpli
tate ce ține de bunul simț. Ce este obiec
tul respectiv ? Ce face ? Este necesar ? 
Cum lucrează ? Nu se poate fără el ? Unde 
se face, cum și cînd ? (Verbul ,.a face" 
este, după cum se observă, verbul predi
lect revenind obsesiv.) Sînt, de fapt, între
bările unui chestionar. Odată lămurită si
tuația piesei prin răspunsuri foarte exac
te, se trece la discutarea prețurilor de 
cost. în acest moment intervine analiza 
valorii, desfăcîndu-se, cum ați ghicit, toa
te funcțiile piesei. Cîți oameni, atîtea pă
reri.. Se discută pe loc, rapid, făcîndu-se 
imediat calculele. „Este un cîștig calculul 
pe loc. Pentru că degeaba studiez eu 
funcțiile imediat și calculez la costuri cî- 
teva zile la rînd, că totul mă scoate pînă 
la urmă la prețuri și mai mari". Se alege 
varianta cea mai bună. în cîteva ore. „în 
felul acesta pot, de pildă, în cîteva minute 
să spun tot ce se poate spune despre, de 
exemplu, scrumiera aceasta și, iată, a- 
jung la concluzia că o pot realiza mai 
frumoasă, mai ieftină, mai ușoară. Așa se 
poate discuta orice obiect, și o piesă de 
strung și o scrumieră și un pantof și o 
sanda. Uitați, sandaua romană este rezul
tatul unei analize concrete, dacă vreți, de 
inginerie". Se aleg deci soluțiile optime. 
Optim, ținînd seama de posibilitățile în
treprinderii, de colaborările pe care le are 
și, bineînțeles, de scopul propus. Și prin
tre sarcinile propuse, atunci cînd s-a în
ființat grupul, se numără : reducerea 
cheltuielilor de producție, reducerea con
sumurilor de metale feroase și neferoase 
și creșterea indicilor de utilizare și valo
rificare a metalului.

îți vine în minte, firesc, o întrebare : 
cum trebuie să gîndească un inginer, un 
tehnician, un specialist ? Potrivit rezulta
telor aplicării ingineriei valorii (metodă 
ce ține de ingineria industrială, alături 
de ingineria metodelor și ingineria uma
nă) în diferite întreprinderi din străină
tate, experții afirmă că inginerii și teh
nicienii aplică numai 10 la sută din solu
țiile posibile, și doar 10 ia sută din solu
țiile elaborate cunosc costurile soluțiilor 
pe care le practică, toate acestea, ca ur
mare, printre altele, a unor cunoștințe 
tehnice insuficiente, lipsei de timp, infor
mațiilor incomplete în domeniul respectiv, 
precum și a unor elemente subiective ce 
țin de comportamentul psihologic al spe
cialistului respectiv, ca frica de insucces 
sau de efort suplimentar este. „Sînt lucruri 

demne de luat în seamă, ne spune ingi
nerul Ilie Vați. Dar, așa cum am mai a- 
rătat, inginerul nostru trebuie să fie o a- 
devărată conștiință politică. Să țină seama 
de politica economică a statului, să gîn- 
dească asemenea unui gospodar, ca un ade
vărat proprietar. Desigur, să nu se oprească 
aici. N-ajunge să te doară risipa, dacă nu 
faci nimic s-o împiedici ; să aduci solu
ții pentru evitarea ei. Așa s-a ajuns la noi 
la soluțiile turnării sub presiune sau tur
nării în cochilă, care au dus la însemnate 
economii de metal. Sînt doar două exem
ple. Iată și un aspect al modului în care 
grupul de inginerie industrială și-a pro
pus să lucreze. Sprijinindu-ne analiza pe 
concluziile unei acțiuni de marketing, a- 
dică pe o cercetare atît a procesului de 
producție, rit și a pieței și a satisfacerii 
nevoilor clienților, încercăm să fim re
ceptivi la tot ce este nou, să gîndim cu 
un pas înainte". Că lucrurile stau chiar 
așa, putem aminti că numărul țărilor în 
care exportă întreprinderea de strunguri 
din Arad depășește cifra 80.
„PERSONAL, NU CONSIDER CA FAC 

CEVA EXTRAORDINAR, CI DOAR
CEEA CE TREBUIE"

Inginerul Zoltan Lengyel (proiectare) 
ne explică la început mai rezervat, apoi 
din ce în ce mai prins că ceea ce face 
dînsul alături de ceilalți din grup sînt lu
cruri absolut normale. „Eficiența mea și 
a altuia se vede în eficiența gîndirii, a lu
crului colectiv. Discutăm reperele com
ponente ale unui produs. Pe rînd și pe 
îndelete. Și cît se poate de operativ. 
Ne-am fixat, deocamdată, pe produsele 
relativ complexe, cele care au în jur de 
trei mii de repere componente. întocmim 
fișe pentru fiecare reper și răspundem a- 
tunci cînd e cazul de rezolvarea lui. Apoi 
discutăm rezultatele în grup. Mai proas
păt în minte îmi este exemplul strungului 
normal sau paralel (SNB-360). Am avut 
la dispoziție consumul de metal al fiecă
rui reper, toate desenele de ansamblu și 
de detaliu și încă o groază de alte lu- 
cruri. Asta ține de informarea asupra 
produsului. Cînd a fost nevoie, am consul
tat și tehnologii. Am - analizat mai întîi 
funcțiunile. O analiză preliminară care a 
durat cam două luni. Greul a început 
după această etapă, și anume tragerea pe 
curat, cum spunem noi, finisarea ideilor 
și elaborarea desenului de execuție. După 
aproximativ alte șase luni a rezultat un 
proiect. S-au executat imediat 10 mașini 
prototip, la care am observat cîteva neco- 
relări aș zice inerente, iar în 1977 s-a în
ceput producția de serie după noul pro
iect. Noul produs ne-a refăcut, cum s-ar 
spune, firma. Ce se întîmpla de fapt ? 
Primisem o serie de reclamați! Ia vechiul 
strung : asupra siguranței în exploatare, 
asupra dificultăților de depanare și alte
le. Ei bine, la noul proiect am avut cu 
toții în vedere încadrarea în productivi
tatea muncii la beneficiar. Este o latură 
importantă a ingineriei industriale, să cu
noști condițiile beneficiarului, să te adap
tezi. în felul acesta devii și competitiv. 
Vă spuneam la început că prin acest grup 
noi n-am făcut ceva extraordinar. Ci nu

mai ceea ce trebuia să facem. Nu este 
vorba deci de eroism, de nopți nedormi
te, de lucru ore în șir, cu nemiluita. 
Nici nu tindem către așa ceva. Dimpotri
vă, trebuie să ne facem viața mai ușoară, 
să gîndim mai mult, să și dormim, ca să 
fim proaspeți, să putem gîndi limpede. Mă 
refer,' în fapt, la un fel de fals eroism. 
Nu este eroism atunci cînd nu îți organi
zezi viața și munca așa cum trebuie. Sîntem 
deci datori să luptăm ca să transformăm 
cantitatea într-o nouă calitate, să econo
misim metal și energie, să mărim pro
ductivitatea, cum o spune adesea secre
tarul general al partidului, dar toate a- 
cestea prin soluții tehnice și de organi
zare modeme, care aparțin epocii. Reîn- 
torcîndu-mă ta grupul de inginerie in
dustrială al întreprinderii voi spune că 
modul nostru de a lucra este nou. O se
rie de informații ne lipseau, iată că le-am 
găsit întrunindu-ne să gîndim in colectiv. 
Și mai este și o problemă de morală : a 
dispărut eul. Nu s-a anulat nici o perso
nalitate, nu despre asta este vorba, ci 
gîndim împreună, afirmînd esențialul : 
noi am realizat!“

„FARA PROPUNERILE TUTURORA 
NE-AR FI FOARTE GREU ȘI TIMPUL

S-AR MĂSURĂ IN ANI"

Deși a trecut eu puțin peste virsia de 
treizeci de ani, inginerul Gheorghe Gir- 
bovan suportă destul de bine să i 
se spună și „patronul strungurilor- 
reVolver". Firește, din punct de ve
dere conceptiv. „în sensul că mă 
ocup de documentația constructivă și 
corelările legate de problema aprovizio
nării, a îmbunătățirii soluțiilor etc." Me
ticulos, adună de ani de zile, în caiete de 
observații ale produselor, toate părerile, 
și bune, dar mai ales rele, de ta toată 
lumea, și din întreprindere, dar mai ales 
de la beneficiari, observații pe care le 
studiază, le sintetizează, iar atunci cînd 
se apropie vremea „scadenței" se așază 
la treabă. „Cînd am început să proiectez 
noul tip de strung-revolver, am analizat 
caietele cu observații. Foarte multe ve
neau de la muncitorii noștri, oameni cu 
care am stat de vorbă pe îndelete, chib
zuind împreună lucruri care, ulterior, a- 
veau să se concretizeze în noul proiect. 
Fără acest imens ajutor tehnic ar fi fost 
foarte greu și cred că totul dura ani buni. 
Din capul locului am observat că, în con
dițiile în care existau două tipuri de 
strung-revolver, prin reproiectarea cine
maticii se putea obține la unui din ele o 
economie de metal de 400 de kilograme 
pe strung. Analiza de proiectare a durat 
o lună. Proiectul propriu-zis, alte cîteva 
luni. în 1977, în octombrie, prototipul a 
fost gata. Unificindu-.se soluțiile tipuri
lor existente, s-au indigenizat toate im
porturile aferente, iar calitatea noului 
produs este cu mult mai bună. Este izbîn- 
da colectivului. N-o spun demonstrativ, 
pentru a susține ideea, ci pentru că a- 
ceasta este realitatea. Vedeți, la început, 
cînd s-a vorbit de grupul de inginerie in
dustrială, de realizarea lui, existau des
tule rezerve. Se gîndea lumea și ta pro
ducția întreprinderii pe ultima jumătate 
de an, și la retribuții. Desigur, ideea era 
generoasă, dar unii spuneau că nu tot ce 
zboară se și mănîncă. Pe de altă parte, 
nu trebuia făcută cercetare de dragul cer
cetării. Nur asta ne interesează. Aveam 
probleme de rezolvat. Dar curajul joacă 
un rol foarte important și lată că grupul 
de inginerie valorică s-a dovedit eficient. 
Fie și prin prisma miilor de piese pe care 
au le mai importăm".

RAZVAN BĂRBULESCU ■
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Mă numesc Constantin Bru- 
tara, sînt student în anul V, 
TCM., domieiliez în Brașov, 
strada Nicolae Bălcescu nr. 45 
— fost cu domiciliul în strada 
Horia nr. 6. Urmare sesizării 
expediată către redacția FLA
CĂRA în decembrie 1977, eu 
sprijinul dumneavoastră și al 
organelor de stat, familia sub
semnatului, compusă din soție 
și trei copii, dintre care dpi. ge
meni, a fost instalată în noua 
locuință repartizată din strada

menționată mai sus, după ce în 
prealabil ocupanții abuzivi au 
fost evacuați. In contextul rela
tat, împreună cu întreaga mea 
familie aduc mulțumiri organe
lor care, sesizate de dumneavoas
tră, au manifestat solicitudine în 
rezolvarea situației. Totodată, 
îmi permit să trimit cu acest 
prilej o fotografie a micilor mei 
gemeni, Costin și Claudiu, care 
vă transmit — prin intermediul 
meu, firește — succes în activi
tatea pe care o desfășurați.

Din partea Comitetului jude
țean Bihor al U.T.C. s

„în legătură cu scrisoarea a- 
dresată de tînăra Victoria Rus 
din Aleșd revistei FLACÂRA, 
trimisă nouă spre rezolvare, vă 
comunicăm : cazul relatat de 
tînăra V.R. a constituit obiectul 
unei anchete sociale dispusă de 
Comitetul județean Bihor al 
P.C.R. Din concluziile acesteia, 
ca și din hotărîrea Judecătoriei 
Oradea în fața căreia s-a ju
decat cauza respectivă, rezultă 
următoarele : se confirmă în cea 
mai mare parte datele cuprinse 
în scrisoare, privind relațiile ti
nerei cu Jean Podilă. Conform 
rezultatelor expertizei și pe baza 
depoziției martorilor audiați, s-a 
stabilit că paternitatea fetiței 
născută de Victoria Rus îi a- 
parține lui Jean Podilă, obligin- 
du-1 pe acesta la plata sumei 
pentru pensia alimentară. în 
urma atitudinii avute, Jean Po
dilă a fost schimbat din funcția 
de secretar al Comitetului U.T.C. 
de la C.L.A. Aleșd. De aseme
nea organul local de partid și 
cel al U.T.C. poartă discuții cu 
tovarășul Podilă pentru al de
termina să-și normalizeze situa
ția familială..."

Avînd nevoie de întocmirea 
unui act, un contract de împru
mut, m-am adresat notariatului 
sectorului 5, unde mi s-a spus 
să mă prezint cu cei care vor 
să mă împrumute — soț șl so
ție — și să plătesc la C.E.C. 
suma de 213 lei. Am plătit a- 
ceastă sumă și a doua zi m-am 
prezentat, împreună cu mătușa, 
și unchiul care locuiesc în Bră
ila, la notarul de serviciu A- 
cesta a refuzat întocmirea ac
tului din diverse motive proce
durale. L-am rugat să mi-1 facă 
totuși, îi adusesem pe cei doi 
oameni vîrstnici din provincie 
special pentru asta, a fost impo
sibil să-1 înduplec. A doua zi 
m-am prezentat la notariatul 
sectorului 1, unde actul în ca
uză mi-a fost întocmit în exact 
30 de minute !... V-am relatat 
acest caz pentru a pune în e- 
vidență lipsa de solicitudine, și 
cît timp și nervi m-au costat a- 
ceastă atitudine, pentru că tre
buie să știți, povestea nu se ter
mină aici : am nevoie acum de 
alt timp pierdut pentru a anula 
chitanța plătită în contul nota
riatului sectorului 5 — mergi la 
C.E.C., la contabilitate, ia nu
mărul dispoziției de plată, du-te 
la circa financiară pentru a in
tra în posesia banilor etc. Nu 
pot înțelege ce a avut cu mine 
acest om deoarece o zi mai tîr- 
ziu, ducîndu-mă la același no
tariat al sectorului 5, un alt notar 
de serviciu mi-a propus întoc
mirea actului pe loc — deja eu 
îl făcusem la sectorul 1. Cum 
își pot permite unii oameni să 
abuzeze de timpul nostru, pre
țios și pentru un tînăr, dar mai 
ales pentru doi bătrîni care se 
deplasează greu dintr-o locali
tate în alta 7 (George Grabov- 

schi. Aleea Aliorului nr. 6, bloc 
B 8, scara 2, apartament 77, 
sector 5, București).

în urma mai multor încercări 
nereușite de a ne îmbunătăți 
condițiile de navetă cu autobu
zul pe ruta Suceava — Zamos- 
tea — Șiret, încercăm și prin 
publicarea acestor rînduri să în
duplecăm organele în drept să 
ne asculte propunerea. Sînt mai 
multe săptămîni de cînd primele 
autobuze ale Autobazei Șiret — 
cele de la 6,30 și 7,30 — circulă 
nesatisfăcător. Cel de la 6,30, de 
pildă circulă doar cîte 1—2 zile 
și apoi diagrama sa e preluată 
de cel de la 7,30. Un răspuns 
complet primit de la I.T.A. Su
ceava, pe care îl alăturăm scri
sorii noastre, nu rezolvă, în fapt, 
situația noastră, el rezumîn- 
du-se, după cum vedeți, la sanc
țiuni disciplinare. Pentru rezol
varea acestei probleme — în 
sensul ca oamenii să nu mai fie 
nevoiți a aștepta în stradă ore 
în șir, mă refer la cei din schim
bul III, și nici ca noi, cei care 
intrăm la ora 8, să întîrziem — 
singura soluție ar fi ca auto
buzul de ora 7,30, cel care cir
culă mai regulat, să plece din 
Suceava la ora 7,00. (în numele 
unui colectiv de cadre didactice 
de la Școala generală Buda, 
județul Suceava, semnează prof. 
Rozica Vărvăreanu)

Comitetul de partid al sectoru
lui 4 București :

„Urmare scrisorii locatarului 
Nicolae Stoian, referitor la unele 
defecțiuni de instalații în apar
tament, vă comunicăm : reme
dierea defecțiunilor la instalații 
care produceau infiltrații în a- 
partamentul tovarășului NS„ 
au fost executate de centrul nos
tru de administrare nr. 8 în 
luna octombrie 1977. Pentru ne- 
executarea în termen, după se
sizarea locatarului, vă comuni
căm că au fost sancționați cu 
„Avertisment" responsabila de 
imobil și tehnicianul de centru 
care răspund de buna gospodă
rire a imobilului".

Sîntem locatarii unei noi aso
ciații de locatari, nr. 9, înfiin
țată la sfîrșitul anului trecut și 
situată în cartierul Orașul mun
citoresc din orașul Cîmpia Tur- 
zii, județul Cluj. în cadrul aso
ciației funcționează o centrală 
termică ce deservește două aso
ciații cuprinzînd 560 apartamen
te. Funcționînd cu păcură, pen
tru a da căldură și apă caldă, 
centrala este prevăzută cu 6 ca
zane, ea funcționează însă la ora 
actuală numai cu trei sau patru, 
deoarece cei ce trebuiau să fie 
interesați nu au cerut suplimen
tarea cotei de combustibil, ea 
rămînînd aceeași ca și pentru 
cele 80 apartamente folosite ini
țial, fără a se ține cont că în 
iama asta s-a racordat dife
rența de pînă la 560. Este a- 
ceasta oare o situație care nu 
se poate remedia ? (Scrisoarea 
este sc»nnată de președintele și 
vicepreședintele asociației)

Primim din partea Uniunii 
Artiștilor Plastici din Republica 
Socialistă România :

„Referitor la scrisoarea publi
cată în revista FLACĂRA nr. 5 
și semnată de membrii asociației 
de locatari din blocul T. 6, Dru
mul Taberei 42, București, vă 
comunicăm: U.A.P.-Fondul Plas
tic, a primit în folosință în acest 
bloc, ca atelier de creație, o în
căpere de 39,60 mp conform 
ordinului de repartiție nr. 
1163/30.V.1970 emis de Comitetul 
executiv al Consiliului popular 
al sectorului 7. Punînd în exe
cutare acest ordin, a fost în
cheiat contractul de închiriere 
nr. 150/1 octombrie 1970 între 
LC.R.A.L. Giulești și U.A.P., cu 
termen de închiriere pînă lă 
31.HI.1976, fixat prin prelungire 
pînă la data de 30 octombrie 
1979. Chiria se plătește de insti
tuția noastră în contul I.C.R.A.L. 
Giulești. Atelierul de creație 
este folosit de Schuster Rein
hardt — pictor, membru al 
UAP din R.S.R., în baza drep
tului conferit membrilor acestei 
uniuni, de a beneficia de atelier 
pus la dispoziție de această or
ganizație obștească... Tovarășul 
Schuster Reinhardt nu ocupă în 
blocul T. 6. Drumul Taberei nr. 
42, o încăpere cu destinația „ca
meră de oaspeți". Comitetul A- 
sociației nu are dreptul să dea 
în folosință atelierul de creație 
situat în imobilul proprietate de 
stat. Folosința atelierului de 
creație aparține Uniunii Artiști
lor Plastici din Republica So
cialistă România, în baza ordi
nului de repartizare și a con
tractului de închiriere arătate 
mal sus"...

în cartierul gălățean Țiglina 
III, ne scriu tovarășii Mihai Io
nescu, Elena Mărgărit, Maria 
Cristea și Marin Toma, am avut 
cindva multe necazuri din pri
cina autobuzelor transportului în 
comun, pînă cînd, la sesizările 
făcute de noi, stațiile de îmbar
care au fost mutate la marginea 
cartierului. Le mulțumim așa
dar forurilor competente din Ga
lați pentru înțelegerea arătată 
familiilor noastre, însă necazu
rile noastre tot nu au încetat, și 
să vedeți de ce. Un autobuz 
,.Autotransport" cu număr de 
Brăila, uneori și două microbu
ze, vin și transportă gălățeni 
care lucrează în județul vecin, 
făcînd naveta. Așa că în fiecare 
dimineață, de pe la ora 4,30, a- 
ceste vehicule își ambalează de 
zor motoarele și urlă din 
claxoane ca la foc. Pentru noi, 
toți cei care locuim, de pildă, in 
blocurile B3 și C5, sfîrșitul fie- 
cățeT nopți e un coșmar. Zadar
nic am încercat — și cu vorba 
bună, și cu apeluri adresate au
torităților locale — să scăpăm 
de pacostea asta. Am primit din 
partea șoferilor respectivi niște 
răspunsuri de genul : „Să se 
ducă în stația liniei 9 fraierii de 
gălățeni. noi sîntem brăileni 1“ 
sau „Nu vă convine, mutați-vă". 
Ne-am adresat Flăcării în spe
ranța că apelul nostru se va 
auzi unde trebuie, chiar și la 
Brăila.

Am cumpărat de la magazinul 
Hermes de pe strada Șepcari o 
haină de damă din fîș căptușită 
cu petice de blană. Periind a- 
ceastă căptușeală, așa cum m-a 
învățat vînzătoarea, m-am po
menit că multe dintre petice au 
rămas complet fără păr. Recla- 
mînd cazul la magazin, am fost 
pusă în legătură cu un meșter 
din Oradea, căruia i-am trimis 
haina prin poștă pentru reme
diere. De atunci au trecut o 
toamnă și o iarnă. Din cînd în 
cînd telefonez la magazin și la 
Oradea, pentru a auzi cum pro
ducătorul și vînzătorul dau vina 
unul pe altul. Iar eu mă aleg 
cu o pagubă de peste 2 000 lei, 
fără nici o vină. (Nicolae Ion, 
București)

Primim din partea Comitetului 
județean Ialomița al P.C.R.:

„Urmare adresei dv. Nr. 187/ 
R/978, referitor la scrisoarea u- 
nui grup de muncitori de la 
I.C.M.S.C. Călărași, trimisă nouă 
spre rezolvare, vă comunicăm 
următoarele :

Petiționarii reclamă faptul că 
unitatea nu le-a restituit sume
le de bani reținute pentru plata 
în acord global, că șeful de șan
tier are o atitudine necorespun
zătoare. Din verificările efectua
te a reieșit că diferența de 10% 
din valoarea totală a lucrărilor 
executate în acord global

Sînt Victor Renea din Focșani 
și vă trimit alăturat imagini din 
orașul nostru ca să vedeți cum 
arată strada pe care locuiesc de 
mai bine de un an. Cred că așa 
ceva e greu să mai vezi astăzi 
chiar și intr-un sat. La repeta
tele noastre demersuri ni se răs

(29 966 lei) se va restitui peten- 
ților la terminarea completă a 
lucrării, adică Ia 11 martie 1978... 
Referitor la activitatea tovară
șului Alexandrescu F„ arătăm 
că cele sesizate în parte se con
firmă, fapt pentru care s-a sta
bilit să fie pus în discuția co
muniștilor de la șantierul nr. 2".

Mă numesc Maria Lazăr An
ton, din satul Zlătunoaia, co
muna Lunga, județul Botoșani, 
Am 61 de ani și lucrez la C.A.P. 
Soțul meu a murit în 1958. 
Rugămintea mea este următoa
rea : am doi gemeni născuți la 
22 septembrie 1946 — Mihai și 
Vasile. în luna iunie 1947, din 
cauza sărăciei de după secetă, 
i-am dat la stat, la Spitalul „Sf. 
Spiridon" din Iași. De atunci nu 
mai știu nimic de ei. Mai am 
încă 6 copii, trăiesc foarte bine, 
dar aș vrea să știu ce s-a în- 
tîmplat cu cei doi gemeni ai 
mei. Nu le cer nimic, am tot 
ce-mi trebuie, aș putea să Ie 
cresc feciorii, sînt sănătoasă, 
dar din cauză că nu știu ce-i cu 
ei sufletul meu este bolnav. în 
speranța că veți publica aceste 
rinduri vă mulțumesc.

Din partea Regionalei C. F. 
București :

„Urmare celor sesizate în re
vista FLACĂRA nr. 6/1978, cu 
privire la cele întîmplate în 
stația București Nord, vă comu
nicăm următoarele: vinovată de 
neplăcerile întîmpinate de că
lători în trenul 25/45 din 12 de
cembrie 1977 se face tovarășa 
Maria Vizireanu, casieră la sta
ția București Nord. Numita ca
sieră, avînd de emis legitimații 
de călătorie pentru trenul 25/45, 
din neatenție a dublat locurile 
în vagonul nr. 14 clasa a II-a, 
producînd neregulile semnalate 
și contribuind la o deservire 
necorespunzătoare. Urmare do
sarului întocmit, casiera Maria 
Vizireanu a fost sancționată 
prin diminuarea retribuției cu 
10% pe timp de o lună, iar 
cazul său — prelucrat la școala 
personalului."

Din partea Consiliului popu
lar al sectorului 4 :

„La scrisoarea dv. privind se
sizarea cititorului Paul Daniel 
din strada Apostol Mărgărit nr. 
18 (privind poluarea sonoră și 
pericolul distrugerii imobilului 
datorită funcționării defectuoase 
a unor utilaje — N.R.), vă fa
cem cunoscut următoarele. A 
fost somată Cooperativa „Teh- 
nometalica" pentru a executa 
fundații independente la utila
jele ce produc zgomot și trepi
dații, conform normativelor teh
nice în vigoare. Nerespectarea 
somației va atrage după sine 
retragerea autorizației de func
ționare a acesteia".

punde că aici se vor mal con
strui și alte blocuri cîndva. 
Chiar dacă-i adevărat, noi tot 
sîntem convinși că problema nu 
este lipsită de soluție posibilă. 
Nu ar fi atît de greu să se con
struiască un trotuar din prefa
bricate de beton.

Prin grija organelor locale și 
de stat și a Direcției județene 
sanitare Bacău, a fost trimisă la 
cursuri de specializare, Ia cli
nica condusă cu multă compe
tență de prof. dr. Osipov Si- 
nești, tovarășa medic Constan
tina Voicu, care, după un curs 
de 11 luni, la revenirea în Ba
cău, a început aplicarea noii 
metode de vindecare postopera
torie a „paradontopatiei esen
țiale", prin homo-implante de 
os minerale. Privită la început 
cu neîncredere și scepticism, ea 
a ajuns astăzi să oficieze cea 
de a 150-a operație, fără a se 
înregistra vreun caz , secundar 
de infecție sau alte complicații. 
La această reușită au colaborat 
și dr. Iulia Dlmltriu, dr. Car
men Lungeanu, dr. Gh. Mun- 
teanu și asistenta Maria Manea, 
cît și dr. Teofil Zaharescu de 
la Laboratorul spitalului de 
adulți. După ce am fost supusă 
operației, am reușit să-mi re
stabilesc liniștea sufletească cît 
și sănătatea trupească, fapt ce 
mă determină să transmit, prin 
intermediul revistei dv., since
rele mele mulțumiri, urări de 
sănătate și pentru că recent am 
sărbătorit ziua de 8 Martie, do
resc ca tovarășa dr. Constantina 
Voicu să primească rîndurile 
acestea ca un simbol al tine
reții fără bătrînețe, din partea 
celor operați, (Aurica Chirica, 
Bacău)

Poșta redacției
Marin Micu —» Călărași. 

Potrivit legislației în vi
goare, vechime în muncă 
utilă la pensie este socotit 
timpul în care persoana în
cadrată în muncă și-a în
trerupt activitatea pentru că 
a îndeplinit serviciul mili
tar in termen, a fost con
centrată, mobilizată sau în 
prizonierat. Timpul lucrat în 
C.A.P. constituie vechime în 
muncă în cadrul asigurărilor 
sociale de stat numai dacă 
ați lucrat ca retribuit.

Victor Șerbănoiu — co
muna Urechești Palanca 
(Vrancea). Sumele de bani 
ce vi se cuveneau au fost 
depuse la CEC, iar recipi- 
sele de consemnarea lor au 
fost înaintate la Judecătoria 
Focșani, la grefierul princi
pal, de unde Ie puteți ridica 
pentru încasarea banilor de 
la unitățile CEC.

Elena Capră — comuna 
Frătăuțil Noi (Suceava). Nu 
puteți beneficia de ajutor 
lunar ca mamă cu mai mulți 
copii conform Decretului 
197/977, pentru că . nu aveți 
în îngrijire cel puțin 5 copii 
sub vîrsta de 18 ani, sau 
peste 18 ani care să-și con
tinue studiile. Dumneavoas
tră beneficiați de alocație de 
stat pentru cei 3 copii pe 
care îi aveți în întreținere.

Viorica Grecu — Giurgiu. 
Am fost informați că ați fost 
încadrată Ia I. T. Dunărea
nă, ca țesătoare în formare 
în țesătoria I.

Ana Alexandrescu — co
muna Lunca Mureș (Alba). 
Cererea fiicei dumneavoas
tră va fi discutată în con
siliul oamenilor muncii, care 
va stabili dacă este sau nu 
de acord cu revenirea ei la 
calea ferată, iar rezultatul 
îl veți primi în scris la do
miciliu.

Aurelia Dorneanu — co
muna Mihăilești (Ilfov). Nu 
îndepliniți condițiile de sta
bilire în Capitală, deoarece 
localitatea în care locuiți 
este situată sub 30 km? ast
fel că nu există nici posibi
litatea legală de a vă con
tracta locuință proprietate 
personală.

Maria Dina — București. 
Problema in care ne-ați so
licitat ține strict de dome
niul instanțelor de judecată, 
așa cum ați fost anunțată. 
Nu înțelegem de ce mai re
veniți în acest caz.

MARGA NEDELEA B

• Anunțăm pe cititorii 
noștri care doresc să ni se 
adreseze personal in rezol
varea diferitelor probleme că 
o pot face in fiecare zi intre 
orele 10-13 iar luni, marți și 
miercuri intre orele 10-17.

• „FLACĂRA" nu ia in 
considerare scrisorile anoni
me. Scrieti-ne cît mai concis. 
Și nu uitati să vă iscăliti.
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■ CU SIMȚUL DATORIEI FAȚĂ DE CETĂȚEAN

„Transcom" trece
și pe strada dumneavoastră!

Spre sfîrșitul anului 1974, cînd inginerul 
Sorin Nicolau a fost chemat la conduce
rea Ministerului Transporturilor și Teleco
municațiilor. urmînd a deveni directorul 
unei întreprinderi ce abia se înființa, 
prea multe lucruri de amănunt n-a avut 
de aflat. Esențiale, oricum, erau numai 
următoarele: 1. în urma Decretului 1381/74 
lua ființă întreprinderea de transporturi 
auto comerciale (sau „Transcom"), avînd 
scopul de a satisface integral nevoile de 
transport din rețeaua comercială a Capitalei 
și (sau implicit) aprovizionarea populației 
prin transportul mărfurilor la magazine, 
dar și a combustibilului, a mobilei, apro
vizionarea piețelor și așa mai departe; 2. 
întreprinderea trebuia să preia majorita
tea parcului auto din garajele altor în
treprinderi, instituții sau chiar ministere; 
3. undeva lingă Tîrgoviște așteptau 300 
de camioane noi. livrate de întreprinde
rea de la Brașov; 4. sediul central al 
„Transcom“-ului se fixa în clădirea de la 
numărul 44 de pe strada Buzești. Avînd 
deci aceste cunoștințe, dar și o experiență 
de 18 ani în Centrala de transporturi 
auto, inginerul Sorin Nicolau a trecut la 
un lucru care se impune — adică la 
muncă. Parcul auto care fusese pus la 
dispoziția întreprinderii cuprindea 2 500 
de autovehicule, primite de la I.T.B., 
I.C.R.A., I.C.R M„ I.G.R.T.I., I.L.F.,
I.C.V.A. și așa mai departe („Transcom"- 
ul urmînd a prelua, la nivel centralizat, 
mare parte din atribuțiile privind apro
vizionarea ale acestor unități), dar mij
loacele auto se aflau în marea lor majo
ritate mult sub nivelul cerințelor, unele 
avînd și 15—20 de ani de „vechime" în 
serviciu, precum cele de la I.T.B.. în 
plus, nu existau autobaze — trebuiau 
construite platforme. ateliere, utilaje, 
stații de alimentare etc., etc. In plus, 
trebuia format un nou colectiv, din oame
nii veniți din medii cu adevărat eteroge
ne. șoferi cu obiceiuri și cunoștințe dife
rite, cu mai multă sau mai puțină școală, 
respect fată de muncă și față de dis
ciplină. Sediul central se afla într-adevăr 
pe strada Buzești. dar clădirea era aproa
pe o ruină. Toate aceste lucruri au tre
buit luate pieptiș laolaltă, și crearea 
bazei materiale, și calificarea și policali
ficarea șoferilor, și formarea unei ferme 
discipline a muncii, ca să nu mai vorbim 
de dezvoltarea propriu-zisă a întreprinde
rii — dar, practic, fără perturbări în re
țeaua de aprovizionare-desfacere a co
merțului bucureștean.

în acte, „Transcom" există de la 1 ia
nuarie 1975. în numai trei ani de zile 
deci. întreprinderea a ajuns să fie ceea 
ce este de fapt astăzi, adică o unitate 
dintre cele de frunte ale ministerului de 
resort, ca și ale Capitalei. „Transcom"- 
ul are astăzi nouă autobaze, cu cinci pînă 
la zece autocoloane. care au în dotare 
aproximativ 4 500 de mijloace auto (de la 
autovehicule ușoare de numai o tonă, 
pînă la cele de 15 tone), deservite de 
peste 7 000 de oameni ai muncii. Nu 
există moment al zilei în care pe străzile 
Capitalei să nu întîlnești camioanele 
„Transcom“-ului. avînd înscrise vizibil 
însemnele întreprinderii. în drumul lor

spre unitățile de desfacere. Mașini cu 
produse alimentare, confecții, încălțămin
te. mărfuri generale din gama de produse 
metalo-chimice. frigoterme avînd desena
te cunoscutul pinguin, camioane de mo
bilă și alte asemenea vehicule specializa
te — practic, tot ce încape în sfera co
mercială a Capitalei este legat nemijlocit 
de activitatea de zi și de noapte a 
„Transcom“-ului. de serviciile sale opera
tive, prompte, regulate. Sînt peste 70 de 
unități și subunități aparținînd întreprin
derii în București. între care o foarte 
bine gospodărită Stație de întreținere și 
reparații auto. în fapt, fiecare autobază 
posedă cîte un atelier propriu de repara
ții. dar lucrările cele mai complexe se 
efectuează la statia centrală, dotată cu 
utilaje mai moderne, mai eficace. Aici, 
din inițiativa conducerii întreprinderii.' se . 
practică sistemul reparațiilor prin schimb 
de agregate, lucru care aduce cu 'sine 
scurtarea timpului de imobilizare șl, desi
gur, creșterea eficienței economice a 
fiecărui autovehicul din parc.

Dealtfel, „Transcom“-ul a primit la sfîr
șitul anului 197S diploma pentru între
prinderea cu cea mai bună eficiență eco
nomică din cadrul Ministerului Transpor
turilor și Telecomunicațiilor, iar anul tre
cut, în 1977 deci, a reușit să încheie pla
nul anual cu 15 zile mai devreme de ter
men. De fapt. întreprinderea încheiase 
planul pe primii doi ani ai cincinalului 
încă de la data de 15 noiembrie a anului 
trecut, avansul astfel căpătat aducmd cu 
sine importante realizări suplimentare și 
beneficii peste plan. Practic. întreprinde
rea și-a depășit indicatorii de plan la ab
solut toți indicii : 113,5 la sută la benefi
cii, 106,9 la sută la productivitatea muncii, 
108,3 la sută la indicele care numără to
nele transportate. 105,3 la sută la veni
turi totale, 108,1 la sută la alte activități, 
98,7 la sută la prețul de cost al cheltuie
lilor pe tonă și kilometru (deci o econo
mie de 1,3 la sută) și așa mai departe.

Și pe linia încadrării autovehiculelor in 
consumurile normate de combustibil*  
„Transcom“-ul a realizat frumoase eco
nomii : 657 tone de benzină și 638 tone de 
motorină. Aceeași situație bună, mai exact 
îndeplinirea și chiar depășirea tuturor in
dicatorilor de plan și a beneficiilor, se 
regăsește și după scurgerea primelor două 
luni ale anului în curs, lucru care atestă 
încă o dată continuitatea în rezultate din 
ce în ce mai bune. Toate aceste lucruri, 
laolaltă cu activitatea generală bună a în
treprinderii, au adus „Transcom“-ului 
locul întîi pe anul trecut și diploma de 
întreprindere fruntașă în întrecerea socia
listă între unitățile ministerului de resort. 
Iar „Transcom“-ul a luat ființă, să nu 
uităm, abia acum trei ani 1

• ZÎMBETUL — SPECIALITATEA 
CASEI. Despre Lacto „Dorna" de pe 
bulevardul Magheru se spune că este 
printre puținele unități pe profil care, 
din 1952, de la înființare, a reușit să-și 
respecte firma. Rezultatele obținute o 
fac să se prezinte singură : creșterea 
de aproape trei ori a volumului de vîn- 
zări pe zi în condițiile în care spațiul 
comercial e același, realizarea sarcinilor 
de plan la toți indicatorii și depășirea 
lor, creșterea gradului de rentabilitate, 
lipsa de fluctuație a personalului etc.

Joi, 2 martie, ne-am nuțnărat și noi 
printre cei aproximativ șase mii de 
consumatori care trec zilnic prin aceas
tă unitate. Oră de vîrf. Lume multă. 
Ospătarele Elisabeta Răducu și Zoia 
Radu fac față cu greu ritmului rapid 
al comenzilor. Aceasta nu le împiedică 
să fie atente cu toată lumea și să le o- 
fere tuturor în afara listei și un zîm- 
bet. în meniu, preparate diverse din 
lactate, carne de pasăre, legume, zar
zavat, produse de patiserie, răcoritoare 
Pentru a satisface în cît mai mare mă
sură cerințele consumatorilor s-a intro
dus un caiet de comenzi speciale. Micul 
dejun s-a diversificat incluzîndu-se în 
el numeroase minuturi din ouă și mă- 
măliguța cu brînză și smîntînă.

Există în această unitate un respon
sabil harnic și plin de inițiative, Elena 
Urdăreanu, și un colectiv bine organi
zat. Nu întîmplător deci Lacto „Dorna" 
a fost dat ca unitate exemplu la adu
narea oamenilof- muncii din Complexul 
I.T.H.R. Ambasador din luna februarie. 
Personalul este extrem de unit, educat

Deși nu există, la rîndul ei, decît de un 
an de zile, secția de automobilism (a- 
flată în cadrul asociației sportive Unirea 
Tricolor) a întreprinderii a devenit cu ra
piditate un „cap de afiș" al tuturor con
cursurilor interne. Există desigur o logică 
extrem de. directă între activitatea gene
rală. de transporturi auto, a „Transcom"- 
ului și participarea secției de automobi
lism la marile raliuri naționale, ba chiar, 
mai de curînd, și internaționale. 
Echipa Unirii Tricolor (din cadrul căreia 
fac parte renumitul Eugen lonescu-Criștea, 
apoi inginerii Doru Gîndu. Nicolae Heri- 
șan și încă altii) a obținut în 1977. pri
mul an al activității cu alte cuvinte, 
locul întîi în campionatul național de 
viteză pe circuit, locul al doilea in cel de 
viteză în coastă și locul al treilea în cel de 
raliuri, intrind direct în lupta sportivă cu 
asociații de mai mare . tradiție automobi
listică, precum Dacia Pitești sau I.T.A. 
Timiș. Și aici opinia directorului Sorin 
Nicolau era limpede exprimată : „Noi cînd 
ne apucăm de un lucru, vrem să-1 facem 
numai foarte bine 1 Altfel ne pierdem 
vremea"...

Am stat de vorbă cu mai mulți munci
tori. meseriași fruntași și șoferi, toți din 
cadrul Autobazei 2 Giulești. aflată în 
subordinea „Transcom“-uluL pe care i-am 
întrebat cum explică dînșii o asemenea 
activitate susținută, dusă cu rezultate din DUMITRU GRAUR H

tre cele mai bune și petrecută într-un in
terval de timp așa de scurt. Dînșii au ți
nut să-mi arate mai întîi autobaza, dotă
rile pe care le posedă, utilajele moderne, 
ordinea și curățenia, felul cum întreg co
lectivul de oameni ai muncii știe și do
rește să o gospodărească, ca pe o anexă 
aflată în curtea propriei locuințe. Mese
riași fruntași, precum Gheorghe Spinciu, 
Constantin Marin, Mihai Marinică. Dumi
tru Bîlă, Ionel Ilie, Gheorghe Berceanu 
sau șoferi pricepuți și muncitori ca Vasile 
Ambrozie. Ion Apostol. Paraschiv Dumi
tru, Tudorel Tihan. Duță Nicolae. Mircea 
Măgureanu. Nicolae Constantin și încă 
multi altii s-au aflat întotdeauna în frun
tea muncii, contribuind din plin la rezul
tatele cu adevărat excelente pe care în
treprinderea le înregistrează astăzi. Oa
menii mi-au vorbit de modul cît se poate 
de democratic în care acționează Consi
liul oamenilor muncii, sub îndrumarea 
Comitetului de partid al întreprin
derii, ' efectuînd un control concret a- 
supra activității economico-sociale, parti- 
cipînd activ la elaborarea și înfăp
tuirea hotărîrilor, la lichidarea și 
prevenirea neajunsurilor. De asemenea, 
cum spunea șeful autobazei. Dumitru Ba
dea. întreprinderea a beneficiat în repeta
te rînduri de ajutorul prețios al Comite
tului de partid al sectorului 8. pe raza 
căruia își află sediul, ca și al Comitetului 
municipal de partid, care au ajutat efectiv 
la soluționarea multitudinii de probleme 
care, uneori, depășesc competenta de re
zolvare a întreprinderii in speță. Dincolo 
de toate aceste lucruri nu mai râmîn prea 
multe de spus — poate doar munca pa
sionată a oamenilor cu care am stat de 
vorbă, ordinea și disciplina întronate de 
conducerea unității, dorința spre o cît 
mai bună calificare. Dincolo și de aceste 
amănunte, care se văd dealtfel cu ochiul 
liber la fiecare pas, nu mai rămîn decît 
rezultatele întreprinderii, cu adevărat _ e- 
xemplare cum s-a dovedit. Fără nici o în
doială, deși este o unitate cu abia trei ani 
vechime, „Transcom“-ul a devenit deja 
un nume de care trebuie să se tină sea
mă 1 Este în evidenta lucrurilor.

Cit de dietetice sînt produsele
unităților de profil 
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în adevărat spirit comercial, conform 
principiului căruia clientul trebuie să 
fie întotdeauna oaspete de seamă.

• „CONSUMUL DE PRODUSE LAC
TATE, IZVOR DE ENERGIE ȘI SĂ
NĂTATE". Acesta este motoul listei 
de bucate de la Lacto-bar Bulevard — 
anexa restaurantului cu același nume 
— deschis în decembrie 1977. îndemn 
care ne-a trezit curiozitatea de a ve
dea ce produse lacto cuprinde lista. 
Prînzul din 3 martie era compus din ; 
pilaf de pasăre, ciulama de pui și ciu
perci, tocăniță piperată din pulpă de 
porc, sarmale surprize. Am mai reținut 
dintre... lactatele existente ; omleta cu 
șuncă, jumările cu cîrnăciori și cașca
val, mușchiul țigănesc și fije. Desigur, 
pe lîngă acestea, figurau și preparate 
lacto nu însă în măsură să justifice nu
mele unității. Pentru a ne lămuri, 
ne-am adresat responsabililor Nica 
Aurel și Alexandru Duncanu, care 
ne-au spus că unitatea și-a lărgit gama 
și astfel și-a depășit profilul. Inițial 
existau doar produse lacto, dar s-a re
nunțat pentru că vînzarea mergea greu.

• „SERVIM PRODUSE DE COFE
TĂRIE DIETETICE" sună reclama din 
vitrina cofetăriei „Cișmigiu". Reclamă 
se pare îndreptățită numai în primele 
ceasuri ale dimineții. Atanasie Cojo- 
caru, responsabilul unității, ne oferea 
la ora 15, în loc de prăjituri dietetice 
o frumoasă listă de explicații, dietetice 
și ele :

„Știți, cererea de produse e mare, 
dar nu facem față. Nu s-au luat mă
suri. Laboratoarele noastre nu pot fi 
folosite de un an. Trebuie consolidate. 
Ne aprovizionăm din exterior de la 
laboratorul din Drumul Taberei care 
nu are însă profil dietetic. Pînă au în

cercat a trecut timpul... Acum ne tri
mit dar nu suficiente. însă specificul 
acestei cofetării erau înainte cremșnitul 
și prăjiturile cu, frișcă ! (n.n. Deci nici
decum cele dietetice.) Am făcut inter
venții la conducerea I.C.R. nr. 1 dar nu 
s-a rezolvat nimic. Nu dau nume pen
tru că eu cînd mă adresez, mă adresez 
conducerii. Și ei mi-au zis să mă adre
sez laboratorului din Drumul Taberei".

Comentariile sînt de prisos. Adăugăm 
doar la cele de mai sus că în regis
trul unic de control e consemnată lipsa 
apei calde curente necesară spălării în 
condiții de igienă a veselei. Și, deși 
A. C. susține că e vorba doar de un 
accident, muncitoarele Aurora Mustafa 
și Zamfira Bălan susțin contrariul : apa 
caldă lipsește în fiecare zi începînd cu 
ora 15. Fapt dealtfel constatat și de 
noi.
• DIETETIC PREMIAL. în urmă cu 

un an și jumătate se deschidea pe stra
da Academiei magazinul de prezentare 
Dietetic Premial. Astăzi vînzarea cu
rentă se ridică zilnic la 50 000 lei, pla
nul e depășit lunar, numărul clienților 
este în creștere. Cele șase raioane des
fac o gamă variată de produse cuprin- 
zînd aproape tot ce este necesar unui 
regim dietetic. Vorbindu-ne despre 
profilul special al acestei unități, res
ponsabila Elena Cojocaru ne-a dat cî- 
teva amănunte : „în general magazinul 
face față cerințelor. Avem însă și pro
bleme, ca de pildă acum, cu F.P.L. Mi
litari, care, de la 1 ianuarie 1978, în loc 
să ne trimită lapte degresat și hiper- 
proteic ne trimite... scuze. Uneori pri
mim mărfuri cu eticheta de dietetic și 
cu conținut sărat. Cît privește produ
sele de patiserie, acestea sînt puține. 
Pînă acum ne aprovizionam de la Con
stanța, dar s-a renunțat deși avem 
mare nevoie de ele".
• RESTAURANTUL „MUREȘUL" a 

împlinit șase ani de la înființare. Dacă 
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la început ■ fluxul consumatorilor era 
mic, astăzi numărul lor depășește zil
nic 700—800 dintre care 200 sînt clienți 
permanenți. Și aceasta nu numai pen
tru că „Mureșul" este singurul restau
rant dietetic, ci și pentru că și-a făcut 
un bun renume. Zilnic pentru dietele 
indicate în diverse afecțiuni care im
plică regim strict, meniul cuprinde 55 
de preparate (de fiecare dată altele), 
ape minerale medicinale și ceaiuri die
tetice. Organizarea activității s-a făcut 
în așa fel încît întregul colectiv să con
tribuie la satisfacerea cerințelor.

„Pentru ca totul să meargă bine — ne 
spunea responsabilul unității, Gheor
ghe Mărculescu — am organizat în func
ție de apropierea orei de vîrf, orarul 
în scară. La deschiderea unității vine 
un ospătar, după o oră al doilea, și așa 
mai departe, încît la ora 15 să fie pre- 
zenți toți opt. Cît privește meniul și 
calitatea serviciilor, așa cum ați văzut, 
nu avem reclamații. Problema dificilă 
e doar graficul de aprovizionare cu 
carne de vită, care nu se prea respectă, 
deși unitatea noastră prin profilul său 
are prioritate".

Certificarea bunei serviri ne-au fă
cut-o și Nicolae Tonescu și Alexandru 
Demetriade, clienți permanenți, care 
ne-au mărturisit că n-au fost puși nici
odată în situația de a refuza mîncarea. 
De la dieteticiana Elena Hornoiu am 
aflat că în preparare se folosesc 275 de 
tipuri de alimente, din totalul de 318 
prevăzute în tabelele Clinicii de nutriție 
și nu mai puțin de 1500 de rețete. 
„Muncim mult, ne spunea ea, dar im
portant este că muncim cu toții. Fie
care client statornic are o fișă medi
cală personală de care ținem seama în 
alcătuirea meniului. Numai astfel am 
reușit să facem ceea ce facem".

MARIA COANTA B
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Obștea aduna bob cu bob, 
iar unul fura cu autocamionul

.„...Aproape că nu-mi venea să cred. 
Mai constatasem eu, ce-i drept, furturi de 
porumb, dar așa, cîțiva știuleți, o sacoșă, 
un sac... Dar să fure cu autocamionul ?!...“

Relatarea aparține plutonierului adjutant 
Dumitru Rădoi, șeful postului de miliție 
Petrăchioaia, județul Ilfov.

Vestea surpriză i-o adusese Gheorghe 
Vasilescu, gestionarul fermei nr. 7 Măi
neasca.

„Știu precis cit s-a furat : 9 160 kg — 
spuse G.V. Mi-am dat seama cînd am 
făcut centralizarea cantităților expediate 
la beneficiar — Fabrica de nutrețuri con
centrate Periș. Lipsea un exemplar nr. 3 
al avizelor de expediție, cu seria 185. 
Cineva a profitat de neatenția mea, în 
vreun moment cînd am lăsat carnetul pe 
masa din cabina basculei, și a rupt exem
plarul respectiv. Cunosc însă cantitatea, 
pentru că eu obișnuiesc să lucrez cu „re- 
port“ și trec cifra care indică încărcătura 
ațît pe avizele corespunzătoare, cit și pe 
versoul exemplarului nr. 3 următor. Am te
lefonat la Periș , și mi s-a confirmat dife
rența : s-a primit cu 9 160 kg mai puțin 
decît am expediat..."

Evident, în fața unor asemenea argu
mente, șeful postului de miliție nu putea 
să mai stea pe gînduri. S-a deplasat ur
gent la Măineasca să vadă personal avi
zele de expediție în care erau trecute și 
transporturile și care dintre șoferi ar fi 
fost in stare să săvârșească o asemenea 
faptă.

Gestionarul îi prezintă carnetul cu avi
zele de expediere, în care erau trecute și 
numele șoferilor, numărul autocamioane
lor — unele autobasculante — și unitățile 
de transport cărora le aparțineau, marea 
majoritate a autovehiculelor fiind de la 
Autobaza Filaret București.

Exemplarele nr. 3 ale avizelor de ex
pediție fiind singurul mijloc de evidență 
a cantităților de porumb expediate, nu era 
deloc simplu — cel puțin la prima vedere 
— să descoperi care putea fi șoferul in
corect, mai ales că — era ușor de înțeles — 

cel interesat distrusese toate cele trei 
exemplare ale avizelor, pe care erau în
scrise datele necesare identificării.

In fața unei astfel de situații, omul care 
este dator să dezlege enigma nu se poate 
rezuma însă la o singură pistă. Munca 
pentru descoperirea adevărului este ade
sea sinuoasă, cu multe necunoscute și cere 
pricepere, perseverență, discernămînt...

Aflat încă sub imperiul surprinderii că un 
singur șofer ar fi putut fura aproape un 
vagon de porumb, plutonierul adjutant Du
mitru Rădoi răsfoia totuși calm copiile 
avizelor de expediție, privind atent ci
frele, datele și numele consemnate în ele, 
ca și cînd cine știe ce „mister" ar fi fost 
ascuns acolo. Deodată își încrețește frun
tea, rămîne cîteva clipe pe gînduri, cu 
ochii pironiți undeva într-un punct imagi
nar, semn că concentrarea lui devenise și 
mai puternică, apoi întoarce din nou cî
teva file din carnetul cu avize.

„Observ ceva curios — se adresează el 
gestionarului — cifra de peste 9 mii kg 
apare doar de cîteva ori, în două zile con
secutive. Care este explicația ?“

„Păi, autocamioanele și autobasculantele 
închiriate de la I.T.A. sau din altă parte 
au tonaj diferit. Cu o capacitate atît de 
mare nu am avut decît o autobasculantă, 
care a făcut, intr-adevăr, transporturi nu
mai două zile".

„în cazul acesta, concluzionează șeful 
de post, lucrurile se simplifică : trebuie 
să mă ocup în primul rînd de șoferul Tu- 
dorache Matei. Din aceste avize rezultă 
că el a transportat cantitățile cele mai 
mari".

Și totuși n-a fost atît de simplu, precum 
presupunea plutonierul adjutant Rădoi. 
Verificările făcute la I.T.A. Filaret aveau 
să stabilească faptul că Tudorache Matei 
nu fusese repartizat să transporte porumb 
de la ferma Măineasca la F.N.C. Periș, ci 
la Institutul de cercetare și creștere a tau
rinelor Corbeanca, conducerea autobazei 
neavînd nici o cunoștință despre cursele 

executate de șoferul respectiv la alt bene
ficiar.

„Da, am fost din proprie inițiativă să 
transport porumb — a declarat Tudorache 
Matei — pentru că am aflat de Ja alți co
legi că acolo este nevoie de autocamioane, 
iar la Corbeanca nu prea aveam ce face; 
M-am gîndit să dau o mînă de ajutor, să 
lucrez din plin,. ca să îndeplinesc și eu 
planul de venituri la autobază. Cred că nu 
am făcut rău, nu ?“

Firește, în fața unui asemenea răspuns, 
rămîi de-a dreptul stupefiat. Bănui ești un 
om de incorectitudine și el iți vorbește de 
evitarea golurilor de producție, de înde
plinirea planului etc.

„Bine, bine — îl întreabă totuși șeful de 
post — dar cum se explică faptul că in 
ziua de 18 noiembrie, cînd ați efectuat 
curse de la Măineasca la F.N.C. Periș, a 
dispărut o cantitate de porumb egală -cu 
capacitatea de transport a autobasculan
tei pe care o conduceți ? Și, tot atunci, a 
fost rupt din carnet exemplarul nr. 3 al 
avizului de expediție".

„Nu știu, nu mă interesează — a răspuns 
T.M. Eu am fost in după-amiaza aceea în 
altă parte. Am transportat balast de lâ 
Tinosu Prahova la ferma Balotești. Pu
teți să verificați. Am foile de parcurs con
firmate. Vă spun și unde am descărcat 
balastul..."

într-adevăr, susținerile s-au adeverit, 
dar ceva tot nu era în regulă.

„Cum se face că merge să transporte 
porumb din proprie inițiativă, fără să 
anunțe măcar conducerea autobazei, și toc
mai atunci dispare o asemenea cantitate, 
iar el are confirmare pentru o cursă fă
cută în altă parte ?“ se întreba în sinea sa 
subofițerul. Experiența profesională îl în
demna să verifice cu răbdare și atenție 
toate aspectele care prezentau suspiciuni.

„Spuneți-mi, cînd a fost adus acest ba
last?", i se adresează milițianul maistru
lui constructor Bucur Tihon de la Balo
tești.

„Am să vă spun cu precizie. în ziua 
aceea șoferul a lovit o bară de la poartă 
și au avut loc discuții aprinse între el și 
gestionarul fermei. Aceasta s-a întîmplat 
pe 12 noiembrie..."

„Mai gîndiți-vă, poate în altă zi."
„Nu, tovarășe, pe 12. S-a făcut și un 

proces-verbal..."
în fața acestei ultime precizări, șoferul 

Tudorache Matei, care fusese de*față lă 

toate verificările făcute de milițian în le
gătură cu susținerile sale, a lăsat privirea 
în pămînt. Alibiurile i se năruiseră. A re
cunoscut, în sfîrșit, că porumbul furat îl 
vînduse chiar în seara respectivă conce
tățenilor săi din satul Gagu, comuna Das- 
călu, anume : Marin Nicolae, Constantin 
Tudorache, Gheorghe Danciu și Preda 
Marin, de la care încasase suma de 12 000 
lei, porumbul valorînd, de fapt, 14 660 lei ; 
că foaia de parcurs pentru ziua de 18 no
iembrie i-o confirmase fictiv, datorită su
perficialității în exercitarea atribuțiunilor, 
recepționerul Gheorghe Lucian, de la 
I.C.C.T. Corbeanca.

Cercetările aveau să confirme cele sta
bilite inițial de șeful postului Petrăchioaia 
și să dezvăluie și alte amănunte demne de 
reținut în legătură cu acest furt ieșit din 
comun.

Astfel, așa cum este ușor de înțeles, 
după cele relatate, șoferul Tudorache Ma
tei nu se prezentase la ferma Măineasca 
din dorința de a ajuta la realizarea pla
nului de transport, ci pentru că auzise el 
de la loniță Ștefan, un consătean al său, 
fost șofer, dar care a suferit o condamnare 
pentru furt de porumb cu mașina, că exe- 
cutînd cîteva transporturi de la ferma 
respectivă ar avea posibilitatea să. fure 
chiar o încărcătură. Tot loniță Ștefan i-a 
dat și ideea cu sustragerea exemplarului 
nr. 3 al avizului de expediție. De precizat 
că, între timp, loniță Ștefan, care lucra în 
ultima vreme ca încărcător pe autocami
oanele ce transportă cereale și care i-a 
învățat și pe alți șoferi cum să fure po
rumb și grîu, a fost arestat, împreună cu 
cei care au săvîrșit furtul unei mari canti
tăți de porumb.

Am prezentat mai pe larg acest caz, atît 
pentru a reține atenția factorilor respon- • 
sabili de la unitățile agricole și de trans
port, care trebuie să dovedească mai 
multă vigilență în exercitarea atribuțiuni
lor atunci cînd expediază sau primesc ce
reale, cînd confirmă acte de transport etc., 
cit și pentru a demonstra celor tentați să 
comită asemenea fapte sau să cumpere ce
reale de proveniență dubioasă că oricît 
s-ar considera de îndrăzneți și abili, pînă 
la urmă ilegalitățile lor tot sînt descope
rite, pentru că obștea, care adună recolta 
bob cu bob, nu poate admite ca cineva 
să fure nici cu kilogramul, darmite cu 
autocamionul !
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Cînd constați o abatere, intervii, 

nu aștepți pină află și județul!
De. curînd. Ia Șimleu Silvaniei. profe

sorul Ilie Muște a fost numit în fruntea 
unei comisii, urmînd să îndrume și să 
coordoneze un colectiv mare de specialiști, 
mulți dintre aceștia profesori. Faptul a «tic
nit surpriză și nemulțumire, chiar la acea 
adunare exprimîndu-se rezerve fată de o 
asemenea învestitură. Acest lucru, ca și 
multe altele cuprinse în scrisori sosite pe 
adresa redacției ne-au determinat să ne 
deplasăm la fața locului.

O perioadă de vreo șase ani, pînă în 
1976, Școala specială ajutătoare din lo
calitate l-a avut ca director pe Ilie Muște. 
De-a lungul acestui răstimp. în unitate 
s-au produs multe și diverse nereguli, sub 
oblăduirea ori chiar cu participarea di
rectă a lui I.M. Verificarea financiar- 
gestionară de fond a scos în evidență, an 
de an. abateri de Ia normele legale pri
vind disciplina financiar-gestionară. care 
au generat pagube materiale in dauna 
avutului obștesc. în mai multe rînduri. 
printre cei care au restituit bani încasati 
nelegal a fost însuși directorul școlii. N-au 
fost respectate reglementările legale la 
încadrarea unor oameni. A fost obținut 
prin transfer un autoturism Moskvici. 
Scopul afișat : instruirea elevilor. Acest 
lucru nu s-a făcut niciodată. în schimb 
I.M. și-a pus la punct mașina proprietate 
personală — cu aceeași marcă și de ace
lași tip — pe care a vîndut-o. Alt 
autoturism — de teren — al școlii a par
curs, în condiții nelegale, peste 38 000 de 
kilometri, dintre care mal bine de 13 000 
fără foi de parcurs. Asta pe lingă faptul 
consemnat de către organele de control 
financiar că în toate cazurile, foile de 
parcurs folosite n-au fost completate 
corect. Ba mai mult : unitatea a procurat 
două blocuri de foi de parcurs fără nici 
• justificare, acestea nu s-au evidential 
in regim special, n-au fost date în păs
trare celui care are formularele în ges
tiune. Nici măcar n-du fost înregistrate 
în evidenta contabilă si de gestiune. N-au 
fost numerotate și sigilate, n-au fost cer
tificate pentru exactitate. Ilie Muște a fo
losit mașina școlii în interes personal, iar 
șoferului de pe această mașină i-a plătit 
ilegal, într-o perioadă, ore suplimentare, 
în condițiile în care — așa cum a consta
tat controlul — șoferul lucrase în medie 
10—15 zile pe lună si cîte 3—4 ore pe zi. 
I.M. ne-a declarat recent că el l-a folosit 
în realitate tot timpul, ba chiar si peste 
program. Că l-o fi folosit se poate. însă 
e vorba în ce condiții și în folosul cui, 
pentru că. nu o dată, muncitori ai scolii 
au fost puși de director să execute — în 
timpul programului și în contul retribu
ției lor — diferite lucrări acasă la el sau 
la Viorica Oțelia, inspector, pe atunci, în 
cadrul Inspectoratului școlar județean 
Sălaj. Ilie Muște a dispus după bunul 
plac si de fondurile comitetului de pă
rinți. cumpărînd din acești bani pînă si 
alei de mașină, ca să nu mai vorbim de 
obiecte ca aparate de fotografiat, aparat 
de mărit, blitz, chitară ș.a.. pe care le-a 
ținut acasă și le-a folosit în exclusivitate. 

atîta timp cit a Cost director. în 1976. în 
urma unei reclamagii la județ vizind rela
țiile sale imorale, asupra celor sesizate 
a fost întreprinsă o cercetare care a pus 
în evidentă, pe de o parte, faptul că nu 
era la prima abatere de acest gen. iar pe 
de altă parte, că nu se sfia să invoce în 
sprijinul său lucruri ireale. în august 
1976, concluziile acestei cercetări arătau 
că. deși I.M. nu recunoaște acuzațiile cc 
i se aduc, din faptele care s-au petrecut 
în cursul anilor nu poate fi dezvinovății 
așa cum el încearcă să prezinte lucrurile. 
(...) în urma acestor fapte — se spunea 
in continuare — considerăm că nu mai 
are prestigiul moral si politic de a con
duce în continuare o instituție de învătă- 
mînt. Drept pentru care se propunea 
schimbarea lui din funcția de director 
pînă Ia începerea noului an școlar. în 
parte. Inspectoratul școlar județean a 
procedat conform acestei propuneri : I.M. 
a fost înlocuit. Numai că schimbarea a 
avut loc nu înaintea ci în chiar ziua des
chiderii anului școlar. Ia scurt timp după 
ce festivitatea de începere a cursurilor se 
desfășurase sub conducerea sa. Prin a- 
ceeași DISPOZIȚIE — nr. 59. din 1 sep
tembrie 1976 — inspectoratul hotăra atît 
scoaterea din funcție a lui I.M., cît și nu
mirea în locul său a profesorului Ioan 
Crîșmaru. Dispoziția cuprinde în exclusi
vitate fundamentarea legală a numirii 
noului director ; ea nu motivează și nu 
explică prin nici un cuvînt schimbarea 
lui Ilie Muște. Zilele trecute am discutat 
cu conducerea inspectoratului. Inspecto
rul general Emil Trif nu găsea nici o ex
plicație acestui lucru, dealtfel inexplica
bil. Inspectorul genera! adjunct Alexan
dru Perneș a precizat :

— Eu n-am cunoscut conținutul dispo
ziției. Știu doar că a semnat-o generalul 
și că s-a aplicat. »

— Nu cumva a semnat-o un alt înspec4- 
tor ?, ne-am interesat.

— Nu, așa ceva nu se putea.
Și totuși, stupoare : exemplarul rămas 

la Zalău e semnat de inspectorul Szabo 
Francisc. Am fost rugat să mă conving 
că exemplarul trimis școlii a fost semnat 
de însuși inspectorul general, mai ales că 
acesta a șl condus adunarea dedicată 
schimbării, la 15 septembrie 1976. La 
școală însă am găsit dispoziția semnată 
de același inspector.

în discuțiile purtate, mai multe cadre 
didactice au stăruit asupra nedumeririi pe 
care a produs-o faptul că. atunci, inspec
torul general s-a străduit să exprime con
fuz motivele scoaterii lui Ilie Muște din 
funcție, s-a ferit să zică lucrurilor pe 
nume, n-a spus nimic despre incompe
tenta acestuia ca director, despre inco
rectitudinea și imoralitatea sa. Si. cu toa
te că, la ușă, un cetățean din localitate — 
a cărui familie fusese pe punctul de a. se 
dezbina din cauza lui I.M. — vocifera ce- 
rînd să i se îngăduie să vorbească. în sala 
profesorală nimeni n-a spus nici un cu
vînt despre faptele grave ale fostului di
rector, de care știau toti și de care, ori

cum, omul de afară le amintea chiar 
atunci. Cei cu care am vorbit au explicat 
timorarea lor tocmai prin atitudinea și 
intenția șevidentă a Inspectorului general 
de a estompa vinovăția Iui I.M. Am în
trebat de procesul-verbal încheiat cu acea 
ocazie. Secretara școlii. Maria Kun, care 
l-a redactat, își amintește că l-a întocmit 
in două exemplare, dar că amîndouă au 
fost luate, după ședință, de .către inspec
torul Szabo Francisc. La inspectorat, 
însă, nici un exemplar n-a putut fi găsit 
Un șir întreg de fapte și atitudini ciudate, 
cu totul nefirești ! Dar lanțul acestora 
continuă. în mod inexplicabil, Ilie Muște 
n-a fost pus niciodată în discuția "colecti
vului care i-a cunoscut faptele si com
portarea. care avea datoria să ia atitu
dine fermă împotriva incorectitudinii, a 
abuzurilor, a imoralității sale. Abia în 
prima parte a anului 1977 s-a încercat 
fără succes (?!?) sancționarea lui, 
într-o plenară la nivel de oraș. De 
curînd, cum spuneam, am vorbit cu foști 
subordonați și confrați ai lui I. M. Iată 
cîteva din opiniile exprimate. Elena Cris- 
tea, director adjunct : Fostul director era 
up om lipsit' de scrupule, ostil oricui nu 
era servil sau încerca să dezaprobe abu
zurile sale. Pe profesorii tineri reparti
zați aici la absolvire făcea totul pentru 
a-i determina nu să rămînă ci să plece. 
Mai mult, a dat uneori libere catedre ale 
unor titulari. Toate acestea pentru, a-i în
depărtă pe cei care nu erau „amicii" lui 
și pentru a avea cît mai multe catedre de 
împărțit la suplinitori - necalificati, pe 
care-i îndatora și de pe urma cărora știa 
să profite. Cei care-i cîntau în strună’ 
semnau condica și vara, în timpul con
cediului, iar în celelalte vacante erau din 
nou in concediu. Relațiile sale imorale se 
discutau foarte mult în scoală sijn tot 
orașul. Eleonora Procovanu, învățătoare : 
A făcut lucruri nelalocul lor și incom
patibile cu calitatea sa de conducător. Eu 
personal eram foarte revoltată de imora
litatea lui și a partenerelor sale. Ga- 
vril Pop, profesor : . Imoralitatea lui 
era de notorietate publică. Dar tot așa 
de bine știa lumea că era prieten 
la cataramă cu fostul primar, Flo
rian Vîlceleanu, și cu fostul șef al Mili
ției orașului. Constantin Mladin. Mereu 
orice reclamație era. pînă la urmă. în
gropată. La cîțiva ani după ce fusese nu
mit director a primit chiar si o distinc
ție. Pentru ce, cînd el nu proba decît 
incompetență și abuzuri ? Șimleul de 
o vreme e asaltat de anchete inutile 
— mai cu seamă școlile — în urma 
unor anonime. Multi sînt convinși că el 
e necunoscutul autor al acestora. Eu, cel 
puțin, știu că și pe mine m-a îndemnat o 
dată să chem niște foruri cu o reclamație. 
„Că nu vin dacă nu le chemi, mi-a spus. 
De iscălit nu e nevoie să iscălești : pui 
numai pe hîrtie". N-am putut face asa 
ceva. El se pare însă că a ajuns pînă la 
a se autoreclama pentru lucruri ireale, ca 
să fie anchetat și găsit „curat". Ioan Crîs- 
maru, director : Nu-mi pot explica ati
tudinea fată de el a celor care trebuiau 
să-1 tragă la răspundere. Și. culmea 1. 
zilele trecute a fost numit să coordoneze 
și să conducă activitatea brigăzilor știin
țifice din oraș. Un profesor de la 
noi a spus că nu e de acord, pentru 
că Ilie Muște n-are autoritatea morală, 
nici competenta necesară pentru asa ceva. 
Ei bine, obiecția a fost tratată ca un lucru 
scandalos. întrucît tovarășul Muște abia 

ar fi fost convins să primească, iar ce
lui care a avut curajul să vorbească des
chis și cinstit i s-a transmis că va fi che
mat la ordine să dea explicații.

Precizări semnificative a făcut și 
Ioan Pop, primarul orașului : Lucrurile 
s-au tot învîrtit pînă a venit Înce
perea școlii. Verificarea a 
județul, nu noi. Ei cred că 
să dispună discutarea lui in 

făcut-o 
trebuiau 
colectiv.

După mine, acest lucru trebuia făcut. Dar
noi să hotărîm ? Cînd a fost scos, e ade
vărat că s-a vorbit confuz din dorința de 
a nu se spune lucrurilor pe nume.

Primarul ne asigură că dacă cineva l-a 
cocoloșit pe I.M.. el în nici un caz n-a 
făcut-o. în ciuda faptului că. mtîmplător. 
sint aihindoi din același sat.

în discuția purtată cu Ilie Muște, a- 
cesta a declarat cu seninătate că se con
sideră nevinovat, mentionînd în sprijinul 
convingerii sale faptul că n-a fost sanc
ționat în nici un fel. Iată deci cum se 
răzbună duhul blindeții cu care l-au tratat 
șefii lui. din interes sau dezinteres, atîta 
vreme. Cît privește conduita sa actuală, 
doar două amănunte grăitoare : 1. în 
noiembrie trecut, el obținea — prin insis
tențe... și fără îndeplinirea corectă a con
dițiilor cerute de reglementările în vi
goare — transferul fiicei sale, elevă în 
clasa a Xl-a. de la Liceul de filologie- 
istorie Șimleu. la Liceul de matematică- 
fizică Zalău ■ (director Gheorghe Rusu). 2. 
La liceul din Șimleu amintit mai 
sus. unde lucrează în prezent I. M., 
am cerut carnetul său de muncă. 
Secretara școlii, Elena Popescu, mai întîi 
a răscolit un dulap întreg. împreună cu 
directorul, timp de o jumătate de oră, 
fără să-l găsească, apoi, brusc, și-a amin
tit că i l-a dat, cu două-trei zile în urmă, 
titularului, să vadă pe unde a fost (î ! ?). 
Apoi s-a corectat : i-1 dăduse mai de 
mult. Ba chiar i l-a dat de mal multe 
ori de cînd este la această școală. Iată de 
ce l-a trebuit : carnetul cuprinde azi — 
după încheierea înscrierilor cu data de 15 
septembrie 1976. la Școala specială, urma
tă de semnătura directorului și ștampila 
unității — alte înscrieri referitoare la mo
dificări ale retribuției si indemnizației 
de conducere în următoarea cronologie : 
1975—1971—1975. Totul se încheie la rubri
ca 23. la care e menționat încetat plata 
salariului, cu data de 15 septembrie 1976. 
Aceste completări sînt operate și semnate 
de Maria Kun. care pretinde că sînt și 
exacte. De ce însă totul s-a făcut în taină, 
atît I.M. cît și cele două secretare ferin- 
du-se ca directorii școlilor' respective să 
afle ceva de această poveste ? Oare nu 
știe fostul director în ce condiții se face 
completarea carnetelor de muncă ? Fără 
îndoială că știe. Iată la ce se pretează în 
schimb !

Fată de toate faptele sale — vechi și 
noi —. fată de comportamentul si de ati
tudinea sa. cît șl fată de Inexplicabila 
blindețe cu care l-au tratat șl l-au „pe
depsit" șefii săi, față de încercările re
cente de a-1 prezenta ca pe un model de 
conduită oamenilor care în realitate îl 
cunosc așa cum este, din nenumărate îm
prejurări si fapte ca acelea înșirate mai 
sus : ei bine, fată de toate acestea, găsim 
pe deplin justificată nemulțumirea unui 
mare număr de oameni cu care am stat 
de vorbă și dorința lor ca I.M. să fie tra
tat, în sfîrșit, după comportarea sa.
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n SPIRITUL REVOLUȚIONAR ÎN ȘTIINȚA ROMÂNEASCĂ '00fr//07///700000^^

Un inginer de Ia I.O.R. ne propune:

Salt in a treia dimensiune!
In fiecare duminică Ia orele 18.10 se transmite la radio pe programul 3 stereo- 

rama ; a intrat in obișnuința noastră și o acceptăm blazați, pe același plan cu magne
tofonul și discurile cu turație 33 1/3.

Tot duminică la orele 18.10 milioane de telespectatori vizionează stereorama TV. 
pe programul 1. Deși și ea tinde, cumva, să intre in obișnuință, totuși, dată fiind rela
tiva ei noutate, izul de senzaționalism nu a dispărut incă. La aceasta se adaugă faptul 
că tocmai in țara noastră a fost inaugurată pe plan mondial televiziunea în relief, în 
cadrul Festivalului național „Cintarea României".

In această duminică, în afară de telefilmul stereo „Plimbare în Cișmigiu" și o 
peliculă de animație stereo eu subiect științific, veți putea vedea, la rubrica „Viața 
culturală a Capitalei", vernisajul primei expoziții de pictură stereo la galeriile „Ori
zont". Vizionare plăcută !

Un scenariu științifico-fantastic 

care nu respectă regulile jocului
Pare științifico-fantastic scenariul nos

tru. care indică precis ziua și ora, dar, 
vai. nu și anul. Și totuși nu am respec
tat cîtuși de puțin regulile anticipației : 
de fapt, nu am inventat nimic. Sau a- 
proape nimic. Filmul stereo există, tablo
uri stereo există, brevetele există și 
ele, științifico-fantastic este doar ritmul 
lent în care ne mișcăm, uneori, cînd țîș- 
nește o idee nouă. înainte de a merge pe 
firul ei. s-o plasăm, cum spun cineaștii, 
în cadru.

Ne aflăm probabil în preajma unei 
noi cuceriri în artă, mai exact în teh
nica artistică : omul este pe cale să ane
xeze spațiul, cea de-a treia dimensiune. 
Pentru exemplificare, să ne oprim la arta 
filmului. Pînă în prezent ea a cunoscut 
două asemenea înnoiri fundamentale : 
„sonorul" și „colorul", și de fiecare dată 
saltul tehnic a inrîurit în mod hotărîtor 
limbajul artistic. îmbogățindu-1 și diversi- 
ficîndu-1. Așadar, întîi a apărut ideea teh
nică, apoi artistul a adaptat-o sensibili
tății sale. De mai mulți ani se experimen
tează filmul în relief — două asemenea 
filme, e drept nu din cale-afară de reușite 
din punct de vedere artistic, au rulat re
cent și la „Timpuri Noi" în Capitală.

în pictură se pare că primul tablou ste
reo. un portret, a fost realizat acum ciți- 
va ani de Salvador Dali, după cum a a- 
nunțat în acea vreme presa noastră. In 
fond, era vorba de două picturi alătura
te, care, privite laolaltă, dădeau senzația 
de relief. Tocmai în aceasta constă secre
tul efectului stereo, grație căruia cîinele, 
sticletele. elefantul și omul văd în relief : 
cei doi ochi receptează, din unghiuri di
ferite, cîte o imagine, care, suprapusă 
mental, creează acest efect. Aceasta ex
plică si motivul pentru care nici cea mai 
desăvîrșită artă a pictorului, mei stăpini- 
rea perfectă a legilor perspectivei nu pot 
reda volumele în toată splendoarea și 
concretețea lor, atît timp cît privim un 
unic tablou, o unică imagine, și nu două. 
Adevărat, liniile de fugă dau senzația de 
spațiu, dar nu ne vor transpune nicio
dată în realitatea tridimensională. Iată și 
motivul pentru care Salvador Dali a pic
tat două tablouri perechi și nu unul sin
gur.

Toate acestea sînt cunoscute. Ceea ce 
se știe mai puțin este că un specialist 
român a creat și brevetat tehnici origi
nale stereo, care însă, din păcate, nu și-au 
găsit încă aplicarea practică. Este vorba 
de inginerul Liviu Iliescu, șef de atelier 
de proiectare și calcul optic la Industria 
Optică Română, cercetător pasionat care 
de aproape 30 de ani aduce importante 
contribuții in domeniul construcției de a- 
parate optice. El a condus colectivul de 
proiectare a microscopului de cercetare 
fabricat în 1063 care, perfecționat, a de
venit microscopul MC 5 A, folosit de mai 
toate institutele noastre de cercetare — 
ea și peste hotare — in cele mai variate 
domenii, de la medicină și biologie la 
metalografie, studiul țesăturilor și agricul
tură. De mai multe ori. ei a prezentat 
personal tovarășului Nicolae Ceaușescu, 
In cursul vizitei secretarului general al 
partidului la I.O.R. și cu alte ocazii, di
ferite variante ale acestui microscop, care 
reprezintă o considerabilă investiție de in
teligență tehnică romanească.

Același specialist este deținătorul a 10 
brevete pentru aparate optice și domenii 
conexe — unul din aceste brevete fiind 
înregistrat și în S.U.A., Anglia și Austria ; 
în fine, este autorul unei lucrări în 
domeniul construcțiilor optice apărută în 
Editura tehnică, 1977, care, prin larga a- 
dresabilitate, multitudinea problemelor a- 
bordate și caracterul de sinteză, are, în 
anumite privințe, un caracter de noutate 
pe plan mondial.

A treia dimensiune costă 40 lei

— Cum a început pasiunea pentru a 
treia dimensiune, tovarășe inginer Iliescu; 

■ — Prin 1960. lucrînd la construcția unui 
aparat optic și fiind, în orele libere, și 
amator de desen, am început să reflectez 
mai serios la modalitățile de a conferi 
picturii a treia dimensiune. Trebuia însă 
imaginată, gindeam eu, o cale complet 
diferită de cea adoptată experimental în 
filmele stereo. în adevăr, pentru viziona
rea , acelor filme sînt folosiți, . de regulă, 
ochelari cu filtre colorate sau de polari
zare. Or, aceasta duce, in mod fatal, la 
alterarea sau, în cazul cel mai bun 
(după tehnica folosită și la fil
mele care au rulat la „Timpuri Noi"), o 
anumită întunecare a culorilor, inadmisi
bilă în cazul picturii. în al doilea rind, 
pentru executarea tablourilor stereo tre

buiau descoperite reguli științifice, rela
ții simple, ușor accesibile pictorilor, care, 
de regulă, nu sînt nici opticieni, nici ma
tematicieni.

— Cum ati depășit aceste două dificul
tăți majore ?

— Pe parcursul a 18 ani de căutări am 
pus la punct aceste reguli. Mai mult, 
m-am înscris la un cerc de pictură, con
dus de pictorul Traian Vasai, la Casa de 
cultură a sectorului 1, și m-am inițiat în 
tainele acestei arte. Suficient ca să reali
zez, după multe eforturi, cîteva tablouri și 
desene stereo. E vorba de două imagini 
reprezentate într-un anumit fel. Privite 
printr-un sistem optic special ele sînt 
percepute, în relief, se obține o imagine 
stereo. Acest sistem prezintă la noi două 
elemente de noutate ; pe de o parte, nu 
alterează, cu nimic culorile, deoarece nu 
conține nici o piesă optică colorată ; pe de 
altă parte, totul este extrem de sim
plu. Fabricat în serie, nu ar costa 
mai mult de 30-40 lei. cam cit 3-4 pache
te de țigări. El a fost brevetat de mai 
multi ani. Coautor ; inginerul Constantin 
Ionescu.

Plimbare in Cișmigiu și alte 

plimbări

— Rezumati deci noutatea și avanta
jele picturii stereoscopice în viziunea dv. !

— Simplu : 1. — Cele două imagini pe
rechi sînt de sine stătătoare, „normale". 
2. — Privite prin microdispozitivul stereo, 
culorile rămîn nealterate ; mai mult, 
se obține un efect special de stră
lucire. 3. — Regulile de pictat sînt re
lativ simple, se Însușesc cu aceeași ușu
rință — sau, dacă preferați, cu aceeași 
greutate — cu care se învață, de pildă, 
teoria perspectivei, familiară pînă și pic
torilor amatori. Aceste reguli, ținînd de 
domeniul artei, nu fac obiectul nici unui 
brevet.

— Dar TV stereo ?
— Aci lucrurile se prezintă încă și mai 

simplu. împreună cu ing. C. Ionescu am 
brevetat un dispozitiv atașabil la aparatul 
de luat vederi, alb-negru sau color, a- 
părat care, în exterior, se deosebește puțin 
de cel obișnuit. în fiecare cadru apar însă, 
una sub alta, două imagini în loc de una. 
Filmul poate rula la . televiziune 
— color sau alb-negru — fără cea mai 
mică modificare tehnică, atît la emisie, 
adică în utilajul postului de televiziune, 
cît și la recepție, adică la aparatul dv. 
din sufragerie. Nici măcar nu trebuie un 
buton în plus. Singura „investiție" nece
sară ar fi cumpărarea microdispozitivu- 
lui stereo menționat mai sus și care, 
montat pe o ramă obișnuită de ochelari, 
nu ar costa, repet, decît circa 40 de lei. 
(Comparați cu un radio stereo, care costă 
cîteva mii de lei...) Privind micul ecran 
cu acești ochelari, care, vă amintiti, nu 
sînt colorați, deci nu modifică nuan
țele și nu diminuează cu nimic luminozi
tatea, ar apărea și la televiziune efectul 
de relief, firește, după o scurtă perioadă 
de acomodare a ochiului. Asta-i tot. Cu un 
mic efort, ar fi posibil ca televiziunea 
noastră să ofere în premieră filmul TV 
în relief.

— Efort... adică pentru realizarea fil
mului ?

— Filmul există. L-am realizat chiar 
eu, împreună cu inginerul Constantin Io
nescu. acum cîțiva ani. Se numea „Plimba
re în Cișmigiu". L-am prezentat experi
mental într-un studio, apoi nici eu n-am 
mai insistat, nici ei nu mi-au mai cerut ni
mic și totul a rămas uitat. Dacă s-a pier
dut, se poate turna un alt scurt-metraj. 
Poate tot „Plimbare în Cișmfgiu". Vine 
primăvara...

Trebuie să facem aci o precizare ; sis
temul propus are dezavantajul că reduce 
imaginea la jumătate. Cu alte' cuvinte, 
stereospectatorul vede pe micul ecran o 
imagine de două ori mai mică decît cea 
normală ; totodată, se micșorează și fine
țea imaginii. In schimb, se cîștigă a treia 
dimensiune.

Am solicitat în acest sens și părerile 
specialiștilor de la Televiziunea română. Ei 
ar înclina spre un alt tip de televiziune in 
relief, bazat pe aplicarea principiilor ho
lografie! și cu folosirea laserului. Fără a 
intra în amănunte, este suficient să ară
tăm că e vorba de o tehnică mult mai 
pretențioasă, mai costisitoare (deși lipsită 
de dezavantajele mai sus-amintite) și deci 
cu aplicabilitate practică mai tîrzie. După 
cum se vede, ne aflăm în prezența unor 
păreri divergente. Soluția ? O discuție 
mai largă între specialiști, cît și cu tele
spectatorii înșiși, adevărații beneficiari. 
Important este să se ajungă în timp rezo
nabil și la TV stereo !

Dar să reluăm discuția cu tovarășul in- 
. giner Liviu Iliescu.

— Iar tablourile stereo ?
— Și cu ele s-a intîmplat cam la fel. 

Acum cîțiva ani m-am dus cu sugestia 
mea la Uniunea Artiștilor Plastici, avînd 
însă proasta inspirație să mă refer la 
Salvador Dali. Din nefericire, re
ferirea la Dali a produs un efect contrar 
celui scontat ; neînțelegînd că aci nu era 
vorba de atitudinea subiectivă față de 
Dali sau față de oricare alt pictor, ci de 
o tehnică nouă, interlocutorul meu s-a 
întunecat la față. Probabil că nici eu 
n-am fost suficient de convingător, n-am 
știut să înving lipsa de receptivitate. Cît 
privește microdispozitivul stereo brevetat. 
Universitatea București este singura care 
a manifestat interes, poate în ideea de a fi 
utilizat la orele de geometrie în spațiu. 
Dar, după cîte știu, nici el nu a fost folo
sit efectiv. Nu critic pe nimeni, fiecare are 
atîtea sarcini... Fapt este că, dlntr-un 
motiv sau altul, nimic din ce am gîndit 
și am brevetat în domeniul artei stereo nu 
se folosește. Cred că măcar ar fi trebuit 
încercat, urmînd ca practica să decidă.

brevetele sînt ale naturii
în adevăr, situația este cam ciudată. 

Nimeni nu e vinovat si parcă, totuși, cu 
toții ne simțim puțin vinovati că o idee 
românească de perspectivă, cel puțin po
tențială, nu se urnește din loc. „Dar dv. 
de ce n-ați insistat mai mult l-am 
întrebat pe Liviu Iliescu.

— Eu frămînt de 18 ani ideea asta și 
am și multe preocupări strict profe
sionale. lucrez la punerea la punct a 
unor aparate foarte complicate. Pur și 
simplu, nu am energia să bat la toate 
ușile. Poate, pînă la urmă, eu sînt vino
vat că n-am încercat totul.

— Ce credeți că ar trebui făcut acum, 
ea să nu pierdem trenul ?

— Orice idee tehnică nouă își croiește 
drum prin confruntarea cu realitatea, cu 
practica și în dezbatere publică; tăcerea 
poate însă îngropa inițiative valoroase. 
Existența brevetelor în sine nu confirmă 
exhaustiv și în mod automat validitatea 
ideilor mele ; nu pretind că aș deține 
metode perfecte. Dealtfel, în cerce
tare și în tehnică doar - 5 la sută, să 
spunem, din ideile noi se dovedesc pe de
plin realizabile. Dar ca aceste 5 la sută să 
se decanteze, trebuie să încerci toată suta, 
altfel, în loc de 5 la sută vom avea 5 la 
sută din 5 la sută. în problema de față, 
ceea ce se cere, cred eu, este confrunta
rea eu publicul și cu specialiștii. Să se 
studieze și problema pijpiectării unui film 
stereo la televiziune după metoda propusă 
de mine și de inginerul C. Ionescu (sau 
alta, dacă există sugestii mai bune). De ce 
să ratăm posibilitatea unei premiere mon
diale sau măcar să nu încercăm s-o rea
lizăm ? Chiar dacă un asemenea film ar 
rula o singură dată, tot s-ar putea spune: 
„Primul film stereoscopic TV a rulat în 
România 1“ și asta ,nu e chiar de lepădat. 
De asemenea, artiștii plastici si publicul 
să aibă posibilitatea să vizioneze într-o 
sală tablourile stereoscopice, care să fie 

Ion Vlasiu — Nopți de groază 190"

judecate nu prin prisma pur artistică — 
la urma urmei, eu sînt inginer optician 
și doar începător în artă — ci drept un în
ceput, o cale posibilă chiar dacă nu singura. 
Totul dezbătut cu prudență și seriozitate. 
Dacă se vor contura alte căi mai fertile, 
cu atît mai bine. Este posibil să existe și 
alte preocupări pe această linie, de care 
eu nu am cunoștință. Important nu este 
să mi se dea mie sau altuia dreptate, ci 
să fim mai receptivi față de nou. Dacă 
nu azi, mîine, dacă nu noi, altii vor im
pune cu siguranță imaginea stereo în 
artă și în tehnică. Ideea plutește în aer 
și ea vizează mecanisme psihologice in
time.

— La ce vă referiti ?
— Omul are însușirea de a vedea în 

spațiu, dar pînă acum tehnica nu i-a per
mis să-și exerseze această însușire în 
plenitudinea ei. Omul gîndește în spațiu. 
Copilul nu rezolvă exerciții de matema
tică fiindcă are realmente nevoie să afle 
rezultatul, ci pentru a-și forma noi struc
turi de gîndire. Imaginile stereo nu sînt 
nici ele numai simple divertismente, ci 
oferă posibilități de antrenare in
telectuală, de delectare estetică. O sculp
tură asigură o adîncime de cîteva zeci de 
centimetri, maximum cîțiva metri, dar 
prin tehnicile stereo pictoruj va putea 
atinge, teoretic, infinitul. Firește, rezul
tatul final va depinde nu de tehnica fo
losită, ci de simțul său artistic. Această 
nouă tehnică, independent de procedeul 
concret, trebuie folosită cu discernămînt 
— la fel ca și culoarea în fotografie sau 
în film — adică doar atunci cînd este 
reclamată de considerente artistice.

— Iar în tehnică ?
— Se deschide o lume nouă. Proiecta

rea, bunăoară, presupune o gîndire spa
țială, care poate fi mai ușor antrenată 
prin noua tehnică, în procesul de învă- 
țămînit. Gîndiți-vă, de asemenea, la de
monstrațiile de geometrie în spațiu, la 
descrierile de macromolecule în chi
mie etc. Imaginați-vă o carte obiș
nuită ; pe o anumită filă un desen 
apare dedublat în cele două imagini pe
rechi necesare creării senzației spațiale. 
Cu microdispozitivul imaginat de noi. de
senul poate fi văzut în spațiu. (După o 
altă tehnică, s-a obținut un efect asemă
nător în volumul „Anaglife geometrice", 
apărut acum doi-trei ani în Editura teh
nică, singura încercare de acest gen, după 
cunoștința noastră, în activitatea editoria
lă din țară.) Subliniez din nou : tiparul 
este obișnuit, nefiind necesare cheltuieli 
suplimentare. Singura investiție : 40 de , 
lei pentru ochelari. Deci, 'manuale de în- 
vățămînt stereo ! La fel ne putem ima
gina filme de animație stereo cu subiect 
științific (de pildă, evoluția unor corpuri 
în spațiu) sau cu subiect artistic. La ci
nema sau la televiziune am admira ta
blouri sau desene în mișcare și în a treia 
dimensiune...

— în concluzie ?
— Poate peste cîțiva ani tehnicile pro

puse vor fi depășite, considerate elemen
tare sau nesatisfăcătoare. Important este 
însă să facem un salt în a treia dimen
siune.

LIONEL NIȚESCU ■
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DOCTOR IN ȘTIINȚE MEDICALE UGIA SIMIONESCU Șl REALI

ZĂRILE SALE INTR-UN DOMENIU DE ViRF AL MEDICINE!

RADIO-IMUNO-ANAUZA
în anul 1977, lumea întreagă afla 

despre un nume, pînă atunci cunoscut, 
desigur, doar îh cercurile, destui de 
restrânse, ale unor specialiști : Rosalyn 
Yalow, biofiziciană, care primea presti
giosul Premiu Nobel pentru „realizări 
în domeniul imunologiei". Ceea ce nu 
putea fi cuprins, într-o asemenea ca
racterizare telegrafică, era noul sens 
pe care-1 căpăta imunologia, în cadrul 
cercetării fundamentale și aplicative 
din nenumărate domenii ale medicinei, 
biologiei, zootehniei. Oricare om de 
cultură generală este înclinat să înțe
leagă prin imunologie, sectorul științi
fic legat de apărarea organismului ani
malelor superioare față de invaziile 
microbiene : arsenalul celulelor fagoci- 
tare, care distrug agresorii, anticorpii, 
care neutralizează toxinele, serurile și 
vaccinurile. Dar realizările lui Ro
salyn Yalow (a căror recunoaștere nu 
l-a mai putut bucura pe medicul 
S. A. Berson, colaboratorul său apro
piat, decedat prematur) se referă la 
altceva: la transformarea tehnicilor 
fine, folosite de imunologia clașică, 
pentru depistarea agresorilor microsco
pici și a otrăvurilor secretate de ei, în 
metode de cercetare și de dozare a 
hormonilor, a vitaminelor, a medica
mentelor, a toxicelor industriale și po
luante... Aceste perspective. de studiu, 
de analiză, de reconsiderare (pe baze 
riguroase) a mari capitole din știință, 
care se caracterizează, în final, în noi 
arme de apărare a sănătății și de diri
jare a fenomenelor vitale, nu sînt, 
încă, deplin sesizate nici de către me
dici și nici de biologi. Ni le-au desfă
șurat, sumar, relatările Ligiei Simio- 
nescu, doctor în științe medicale, pe 
care le-am ascultat într-unul din labo
ratoarele clădirii Institutului de endo
crinologie „Prof. dr. C. I. Parhon". 
Relatările sale au în ele ceva de roman 
de aventuri, impresie creată și de pa
tosul cu care această femeie, poves
tește captînd, irezistibil, interesul re
portericesc, fapte ce vor intră, desigur, 
în legenda medicinei secolului nostru.

— Cum ați caracteriza, din punct de 
vedere științific și endocrinologie, reali
zarea Rosalynci Yalow, pentru a putea 
trece, apoi, la actualitatea românească, 
în materie ?

—■ O admirabilă reușită a interdisci- 
plinarității : radio-imuno-dozările (și 
rostesc acest cuvînt răspicat și eviden- 

țiindu-i componentele) care reprezintă 
efectul colaborării imunologiei clasice, 
a imunochimiei, a radiochimiei, a bio- 
matematicii. Endocrinologilor le pune 
la dispoziție tehnici de extremă sensi
bilitate ; se „pune" la o treabă utilă 
un fenomen similar celui care persoa
nelor predispuse le dezlănțuie un ac
ces de astm la mirosul unui trandafir...

— Metoda la care vă referiți a avut, 
dintr-o dată, aderența pe care o merită?

— La început, înainte de 1960, arti
colele predate de „precursori" spre pu
blicare erau refuzate de revistele din 
Occident, ca erezii. A existat și o pro
blemă de prioritate, Ekins propunînd 
o metodă similară, dar cu un spectru 
mai restrâns de aplicații. în laborato
rul nostru, ecoul n-a întîrziat, deoare
ce, chiar de la începutul activității 
mele de cercetare, eram convinsă (ca 
și alți autori români, cum este dr. 
V. Săhleanu) că imunologia și endo
crinologia au zone largi de suprapu
nere. Dealtfel, în 1972, pentru lucrări 
de radip-imuno-dozare, mi s-a conferit 
Medalia Uniunii Medicale Balcanice.

—- Cit de vechi sînt preocupările dv. 
în acest domeniu ?

— Acum zece ani. am livrat, pentru 
uz terapeutic, hormon de creștere 
uman, preparat și dozat în acest labo
rator. în acel moment, trusele de hor
moni nu erau disponibile în comerțul 
mondial. Doar în cîteva țări: S.U.A., 
Anglia, Suedia, Belgia, Franța și Italia 
se practica pentru „uz intern" proce
deul. Din păcate, din colectivul de trei, 
care au realizat prima „trusă" româ
nească, am rămas singură, tovarășii mei 
de cercetare și muncă, chimista Rodica 
Stamatescu și tehnicianul Nelu Bondoc, 
părăsindu-mă, în mod tragic, cu -mult 
înainte de vreme...

Cer să mi se arate o „trusă". Este o 
cutie din polistiren expandat, cu cîteva 
compartimente, în care se află sticluțe 
de diferite dimensiuni și —■ mărturi
sesc sincer — sînt dezamăgit,

— Unui nespecialist — reia discuția 
interlocutoarea noastră — cîteva sticlu
țe, ca cele pe care le avem în față, nu-i 
spun absolut nimic. Cel neavizat nu 
poate realiza ce înseamnă, ca dintr-o 
adevărată junglă proteică (mă refer la

sutele și miile de proteine diferite din 
lichidele biologice) să poți doza un sin
gur component, care se află într-o con
centrație de ordinul miliardimilor din- 
tr-un miligram.

— înțeleg că un astfel de rezultat 
poate avea o valoare esențială pentru 
punerea unui diagnostic. Sînt, oare, 
implicate și valori economice ?

— Sîntem preocupați și de eficiența 
materială. Cu o astfel de trusă, lipsită 
de spectaculozitate, se pot face sute de 
determinări. Voi da un exemplu. Ma
teria primă, de care am nevoie, o re
prezintă 2—3 hipofize recoltate de . la 
cadavre, 5 iepuri și cîteva substanțe 
chimice. Ceea ce rezultă, poate să-mi 
ajungă pentru peste un milion de do
zări. La prețul comercial internațional, 
ajungem — pornind de la această „ma
terie primă" — la zeci de mii de do
lari (și cifra exprimată este modestă...).

— Inteligența învestită de specialiști 
este rentabilizată corespunzător ?

— Nu e vorba doar de capacitatea 
mea, sau a altuia, ci de necesitatea, 
obiectivă de a pregăti cadre care să lu
creze în clinici universitare dar și la 
nivelul spitalelor județene. Radio- 
imuno-dozarea este o ramură a medi
cinei nucleare. Multe spitale noi au ca
binete de medicină nucleară bine do
tate, dar, în lipsa specialiștilor tineri 
și entuziaști investițiile făcute nu dau 
încă roade. Mai apar și aspecte morale. 
Personal nu cred să existe o profesie 
mai nobilă decît cea de medic, pentru 
că ea se adresează vieții omului, con
siderată nu numai ca un "spectacol 
fascinant... Totodată, nu cred să existe 
o mai pură emoție decît aceea de a ști 
că forța nucleară, încătușînd distru
gerea și supraviețuirea, se eliberează 
în scopul promovării vieții pe acest 
pămînt! Țara noastră este membră a 
Agenției internaționale pentru energia 

atomică, de la Viena, agenție în care 
savanții români au locuri de conduce
re. Pentru un obiectiv definit al acestei 
agenții lucrăm și noi în prezent, pe 
bază de contract.

— Ce ramuri ale medicinei vă soli
cită, în acest moment ?

— N-aș dori să se înțeleagă, din 
cele spuse, că preocuparea aceasta este 
concentrată, exclusiv, în Capitală. De 
exemplu, la Timișoara, Otto Dreichlin- 
ger a pus la punct o tehnică de dozare 
a angiotensinei. Pînă la ora actuală, 
doar trusa noastră a intrat însă în cir
cuitul medical și este larg folosită. în 
București există 10—15 grupuri deja 
constituite, iar în provincie alte 3—5. 
care au interes pentru metodele discu
tate aici. Ca număr de persoane — cu 
studii superioare — sînt angajate, ferm, 
între 30 și 40 de oameni. Prea puțini 
încă ! Cît despre ramurile medicinei, 
care ne solicită, lista ar fi foarte lun
gă : pediatria, obstetrica și ginecologia, 
medicina internă, cardiologia, oncolo
gia, virusologia (în controlul inocuității 
sîngelui pentru transfuzii). Nu pot să 
nu reamintesc pătrunderea tehnicilor 
în medicina veterinară (alt sector cu 
implicații economice și totodată sani
tare). Conexiunile, mai îndepărtate, 
sînt tot mai numeroase ; de pildă, pen
tru depistarea, la timp, a patologiei de 
sarcină, în urmărirea acesteia, în su
pravegherea creșterii și dezvoltării co
pilului, așadar, răspîndirea tehnicilor 
noastre poate avea consecințe demo
grafice, în care statul este foarte inte
resat.

— Dar' — ca perspectivă — ce ar 
aduce răspîndirea tehnicii despre care 
vorbim in rezolvarea flagelelor ce în- 
spăimintă lumea de azi ?

■— Cum și cancerul și ateroscleroza 
au coeficienți endocrinometabolici, do
zările fine de hormoni și alte substanțe 
biologice active vor aduce, firește, clari
ficări, precizări, noi puncte de vedere. 
Mai ales că tehnica are avantaje nu
meroase pentru bolnav ca și pentru 
medici. O anumită rezistență vine din 
necunoașterea — chiar de către unii 
medici — a modului în care „intervin" 
radioizotopii în desfășurarea dozărilor ; 
aceștia sînt manipulați în eprubete de 
laborator și nu introduși în corpul bol
navului. Nu există riscuri, ci economie 
de timp, de materiale, cu un surplus 
de sensibilitate și precizie — adaug și 
posibilități de automatizare, de compu
terizare, pe care le-ați putut observa 
— la proporții modeste deocamdată — 
și în laboratorul nostru.

MANOLE CÂRȚAN M

Informatica 

pe înțelesul 

tuturor

Începînd cu anul 1948, cînd s-au pus bazele ci
berneticii, și pînă astăzi, cînd explozia informațio
nală și știința informaticii cunoaște o dezvoltare 
extraordinară, oamenii de știință, creatori cît și uti
lizatori ai calculatoarelor electronice, au tot scris 
și tot publicat, încercînd să transmită maselor largi 
de oameni informații cît mai exacte asupra etapelor 
prin care a trecut munca lor. Miile de cărți publi
cate în acest domeniu au demonstrat oamenilor 
cîmpul larg de aplicabilitate al informaticii. Pre
ocupările cercetătorilor din lumea întreagă în acest 
ocean informațional au prins în apele lor învolbu
rate de atîția biți, bytes și coduri de numerație, in
gineri, matematicieni, economiști,' lingviști, artiști. 
Revoluția tehnico-științifică actuală nu poate fi con
cepută fără dezvoltarea informaticii, fără utilizarea 
largă a calculatoarelor în știință, industrie, în eco
nomie. Și nici România nu face excepție în acest 
sens. Dezvoltarea pe care a cunoscut-o economia 
țării în anii socialismului a implicat crearea unei 
industrii electronice avansate, de neconceput fără 
o industrie proprie de calculatoare. România pro
duce calculatoare electronice de aproape un deceniu 
iar familia de calculatoare Felix cuprinde o gamă 
diversă de tipuri, pornind de la cele foarte mici, 
de buzunar, și culminînd cu uriașul Felix C-512.

Cu ocazia sărbătorii centenarului Independenței

de stat a României un grup de cercetători entu
ziaști au alcătuit o lucrare, reunind o serie de arti
cole, reportaje, povestiri, poezie, informații, din do
menii diverse, cu scopul nedisimulat de a face cu
noscut publicului larg cîte ceva din realizările și 
preocupările informaticii. Lucrarea apare la Cluj- 
Napoca și este intitulată sugestiv „Display-infor- 
matic", orașul de pe Someș fiind cel în care, se fa
brică primele dispozitive terminale cu afișaj sau 
„display"-uri românești.

Gazdele ne propun pentru început o mică prezen
tare a Laboratorului județean de informatică, o 
familie unită de cercetători și preocupări, preocu
pări care ne aruncă de la bun început în viitoarea 
informaticii. Aflăm cîte ceva despre primele calcu
latoare românești, DACICO și CIFA-1, despre pri
mii pași. Și pentru că este vorba despre primii pași 
nu poate fi uitat cel care a fost unul din promo
torii acestei științe drept care ni se prezintă un 
careu omagial al profesorului Moisll. O întrebare 
firească și un răspuns? afirmativ demonstrat : „există 
o școală de informatică românească ?“ sînt urmate 
de o încercare de definire pe scurt a ciberneticii. 
Un interesant articol prezintă Dan Farcaș de la 
Academia „Ștefan Gheorghiu" referitor la dialogul 
om-calculator, nu în teritoriul restrâns al dialogului 
cu omul de știință, ci dialogul celor două mari ex
pansiuni: în întreprinderi și unități economice, 
epocă în care a apărut așa-zisuî „Management In
formation System" și dialogul cu marele public 
„Comunity Information System". Dr. Benedek Ște
fan ne introduce în simbioza ciberneticii cu macro- 
moleculele. Aflăm astfel că noțiunea de informație 
structurală moleculară separă chimia organică de 
biochimie. Capitolul „Bionica" ne introduce în cî
teva din secretele naturii cu demonstrarea necesi
tății conservării informației în natură și un mesaj 
„pro-natura“. Un mic lexicon de informatică îi 
ajută pe cei mal puțin cunoscători să se familiari
zeze cu terminologia specifică informaticii. Nu pu
tea să lipsească din acest volum nici capitolul con
sacrat modelării cu aplicativitate în procesul mun
cii, în științele juridice cît și modelul matematic 
al ecosistemului. Pentru cei interesați, matematicia
nă Constantinescu Poliana oferă un model matema-

tic al fericirii. Foarte interesantă este prezentarea 
pe scurt a informaticii ca piață mondială, a princi
palelor puteri pe tărâmul calculatoarelor, de aseme
nea ne sînt prezentate păreri. științifice referitoare 
la fiabilitatea sistemelor informatice, reducerea 
conflictelor prin inițierea în informatică a utiliza
torilor sistemelor informatice, calculatorul în învă* 
țămînt și renumitul calculator didactic de la Timi
șoara pe numele său CADIC, despre aplicații și cer
cetări în rafinării, în industria sticlei, în industria 
chimică, despre posibilitățile de adaptare a siste
mului de scriere Braille pentru dialogarea cu cal
culatorul. Meritul realizatorilor acestui volum con
stă și în aceea că, pe lîngă informațiile cu caracter 
pur științific care abundă, lucrarea este completată 
cu elemente deconectante, umor și schițe tot din 
domeniul informaticii, poezii compuse cu ajutorul 
calculatorului. Nu este uitată nici legătura tot mai 
puternică dintre calculatoare și creația muzicală, 
legătură concretizată și în țara noastră prin crea
ția compozitorilor Aurel Stroe, Anatol Vieru, Aurel 
Niculescu și alții. Unul din ultimele capitole este 
consacrat realizărilor informaticii în domeniul me
dicinei sub semnătura competentă a dr. Restian 
Adrian și dr. Branea loan. Și, în sfîrșit, ultimele 
rânduri sînt închinate mult iubitului sport care 
este șahul, domeniu în care calculatoarele au deja 
un cuvînt greu de spus și în care și programatorii 
români au realizat lucruri demne de reținut. De
spre șahul programat pe calculatorul Felix ne vor
besc chiar realizatorii, respectiv matematicianul 
Darie Viorel și cercetătorul științific principal Wer
ner Schatz de Ia I.T.C. București.

O lucrare fără deosebite pretenții științifice, cu 
caracter informativ, de popularizare, sobră și de
conectantă în același timp, o lectură interesantă și 
demnă de a fi luată în seamă. Ea reflectă preocu
pările unor oameni, eforturile lor pentru dezvolta
rea informaticii românești, pentru progresul științei. 
O inițiativă demnă de laudă.

V. ȘTEFAN ■
analist la I.T.C. București
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Un uriaș șantier numit Zimnicea

Zimnicea — probă de bărbăție.
Zimnicea — semn de biruință

N-ar fi exclus, gîndim, ca fraza 
care urmează să pară unora o impie
tate, dar noi o încredințăm hîrtiei cu 
convingerea că ea corespunde de la 
un capăt la celălalt adevărului : seis
mul de la 4 martie a însemnat pentru 
orașul teleormănean Zimnicea nu doar 
necazul caselor prăvălite și al oame
nilor rămași — temporar — fără aco
perișuri deasupra capetelor, ci și șan
sa de a renaște din propria-i cenușă, 
mai mîndru, mai trainic, mai frumos, 
pe măsura timpului pe care-1 trăim 
cu toții, într-o țară liberă, stăpînă pe 
trecutul, prezentul și viitorul ei. La 
puține ceasuri după ce cutremurul 
transformase vechiul port dunărean, 
cu case pitice și zămislite din chirpici, 
într-un uriaș maldăr de dărîmături, 
fără să fi produs însă vreo victimă 
în rîndul populației, primul bărbat al 
țării s-a înființat, cu neoboseala care 
i-a caracterizat și îi caracterizează în
treaga viață pusă în slujba poporului 
său, la fața locului, secretarul general 
al partidului și președintele țării, to
varășul Nicolae Ceaușescu, oferind lo
calnicilor o pildă de minunat patrio
tism și grijă față de interesele fiecă
rui om al muncii. Constatând daunele, 
dintre cele mai mari în ceea ce pri
vea fondul edilitar al așezării, tova
rășul Nicolae Ceaușescu a indicat zim- 
nicenilor reconstruirea din temelii a 
orașului și transformarea lui într-un 
centru urban modern, cu construcții 
noi, prevăzute cu toate anexele civili
zației, cu tot confortul.

Cum am scris și cu alte ocazii, pro
punerea celui mai iubit fiu al poporu
lui n-a constituit numai o îmbărbă
tare, firească în clipele acelea de res
triște, ci o decizie cu adînci semni
ficații, pe care localnicii au primit-o 
cu recunoștință, trecînd neîntîrziat la 
aplicarea ei în practică. In cel mai 
scurt timp, orașul a devenit un vast 
șantier, un simbol al solidarității și 
umanismului nou, revoluționar. Cum 
forțele zimnicenilor erau prea puține 
spre a schimba, din mers, destinul 
unui oraș prevăzut a deveni modern 
și model, cu un număr de locuitori a- 
proape dublu față de cel înregistrat 
la 4 martie 1977, oameni din toate 
colțurile României socialiste, ba chiar 
și mai de departe au alergat să dea o 
mînă de ajutor reconstrucției Zimnicei. 
In toate zilele de după cutremur, am 
mai spus-o și o mai spunem, cel mai 
sudic oraș al țării a primit din toate 
județele nu doar semne de simpatie, 
ci sprijin concret, solidaritatea mun
citorească funcționînd în fiecare clipă, 
în fiecare ceas, fără cusur, localnicii 
simțind permanent alături umărul de 
nădejde al întregii națiuni române.

Mai întîi, firește, în funcție de nece
sități, au sosit barăcile, de la Bacău, 
Cîmpina, Tîrgoviște, Tarcău și așa 
mai departe, barăcile, confortabile și 
dotate, cu toate cele, inclusiv cu în
călzire, în stare să adăpostească sutele 
de oameni rămași fără locuințe. Au 
urmat automagazinele de tot felul, 
pentru ca viața să-și continue cursul 
ei normal, pentru ca oamenii să mă- 
nînce, să se îmbrace, să uite.'S-au pre
zentat. apoi, după 1 aprilie 1977, pri
mii constructori ai Zimnicei, zidari, 
dulgheri și betoniști sosiți din toate 
punctele cardinale ale geografiei noas
tre, români, maghiari, germani și de 
alte naționalități, oameni care au în
țeles să lucreze pentru refacerea Zim
nicei nu doar cu pricepere profesio
nală și abnegație, ci și cu mult su
flet, convinși că, dacă lucrurile s-ar 
fi întâmplat să stea altfel, zimnicenii 

ar fi procedat aidoma la locurile lor 
de baștină. Opt întreprinderi de con- 
strucții-montaj din diverse județe, din 
Sibiu, Vîlcea, Dîmbovița, Neamț, Gorj, 
Caraș-Severin, Ialomița și Maramureș, “ 
și-au instalat solide organizări de șan
tier pe malul Dunării, pornind cu mo
toarele în plin zidirea primelor din 
cele 5 000 de apartamente prevăzute a 
fi construite aici, ca un prim semn al 
transformării Zimnicei într-un oraș 
socialist înfloritor. Un oraș a cărui 
arie se va restrânge — operație aflată 
de-acum în plină desfășurare — de la 
350 de hectare, cît număra înaintea 
seismului, la 80, în perimetrul cărora, 
dincolo de blocurile de locuit, ridicate, 
desigur, într-o primă urgență, se vor 
construi sediul politico-administrativ, 
un centru cultural reprezentat prin 
casă de cultură, club, muzeu, bibliote
că etc., toate încadrând piața tradi
țională a așezării, un hotel, un cine
matograf, un magazin universal și așa 
mai departe. Și despre viața acestor 
bravi constructori, cu bucuriile muncii 
lor temeinice de fiecare zi, cu neca
zurile și dorul lor de casă, revista 
noastră a mai scris, subliniind contri
buția lor însemnată la refacerea Zim
nicei, ca o urbe a zimnicenilor, ca o 
urbe a întregii suflări românești.

Zilele trecute, ne-a fost dat să stră
batem din nou străzile celei mai me
ridionale dintre așezările țării. Zeci 
de blocuri au fost puse la dispoziția 
oamenilor care și-au regăsit, după luni 
de zile petrecute în spatele pereților 
subțiri ai barăcilor, căldura căminelor. 
Un modern liceu industrial, la ridica
rea căruia au participat și constructori 
elvețieni, și-a deschis porțile pentru 
elevii Zimnicei. Un spital, o sumede
nie de spații comerciale... într-un cu- 
vînt, viața bătrînului port dunărean 
și-a reluat cursul firesc, numai că rit
murile ei sînt de-acum altele, mai ac
celerate. Primarul orașului, Dumitru 
Sandu, care s-a nimerit să fie ales în 
fruntea obștii în chiar seara seismului 
și care s-a achitat exemplar de înal
tele și grelele răspunderi ce i-au re
venit, începînd cu demolările caselor 
prăbușite, continuând cu nesfârșitele 
nopți fără somn trăite de-a lungul și OVIDIU IOANIȚOAIA ■

Treptat-treptat, barăcile au fost demontate, iar zimnicenii s-au mutat în blocuri 
moderne, zidite cu promptitudine și gust de constructori veniți din toate 
colțurile țării

de-a latul unui uriaș șantier, încheind 
cu satisfacția de a fi ajutat personal 
la mutarea primilor zimniceni, înain
te de căderea zăpezii, la noile și con
fortabilele domicilii, primarul ne-a 
purtat cu legitimă mîndrie pe fostul 
bulevard al Eroilor. Cîndva, strada 
principală a așezării, numărând cîteva 
case cu etaj și o mulțime de case pi
tice, astăzi, o arteră largă, mărginită 
de blocuri moderne, de magazine și 
de amenajări de șantier, ca semn al 
blocurilor ce se construiesc sau se vor 
construi, traversată de oameni pentru 
care trecutul interesează mai degrabă 
ca element de îmbucurătoare compa
rații, cu toate în favoarea prezentului 
și, mai ales, a viitorului ce se distinge 
aici cu ochiul liber. Pentru Zimnicea, 
viitorul întîi înseamnă, alături de cele 
amintite mai sus, trecerea la industria 
modernă, amenajarea falezei și a cor
nișei de la Dunăre ca față principală 
a orașului, cu clădiri de 7 și 8 etaje, 
construcția a numeroase și felurite' o- 
biective, menite să schimbe pentru 
totdeauna chipul și destinul localității. 
O localitate trecută prin grele încer
cări, dar care a reușit, ca și alte loca
lități, prin forțe proprii și prin forțele 
întregii țări, să renască rapid și te
meinic din propriiîe-i dărîmături, ca 
o dovadă grăitoare a solidarității oa
menilor de pe întreagă această bucată 
de pămînt numită România, ca un 
simbol al umanismului nou, revoluțio
nar. Se cade să spunem că toți cei 
care au muncit și muncesc pe vastul 
șantier al reconstrucției orașului, lo
calnici sau sosiți din colțuri îndepăr
tate ale țării, au demonstrat, dincolo 
de meserie, naționalitate sau vârstă, 
virtuțile morale de excepție ale po
porului nostru, capacitatea lui extraor
dinară de a-și strînge rândurile în con
fruntarea cu greutățile, știința și abne
gația lui de a le învinge. Prin 
neodihnă. Prin muncă. Prin devota
ment. Prin solidaritate. Prin ambiție.

Din toate aceste puncte de vedere, 
probabil și din altele, Zimnicea ne 
apare în răstimpul unui an ca o eloc
ventă probă de bărbăție și în același 
timp de biruință.

De cind

Bătînd potecile lui lovan Iorgovan 
se mai zăresc și azi urmele calului că
lărit de viteaz în vreme ce jos în vale 
apele învolburate ale Cernei vuiesc 
întruna, iar pămîntul scoate din a- 
dîncuri ape binefăcătoare, ape tămă
duitoare, „ad aquas Herculis sacras“, 
cum le-au numit romanii. Nu se știe 
cînd Hercule va fi poposit pe aici, dar 
legenda spune că pe aceste locuri ar 
fi avut loc o luptă cu un balaur. Cei 
de atunci n-au știut cum îl cheamă pe 
viteaz — Hercule sau lovan Iorgovan 
—- dar l-au purtat cu drag la poalele 
munților să se îmbăieze, după atîta 
luptă, în apele calde izvorîte din pă
mînt. Puterile i-au revenit, ba chiar 
i-au sporit. în semn de omagiu, oa
menii i-au crestat în stîncă făptura, 
numindu-1 apărătorul omului împo
triva răului, aducător de bine și de să
nătate.

Ziua aceea cînd s-a petrecut minunea 
cu pricina se pierde în negura veacu
rilor. Cert este că în vechile ruine ale 
băilor romane va sta săpat în stîncă 
și mereu neclintit Hercule, bărbatul 
fără seamăn. Călătorul atent poate ( 
zări, sau își poate închipui numai, 
chiar urmele pașilor legendarului erou 
în clipa cînd a dat balaurului prima 
lovitură. Li se întîmplă adesea eroilor 
să lase urme...

Cu mii de ani în urmă, dacii foloseau 
apele termominerale așa cum le folo
sesc de fapt și azi țăranii din împre
jurimi. Apa țîșnește liber din pămînt 
în crovuri în care se poate face țrie. 
Zidind crovurile romanii au con
struit terme, în ruinele cărora 
s-au găsit șapte statui ale lui Hercule 
cu inscripții latine, și mai multe tabule 
votive, tot în limba latină, una dintre 
ele datînd din anul 153 e.n. și este în
chinată : „Zeilor și divinităților ape
lor. Ulpius Secundinus, Marius Valens, 
Pomponlus Haemus, lulius Carus, Va
lerius Valens, trimiși la Roma la festi
vitatea numirii senatorului Severianus 
drept consul, întorși cu bine ne-am 
împlinit făgăduința" ridicînd această 
tabulă care atestă 1825 de ani de exis
tență a băilor.

Mai aproape de vremurile noastre, 
bărbați iluștri au lăsat semne ale tre
cerii lor prin aceste locuri, au lăsat în
semnări și gînduri prin care aduc 
laude și mulțumiri acțiunii binefăcă
toare a izvoarelor de la Herculane — 
care sînt mărturie a prețuirii de care 
s-au bucurat din timpuri străvechi și 
pînă astăzi. Pe aici a trecut în anul 
1825 Dinicu Golescu și, uimit de pu
terile binefăcătoare ale apelor termale, 
scrie despre aceasta în „însemnare a 
călătoriei mele". Slova cronicarului 
Nicolae Stoica de Hațeg spune în „Cro
nica Banatului" despre călătoriile lui 
Tudor Vladimirescu în Banat și Tran
silvania în anul 1815. „Toamna în sep
tembrie, din Ardeal, călare la mine 
veni — însemna cronicarul. Ceru isto
ria românească și calendare, că o să 
șadă la Băi, să cetească, să-și petreacă 
și pînă în septembrie, nouă săptămîni 
șezu". în verile anilor 1847 și 1884, 
Vasile Alecsandri a trecut pe sub pri
virile bătrînului Hercule — geniul ape
lor calde —• să se convingă „dacă stră
bunii noștri aveau dreptate de a se

Flacăra pagina 12 ANUL XXVII - Nr. 10 (



SUB ZODIA CIVILIZAȚIEI SOCIALISTE H

ați mai fost la Băile Herculane?
a în ele.“ Poetul George Coșbuc 
is la Băile Herculane poezia „Prin 
idia". Impresionat mai mult de 
scele minunate ale naturii sălba- 
?i, totodată, încîntătoare, istoricul 
i. Xenopol publică în Convorbiri 
ire, nr. 11, „Mehadia, impresîuni 
ilătorie “ : „De la gară pînă la băi, 
e încîntătoare, croită prin o vale 

ită, mărginită de ambele părți de 
li înalți, în formă conică, parcă ar 
ște mușuroaie de cîrtiță. Mai toți 
acoperiți cu păduri de fagi secu- 
care ascund sălbăticia tărîmului 

are crește sub mantia lor cea 
>. Numai căt pe unde călea a tre
să spargă munții pentru a stră- 
înainte, se vede apărînd la lumi- 
tînca vie cu luciul ei galben, vrî- 
cu negru sau roșu, peste care se 
așt țnut un subțire strat de hu- 
î»i se împlîntă rădăcinile ar- 

or. în fiecare moment ți șe pare 
! oprește calea înaintea unui mun- 
.ieș ce seamănă a închide, dar ea 
icovoaie ca un șarpe ocolind pie- 
și pătrunde prin gîturile munților 
nai departe, către inima lor“. Pași 
veacul nostru în Herculane au 

făcut Mihail Sadoveanu, Liviu Re- 
nu, Lucian Blaga care scrie aici 
ia „Sălcii plîngătoare", Ion Minu- 
i, Nicolae lorga și alții.
imaginea pe care ne-am făcut-o 
acum despre Băile Herculane, cu 

>rul spuselor unor iluștri înaintași, 
șutea-o completa cu cele aflate de 
lie Cristescu, directorul stațiunii, 
rul tezei de doctorat „Valorificarea 
rioară a potențialului turistic din

Herculane."
Structura apelor termale, ne-a in- 

lat Ilie Cristescu, face ca stațiunea 
rulane să aibă valențele terapeu- 
a trei stațiuni : are ape termosali- 
ape de cură internă și apele ter- 
alfuroase radioactive total specifice 
mlanelor, ceea ce permite tra- 
i unui număr mare de boli, ape 
ficate terapeutic bimilenar.
în lucrare ați amintit și despre 

•area aerului de pe Valea Cernei. 
într-adevăr, am constatat existen- 

nui aer puternic, tonifiant, rela- 
rar întîlnit în lume și care se 

iră efectului apelor termominerale, 
Beate terapeutic multimilenar. E- 
sntul care face aprecierea calității 
lui este ionizarea negativă natu- 
, respectiv numărul de ioni nega- 
pe cm’/s, care asigură încărcarea 

iă tratamente eficiente — aerosolii 
tușurile subacvatice

pului omenesc cu bioelectricitate 
ativă. După aceasta Herculane își 
udecă un loc prețios între stațiuni- 
din întreaga lume. Aeroionizarea 

ativă naturală este un puternic se- 
sv care se întrebuințează în trata- 
multor boli, cum sînt nevroza, 

£ de plămîni, astmul, dereglări me- 
olice, precum și în cure postopera- 
i. Este foarte indicată pentru copii, 
general, putem spune, este excelen- 
această ionizare și în procesul de 
italizare, pentru odihnă, reconfor- 
e.
- Puteți face cîteva comparații cu 
s stațiuni ?
- în treacăt fie spus, Sinaia, care 
tează o parte din bolile amintite 
i sus și care are un caracter pro- 
ițat de odihnă, are numai 800 de 
i negativi pe centimetru cub pe se- 
idă, iar Herculane între 2 000—2 500,

Țăranii — beneficiari ai apelor taină duitoare, prin grija partidului și statului nostru

cifră care o situează la nivelul stațiu
nii Davos din Elveția, considerată de 
unii specialiști stațiunea nr. 1 a lumii. 
Este de reținut că la altitudinea de 160 
de metri, la care este așezată stațiunea 
Herculane, se respiră aerul de la 
2 000-3 000 de metri, dacă acolo ar pu
tea exista și o pădure de conifere.

Și totuși, astăzi, o cură la Băile Her
culane, pe lingă valențele terapeutice 
în primul rînd, conforme cu specificul 
apelor, cu felul aparte al aerului de pe 
Valea Cernei, mai oferă oamenilor ve
niți aici încă o metodă terapeutică, 
mai nouă, acupunctura. Puterea lui ION PREDOȘANU ■

Hotelul „Diana" (400 locuri) — construcție recentă ce se integrează armonios în peisajul Văii Cernei

Hercule și-a unit forțele cu misterioa
sa acupunctură. Utilizarea acesteia, 
alături de metodele terapeutice clasice, 
rodul cercetărilor medicului specialist 
Tiberiu Răibuleț, în tratamentul de re
cuperare a bolnavilor, duce la obține
rea unor rezultate superioare și rapide 
față de folosirea doar a băilor zilnice 
cu apă termală sulfuroasă. Harnicul 
medic își desfășoară activitatea la ho
telul „Roman". Pînă acum a avut în 
tratament acupunctic peste 3 000 de 
bolnavi. Unele afecțiuni se rezolvă? 
frecvent într-o singură ședință, com
plet sau parțial, sau în cîteva ședințe.

Oamenii vin la Băile Herculane pen
tru refacere. Se așteaptă ca exodul 
de turiști și oameni care au nevoie de 
tratament să fie din ce în ce mai mare. 
Pentru ei există hoteluri cu confort 
deosebit (saună, piscină, bowling, tra
tamente cosmetice, sală de tenis, disco
tecă). Vechilor hoteluri li se adaugă 
„Afrodita" (400 de locuri). „Decebal" 
(300), „Roman" (300), „Hercules" (500), 
„Diana" (400), acestea încadrîndu-se 
armonios în tulburătorul peisaj al Văii 
Cernei.

L-am întrebat pe doctorul Bogdan 
Răileanu, medicul șef al policlinicii 
balneare, ce reprezintă Băile Hercu
lane azi pentru sănătatea oamenilor și 
pentru sine, ca medic.

—- Băile Herculane reprezintă o vi
guroasă alternativă la oboseală, supra
încărcare cu medicamente, afecțiuni 
cronice trenante ale aparatului loco
motor, respirator, digestiv etc. ; repre
zintă ape vii, din laboratoarele fierbinți 
ale pămîntului, un climat deosebit de 
favorabil pentru sănătatea oamenilor, 
instalații moderne de hidrofizioterapie. 
săli de gimnastică medicală și cabinete 
de recuperare funcțională ; și în sfîrșit 
reprezintă oameni devotați celor veniți 
să-și caute sănătatea, de la doctori ca 
Tiberiu Răibuleț, Vasile Bujancă, pînă 
la asistenți medicali ca Tudor Dan, 
Butnaru Doina, sau maseuri ca Grigore 
Jurăscu, ori soții Gavrilă. La Hercu
lane se recuperează într-adevăr sănă
tatea, a conchis doctorul Bogdan Ră
ileanu.

Pentru mine personal, stațiunea Her
culane înseamnă 20 de ani de rezonan
ță între forțele și ritmurile . tămăduitoa
re ale naturii și nevoile de sănătate și 
echilibru ale oamenilor veniți din toate 
colțurile țării și ale lumii.

în loc de încheiere, să transcriem 
cuvintele lui Constantin Radovici din 
Golești din a sa „însemnare a călăto
riei mele" făcută în anul 1825, referi
toare la „felurimi de ape metalicești": 
„O ! ce nemărginită facere de bine să- 
vîrșesc. Oare cîți oameni, pe tot anul, 
să coprind de o așa mare bucurie ?“ 
întrebîndu-ne precum cronicarul, răs
pundem tot cu vorbele sale : „Sînt zi
diri destule pentru întrebuințarea celor 
ce Vin spre cîștigarea sănătății".

Nu uitați : o minune a naturii și 
muncii specialiștilor vă așeaptă pe Va
lea Cernei — Băile Herculane.
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E „CÎNTAREA ROMÂNIEI**

Explozia industrială ne aduce 

oameni, adică spectatori, dar și actori

Aplauze după succesul cu „Șoimii" de P. Vintilă. Și cîteva replici ale spectatorilor 
din sală : ..Mioara Olteanu este foarte talentată !** ; „Știai că Ion Romanescu este 
ofițer de aviație T‘ ; „Se fac demersuri pentru reînființarea sălii Moldavia ; pe 
cuvînt că oamenii ăștia o merită 1“

Cinci oameni — trei din Buzău și doi 
din Tîrgu-Lăpuș — mi-au vorbit despre 
Ce înseamnă Teatrul popular în viața 
colectivității urbei, cit și în viața dum
nealor strict personală. Sînt confesiuni 
care ne pot ajuta să vedem și să înțe
legem acest fel de teatru dinlăuntrul 
său, dinlăuntrul adevărului său.

Primul mi-a spus: „Teatrul nostru 
popular încearcă să suplinească absența 
unui teatru profesionist — ăsta-i esenția
lul '.Fiindcă și oamenii de aici au nevoie 
de teatru. Grăitor, în această privință, 
este faptul că de aproape o sută de ani 
există la Buzău o mișcare teatrală. Pre
cum și faptul .că,orașul a dat artei tea
trale foarte mulți oameni, foarte mari 
nume : Aristide Demetriade, Leonard, 
Niculescu Buzău, Vladimir Maximilian, 
Nae Ciucurette. Aici, la cotul Carpați- 
lor, poposeau trupele artistice ale vre- 
milor, pentru că. Buzăul oferea una 
dintre cele mai bune săli de teatru, care 
era și însuflețită de un public mereu 
cald, entuziast. în 1894 a luat ființă 
Ateneul din Buzău, societate cultural- 
științifică a cărei secțiune dramatică 
avea această deviză : „Teatru sănătos, 
teatru de morală și idei". O tradiție 
care rodește bogat în acest timp frumos 
al emulației Festivalului național «Cîn- 
tarea României*."

Al doilea mi-a spus : „Oamenii tea
trului nostru 1 Profesori, juriști, munci
tori, ingineri, maiștri, tehnicieni, con
tabili. Media de vîrstă : cam 28 de ani ; 
dar unii sînt foarte tineri și alții des
tul de vîrstnici. Vin din proprie iniția
tivă, dar și noi muncim ca să depistăm 
noi talente. Trei, patru montări pe 
stagiune; avem secții de dramă, 
estradă și păpuși : încît e nevoie de oa
meni. Trimestrial organizăm concursuri 
de selecție anunțate în ziar : sîntem un 

oraș cu o industrie în plină dezvol
tare, cu valuri de oameni care 
tot vin și care sînt viitori spectatori, 
iar unii, cei cu talent, posibili viitori 
actori. De un mare sprijin ne-a fost și 
ne este înființarea școlii populare de 
artă. Am organizat, aici la teatru, un 
cerc de lucru, un studio al artistului 
amator, în care, de pildă, vedem re
prezentația sau doar repetiția unei bri
găzi dintr-o întreprindere, și-apoi o co
mentăm. Cu alte cuvinte, ne străduim 
să facem cu adevărat meserie. Oamenii 
ies pe la trei, patru de la serviciu și la 
cinci sînt prezenți la repetiții. Uneori 
facem și repețițți de noapte. Sîntem 
reședință de județ și tot noi sîntem? 
baza pentru spectacolele aniversare sau 
pentru cele care ne reprezintă județul, 
de felul manifestării „Antena vă aparți
ne". Muncă multă, de asemenea, și res
ponsabilitate și totuși oamenii vin. Onița 
Dragomir sau Alexandru Vrapciu sau 
Ion Stroe spun prezent de peste 20—-25 
de ani. N-au nici un avantaj material, 
dar au avut și au bucuria unui public 
care-i înțelege, îi iubește și-i aplaudă. 
Apoi, au trăit bucuria unor întîmplări 
plăcute pentru noi și neplăcute pentru 
teatrele profesioniste : unul dintre spec
tacolele noastre de teatru popular a fost 
mai reușit decît acelea, cu aceeași pie
să, ale unor teatre profesioniste. Tot o 
bucurie a fost, pentru oamenii teatrului 
nostru, succesul din 1971, de la Festi
valul teatrelor de amatori de la Berlin, 
cînd spectacolul nostru, cu trei piese 
scurte printre care și „Cuiul lui Pe
pelea", regizate de Cristian Munteanu, 
ne-a atras mulțime de spectatori, a- 
plauze, primire spontană în Asociația 
Internațională a Teatrelor de Amatori 
(A.I.T.A.) și, deloc neplăcut, o scutire 
de taxe de participare. Distincțiile pri

mite în competițiile la care am parti
cipat au impus formația buzoiană pe 
firmamentul teatrului de amatori din 
întreaga țară, în 1960 colectivul a ob
ținut o mențiune, pe țară, la cel de-al 
doilea Festival bienal de teatru „I.L. 
Caragiale" ; în 1962, premiul al treilea 
la același concurs ; iar în 1965, la cel 
de-al patrulea Festival bienal, a obți
nut locul al doilea și medalia de ar
gint."

Al treilea mi-a spus : „Reușitele 
noastre au cîteva cauze precise : reper
toriul românesc : piesele „Ecaterina 
Teodoroiu", „Nota zero la purtare", 
„Nunta la castel", „Sentința se pronun
ță azi", „Jocul de-a vacanța", „Io, Mir
cea Voevod", „Undeva o lumină" pur 
și simplu s-au bucurat de succes la 
public ; sprijinul, de-a dreptul devotat, 
al unor profesioniști : Cristian Muntea
nu, Constantin Dinischiotu, Nae Cos- 
mescu ; schimburile de experiență con- 
structiv-prietenești cu teatrele populare 
din Cîmpina, Rîmnicu Vîlcea, Tîrgo- 
viște, Mediaș, Tîrgu Lăpuș ; și încă un 
amănunt esențial : diplomația dar mai 
ales grija cu care ne purtăm cu acest 

, foarte susceptibil, foarte sensibil om, 
care este artistul amator."

Al patrulea mi-a spus : „în ’76, la 
Zalău, cu spectacolul „La o piatră de 
hotar" am cucerit locul întîi pe țară. 
„Revelația unui festival" : și-a intitu
lat articolul despre noi un ziar. Atmo
sfera de atunci e de neuitat. Spectatorii 
aveau lacrimi în ochi. Cauza succesu
lui 7 Actorii noștri sînt oameni care 
dau ce-i mai adevărat din ei. Dau bun 
și sincer."

Al cincilea mi-a spus : „La noi, în 
Tîrgu Lăpuș, exista o tradiție. De peste 
40 de ani, prin școli, prin case, oamenii 
au făcut teatru. S-a născut năzuința, 
ambiția să fim al doilea oraș din Ma
ramureș, după Sighetu Marmației, care 
să avem un teatru. Este o mîndrie a 
orașului să avem b firmă pe care scrie 
„Teatrul popular". Cu timpul ne-am 
îmbogățit : și cu oămeni, și cu reper
toriu, și cu spectatori. Sălile spectaco
lelor noastre sînt foarte pline. în Tîrgu 
Lăpuș spectatorii ne cer spectacole, nu 
noi le cerem să vină. Legătura public- 
actor este de nedescris. în ’76, cînd am 
avut succesul cel mare, arh plîns toți : 
și publicul și actorii. Era lume și pe 
ferestre ! Am dat, apoi, spectacole și la 
Baia, și la Vișeu, și la Sighet: peste 
tot succes! Asta pentru că am cunoscut 
publicul și i-am dat ce-i place ! Altfel 
nu faci nimic ! Sistemul de a merge 
prin școli și întreprinderi și de a-i obli
ga pe oameni să ia bilete, e rău. Spec
tacole bune cu piese bune, asta-i ca
lea adevărată ! Prost e că nu prea avem 
ce piese alege. Aceia ce scriu piesele ar 
trebui să descopere că oamenii nu gîn- 
desc toți odată și la fel. în multe piese 
găsim cuvinte care nu-s înțelese în 
toate zonele ; și fraze lungi cu înțeles 
puțin ; și momente seci, în care n-ai 
ce face. Comediile n-au umor ; zicem 
noi că au, da parcă tot n-au !“

Exact în ordinea în care s-a întîm- 
plat să-mi vorbească cei cinci — țin 
să-i numesc așa! — oameni de teatru 
popular sînt buzoienii : Victor Andrei- 
ca, șeful secției de propagandă de la 
Comitetul județean Buzău al P.C.R., 

Nicolae Răican, directorul Teatrului 
populai' din Buzău, Mihai Adamescu, 
instructor cu probleme de teatru la 
Teatrul popular din Buzău ; Ioan Bo- 
clea, directorul Teatrului popular din 
Tîrgu Lăpuș, Maramureș; și Ioan Grl- 
guța, administratorul casei de cultură 
din Tîrgu Lăpuș, dar mai ales inițiator 
și actor al Teatrului popular de-acolo. 
I-am cunoscut în timpul „Zilelor dra
maturgiei românești", desfășurate în 
programul celei de-a VIII-a ediții a 
„Hronicului buzoian", complex de ma
nifestări politico-ideologice și cultural- 
educative organizate în cadrul Festiva
lului național „Cîntarea României". La 
Buzău mai erau însă veniți, firește cu 
spectacole, și reprezentanții a încă pa
tru teatre populare din țară — Cîmpi
na, Rîmnicu Vîlcea, Tîrgoviște, Mediaș. 
Șî mai erau o mînă bună de profesio
niști de mare calitate și de generoasă 
atitudine ai artei teatrului, începînd cu 
artista emerită Dina Cocea. Dumnealor, 
împreună, toți, amatori și profesioniști, 
au dezbătut tema și au slujit cauza 
„Teatrului politic în actualitate".

Cu alte cuvinte, mișcarea teatrelo’ 
populare face pași serioși de la arta 
spontană la arta conștientă, adică res
ponsabilă, angajată, cu eficiență spo
rită. Dragostea de teatru devine o for
ță, iar talentul, un propagandist.

I. NICOLAE ■

Ion Vlasiu — Mama cu pruncii

Ion Vlasiu — Eu cu Marina

DINTRE SUTE DE CATARGE B

Dialog
Vasile Sărăndan — jud. Ialomița. In- 

trucît ne înștiințați că ați debutat în anul 
1974 în revista „Tribuna" iar revista „Fla
căra" v-a publicat poezia „Remember" la 
rubrica „Ave", vă aflați în situația de a 
nu mal fi lansat sub genericul „Vă pro
punem un nume" dar nici în fericita împre
jurare de a vi se putea reține vreo poezie 
din ciclul propus. Bîntuit de tristețea unui 
veac ce se tehnicizează rapid, „Cimitirul 
de mașini" fiind ecuația în care vă puneți 
întregul ciclu, sensibilitatea dumneavoas
tră. deși rănită de „zeul pe patru roți", 
nu reușește să ridice versul la incandes
cența poetică necesară. Sentimentul iubirii 
nu devine reconfortant ci se sufocă într-o 
lume căreia nu-i lăsati nici o șansă : „In 
zadar tot zăbovesc încercînd căci adorm 
strîngînd în brațe / un rezervor găurit l 
din care benzina s-a ridicat la ceruri" 
(Declin). Iată cum vigoarea poetică se di
luează însă în compozitii dezarmant de 
facile : „Inocentă lumea petrece / Intr-un 
nesfîrșit carnaval / Și în loc de o mașină / 
Tu visezi noaptea un cal" (Pe cale de 
dispariție). Vă rugăm să reveniti într-o 
ipostază mai tonică.

Aurelia Ghiță — București. La cei 17 ani 
ai dumneavoastră vă propunem o grab
nică limpezire a gîndurilor, o lectură a- 
tentă a poeziei din orice timpuri și apoi 
o „emoție, o înfiorare" în fața hîrtiei de 
scris. De unde atîtea „pseudosentimente", 
„dualitate", „crize" pe care le vreți și pu
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blice 7 Ne-a reținut atenția ideea din 
„Curiozitate". Ca idee doar. Despre ver
suri, în alt anotimp.

Manole Grlndu Plopu — București. Ne 
înduioșează osîrdia cu care ați transcris 
un caiet întreg de versuri, datarea lor 
atestînd o anume perseverență într-ale 
scrisului dar nu și în realizarea lui. Re
cunoaștem că sînteți plin de intenții bune, 
meditațiile dumneavoastră însă despre 

, sine ori despre tot ceea ce vS înconjoară, 
devin în vers infantile, scăpate de sub 
controlul unei rigori pe care știința, dacă 
nu arta versului, ar fi trebuit să v-o im
pună pînă acum : „Sufletul meu / nu-i 
un crin diafan / Nu-i orgă sau harfă și 
nici vioară / Nu-i o epopee sau o simfo
nie / Nici un diamant strălucitor..." Spe- 
rînd într-o antiteză revelatoare pentru 
poet ne putem întreba nerăbdători : bine, 
dar ce e 7 „Sufletul meu I e o floare de 
păpădie / Un caval, un cîntec de dor" 
ș.a.m.d. Dacă vreți să continuati exerci
țiul de asemenea manieră va fi numai 
pentru plăcerea dumneavoastră.

Tudose M. Gheorghe — Limanu-Con- 
stanța. Dacă unora le răspundem la ru
brica „Deocamdată nu", sperăm ca ei în
șiși să înțeleagă amînarea sau imposibili
tatea unui dialog. Dacă sacrificăm acum 
spațiul unei ■ conversații utile este numai 
pentru a vă sfătui explicit să nu ne mai 
trimiteți tot ceea ce vă dă prin gînd și 
aceasta spre binele ambelor părți. Produc
țiile fiind în afara oricărei contaminări 
poetice, agramate, cu conținut ambiguu, 
uneori de o sehtențiozitate care vi Se poa

te întoarce împotrivă, ne luăm libertatea 
a vă. sugera alte preocupări.

George Terziu — Cărpiniș-Timiș. O lec
tură reconfortantă cînd versul îți lasă șan
sa unor poteci pe un cîmp ce se anunță 
fertil. Se cunoaște lectura atentă și cu 
profit a unei poezii care a făcut școală. 
Dar se mai vădește și un filon liric au
tentic pe care îl dorim eliberat de influ
ențe. Odată ce v-am ales două poezii 
spre publicare, „Scrisoare" și „Plaiuri bă
nățene", semn că dialogul nostru continuă, 
n-aveti voie să ne lăsati indiferenti cu un 
„Poem de martie". Celelate două poezii, 

. „Ora împietrită" și „Lirică", dau măsura 
unui verb dezinvolt dar și a unei emfaze 
lexicale ce vă îndepărtează de poezie 
exact atunci cînd o doriți mai aproape.

Mai trimiteți : Constantin Ploieșteanu- 
Ploiești ;

Deocamdată NU : Liviu Macea — Vul
can, Hunedoara ; Elena Anghel — Pitești; 
Theodor Munteanu — Galați ; Ciucă I. 
Octavian — București; George Soica — 
București ; Nicolae Ion Dragu — Lipă- 
nești—Prahova ; Ion Zaharia — Moara 
Vlăsiei—Ilfov ; Gh. M. Tudose — Man
galia ; Octavian Molnar — București ; Hu- 
menîuc Lucia — București; Kerekeș Arpad 
— Sf. Gheorghe; Petre Cristea — Pietroa
sele ; Gheorghe Manda — Pitești ; Ion 
Luchian — Botoșani ; Mihai Ciobotaru — 
Bîrlad ; Constanța Bădulescu — Tg. Neamț; 
Elena D. Grigoriu — Prăjeni—Botoșani ; 
Dan Micșa — Vrani-Caraș Severin ; Ga
briel Marinescu — Craiova.

Scrisoare

Mai ții minte
Cîmpul acela de pline și sare, 
Așteptîndu-ne seara 7 
Sau lanul de grîu, 
Cînd ne topeam 
Totuna cu țara 7
Locul acela ; pămînt și senin, 
Răsfrînt peste ape
E setea la care mereu mă închin 
Departe și-aproape.

Plaiuri bănățene

De-ar fi să trec prin plaiuri bănățene 
Domnind peste privirea migratoare 
Mi s-ar aprinde buzele de sete
De-atîta dor nespus și-atîta soare.

Din ochiul greu, cu rivnă s-or desprinde 
Pe o retină bobul de porumb
Pe alta bob răscolitor de pîine 
în ora care cade ca un plumb.

Tăcerea n-ar putea să tină pasul 
Cînd mă cufund în marele înec ;
De soare, de iubire și de pîine 
De plaiuri bănățene cînd eu trec.
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CÎNTAREA ROMÂNIEI B

Generației noastre ii revine marea 

datorie patriotică de a cerceta și 
valorifica marele tezaur — folclorul
— Emilian Dumitru, te-ai impus, pe 

plan național, ca un coregraf de frunte, 
cu două ansambluri folclorice bănățene, 
Doina Timișului, de la Casa de cul
tură a studenților, și Timișul, de la 
Casa de cultură a municipiului Timi
șoara. Semnîndu-le de 16 și, respectiv, 
10 ani coregrafia, te-ai bucurat de 
izbînzi artistice demne de invidia cole
gilor de breaslă, adică vreo 20 locuri I 
și, mai ales, premiile I dobîndite de 
ambele ansambluri la ediția de început 
a Festivalului național „Cîntarea Româ
niei'*. Pentru cei care cred despre tine 
că ești un bătrîn înțelept și răbduriu, 
voi divulga adevărul că nu ai decît 36 
de ani și foarte mult entuziasm, care, 
în cazul tău, confirmă și întregește o 
veritabilă vocație a cultivării dansului 
popular românesc.

— îți mulțumesc pentru gîndul aces
tui interviu, situație inedită pentru 
mine, întrucît obișnuit este ca soliștilor 
vocali sau instrumentiștilor să li se so
licite convorbiri. Noi, coregrafii, ne 
ascundem după cortină și abia ne zărim 
numele pe afișele spectacolelor pregă
tite cu atîta trudă. Sînt, într-adevăr, 
un mare admirator, un pătimaș al dan
sului popular din toate zonele folclo
rice ale țării. De ce ?! întîi, am spus, 
e vorba de un cult. Apoi, cred, genera
ției noastre îi revine marea datorie pa
triotică de a cerceta și valorifica aceste 
valori naționale. Sigur, din condiții 
obiective, satul nu mai are o cultură 
exclusiv folclorică ; particularizând, aria 
repertoriului activ al dansului, îndeo
sebi cele cu un grad mai mare de di
ficultate, s-a restrîns foarte mult, doar 
memoria oamenilor păstrîndu-le încă.

— Soluția ?!
— Tezaurizarea în continuare, deci 

crearea unor valoroase fonduri docu
mentare, „bibliografie obligatorie'* pen
tru toate formațiile coregrafice. Prin 

anii 1961—1966 am cules brîuri din Ba
nat, pe care le-am publicat intr-un vo
lum. După zece ani de la editarea 
cărții, am avut revelația următoare : 
dansurile au fost reintegrate în comuni
tățile respective, în circuitul repertorial 
al formațiilor căminelor culturale, deși, 
între timp, puținii lor cunoscători 
dinainte au dispărut. Totuși, oamenii 
le-au simțit ca ale lor, specifice.

— în legătură cu specificul, care ar 
fi particularitățile coregrafiei bănă
țene ?

— Răspunsul, scurt, este : complexi
tatea. Iată, față în față, două dansuri 
proprii acestei zone, sorocul, pentru șes, 
și de doi-ul, pentru munte. Primul — 
cu arabescuri, celălalt — cu unicul său 
contratimp. Specific acestor străvechi 
meleaguri românești, unde se mani
festă, în viziunea lui Blaga, „barocul 
etnografiei" noastre, este încrengătura 
de dansuri ale diverselor naționalități : 
kolo — la sîrbi, lendler și polka — la 
germani, ceardașul — la maghiari. Fie
care cu specificul său și totul dînd par
ticularitate manifestărilor folclorice bă
nățene.

— îmi amintesc, dintr-un spectacol 
al „Timișului", sugestivele momente 
coregrafice ale înfrățirii.

— Genericul spectacolului era „Pe 
acest pămînt". Pentru reușita redării 
scenice a unei realități istorice, geogra
fice și culturale, „Timișul" a fost pre
zent la Gala laureaților în acel me
morabil spectacol de pe stadionul 
„23 August", apoi la Festivalul euro
pean al prieteniei, la Festivalul de 
folclor al țărilor balcanice, într-un tur
neu în Franța, în cadrul manifestărilor 
consacrate sărbătoririi centenarului In
dependenței.

— Trebuie spus că „Pe acest pă
mînt", „Timișul", „Omule, pomule" și 
„Pe ăst plai curat", la „Doina Timișu

lui", au adus modificări esențiale în 
modul de concepere a unui spectacol 
folcloric, o primenire.

— într-adevăr, dorind să renunțăm 
la acrobația scenică, la acele momente 
galopante, e drept, de efect și robuste, 
ne-am apropiat și mai profund de obîr- 
șie, de manifestările folclorice luate ca 
entitate, sincretice, deci scene, decupaje 
autentice, nu citate, nu simple suite. 
Colaborînd excelent cu folcloristul Va- 
sile Crețu, de la Universitatea din Ti
mișoara, cercetînd zonele coregrafice, 
am pornit pe un drum nou în specta
colul de dans popular. Ca urmare, dan
satorii... dansează, cîntă, recită, se 
mișcă ; complexitate — asta dorim să 
imprimăm spectacolelor noastre. Dacă 
vrei, țintim imposibilul adică reda
rea inefabilului, a inexprimabilului, 
esența metaforei prin dans, gest, cuvînt, 
murmur, tăcere. în acest context, dansul 
își recapătă funcția primordială, nu în
totdeauna descifrată — aceea de act de 
comunicare.

— Cum adesea în activitatea forma
țiilor de amatori interesează în prea 
mare măsură competiția, scena unor 
concursuri, bănuiesc că noua formulă 
a implicat și un anume risc. E drept ?

— Riscul era, întîi, al nostru, al meu 
și al lui Vasile Crețu, care ne temeam 
că nu vom izbuti să convingem. Știi 
ce-am făcut?! Cînd „Omule, pomule" 
a fost montat, ne-am deplasat cu 
„Doina Timișului" în cîteva sate, spre 
confruntare. Emoții... Și bucurie : co
munitatea rurală a înțeles mesajul 
nostru, și-a regăsit, cu uimire, arheti
purile ; treceam, astfel, cel mai greu 
examen. Apoi, juriile concursurilor 
ne-au acordat, fără zgîrcenie, laurii. 
Poate știi, dar eu, în toți acești ani de 
cînd îmi port pașii sau îi îndrum pe ai 
altora pe diverse scene, am umblat 
mult prin sate, am cules dansuri noi, 
am instruit formații țărănești, am par
ticipat la toate sărbătorile, la toate obi
ceiurile din mediul rural. Dacă mă în
torc adesea printre oamenii de la care 
am învățat atîtea, o fac pentru că aceste 
întîlniri sînt tot atîtea sărbători ale 
inimii mele.

— Mai știu, Emilian Dumitru, că 
ești adeptul ferm al stagiunilor perma
nente în mișcarea* artistică de amatori. 
Cum ?

— Fără vacanțe, fie vară, fie iarnă, 
fie concurs, fie turnee. Ți-am spus cîte 
ceva despre „Timișul" anului 1977. 
Iată, spre exemplu, „vacanța" mare la 
„Doina Timișului" în același an : un 
grup a plecat în S.U.A., în cadrul „Am
basadorilor prieteniei", altul în Tunisia 
și Franța, apoi, întregit, în sudul Ba
natului, pentru spectacole și cercetări. 
Cum ? Sînt foarte exigent ! îmi place 
să cred că cei 80 de dansatori de la 
„Timișul" și 40 de la „Doina Timișului" 
(mulți din primul ansamblu au învă
țat „carte" la Casa de cultură a stu
denților, trecînd după absolvire la „Ti
mișul" ; dealtfel, am inițiat cam 700 de 
tineri intelectuali în tainele artei co
regrafice, ajunși astăzi instructori în 
toată țara și concurenți de-ai mei la di
ferite manifestări, deci spun că acești 
dansatori muncesc exemplar la repe
tiții și spectacole, sînt buni prieteni. 
Poate și de aceea am sărbătorit îm
preună vreo zece căsătorii, trainice și 
cu mulți copii, care ne îndeamnă, cu- 
rînd, la o echipă de dansatori pitici.

— Ce gînduri ai la cea de-a doua 
ediție a Festivalului național „Cîntarea 
României" ?

— Vreau ca ambele formații să con
firme locul de frunte la prima ediție 
prin noua formulă de spectacol, care, 
cum ziceam, nu prezintă simple citate 
folclorice, ci descifrează simboluri de 
mare profunzime și înțelepciune, sim
boluri cărora, valorificîndu-le scenic, le 
evidențiază valențe noi, surprinzător de 
bogate și autentice... Iată că la capătul, 
acestei convorbiri m-am convins că ni
mic nu este, mi se pare, mai dificil decît 
să vorbesc despre ceea ce iubesc cu atîta 
pasiune și, în aceeași măsură, observ 
că pînă și cuvintele sînt aride, sărace 
în gîndul meu de a descifra, explica 
unele înțelesuri pe care numai dansul 
le sugerează, le exprimă, le înalță. Toc
mai de aceea slujesc cu credință și 
emoție dansul popular românesc, al 
cărui demn și mîndru mesager am fost 
și pe alte meridiane, în Iugoslavia, Un
garia, Franța, Italia, Grecia, Elveția, 
Anglia, R.F.G., Irak, Tunisia, S.U.A. Și 
mai ales îl iubesc acasă.

TEODOR BARBU ■

Chiar dacă nu e minunea-minunilor 

„dopul cu șurub", ca și alte idei 

ale oțelarului Petru Florea, 

merită a fi luat in seamă!
Petru Florea, oțelar Ia Combinatul 

siderurgic Reșița, are 33 de ani și mult 
mai multe idei. Mintea îi merge strună 
— zic colegii lui de muncă — și marea 
sa dorință este reabilitarea morală și 
practică a cuptoarelor de tip Siemens-- 
Martin, vechi și obosite, însă capabile 
să producă, la concurență cu cele elec
trice, oțeluri dintre cele mai înalt 
aliate. Pînă acum cîțiva ani, Petru 
Florea era o adevărată pacoste pentru 
șefi ; cînd, în 1970, maistrul Andrei 
Kiss a preluat conducerea schimbului 
din hala de turnare, tînărul nostru nu 
se număra între cei cu o viață chiar 
ordonată. Unii îi ziceau „oțelarul boem", 
alții nici nu se sinchiseau să-1 ia în 
seamă. I se recunoștea totuși o cali
tate esențială : avea idei ! „L-am luat 
la rost — ne mărturisea maistrul Kiss, 
într-o recentă noapte reșițeană, la 
orele muncii neîntrerupte la atelierul 
turnătorie. L-am obligat, zău, așa e, 
l-am obligat să-și continue studiile, li
ceul, să-și ordoneze viața, să fie om 
serios, aici, la locul de muncă, la fel 
și acasă, în oraș... A terminat liceul, 
s-a însurat, a primit locuință... Am fost 
atît de aspru cu el, încît m-am temut 
că va pleca din Reșița... L-am «crescut» 
ca un tată... vitreg, dar cinstit... Iată-1, 
acum, turnător-șef...“.

Acesta este, așadar, Petru Florea, 
care, fără pic de lăudăroșenie, zice răs
picat : „Eu am capul plin de idei. La 
utilajele de tip vechi, cu principii și 
mecanisme depășind suta de ani, eu 
caut, încă, noul, perfecționarea, printr-o 
sîrmă, un cîrlig, un capac, un șurub... 
Nu, nici o mașină nu e perfectă, m-am 
convins ; noi, cei care o zărim și o 
folosim întruna, avem numai impresia 
că s-a atins limita superioară a teh
nicii... Vă întreb : cum s-ar putea îm

plini revoluția tehnico-științifică româ
nească ? ! Numai cu agregate și insta
lații nou-nouțe ? ! Ne-ar costa mai 
mult investițiile decît eficiența ! Nuuu! 
Ci îmbunătățindu-Ie, perfecționîndu-le, 
sporind productivitatea, randamentul 
celor existente! Aceasta e «taina»" cin- 

- cinalului actual și terenul pe care mă 
înscriu și eu în Festivalul național 
«Cîntarea României» !“

Apoi, în acel miez de noapte, cînd 
reporterul a trăit o experiență deocam
dată unică, petrecînd cîteva ore la doi 
pași de lava fierbinte și fascinantă a 
oțelului, Petru Florea a demonstrat în- 
tîia sa descoperire — și banală și sen
zațională. E vorba de un dispozitiv 
pentru deschiderea automată a greife- 
rului. Imaginat de Florea, în colaborare 
cu maistrul Kiss, sistemul acela înlo
cuiește, cum ne-am convins fără prea 
multă filosofie, activitatea unui mun
citor, evitînd, totodată, pericolul de ac
cidentare în zona deservită (în preajma^ 
cuptoarelor) ; la prima socoteală, efi
ciența economică ar fi de peste 50 000 
lei anual. Urmează o propunere pentru 
evacuarea zgurei din canalele de sub 
cuptor și o alta referitoare la golirea 
de zgură a oalelor cu oțel, numită fără 
savantlîcuri : „dop cu șurub de sigu
ranță împotriva căderii capsei în tim
pul turnării oțelului". Nu știm dacă 
toate aceste idei sînt invenții, inovații 
sau raționalizări ; oricum, ele par tu
turor celor cu care am stat de vorbă 
soluții valoroase, de mare eficiență 
practică și economică. Iată, spre exem
plu, opiniile inginerului Mihai Gross, 
șeful schimbului : „Propunerile lui Flo
rea sînt simple și eficace, unele fiind 
chiar cu un pas înaintea realizărilor pe 
plan mondial. Am fi dispuși ca noi, 
cei de la hala de turnare, să le verifi

căm, așa cum facem cu dispozitivul 
pentru deschiderea automată a greife- 
rului, al cărui prototip funcționează de 
un an de zile".

Ce se întîmplă deci cu materiali
zarea ideilor lui Florea ? ! Considerînd 
că unele soluții sînt mai delicate decît 
par la prima vedere și respectînd sta
tutul totuși al descoperirilor științifice, 
reținem aspectul mai mult decît biro
cratic privitor la tergiversarea întocmi
rii unui simplu desen tehnic de către 
proiectanții oțelăriei Siemens-Martin, 
desen solicitat de IPROMET pentru 
studiu și generalizare. Cît privește noua 
modalitate de golire a oalei de oțel, 
O.S.I.M. a răspuns că propunerea lui 
Florea a făcut obiectul unei descoperiri 
americane din... 1885 și că, în diferite 
variante, procedeul este utilizat în 
peste o sută de uzine din întreaga 
lume. Curios însă, Florea, valoros oțe
lar, ca și colegii săi de muncă, ingi
neri, tehnicieni, maiștri, muncitori, nu 
au întîlnit, nici la Reșița, nici la alte 
oțelării din țară, o asemenea soluție. 
Fără să ne îndoim cît de cît de probi
tatea științifică a autorilor rezoluției,

Un an cu toate zilele sale precum 8 Martie
(Urmare din pagina 1)
dico-farmaceutic și 55% în cel econo
mic. Rezultat al învățăturii va fi că in 
1980 — așa cum stabilește programul 
de măsuri inițiat de partid — ponderea 
femeilor în totalul personalului din în
treprinderile și instituțiile de stat va 
crește cu 5 procente, ajungînd aproape 
de 40%. Schimbările sînt profunde și 
evidente. Mai mult, schimbările merg 
la esență și urmăresc perfecționarea 
vieții sociale și de familie. Nimic mai 
semnificativ decît realitatea că primii 
beneficiari ai programului de reducere 
treptată a săptămînii de lucru sînt fe
meile. Avem, totodată, pilda afirmării 
personale.

Să nu uităm încă tot ce face statul 
pentru ca multe din grijile tradiționale 
ale familiei și în primul rînd ale fe
meii să nu mai fie griji : creșe și 
grădinițe, case ale pionierilor, tabere de 
odihnă pentru copii, cămine, o rețea 
sanitară bine dotată, eficientă. Un pro
gram de asistență socială, altfel spus, 
al cărui folos nu poate fi niciodată pre
țuit îndeajuns. Să nu uităm că emanci
parea nu se face numai cu principii, că 

socotind, de asemenea, că invenția 
există cu adevărat, ne miră faptul că so
luția „dopului cu șurub..." nu se aplică, 
fie în forma propusă de Florea;' fie în cea 
cunoscută de un secol ! ? Chiar dacă nu 
e minunea-minunilor, „dopul" lui Flo
rea merită a fi luat în seamă ! — zic 
„ortacii" eroului reportajului nostru, 
în legătură cu ideea curățirii altfel 
(nu cu lopata !) a canalelor de sub cup
toare, inginerul Gross spunea că ar fi 
toate șansele ca ea să devină realitate, 
întrucît rezultatele par de pe acum 
excelente.

Discutînd pe îndelete cu acest isteț 
și entuziast muncitor, Petru Florea, 
care recent a susținut și un examen 
de maistru, am aflat că poartă cu sine 
și alte idei, că mintea de-a dreptul îi 
zburdă și că nu dorește, sincer, decît 
să fie în rîndurile dintîi ale revoluției 
tehnico-științifice din țara noastră. De 
aceea, un îndemn celor implicați în ju
decarea... gîndirii lui Florea : omul 
acesta vede idei!

TEODOR BULZA ■

o casă nouă, un apartament înseamnă, 
în viața unei familii, o mare schimbare 
și că sutele de mii de apartamente și 
case noi construite în România ultime
lor cincinale, îndeosebi, sînt cauza di
rectă a acestui greu, dar minunat efort 
de ridicare a condiției femeii pînă la 
treapta unde omul se simte luat în sea
mă, avînd cuvînt de spus și dorința de 
a-1 spune.

în fine, cu temeiul tuturor acestor 
lucruri, anii ne arată ridicarea femeii 
în funcții de conducere în toate dome
niile vieții, în economie și politică, în 
cultură și știință, în tot locul și la toate 
nivelele. Democrația societății socialis
te se manifestă, în această privință, cu 
multă elocvență, cu pilde excepționale, 
cu dovada concretă a vocației femeii 
pentru munca de concepție, pentru 
munca de conducere, pentru toate tre
burile grele ale obștii, pentru nenumă
ratele responsabilități în stat și în so- 
cietate.

Să dăruim de 8 Martie 1978 flori fe
meilor. Să le spunem gîndul nostru cel 
mai ales. Să trăim cele 365 de zile ale 
anului cinstind rostul și truda femeii, 
precum o facem la 8 Martie.
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B VITRINA ARTELOR

INTRE CLASIC SI BAROC

Atena
2.

Așadar, ce trebuie să înțeleg prin nostalgia Eladei ? 
Să visez în fiecare dimineață soarele răsărind pe Acro
pole ? Să-mi tapetez pereții camerei cu imaginea Parthe- 
nonului, a mării și a statuilor grecești ? Sau să privesc 
arborii înroșiți de vînt care se văd acum de pe fereastra 
camerei mele ? Ceea ce știu de la greci este deviza „Cu- 
noaște-te pe tine însuți I", săpată de ei în marmură. Dar 
Oscar Wilde are dreptate, pe portalul lumii noi trebuie 
scris „Fii tu însuți I" și de aceea, în loc să copiem Parthe- 
nonul e mult mai important să înțelegem că el ne vor
bește despre o perfecțiune pe care trebuie s-o căutăm 
singuri. Dacă există o înțelepciune elină, atunci ea ne 
spune că nu trebuie să căutăm Elada în altă parte decît 
în jurul nostru, în ceea ce reprezintă șansa noastră de 
fericire și de dragoste; că timpul în care trăim este sin
gurul care ne aparține cu adevărat și depinde de noi ce 
chip îi vom da.

Elada se transformă astfel dintr-o problemă arheolo
gică într-o problemă morală. Și dintr-o categorie a me
moriei într-o speranță. Parthenonul există pentru a în
semna in primul rînd nu un templu, ci un punct de ve
dere asupra lumii. Printre coloanele lui vom redescoperi 
toate argumentele care fac ca balanța să se încline în 
favoarea soarelui, a dragostei șl a vieții.

Piatra caldă a stilobaților pe care dorm șopîrlele ne re
amintește că soarele acesta e plin de o măreție amară. 
Și că dragostea de viață nu rezolvă totul. Dar cu asta 
trebuie să începem. E la fel de normal să nu uităm 
moartea lui Socrate și să gîndim că nu e rușinos să fii 
fericit Istoria crimelor nu începe cu Nero, dar istoria în
țelepciunii nu se poate lipsi de mărturia Parthenonului. 

' Fidias a fost proscris, dar marmura a rămas să vorbească 
în locul lui. De ce am întoarce spatele statuilor grecești, 
în numele adevărului că ele n-au nici o pată de sînge pe 
mîini ? De ce n-am recunoaște Eladei ceea ce a dăruit, 
lăsîndu-i pe istorici să ne aducă aminte ceea ce a greșit ? 
Cel puțin lecția ei ne arată ceea ce rămine. La Sparta 
nu există nici un monument, vîntul spulberă praful dezolînd 
singurătatea care stăruie ca o pedeapsă postumă, dar pe 
Acropole avem toate motivele să credem că nu trebuie să 
ținem minte numai ceea ce e de partea frumuseții, în 
schimb trebuie să ținem minte tot ceea ce e de partea 
speranței.

în fond, o dragoste care nu vrea să recunoască decît 
sărbătorile este o dragoste naivă. Ea își imaginează că 
eludează moartea nevorbind despre ea. Că eludează 
crima ștergînd din enciclopedii numele lui Nero și ale 
tuturor celor care i-au semănat. Dar, în definitiv, are mai 
puțină importanță dacă sculptorii au a'vut sau n-au avut 
în întregime dreptate. Dacă Elada a existat sau nu. Im
portant este că nu putem concepe istoria fără ea. Și că 
atîtea melancolii au simțit nevoia să se înroleze sub stea
gurile frumuseții la Troia, urmîndu-l pe Homer, nu pe 
Agamemnon. Important este că o înțelepciune care a dat 
măsurii locul cuvenit, nu s-a ferit să mizeze totul pe ceea 
ce ne putem oferi singuri. Căci grecii au înțeles înain
tea lui Baudelaire că iubirea rîde și de infern și de cer.

Astfel, Elada nu este un sfîrșit, ci un început. Și astfel 
înțelegem de ce acei care au vrut să distrugă Parthenonul 
n-au reușit decît să-l facă să vorbească mai limpede. 
Cultura a fost totdeauna împotriva barbariei, după cum 
barbaria a fost totdeauna împotriva culturii. Din aceleași 
motive din care barbaria a fost totdeauna împotriva iu
birii și din care cultura ar trebui să fie totdeauna de par
tea dragostei. In fapt, cultura este sau ar trebui să fie o 
anumită formă de a iubi lumea.

E timpul să mă opresc în fața zeiței Atena, acolo unde 
au pornit ezitările mele „între clasic și baroc". Nu pot 
sfîrși acest ciclu de eseuri decît acolo unde l-am început. 
Cercul se închide sub semnul unei înțelepciuni pe care 
am rîvnit-o totdeauna și pe care, n-am avut-o niciodată. 
Pe stilobații de marmură redescopăr la amiază umbra ar
melor pe care le poartă în mîini zeița Atena. Lancea și 
scutul. Niciodată nu s-a spus mai limpede că Eschil n-a 
luptat întîmplător la Salamina. Că înțelepciunea unește 
frumusețea și curajul. Și că ea înalță o lance de mar
mură deasupra singurătății și ruinelor. Nu, Parthenonul 
n-are nici o vină că oamenii au fost nevoiți uneori să bea 
cucută. După cum nu piramidele sînt de vină că oamenii 
mor. In schimb, ca și marea, ca și soarele, Parthenonul ne 
determină să privim mai atent lucrurile care ne încon
joară. Nu știu dacă el ne poate ajuta să le cunoaștem 
mai bine, dar, cu siguranță, ne poate ajuta să le iubim.

între lance și scut Atena e frumoasă și calmă. Mai pu
tem înțelege, într-un secol grăbit, profunzimea unui limbaj 
atît de simplu ? Poate prea simplu pentru unii, dispuși 
mai degrabă să complice lucrurile sau să confunde curajul 
cu insolența și liniștea cu nepăsarea. Desigur, această 
zeiță are nevoie ca șl logica de soare. Dar de ce am evita 
pe Acropole să recunoaștem’ că a iubi lumina poate în
semna o morală ? Cînd asta ne repetă tot timpul ruinele 
de marmură dacă știm să le ascultăm ? Că în chiar vulne
rabilitatea sa, omul găsește un motiv să vorbească despre 
fericire. înțelepciunea ? Ceea ce știu sigur e că primul 
cuvînt pe care trebuie să-l rostească Atena trebuie să fie 
același cu care ne strigăm dragostea de viață. Și, în nu
mele lui trebuie să ridice lancea, lat-o. Acum zeița e și mai 
frumoasă.

OCTAVIAN PALER ■

P. S.
Am fost întrebat dacă voi -reuni in volum aceste eseuri 

„Intre clasic și baroc". Deocamdată n-aș vrea să-mă gră
besc. Recitindu-le. voi reuși, poate, să mă apropiu și mal 
mult de ceea ce m-a interesat, de altfel, și în această ru
brică : să fac nu o istorie a artei, ci o istorie etică a artei 
în care între lance și scut să se afle propriile mele derive. 
Și sper ca pînă atunci să fiu prezent în librării cu volu
mele „Scrisori imaginare" șl „Apărarea lui Galilei". Sau 
poate chiar și „Caminante", jurnalul mexican pe care-l 
voi începe săptămîna viitoare în această revistă.

EXPOZIȚII

Spiru Vergulescu
Despre Spiru Vergulescu — acum, la Galeriile 

de artă aje municipiului București, la cea de-a opta 
expoziție personală de pictură —- s-a scris rar și nu 
întotdeauna cu verbul cel mai potrivit. Deși mai către 
începuturi arta lui putea fi comentată aproape de 
mulțimea de manierări post-manet-iene și. referîn- 
du-ne la ale noastre, foarte aproape de metoda pic
turii lui Tonitza, ea și-a descoperit convingător- șinele, 
și-a limpezit concepția iar astăzi, fără a fi încă lucrul 
unui mare meșter al șevaletului și concluzia unei 
viziuni plastice de referință, are atît adevăr personal, 
atîta inocentă, înmiresmată sinceritate incit trebuie, la 
rîndu-ne, s-o privim numai cu adevăr și sinceritate. 
Pictura aceasta reactivează sau deșteaptă în tot pu
blicul un înțeles al frumosului pe care. în diferite 
chipuri, din nenumărate pricini și ca urmare logică, 
în definitiv, a prefacerilor, a tulburărilor si confuzii
lor pe care le-a trăit arta picturii în ultima sută de 
ani, noi nu-1 mai susținem sau, dacă o facem, asta se 
întîmplă foarte rar și cu toate simțurile preparate 
pentru dispută. Prins între multele idei de frumos ale 
vremii, fiecare om — așa cum ar mai vrea o dată 
starea minunată a copilăriei — visează, mai visează 
totuși la o normă unică șl atotcuprinzătoare a celor 
frumoase. Numai că. bruscat chiar mai-nainte de a-și 
forma niște obișnuințe, descumpănit de scrisul din 
cale afară de orgolios al teoreticienilor artei, omul

CRONICA DE FILM

Urgia
Un afiș de excepție (cum rareori i-a fost dat unui 

film românesc să aibă î) stîrnește nedumerirea firească 
a spectatorului abia după vizionarea filmului in cauză, 
URGIA, întrucît, odată constatată valoarea inedită a 
acestui film, dincolo de inegalitățile sau scăderile sale 
evidente, este imposibil a-ti explica de ce — mai ales 
cînd dovedim că știm să’ facem reclamă ! — URGIA 
(dincolo de afiș, repet) nu a beneficiat de o popu
larizare care i s-ar fi cuvenit ?!

Probabil că a începe cronica unui film... cu afișul 
reprezintă, pentru unii, o impietate. îmi rezerv însă 
dreptul de a afirma că această peliculă singulară șl 
gravă a trecut și trece în continuare pe ecrane fără 
a se fi făcut prea mult pentru atragerea maselor de 
spectatori către un anumit gen de film, chiar dacă 
acesta La drept vorbind este destul de dificil.

A face un film, despre război, mai exact : despre 
urmările unui război, nu este ceva ușor și nici măcar 
la îndemînă ; subiectul a fost tratat într-o infinitate 
d5 variante, cîteva dințre acestea devenind capodopere 
ale cinematografiei internaționale, restul — marele 
rest, din păcate ! — aducînd în preajma saturației un 
public care, deocamdată, este aplecat mai mult 
spre problematica zilelor contemporane sau spre cele 
ce vor veni, cu tot noianul lor de speranțe, temeri sau 
încrederi. Realizatorii filmului URGIA au. știut acest 
lucru ; au știut, adică au intuit că lumea e prea sătulă 
de războaie, dar s-au încăpățînat, spre meritul lor. să 
ne arate că războiul, că urmările acestuia, persistă 
prin generatii. Că moartea violentă, oricum ar fi in
terpretată. nu poate fi uitată pe deplin. Niciodată !

în URGIA nu se aude nici o împușcătură (sau dacă

CRONICA SPECTACOLELOR

Arta prin oamenii săi

în picioare, primul din stingă este Stomil, omul ex
perimentelor artistice. Pentru că îl interpretează Teofil 
Vâlcu — adică un actor complet — personajul dobîn- 
dește haz dar și tristefe, dramatism ; apoi, o neglijentă 
cumplită dar și o ținută, o tinută față de care-i ironic 
dar pe care, intrinsec, o are ; și, peste toate, mai do- 
bîndește o mobilitate țîșnltă spontan și firesc din sinea 
interpretului și o plasticitate a gestului care spune mai 
mult decît niște pagini întregi de replici. Al doilea 
este Artur, omul care-și închipuie că stăpînind forma 
poate stăpinl și conținutul : îl interpretează Emil Coșeru 
— adică un actor care, în acest rol, a demonstrat, fără 
pic de efort aparent, că poate ridica o cortină perso
nală și pentru un spectacol, de intimitate și profun
zime, al zbuciumului, ridicol însă și chinuit, al unei 
biete conștiințe de biet om. Al treilea este Eugen, omul 
slab, învins și umilit de viață, care însă mai învestește 
nădejdi într-o armă secretă : moda lui cea veche. Pen
tru că îl interpretează Marcel Finchelescu — adică un 
actor al rolurilor lucrate cu minuție de artizan și redate 
cu fluență de om cu harul povestirii și cu risipa șuetei 
fermecătoare în vine — personajul dobîndește discreție 
și pregnanță, stil și căldură.

în rîndul al doilea, prima din stînga este Eleo
nora, femeie foarte femeie, foarte fatală și foarte spec

abia de mai știe să se bucure la prezenta unei pic
turi luminoase, nonviolente, cultivînd pacea și o suavă 
melancolie a conștiinței că existăm, că lumea merită 
a fi cunoscută ca un fapt armonios. Spiru Vergulescu 
este unul din acei parcă rătăciți printre vremi care 
compune portrete ale unei realități numai armonie și 
reverie. Unda de manierism ce-o arată pe alocuri 
arta lui e mai degrabă nostalgie și omagiu la trecut 
decît împrumut de simțire.

în selecție, cele mai multe pînze sînt peisaje urbane, 
apoi cîteva portrete cu multă viată interioară, două- 
trei naturi statice și peste cincizeci de desene în cer
neală neagră, desene pregătitoare pentru peisajele în 
ulei, dar indicînd o sobră pasiune pentru grafică. 
Peisajele citadine, deși lucrate vizavi de motiv, par 
imaginate, ieșite numai din sentimentul radios al unor 
locuri. Formele și culorile își spun rostul întocmai ca 
într-un decor de teatru, sînt convenție și iluzie deo
potrivă. O secțiune tematică a artei moderne și con
temporane românești ar demonstra plăcerea constantă 
a pictorului român pentru portretul străzii. Aici, la 
Spiru Vergulescu, întîlnim situația simpatică și para
doxală a artistului care pe cît ostenește la redarea 
unei arhitecturi cu specific și cu poezie proprie, pe 
atît se depărtează de aceasta ca să obțină pînă la 
urmă chipul unei urbe care nu există, dar care de-ar 
fi așa ar fi numai muzică. „Un pictor prin vocație", 
spune în catalogul expoziției Virgil Mocanu, și obser
vația e foarte îndreptățită. Printre atîtia oameni ho- 
tărîți să se cheme pictori și să semneze tablouri, cazul 
celui care orice ar face nu poate fi decît pictor este 
emoționant și dătător de speranță.

TUDOR OCTAVIAN ■

se aude, aceasta este una singură ! — cea cu care e 
ucis „nebunul satului", filmarea acestei secvențe în- 
semnînd pentru echipa de realizatori un veritabil 
coșmar), și totuși, războiul, războiul stupid, feroce, 
absurd, este teribil de prezent.

Scenariul este semnat de Fl. N. Năstase.- Regia îi 
aparține lui Iosif Demian împreună cu Andrei Blaier. 
Imaginea : Gheorghe Voicu. Muzica — Adrian Enescu 
(beneficiind de superba interpretare a unor cîntece 
de către Sofia Vicoveanca). Fostul operator Iosif De
mian —• actualul regizor — beneficiind din plin de 
vasta sa experiență de om aflat „în spatele camerei de 
luat vederi", se simte. Pretextul scenariului (un om 
lovit crunt de război se ascunde într-un beci timp de 
treizeci de ani, pentru a-și ispăși astfel o culpă fictivă: 
pentru faptul că a ucis o canalie fascistă, mai multi 
ostatici din sat sînt executați) devine, pe peliculă, o 
înșiruire vizuală adeseori de cea mai bună calitate 
(vezi exodul țăranilor spre pădure, trecerea rîului — 
admirabilă această secvență ! — sau, mai încoace în 
timp, adică mai către noi. nunta în care tînăra mi
reasă apare cu un plasture sub voal etc., - etc.), 
niciodată ostentativă, întotdeauna însă savant înca
drată plastic.

Un coleg mi-a spus, înainte de a vedea acest film, 
că este un film greu. Acum, după ce l-am văzut, nu 
cred acest lucru. Sau dacă „greu" înseamnă un film 
ce pretinde spectatorului nu numai capacitatea de a 
aborda, vizual, o convenție, ci și a avea o cultură 
cinematografică — atunci. poate că are dreptate. 
URGIA rămîne însă un film deschis oricum, un fi1m 
de meditație. Tuturor, dar absolut tuturor interpreti
lor filmului, precum și acelor cetățeni ai comunei în 
care s-au realizat filmările — în egală măsură ! — le 
cer scuze pentru faptul că nu m-am ocupat. în aceste 
cîteva rînduri, de aportul lor la realizarea URGIEI : 
a-i felicita, pe rînd, ar fi prea puțin.

HORIA PATRAȘCU S

tacol. Pentru că îl interpretează Liana Mărgineanu, 
personajul dobîndește, antinomic, nerv, scînteiere, viață 
și, prin indiferență, moarte încă din timpul vieții. A 
doua este Ala, chip foarte tînăr și suflet foarte fanat. 
Pentru că o interpretează Cornelia Gheorghiu, indolen
ța personajului dobîndește lascivitate, vino-ncoace, ci
nism, autocinism și chiar o luminiță : pîlpîirile sincere 
și nedumerite ale bucuriei unei femeiuști ultramoderne 
în fata albului imaculat al unei rochii de mireasă. A 
treia este Eugenia, femeia care, din cauza vîrstei, mai 
are nevoie — o dureroasă ’nevoie ! — doar de niște 
chipuri speciale ale iubirii : comunicarea și tandrețea. 
Pentru că îl interpretează Anny Braesky — adică o 
actriță de mare clasă a Naționalului ieșean — persona
jul dobîndește o tinută distinsă, o solemnitate bine
voitoare, o superioritate nu arogantă, ci simplu înțe
leaptă.

Jos, de unul singur, senin și zimbirliu, completînd 
imaginea unei piramide cu vîrful în podele, este Edek, 
forța fără conștiință și fără educație. Pentru că îl in
terpretează Sergiu Tudose — adică un actor al lucidi
tății, preciziei, nuanțelor riguros logice — personajul 
dobîndește un formidabil dar : este în scenă, dar nu-1 
vedem ; îl vedem, chiar ne șochează gesturi de-ale lui, 
dar îl uităm repede ; ni se strecoară în conștiință dar 
fără ca să prindem de veste ; e concret — masiv și 
colțuros — dar plutește ca o boare, ca o noțiune ab
stractă, ca un sentiment de spaimă pe care nu-1 înțe
legem. La sfîrșit, însă, concretul izbucnește : aspru, 
categoric, nemilos, violent. Piramida stătea în vîrf pen
tru că, așa ca la un Hopa-Mitică, acolo era plumbul. 
Edek descoperă că el o poate răsturna și chiar o răs
toarnă, încît, logic, povara puterii sale îi va zdrobi, îi 
va supune pe toți ceilalți. Abia atunci descoperim că 
el a fost prezent tot timpul, că el a fost o amenințare 
tot timpul. E prea tirziu, însă ; Edek ne va cuprinde în 
brațele tangoului său. Adică ne va subjuga total. A nu 
te face văzut ’cu toate că ești în scenă, a cuceri fără 
ca să ți se vadă efortul — iată un tur de forță acto
ricesc !

Tot procesul răsturnării imaginii de mai sus a fost 
animat de Cristian Hadji-Culea. Ce i se poate spune 
mai de bine unui regizor foarte tînăr de către un cro
nicar decît că e bucuros și că nu regretă, ba chiar le 
repetă, laudele de la primele începuturi. Cadrul spec
tacolului a fost gîndit de scenograful Dan Jitianu : o 
harababură năclăită pentru prăbușirea conținutului, o 
simplitate lustruită pentru triumful formei.

Despre -ce a vrut să spună Slawomir Mrozek, prin 
piesa lui numită „Tango", sînt fel și fel de păreri, 
deloc proaste, ba chiar profunde și denotînd rafina
ment intelectual. în ceea ce mă privește, am văzut 
Intr-insa — și mi-a fost destul — tragedia puterii care 
— după cș răstoarnă o ordine și are la îndemînă toate 
drepturile, toate libertățile de opțiune și decizie — se 
lasă amăgită, încîntată de formă. Un fost dominat care 
se îmbolnăvește de snobism — ce spectacol amar ! 
însă, repet, meritul piesei e că stîrnește gîndirea și 
gîndurile spectatorului.

Fără îndoială, la Iași, prin teatrul nostru de acolo, 
„Tango“-ul lui Mrozek a fost imprimat pe un disc de 
aur.

NELU IONESCU KI
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ACTUALITATEA LITERARĂ H

RUBRICA MEA

Triumful rațiunii
In individ, ca și în societate, lupta dintre ra

țiune și instinctele joase nu se soldează totdeauna 
cu triumful celei dinții. Lui Hippolyte Taine și 
apoi lui G. Ibrăileanu ie era familiară metafora 
gorilei pentru a releva stăruința instinctelor ani
malice în om, cu toată evoluția culturii și a civi
lizației. Violența, ca armă politică, a fost preco
nizată într-o prea celebră carte, Reflexions sur la 
violence (1908) de Georges Sorel, dar ea fusese a- 
plicată, încă din ultimele decenii ale secolului pre
cedent, de către așa-zișii anarhiști. Crima poli
tică a fost însă categoric dezaprobată și combătută 
de adevărații democrați, convinși că progresul so
cial se întemeiază pe deșteptarea conștiințelor, iar 
nicidecum pe bîtă său pe revolver.

Aceste elementare reflecții mi-au fost sugerate 
de lectura pasionantă a cărții istoricului Steiian 
Neagoe, Triumful rațiunii împotriva violenței, a- 
părută în Editura Junimea de la Iași și'care tra
tează despre luptele duse în cadrul Universității 
ieșene între forțele spirituale democratice și huli
ganii formați la școala lui A.C. Cuza. Elita corpu
lui didactic, spre cinstea înaltei instituții, s-a opus 
cu ultima energie mijloacelor criminale la care re
curgea o minoritate de tineri acefali, de gabari
tul unui Corneliu Zelea Codreanu, cu o diplomă 
obținută pe sub mînă, dar cu nemăsurate ambiții

DRAMATURGI ROMÂNI DE AZI

Aurel Baranga

cinstite. în piesele sale, 
nu mai sînt legăturile 
nii unei instituții sau

Lupta pentru putere este 
una dintre obsesiile per
sonajelor lui Aurel Ba
ranga. Dar ea nu are 
nimic din măreția con
fruntărilor unor eroi de 
epopee, care se bat în 
văzul tuturora ca niște 
adversari loiali. Drama
turgul înfățișează felul 
în care „scaunul, jilțul, 
fotoliul" devin embleme 
ale puterii și sînt dis
putate sau apărate prin 
mijloace cît mai ne- 
relațiile de serviciu 

normale dintre oame- 
întreprinderi care își 

concentrează eforturile pentru realizarea produc
ției, ci se transformă într-o țesătură complicată de 
intrigi. Birourile se metamorfozează în cîmpuri 
de bătălie unde funcționarii caută să ocupe un 
loc cît mai bun în schemă pentru a dispune de 
subordonați după plac. Raportul firesc dintre șef 
și restul personalului este denaturat în raportul 
dintre suzeran și vasalul său. Opiniile se schimbă 
rapid în funcție de postul obținut, esența unui om 
fiind confundată cu învestitura lui în ierarhia so
cială. O agitație nemaipomenită domnește în pie
sele lui Aurel Baranga. Dar ea nu este un semn 
al unei activități puse în slujba omului ci, dim
potrivă, o imensă energie se cheltuiește împotriva 
sa de inși care își consumă zelul pentru a falsifica 
istoria, revoluția, pentru a le aservi folosului pro
priu și nu celui al colectivității. Unele personaje 
par niște mecanisme minate de resorturile lor 
cînd spre ascensiuni spectaculoase, cînd spre pră
bușiri definitive, în această mișcare constînd în
săși jrrtriga celor mai bune dintre piesele lui 
Aurel Baranga. La aparența de roboți a eroilor 
săi contribuie și lipsa lor de mister. Ele se dezvă
luie integral spectatorului, astfel îneît dincolo de 
vorbele și faptele lor nu se întrevede vreo altă 
zare. Este însă falsă afirmația că sufletește aceste 
personaje sînt rudimentare. Dacă, într-adevăr, pe 
parcursul unei singure piese ele nu-și modifică 
datele psihologice inițiale, în totalitatea operei lui 
Aurel Baranga — în care putem ușor identifica, 
deși poartă alte nume, cam aceleași personaje — 
caracterul eroilor trece prin transformări impor
tante. De pildă, în mînia sa, Spiridon Biserică din 
Mielul turbat rămîne un inocent în comparație cu 
Mitică Biajinu (Sfîntul Mitică Blajinu) sau cu 
Bocioacă (Interesul general) care înregistrează pe 
bandă de magnetofon o discuție compromițătoare 
pentru șefii săi. Deoarece mijloacele de acțiune 
ale răului s-au rafinat, pentru a-1 combate sînt 
necesare mijloace perfecționate. Dealtfel, însăși 
atitudinea autorului s-a schimbat substanțial, de

Cap limpede
O carte de poeme patriotice scrise cu acuratețe 

este volumul lui Ion Văduva-Poenaru — Eroi de 
epopee — apărut la Editura Eminescu. E drept, 
uneori autorul este prea discursiv și didactic, prea 
ilustrativ, urmărind prea riguros pagina de isto
rie. Dar de multe ori versul său limpede și me
lodios izbutește să emoționeze, fiind de o auten
tică vibrație. Prima parte a volumului — Epopee 
în piatră — este o reconstituire în versuri a războ
iului dintre daci și romani și a zămislirii poporu
lui român. Poemele din această secțiune au de 
multe ori dramatism. în partea a doua a cărții 
sînt publicate o suită de portrete ale unor perso
nalități istorice și culturale din țara noastră. Ion 
Văduva-Poenaru găsește deseori trăsăturile lor de

politice. Dintre profesorii Facultății de litere și 
filosofie, un statornic luptător pentru restaurarea 
ordinii și a disciplinei intelectuale în Universitate 
a fost G. Ibrăileanu, reușind să strîngă în jurul 
principiilor sale democratice pe toți sau aproape 
toți universitarii.

Documentata lucrare dă date noi despre Timotei 
Marin, ales președinte al studenților socialiști. Era 
în anul 1921. L-am cunoscut cu patru ani mai 
tîrziu, la București, cînd a luat parte activă la în
ființarea grupării democratice ,,Uniunea Studenți
lor Independenți" și a organului ei de luptă, Via
ța Universitară. Portretul lui, urmat de acelea ale 
lui T. Văscăuțeanu, Constantin Mihul, Vasile Mâr- 
za, Al. Bîrlădeanu, George Ivașcu și Ipolit Dere- 
vici ilustrează grupul de „militanți revoluționari, 
foști studenți, apoi, cadre didactice ale Universi
tății din Iași". Fiu al unui veteran din Războiul 
pentru independență și al unei țărănci basarabence, 
Timotei desfăcea, ca să se întrețină, splendide co
voare lucrate de mama lui. Cu prilejul împlinirii 
a cincizeci de ani de la întemeierea mai sus-numi- 
tei uniuni, am schițat portretul eminentului mili
tant comunist, de mai multe ori arestat și con
damnat pentru ideile lui, în timp ce crimele legio
narilor rămîneau nepedepsite.,

Au fost ani grei pentru Universitatea din Iași, 
dar pînă la urmă a triumfat rațiunea și întîia 
noastră înaltă instituție culturală, în ordinea cro
nologică, a putut să-și ducă mai departe glorioasa 
tradiție creatoare.

ȘERBAN CIOCULESCU fi

la Mielul turbat (comedie satirică) pînă la Intere
sul general (farsă atroce) și Viața unei femei (dra
mă) fiind parcursă calea de la acceptarea slăbi
ciunilor omenești pînă la rechizitoriul lipsit de 
menajamente, teatrul său biciuind cu mijloacele 
rîsului orice încercare de desfigurare a idealurilor 
noastre, fenomenele veștejite de autor intrînd în 
sfera acelor aspecte împotriva cărora societatea în 
care trăim duce o luptă hotărîtă.

Este adevărat, autorul Siciliene! mu poate fi nu
mit un inovator al teatrului românesc. El nu cu
noaște alte resurse ale comediei decît știau V. 
Alecsandri și I. L. Caragiale și nu a propus nici
odată o nouă viziune dramaturgică dorind să sfă- 
rîme canoanele impuse de înaintașii săi. Și asta 
nu din pricină că, aidoma unui cronicar grăbit să 
relateze ceea ce se petrece în jurul său, nu mai 
are timp să mediteze și la modul în care o spune. 
Ci din simplul motiv că structural el e^te un cla
sic și nu crede că genurilor consacrate trebuie să 
li se aducă modificări. Așa se explică și plăcerea 
sa de a scrie fabule într-un timp în care genul 
nu mai e actual (poate din pricina didacticismu
lui său, cititorul modern preferind să i se sugereze, 
nu să i se ofere o morală de-a gata) sau să întoc
mească aforisme. După cum tot în maniera clasi
cilor a alcătuit și un inventar al defectelor ome
nești (Satirice) stigmatizate cu surîsul pe buze sau 
cu violentă. Oricine poate să constate că arsenalul 
comediei clasice este stăpînit riguros de un 
maestru al genului care rămîne totuși actual de
oarece prin arta lui nesofisticată dezbate proble
me ale contemporaneității. Cel mai jucat drama
turg român de azi nu-și datorează succesul nici 
unor ieftine melodrame și nici unor comedii spu
moase din care nu-ți mai amintești nimic după 
reprezentație. Acest autor pe nedrept bănuit de 
superficialitate cunoaște replica seînteietoare, ca
lamburul, dialogul plin de vervă, își pune perso
najele în situații care provoacă hohote de rîs. 
Dar el nu este autorul unor giumbușlucuri menite 
să distreze pentru o clipă asistența. Piesele lui au 
profunzime deoarece pun în discuție cu mijloace 
artistice superioare modul în care sufletul ome
nesc poate fi pervertit atunci cînd, nepregătit 
pentru aceasta, intră în contact cu puterea. Ame
țiți de ascensiunea lor, unii dintre eroii lui Ba
ranga nu acceptă cu nici un chip să renunțe la 
poziția cîștigată și se pretează la orice samavol
nicii pentru ca s-o păstreze. După cum spune un 
personaj : „în perioada de trecere de la capitalism 
la comunism crește tot ce e mai frumos dar... iese 
la iveală și tot ce e mai josnic și mai decăzut în 
om". împotriva tuturor celor care amenință prin 
faptele lor omul protestează dramaturgia lui Aurel 
Baranga, cu o deplină încredere în triumful bine
lui și dreptății, al revoluției. Dramaturgie care, 
peste ani de zile, nu va stîrni, cred, doar un in
teres documentar, fiind cercetată doar de cei cu 
pasiunea arhivelor, ci va fi jucată și va fi apre
ciată și atunci de public pentru că atrage atenția 
asupra pericolelor ce primejduiesc ființa umană, 
din interiorul acesteia. y

GEORGE ARION ■

finitorii pe care le creionează cu talent. Eroi de 
epopee se înscrie ca o reușită printre încercările 
de a crea o Epopee națională. • Un remarcabil 
volum de versuri cu un titlu imposibil — Jugastru 
sfiala — a publicat Doina Uricariu. Poeziile din 
această carte sînt compuse cu o vădită știință a 
versului. Autoarea își domină sentimentele, nu le 
lasă să se exprime direct ci le filtrează din pu
doare, pentru a nu se dezvălui integral cititorului. 
Dar versurile acestea nu devin reci, impersonale, 
ci deseori capătă capacitatea de a tulbura prin 
simplitatea lor : „A murit mielul acestei oi, / va 
începe să-1 caute / și dacă nu află mirosul / de 
la nări va țîșni surparea ființei, / o, fericitele ani
male / doar de la nări, / doar vestea adulmecă
rii // a murit mielul acestei oi / sfîșie pielea lui 
și pune-o pe mine". Doina Uricariu, un nume deja 
cunoscut în lumea noastră literară, se afirmă ca 
o certitudine a liricii noastre tinere.

CRONICA LITERARA

Radu Cosașu: SUPRAVIEȚUIRI (vol. II)

Față de primul volum, 
Supraviețuiri II este o 
carte mai bine înche
gată și mai unitară — 
de fapt, se constituie 
ca un veritabil roman 
de autor. Și formula de 
jurnal retrospectiv n-a 
fost aleasă la întîmpla- 
re. într-un fel ea tra
duce intenția scriitoru
lui de a-și reșerie via
ța, cu toate accidentele 
ei esențiale, mai toate 
situații-limită depăși
te prin riscul opțiunii.
Modelul pare să fie Camil Petrescu: acesta conce
pea uneori literatura ca dosar de existențe. Firește, 
la Radu Cosașu elanul autobiografic este ceva mai 
pronunțat, ca și gustul pentru reportaj. în alt sens, 
în romanul de față, autorul își caută cu febrilitate" 
„timpul pierdut". Cum l-a pierdut și din ce motive — 
iată numai două din eventualele întrebări la care, 
pe parcurs, el încearcă să răspundă. Nu se adresează 
nici o clipă doar trecutului : faptul de a supraviețui 
e în sine mult prea grav pentru a-1 înmormînta în
tr-o poveste frumoasă. Timpul pierdut odinioară nu 
se sublimează, ci devine în carte timpul real, umple 
fabulos o absență.

Se înțelege că eroul cărții nu e altul decît autorul 
însuși, ceea ce complică întrucîtva termenii creației : 
literatura (cultura) e subordonată normal vieții, viața 
eroului e marcată la rîndul ei de obsesia culturii (pe 
atunci, păcat burghez). Pentru tînărul scriitor, Isaac 
Babei și Andră Malraux constituie, înainte de toate, 
modele de viață. La fel absolutul nu exprimă tenta
ția cunoașterii contemplative, ci o regulă de viață, 
fără de care nu se poate trăi. Or, a trăi în perspec
tiva absolutului înseamnă în realitate „a supraviețui". 
Ca atare nu sentimentul fragilității condiției umane se 
degajă din impactul individului cu istoria. Metoda re
gresiunii, de astă dată, are sens pozitiv, de recupe
rare. înțelegem de ce autorul nu se proiectează în
tr-un erou de pură ficțiune, păstrîndu-și astfel pînă 
la urmă identitatea civilă. Eroul dip Supraviețuiri II 
e încă viu, puternic și are conștiința curată. A învins, 
fiindcă n-a acceptat nici un compromis și mai ales 
n-a negociat în vreun chip revoluția, ci a purtat-o 
înrădăcinată adînc în sufletul său, a apărat-o uneori 
cu disperare, apărîndu-se pe sine de mediocritate și 
minciună.

O vreme tînărul scriitor din roman nu scrie nimic. 
Acest lucru nu l-a pervertit, nici nu i-a întunecat 
vocația. A rămas totuși cu deprinderea de a-și ela
bora mai întîi mental ideile sau de a se lansa în 
perorații imaginare. Pînă și formula de redactare a 
cărții pare marcată de această situație: multe sec
vențe au aspect de eseu vorbit. Pe de altă parte, 
dacă unele personaje din proza de azi se comportă 
ca niște indivizi ciudați, singuratici, care se înstrăi
nează în propria lor povestire, oricine ar fi de față 
cînd ei ^vorbesc, vocația eroului nostru e comunica
rea, transparența deplină. Nu face niciodată un se
cret din ceea ce gîndește în forul cel mai intim, nu 
are taine. Se dă în spectacol cu toată candoarea vîr- 
stei pe care o trăiește nesofisticat, fie în ședință sau 
în timp ce-și face autobiografia (un ritual aproape 
obsedant), fie în dialogurile peripatetice cu prietenii 
și îndeosebi cu numeroasele-i iubite. Evenimentele, 
în roman, se succed cu repeziciune, pentru a recom
pune, dacă nu o viață de om, cel puțin traiectul ei. 
La 19 ani eroul nostru își părăsește familia, chiar din 
ziua agoniei și morții tatălui. Tînărul utecist, de-acum 
revoluționar de profesie, își reneagă fără complexe 
originea burgheză. Nu e de ajuns totuși. Astfel că 
după ce lucrează cîteva luni într-o redacție, trebuie 
să meargă în uzină. Lucrurile se complică apoi din 
ce în ce mai mult, fiind mereu la un pas de exclu
derea definitivă. Ne aflăm în epoca proletcult.ului, 
cînd inteligența și cultura păreau de-a dreptul sub- 
versive. I se cere de fiecare dată să se schimbe, 
adică să nu mai fie el însuși, cu toate că în fond 
dăduse pentru revoluție totul. Radu Cosașu reconsti
tuie însă cu mult calm tabloul anilor ’50. Ce-i drept 
mai dăm și peste unele situații șarjate : aici ar tre
bui să delimităm totuși ironia autorului de comicul 
— astăzi — involuntar al unor formule „sacre" de 
odinioară. Esențial e că nici un moment eroul din 
Supraviețuiri II nu rămîne exterior acestei epoci și 
nici nu apare doar ca victimă. Cel mai mult îl inco
modează „șantajul familial", pe care într-un fel sin
gur și-l impune, nu neapărat cineva din afară. Apoi 
este nevoit să suporte alt șantaj, de astă dată odios, 
denunțat în Eventul. Pînă la urmă autorul se elibe
rează și de acest coșmar. Ultimele capitole ne deco
nectează aproape total de trecut, autorul regăsindu-și 
verva și ingeniozitatea reportericească. Nu se mai 
întîmplă însă nimic deosebit. Trecutul a rămas unde
va în urmă, numai obsesia timpului pierdut nu-i dă 
pace : „...un Proust al acestui timp pierdut nu a 
apărut și visul secret al acestor rînduri este de a se 
constitui într-o primă, fie și sumară, bibliografie 
pentru această nouă nevroză, necunoscută probabi’ 
încă de Freud, căruia niciodată nu i s-a întins pe 
banchetă un caz de postreVoluție..."

Supraviețuiri II are farmecul și strălucirea simplă 
a prozei lui Radu Cosașu. Aduce în plus o gîndire 
originală — profundă și în același timp decisă — așa 
cum nu avem întotdeauna ocazia să descoperim în 
proza contemporană. Radu Cosașu scrie cu limpezime 
despre lucruri grave, pe care uneori sîntem tentați 
să le complicăm inutil.

CORNEL MORARU ®
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B COLECTIVITATEA, PLENUL ETICII Șl ECHITĂȚII

REEDUCAREA PRIN
Greu e să devii om adevărat, dar lucrul acesta

merită orice efort
în urmă cu mai multe luni, dorind 

să scrie despre procesul de reintegrare 
în societate al cîtorva tineri încredințați 
spre reeducare unui colectiv de muncă, 
pe linia aplicării în viață a Hotărârii 
Comitetului Politic Executiv al C.C. al 
P.C.R. din 24 mai 1977, reporterul a 
poposit ia întreprinderea bucureșteană 
„Timpuri Noi“, găsind acolo, adică în- 
tr-o unitate fruntașă a industriei româ
nești, o preocupare constantă și plină de 
responsabilitate. Zilele trecute, am re
venit Ia „Timpuri Noi“, după cum pro
misesem în primul reportaj, prilej cu 
care am constatat că, lucru nu greu de 
anticipat și oarecum firesc, operația de 
recuperare a celor 13 tineri continuă, 
nefiind vorba despre un proces simplu, 
despre o acțiune lină și ușoară. Ci dim
potrivă, intrând în discuție o muncă de 
educație de mai lungă durată și o su
praveghere permanentă, la care au fost 
chemați să colaboreze — ceea ce se și 
întîmplă — toți factorii de răspundere 
din întreprindere.

începutul, folosim acest termen cu 
bună știință, deși de la declanșarea ac
țiunii s-au scurs cîteva luni, a fost 
prielnic, înaintînd garanții ferme în ve
derea reușitei, mulți din cei 13 aflîn- 
du-se angajați pe un drum drept, al 
muncii și seriozității, la capătul căruia 
vor ajunge, mai devreme sau mai tîrziu, 
să-și privească tovarășii de lucru în 
față, fără teamă, ca de la egal la egal. 

.Astfel, Stelian G., de profesie turnător 
formator, a găsit temeinice și rapide 
resurse pentru recuperare, remtegrîn- 
du-se în colectivul comunistului Savin 
Bușcă, maistru cu vechi stagii de ser
viciu la „Timpuri Noi", prin conștiin
ciozitate și îndeplinire exactă a sar
cinilor. Firește, pentru a se ajunge aici 
a fost nevoie de mult tact și de un 
ajutor bărbătesc din partea colegilor 
din secție, ajutor care n-a însemnat 
nici favoruri și nici cocoloșeli, dar care 
a însemnat sinceritate, spirit muncito
resc înaintat și, în funcție de situatii 
concrete, o judecată limpede și aspră, 
atitudini pe care tînărul Stelian G. le-a 
înțeles cum se cuvine. ,.Imed’'at după 
reîncadrarea lor, ne explica Ion Gher
man, le-a fost greu să facă fată acor
dului global, generalizat în uzina noas
tră. Spre a-i ajuta, i-am plătit cîteva 
luni în regie, determinîndu-i să pri
ceapă că nu atît de noi, cît de ei de
pinde să se alinieze efortului întregului 
colectiv și, implicit, societății. Stelian 
G., despre care întrebați, n-a avut ne

voie de mult timp ca să înțeleagă ros
turile noii sale vieți. El s-a reintegrat 
din mers, fără dificultăți, urmînd nu 
doar sfaturile și vorbele părintești ale 
maistrului Bușcă, cît exemplul muncii 
și abnegației sale devenite, după pă
rerea mea, elemente de educație dintre 
cele mai convingătoare. Altfel zis, am 
făcut și facem reeducare nu atît prin 
intermediul vorbelor și al intențiilor 
bune, cît prin forța exemplului de mun
că și de viață al acelora însărcinati cu 
această problemă, oameni cu biografii 
pilduitoare, ca maiștrii Alexandru Bă- 
dina, Eugen Nițu, Emanoil Bocriș sau 
Anghel Filip, ca muncitorii cu înaltă 
calificare Marin Mălăeru sau Cornel 
Nedelcu. Am obținut pînă acum rezul
tate pe care le-aș numi bune, dar cu 
care nu ne putem declara mulțumiți in
tegral. Am avut și poticneli, am avut și 
necazuri, am fost puși și în situații mai 
puțin plăcute, cînd unul dintre tinerii 
încredințați nouă spre reeducare, su
dorul Petre C., a cărui adresă am în
vățat-o pe dinafară, strada Știrului, nu
mărul 13, a comis noi acte antisociale, 
dar am mers și mergem mai departe, cu 
îndîrjire și răbdare, căutînd alte metode 
pentru atragerea și educarea lor".

Că lucrurile stau întocmai așa, nu-i 
greu de demonstrat prin fapte. La în
ceput derizorii, contribuțiile celor 13 la 
randamentul secțiilor în care au fost 
repartizați au crescut de la lună la lună, 
după cum au crescut; după o logică 
dintre cele mai simple, cîștigurile lor. 
Astfel, muncitorul necalificat Romulus 
S., revenit în întreprindere după o con
damnare de un an și trei luni, a primit 
pentru munca din decembrie 1977 exact 
2 696 de lei, ca urmare legitimă a se
riozității sale, dar și ca o consecință a 
faptului că maistrul Anghel Filip i-a 
arătat încredere din capul locului, per- 
mițîndu-i să lucreze singur pe mașină, 
deși au existat — o spunem, de ce să 
n-o spunem ? — și opinii contrare, re
zerve pe undeva îndreptățite. Sudorul 
Florea I., participant, într-un moment 
de rătăcire, la o tîlhărie, de pe urma 
căreia se alesese cu o condamnare de 
7 ani, dar căruia omenia și înțelepciu
nea politicii partidului și statului nos
tru i-au oferit, după nici un an și ju
mătate de detenție, șansa reîntoarcerii 
la o viață cinstită, a încasat recent 2 051 
de Iei. Din păcate, sudorul cu marca 
3 127 a dispărut, în ianuarie, 15 zile de 
la lucru, drept pentru care veniturile 
sale s-au diminuat pînă la 525 de lei !

MUNCĂ
Prompți, oamenii secției de montaj l-au 
vizitat acasă, în frunte cu maistrul 
Bocriș, omul a revenit la locul său de 
muncă, nu doar cu promisiunile de ri-

„Sîntem fericiți că am contribuit la salvarea 

unui tinăr. Ne simțim noi înșine mai buni"
Anul trecut, colectivul muncitorilor 

de la întreprinderea textilă din Arad, 
cunoscuta U.T.A.. a primit în mijlocul 
său 29 de țineri care, într-un fel sau 
altul, mai grav sau mai puțin grav, 
greșiseră față de societate. Tineri veniți 
să-și pună conștiința la zi cum spune 
poetul, să-și facă ordine în sufletele lor, 
să-și găsească echilibrul.

Florica Sechel este o fată micuță și 
vioaie. Cînd a venit la U.T.A. avea doar 
17 ani. Cu puțină vreme înainte greși
se în fața oamenilor. Pentru că într-un 
moment al vieții ei, într-unul din acele 
momente cînd o mînă întinsă poate 
schimba un destin, poate evita o căde
re, Florica a fost singură Familia se 
dezmembrase (veșnica istorie în aceste 
cazuri, dar cîți învață din ele !), părin
ții, în egoismul lor, își uitaseră prima 
și majora îndatorire, iar anturajul (vor
bim cu o detașare de acest anturaj de 
parcă n-ar fi tot în grija noastră, a tu
turor celor care formăm societatea, să-l 
schimbăm, să-i eliminăm nuanța peio
rativă 1) a făcut restul. Din fericire, Flo
rica a fost salvată. A salvat-o munca, au 
salvat-o minunății oameni de la U.T.A. 
A salvat-o puterea ei de a depăși mo
mentul nefast, de a alege la vreme între 
bun și rău. Inginerul Ștefan Kiraly, șeful 
secției energetice, din care face parte și 
sectorul unde lucrează Florica Sechel, 
ne mărturisea că lor, oamenilor care au 
primit-o. li s-a făcut la început oare
cum teamă, gîndindu-se că poate nu 
vor fi în stare să se achite de această 
datorie omenească, tot așa cum se achi
tă de- sarcinile de plan. „A fost, dacă 
vreți, ne spunea dînsul, și o piatră de. 
încercare pentru noi. Și am reușit. Am 
vorbit cu părinții ei, cînd fata a avut 
necazuri, i-am făcut să înțeleagă ceea 
ce de fapt trebuia să știe dintr-un în
ceput în orice caz, Florica demonstrea
ză azi că poate deveni o muncitoare 
harnică, bine pregătită și, ca să fim 
sinceri, sîntem mulțumiți *că am contri
buit și noi la acest lucru. Ne simțim noi 
înșine mai buni". Florica Sechel n-avea 
nici o meserie. Și-a ales-o singură pe 
cea de bobinatoare electrică. A prins-o 
repede. Pentru că este isteață. Pentru 
că îi era rușine de cei care au ajutat-o 

goare, ci și cu regretul că ultima abdi
care l-a costat cam scump la buzunar, 
problema reeducării fiind, nu-i așa, mai 
degrabă una a celor în cauză, în pri
mul rînd, dar și a colectivelor de 
muncitori care se străduiesc să-i reîn
toarcă pe cei 13, ca și pe ceilalți ase
menea lor. Ia demnitate și adevăr.
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și pe care îi respecta, pentru că a vrut 
și vrea să devină om în ciuda acelei 
greșeli pe care azi a uitat-o ca și cum 
n-ar fi fost Fidel Schmidt, secretarul 
U.T.C. pe secție, cel care a primit-o „în 
custodie" ne spunea că Florica are dex
teritate, iuțeală și mai ales că este cu
cerită de meserie. Lucrează cu multă 
pasiune și se poate oricînd conta pe ea. 
„Dar, mai ales, prin munca ei, a știut 
să se facă respectată". Un alt caz. Se 
numește Gheorghe Cazac și era de prin 
părțile Sucevei. Era. Poate mai este și 
acum acolo. Oamenii de la U.T.A. nu 
mai știu nimic de el pentru că a fugit 
Fusese odată condamnat pentru huliga
nism. „L-am primit și pe el așa cum 
i-am primit și pe ceilalți. îmi spune 
Alexandru Parfenie, secretarul adjunct 
al comitetului de partid pe întreprin
dere. îl încadrasem ca lăcătuș. Pînă la 
prima retribuție, secretarul de partid l-a 
împrumutat cu bani. I-am făcut loc la 
căminul de nefamiliști. Dar apoi am avut 
numai necazuri. Bea de stingea. Am stat 
de vorbă cu el, l-am înconjurat cu cei 
mai buni tineri din cămin, l-am discu
tat în fața colectivului în care muncea, 
atunci cînd greșea. Nu ne-am înțeles. 
Altfel spus, ne trăda mereu. Făcea scan
daluri peste scandaluri, se purta dur cu 
cei din cămin, lipsea de la lucru. într-o zi 
a plecat Incredibil, dar așa stau lucru
rile : au venit părinții cu un frate de-al 
său și i-au luat. Am rămas, cum se spu
ne, năuci. Ce înțeleseseră oamenii aceia 
din munca noastră ? Nu-i știm, nu-i cu
noaștem, poate că sînt demni de toată 
stima, poate că sînt muncitori ca și noi, 
dar nu cred că au procedat bine. Am 
rămas cu sentimentul u ui eșec. Și este 
dureros, pentru că o piesă rebutată o 
mai poți reface. înlocui, dar cu un om 
lucrurile stau altfel".

Iată două cazuri, două feluri de a 
răspunde la mîna întinsă de societate, 
două moduri care, poate, mai tîrziu, se 
vor răsfrânge nu numai asupra vieții 
celor în cauză, dar și a copiilor lor. 
Pentru că școala aspră a muncii este 
deopotrivă o școală a tinerilor, dar și a 
părinților. A tinerilor de azi, a părinți
lor de mîine.

MIRCEA RAICIU ■

S.O.S. — monumentele!
în urma cercetărilor întreprinse, îmi 

spune Alexandru Rădulescu, arheo
log, rezultă că istoria monumentelor de 
la Putna nu începe cu perioada lui Ște
fan cel Mare. Conform documente
lor de care dispunem, pe la 1420 Ale
xandru cel Bun face o donație mănăs
tirii de la Putna. Noi, îmi spune arheo
logul, am numit această perioadă — 
perioada «arhaică-. In anul 1973, 
aici ia Putna au început lucrările de 
arheologie, avînd ca scop reconsti
tuirea acestei zone, cît mai fidel epo
cii lui Ștefan cel Mare. Acest șantier a 
fost declarat șantier arheologic națio
nal. în continuare, vă pot spune că pe 
la 1856, pe vechea casă domnească — 
unică în felul ei — s-a ridicat un corp 
de clădiri în disonanță cu elementele 
de cultură veche românească, folosin- 
du-se pe vremea aceea materiale și 
elemente decorative din vechea casă 
domnească. în urma cercetărilor ar
heologice întreprinse de noi s-au găsit 
fragmente de montanți ale ușilor, pra
guri de piatră, arce care sînt fixate pe 
bile, ziduri de elevație de mari propor
ții, bogat material ceramic care este 
depus la muzeul de aici și chiar pic
turi rămase din acea vreme. Una din 
descoperirile cele mai interesante, ni 
se pare găsirea unei conducte eare ali
menta casa domnească cu apă potabila. 
Cercetarea și găsirea în documente de 
arhivă a unor schițe ne-au dus la ela
borarea unor proiecte de restaurare a 
casei domnești, avînd ca scop punerea 
în valoare și în stare de funcționare a 
clădirii din secolul al XV-lea. Prin de
molarea sistematică a clădirii actuale, 
care nu prezintă importanță din punct 
de vedere istoric și național, dar con
ține o serie de elemente din vechea 

casă domnească .ce se pot recupera și 
amplasa din nou în vechea casă dom
nească. Acestea erau în cîteva cuvinte 
ideile și planurile noastre. Oprirea 
pentru o perioadă de timp a lucrărilor 
de arheologie și reconstrucție va face 
să se anuleze toată munca noastră de 
ani de zile. Mai mult de atît, umezea
la, zăpada, fenomenele de îngheț-dez- 
gheț și în fine putrezirea buștenilor 
care sînt atacați de putregai —- bușteni 
care susțin clădirea — pot duce la pră
bușirea clădirii peste vechea casă dom
nească.

Credem că este vorba de o pauză 
nedorită — îmi spune Radu Ciuceanu, 
cercetător științific la Muzeul de 
Istorie a municipiului București. De
sigur că este foarte trist ce se petrece 
acolo. Prin amploarea și dimensiunile 
lucrărilor de la acest șantier de impor
tanță națională s-a ajuns la un punct 
în care nu se mai poate da înapoi, 
făcînd imposibilă orice întoarcere. De 
ce ? S-au scos prin săpături peste 1 000 
de metri cubi de pămînt care au con
servat un timp acest document istoric. 
Recent am fost la Suceava și am văzut 
pavimente de cărămidă din perioada 
Iui Ștefan cel Mare păstrate pînă în 
timpurile noastre care, datorită negli
jenței și nepăsării, s-au transformat în 
lut. Ca importanță istorică pot să vă 
spun că ceea ce am descoperit noi la 
Putna întrece toate așteptările. Este 
vorba de un palat domnesc de proporții 
neobișnuite — fiind o dovadă a pre
zenței românilor din acea vreme în 
nordul țării, unul din cele mai 
importante documente de arhitectură 
românească de pe vremea lui Ștefan 
cel Mare.

Zi de iarnă la Putna. în ciuda faptului „ 
că este duminică, la sediul șantierului 
de aici îi găsesc pe Vasile Mănăilă, 
șef de lot la șantierul de restaurare și pe 
tehniciană constructor Gabriela Miha- 
lache, care împachetează documen
tația care urmează să fie predată mu
zeului din Suceava. După ce îi explic 
motivul vizitei și redau discuția avută 
cu cer doi arheologi, Vasile Mănăilă mă 
conduce pe șantier — acolo unde au fost 
lăsate baltă și în baltă toate lucrările. 
„O să vă mai dau și eu cîteva date care 
să completeze ceea ce v-au spus co
legii de la arheologie, — îmi spune 
șeful de lot. La ora actuală nu mai 
avem posibilitatea să executăm nici 
măcar acoperirea și izolarea ele
mentelor arhitectonice de intemperii. 
Ceea ce mă îngrijorează este posibila 
prăbușire a structurilor de lemn, 
fiind atacate de putregai, a bolților 
construite pe ruinele casei domnești. In 
mare pericol se află și protejarea lian
tului de legătură dintre elementele de 
construcție care suferă degradări. De 
asemenea, în partea clădirii din nord 
există un zid fără fundație. S-au făcut 
cercetări mult sub cota zidului. Dealul 

Ruinele casei domnești de la Putna acoperite de zăpadă

din nord alunecă în ciuda faptului că 
s-a construit uri dren de captare a a- 
pelor. La ora actuală zidul se sprijină 
pe bile de lemn — riscînd să cadă 
peste clădirile din nord. Ce mă nemul
țumește este și faptul că documentația 
se predă muzeului din Suceava și nu 
se predă fiecărui monument istoric în 
parte. Mă simt exact ca și cînd pe 
cîmpul de luptă pierzi o cetate".

„Pe data de 20 decembrie am făcut 
recepția la toate cele 12 șantiere pe 
care le-am avut în județ — îmi spune 
Alexandru Toma, președintele co
mitetului de cultură și educație socia
listă al județului Suceava. Lucrările 
sperăm să le începem într-un viitor 
apropiat. Trebuie să înființăm un ate
lier de proiectare în cadrul institutu
lui nostru avînd ca profil reconstruc
ția monumentelor și apoi să începem 
din nou lucrările. Cît va dura ? Nu 
știm exact. De asemenea va trebui să 
formăm noi echipe de muncitori spe
cialiști în lucrări de arheologie. Perso
nal cred că aceste lucrări nu vor mai 
apuca încă o lamă în starea în care 
se găsesc" o
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FĂRĂ PREJUDECĂȚI.» B

Un om a gândit bine.
Ce se întimplă cu el?

Cititorii „Flăcării" îsi reamintesc, fără 
doar și poate, suita de articole intitulate 
„Carpați 2900" publicate de revista noas
tră și unii dintre ei au făcut o posibilă 
legătură intre conținutul acestora si 
crearea, cu prilejul Congresului țărănimii 
din luna aprilie a anului trecut, a Comi
siei naționale pentru zona de munte ne- 
cooperati vizată.

Unul dintre inițiatorii acțiunii „Carpați 
2000“ a fost, desigur, dr. veterinar Radu 
Rey, din Vatra Domei, care, pe lingă ma
terialele și ideile furnizate revistei noas
tre, a elaborat, sub diferite forme, mate
riale complexe privind problematica spe
cifică regiunilor carpatine, înamtîndu-le. 
în timp, mai multor instituții interesate 
în studierea și aplicarea, eventuală, a 
preconizărilor conținute în studii, articole, 

^referate etc. Ne-am gîndit că punerea in 
practică a unor idei noi constituie și pen
tru cel care le-a gîndit printre primii, 
dacă nu cumva chiar primul, o satisfac
ție care, adeseori, poate încorona o viată 
de om. făcînd-o să strălucească, în timp, 
și dincolo de aria, oricum limitată, a unei 
existențe umane.

Și am luat drumul spre Vatra Dornei.
L-am aflat pe dr. Radu Rey. un om tî- 

năr. înalt și blond spre castaniu, cu luciul 
cerului bucovinean in priviri și agerimea 
tipică omului de munte, cu surîs cuceri
tor și o evidență stăpînire de sine, in
tr-un miniatural birou, vecin pieței orașu
lui, unde se îngrijea de sarcinile sale 
obișnuite, mai precis de controlul igie
nei alimentației, a cărnii și așa mai de
parte... Acesta era, prin urmare, omul 
care, de ani de zile, după cum știam, gîn- 
dea și cerceta pasionat găsirea de soluții 
pentru rezolvarea unei stări de fapte cu
noscute : migrația tineretului de la mun
te și abandonarea unei profesii milenare 
— aceea de crescător de vite — în grija 
celor bătrîni, inexistenta unor forme de 
organizare și sprijinire a acestora în ve
derea obținerii unor sporite producții 
calitative și cantitative de'came, cointe
resarea multiplă a țăranului muntean si 
fixarea lui pe locurile natale, dotarea cu 
mijloace foarte moderne, necostisitoare și 
eficace, cu funcționalități multiple, tipice 
terenurilor în pantă, un puternic reviri
ment al zootehniei montane, pe tot arcul 
carpatin, în beneficiul întregii națiuni. 
Gîndurile sale aveau să-și găsească un 
sprijin de prestigiu, un îndemn și o 
călăuză, în cuvintele rostite de secreta
rul general al P.C.R., tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, în județul Timiș de Ziua re
coltei, în anul 1974 : „Să urcăm din nou 
vitele la munte, așa cum au făcut moșii 
și strămoșii noștri", cuvinte ce îi confir
mau doctorului Radu Rey justețea pre

ocupărilor lui și care devin deviza între
gii sale munci, motto-ul lucrărilor vi
itoare. M-am întrebat ce gîndește un om. 
care vreme de zece ani a studiat feno
menul agricol montan și a elaborat diver
se lucrări țintind revitafizarea și mai efi
cienta organizare a creșterii animalelor 
în aceste zone.

— Ce ați așteptat să se întîmple cu 
dumneavoastră după Congresul țărănimii 
din primăvară ?

— Nimic altceva decît să fiu pus la 
treabă, la o treabă care m-a pasionat și 
n-a încetat să mă preocupe nici acum. în 
egală măsură. Deși doar medic veterinar 
(dar eu zic că tocmai din această cauză) 
am fost atras de latura economică, de 
rentabilizarea creșterii animalelor la 
munte, unde m-am născut și trăiesc. Tre
cut prin I.A.S. și C.A.P.. ca tânăr absol
vent al facultății, am venit în contact cu 
tot ceea ce agricultura poate oferi ca 
material de viață și de studiu cuiva, iar 
din 1965, cînd am primit sarcina, din par
tea Direcției agricole a județului Sucea
va, să studiez și să constat cauzele scă
derii numărului de animale din zonă, am 
stabilit un contact zilnic și deschis cu 
crescătorii de vite. Acesta pot zice că a 
fost începutul. Simultan cu cercetarea de 
specialitate am pătruns, fără să vreau, și 
in probleme de sociologie constatînd me
dia înaintată de vîrstă a oamenilor și opi
niile lor privind proiectele de viată ale 
copiilor și nepoților. A fost o perioadă de 
sortare a materialului, de fructuoasă 
colaborare cu dr. Ilie Olteanu, din direc
ția agricolă județeană. Unele măsuri s-au 
luat chiar atunci, dar problematica depă
șea, după opinia mea. limitele locale. Un 
prim succes l-a constituit organizarea ce
lei dinții expoziții de animale, la Dorna 
Candreni, ca formă de stimulare a inte
resului crescătorilor. Expoziția și-a cîști- 
gat acum o frumoasă tradiție...

Ascult o poveste lungă și frumoasă de
spre un drum de muncă pasionată de-a 
lungul multor ani, despre obstacole aștep
tate și neașteptate, despre puterea de 
percuție a ideii și despre surzenia unora 
la strigătul noului, despre solidaritate 
științifică și gelozie, despre bucurii și în
doieli. despre prietenii sudate la flacăra 
gîndurilor comune și despre răscruci de 
drumuri la care se despart cei care 
luptaseră alături tocmai cînd succe
sul își vestea iminența, citesc ti
tluri de referate și pagini de observații 
amănunțite, articole de ziar și de reviste 
specializate, referate la referatele prezen
tate, minute ale unor convorbiri la diverse 
instituții științifice și administrative. în 
fine, notez circa 50 de lucrări expediate 
acestor instituții, parcurg rinduri scrise

și semnate de oameni cu funcții impor
tante în sectorul zootehnic, ca de pildă 
cele ale ing. N. Oțoiu, la 22 V 1972 și pro
venind de la Direcția de organizare și în
drumare a producției agricole din zona 
neceoperativizată, rânduri în care se 
confirmă interesul lucrării prezentate de 
dr. Radu Rey, pentru mai multe sectoare 
din minister. Reproduc textual : „Vă ru
găm ca și pe viitor să ne împărtășiți din 
experiența și preocupările d-stră, mulțu- 
mindu-vă anticipat pentru ajutorul 
d-stră". Din 1975 „Flacăra" începe publi
carea unor materiale intitulate „Carpați 
2000“. Se pronunță alături de Radu Rey 
și alții: Cornel Luțaș, Petre Mîrza, prof, 
univ. Ion Adameșteanu, Ștefan Costea, 
prof. V. Bulgaru și alții.

în acest timp. dr. Rey cercetează 18 ju
dețe, din zona montană, strîngind material 
documentar. Din 1974 lucrează cu socio
logul Dumitru S. Nicolae lărglndu-și con
siderabil aria preocupărilor sale inițiale, 
fiind ajutat de acesta să-și perfecționeze 
pregătirea sociologică, perioadă foarte 
fructuoasă în care se fac comunicări știin
țifice, se publică materiale de sinteză, 
se pune la punct un experiment în Vran- 
cea, iar „Viitorul social" acordă un amplu 
spațiu cercetărilor colectivului condus de 
prof. univ. Miron Constantineseu. 
U.T.C.-ul se interesează de proiect întru
cît era vorba despre fixarea tineretului 
în zonele montane despre pregătirea sa 
multilaterală. Academia de științe social- 
politice dezbate în consiliul său științific 
problema și-i conferă caracter prioritar 
național, ca temă de cercetare. Aflu în 
„Sinteza informativă nr. 9“ pe 1975, a 
Academii de științe social-politice. sub 
titlul „Probleme ale dezvoltării complexe 
a zonelor montane" următorul text: „Pe 
baza unei investigații și activități desfă
șurată în perioada 1969—1975, In zona de 
munte a județului Suceava, dr. medic ve
terinar Radu Rey a elaborat un studiu 
care conține sugestii și soluții posibile. 
In conținutul său acest studiu vizează 
intensificarea activităților legate de zoo
tehnie, creșterea productivității muncii, 
fixarea unei noi generații de crescători de 
animale în Carpați, folosirea mai completă 
a resurselor economice și umane, sporirea 

gradului de cultură si civilizație si altele".
Editura „Scrisul românesc" din Craiova, 

căreia dr. Radu Rey i-a încredințat ma
nuscrisul lucrării sale intitulată : „Car
pați 2000", adresează autorului ur
mătoarea scrisoare, datată 28 ianua
rie 1976 : „Urmare a ofertei adresată 
de d-stră editurii noastre, privind lucra
rea „Viitor in Carpați" vă facem cunos
cut că sîntem interesați in valorificarea 
de urgentă a ei, deoarece prin noutate si 
conținut răspunde unor interese majore, 
imperioase, de perfecționare a vieții noas
tre economice și sociale in lumina docu
mentelor partidului nostru și a indicați
ilor tovarășului Nicolae Ceaușescu, secre
tarul general ai P.C.R.".

Ascult. în continuare, puternica poves
te de dragoste (și vă rog să mă credeți că 
așa este) dintre acest medie veterinar și 
subiectul gîndurilor sale, privind o nouă 
civilizație în zona muntoasă a țării, de
spre care a scris mii de pagini, pentru 
care a făcut sacrificii de timp și mate
riale, căreia i-a dedicat 10 ani din viața 
sa.

Medicul veterinar din Vatra Dome! 
știe că a răspândit studiile sale, în dife
rite forme, ultimele în 2 volume de cite 300 
de pagini, mai știe că a fost chemat de
seori la București, de către cele mai 
înalte foruri pentru discuții complemen
tare, nu a uitat că în august 1978 „Era 
socialistă" îi publicase articolul „Semni
ficații social-economice ale dezvoltării 
zonei montane" în care se găseau și li
nele soluții la sarcinile trasate de se
cretarul general al partidului. în februa
rie 1977, este invitat de președintele 
Academiei de studii social-politice. în a- 
ceeași problemă, și depune și aici cele 
două volume ale lucrării sale. în aceeași 
lună, februarie, și mai apoi în iunie 1977. 
își spune cuvîntul în cadrul unor emisiuni 
la radio și televiziune.

— Ce sentimente ați avut aflînd din 
ziare despre înființarea Comisiei națio
nale pentru zona de munte necooperati- 
vizată ?

— Mai presus de orice, am trăit ma
rea satisfacție de a vedea că problemele 
care m-au preocupat atîția ani și-au eîș- 
tigat dreptul la viată și că acesta nu 
este decît începutul unui drum cu formi
dabile perspective. Poate că u.n experi
ment. care să creeze modelul după care 
se va lucra, va fi înfăptuit Aș munci cu 
plăcere într-un astfel de colectiv.

Ne așteptam, date fiind cele mal sus 
expuse, ca numele medicului veterinar 
promotor al unor, idei și soluții apre
ciate ca valoroase să-l aflăm printre cele
lalte ale membrilor comisiei județene 
care se ocupă de aceste probleme. Dar nu 
l-am aflat. Motivul ?

— Mi-ar plăcea să cred că a fost o omi
siune, mai curînd decît continuarea unei 
surde și absurde lupte între medicii ve
terinari și inginerii zootehniști. luptă din 
care nimeni nu are de cîștigat Am o 
imensă încredere în viitorul zonelor de 
munte ale țării. în urma începutului fă
cut dincolo de implicațiile subiective 
care mă privesc ; am încredere în ele
mentul de justiție și în forța creatoare a 
societății noastre.

EMANUEL VALERIU ■

A invita o fată la dans, ce intîmplare minunată
Deși dispune de o clădire veche, afec

tată și de seismul din 4 martie 1977, Casa 
de cultură a municipiului Brașov se stră
duiește și reușește șă fie ceea ce definiția 
ne îndeamnă să credem. Grație profesio
nalismului serios al directorului Nicolau 
Teodor • și al personalului din subordine, 
grație prezenței lor aproape permanente 
acolo, la locul de muncă, aici se obțin re
zultate meritorii. în momentul de 
față funcționează 9 cercuri și 96 de 
cursuri avînd 10100 cursanți. Cele 18 
formații artistice au prezentat 30 de 
spectacole numai în luna februarie. Pen
tru ea aceste cifre să aibă consistentă și 
să devină convingătoare să apelăm la o 
comparație. în 1974, Casa de eultură din 
Brașov susținea 30 de spectacole — deci 
cite se susțin acum intr-o singură lună.

Obiectul deplasării noastre ia Brașov nu 
l-a constituit însă activitatea de ansamblu 
a casei de cultură ci scrierea unui repor
taj despre cursul în cadrul căruia tineri, 
și nu numai tineri, învață să danseze. O 
pledoarie pentru necesitatea și utili
tatea unui asemenea cerc ni se pare 
inutilă. Trebuie însă spus că mai sîpt 
suficiente case de cultură care dispu- 
nînd de condiții mai bune nu-1 or
ganizează, folosind fel de fel de argumen
te care nu conving pe nimeni. Chiar in 
județul respectiv, la Codlea. ni s-a spus 
că un asemenea cerc este cerut insistent 
de tineri dar nu-1 organizează din lipsă 
de profesor de coregrafie. în primul rînd 
nu credem că neapărat instructorul tre
buie să fie profesor de coregrafie și, în al 
doilea rînd. Brașovul este aproape și se 
poate găsi un om competent să se de
plaseze de două ori pe săptămînă la Cod- 
lea (distanța fiind de 30 de kilometri).

Spre ușoara noastră nedumerire, in
structorul de dansuri moderne al casei de 
cultură are 60 de ani deși', firește, dan- 
sjnd o mare parte din viață, nu-i arată.

—• Ce rol credeți că are în viața unui 
om, fie el tînăr, fie în vîrstă, existența și 
activitatea cercului pe care-1 conduceți 2

— Unul mult mai mare decît s-ar crede. 
Și nu doar din punctul de vedere al pe
trecerii timpului liber în mod plăcut și 
civilizat. în viață ocaziile cînd e bine să 
știi să dansezi sînt numeroase. Cînd se 
sărbătorește venirea pe lume a unui co
pil, cînd doi oameni se căsătoresc, cînd 
merg la un local. Un tînăr care nu știe 

să danseze este, spun psihologii, mai 
puțin sociabil, timid și, nu o dată, la unii 
asemenea stări psihice produc traume, de
reglări de comportament.

— Cît durează cursul, cîte ore se fac și 
cît costă înscrierea ?

— Durează 3 luni, adică 12 săptămâni. 
Se predau 2 ore pe săptămînă și se plă
tește suma de o sută lei. Nu mi se pare 
o sumă exagerată.

— Cursantii cam ce vîrste au ?
— Intre 16 și 50 de ani. însă în 1976 am 

avut un cursant de 62 de ani. A venit

împreună cu fiica și nepoata. Urma 
să iasă la pensie și tovarășii săi de mun
că au pregătit o mică festivitate cu dans. 
Soția i-a spus : Șoni, de această dată nu 
este frumos să nu știi să dansezi. O faci 
doar pentru tine. Du-te repede și învață 
că altfel trai cu mine nu mai ai.

— Am aflat de la dumneavoastră o gră
madă de lucruri pline de farmec și cu
loare. Am mai aflat că paralel tinerii în
vață și bunele maniere. Dar dincolo de 
faptele acestea am auzit că acest cerc 
are și altă finalitate.

— într-adevăr, așa este. Mulți din
tre acești tineri fac apoi parte din for
mațiile și ansamblurile casei de cultură. 
Vedeți, ne-am propus ca în cadrul celei 
de-a doua ediții a Festivalului național 
„Cîntarea României" să ne prezentăm cu 
cît mai multe dansuri tematice. Or, aces
tea au numeroase elemente de dans mo
dern. De pildă dansul tematic „Tinerii 
timpului nostru" este montat pe dans 
modern. în fine acest curs, desigur nu 
numai el, ne permite să afirmăm, ca e- 
ducatori și părinți, că ne ocupăm de ca 
32 000 de tineri nefamiliști care locuiesc 
în căminele din Brașov.

„Mă numesc Ichim Adriana șl am 28.de 
ani. Sînt de profesie educatoare. Propriu- 
zis știam să dansez dar nu corect. Mer
geam la discotecă unde uneori este o at; 
mosferă imposibilă. Acolo nu se dansează 
corect și nici nu se învață. Cred că a 
nu ști să dansezi înseamnă o pierdere su
fletească. Aici afli și lucruri interesante 
despre istoria artei dansului".

„Scrieți așa, nu vă supărati : Asultanei 
Gabriela, 17 ani, elevă la Grupul școlar 
TYactorul. Anul al doilea. îmi place mu
zica și auzisem, firește, că ea se îmbină 
cu dansul. Dacă se poate aș vrea să intru 
în lumea dansului tematic. Ce cîștig de 
ordin sufletesc cred că o să am atunci 
cînd voi absolvi cursul ? Pe viitorul meu 
prieten o să-l învăț eu să danseze. Dacă 
știe deja, îl voi ajuta să știe și mai bine".

„Apostol Marcel, student în anul IV la 
Facultatea de tehnologia construcțiilor de 
mașini. Am vrut să învăț din liceu dar 
din păcate nu ne-a învățat nimeni. Știu 
că un tînăr care nu dansează este 
mai puțin sociabil, nu arareori se însin
gurează. EI poate, cred eu, din această 
cauză să rateze mari prilejuri pe care 
viața ți le scoate în cale".

„în aprilie voi avea 17 .ani. Sînt elev la 
Grupul școlar „Steagul Roșu". Onisie 
Dan. fini place să învăț căci știu că dansul 
este un obicei al tuturor popoarelor. 
Dansul îndeamnă Ia însușirea unei culturi 
profunde, la legarea de prietenii frumoa
se și trainice. Din păcate, organizația 
U.T.C. a școlii nu are în vedere această 
problemă. Elevii ridică asemenea proble
me dar sînt puși să facă tabele, le fac și 
încă frumos și apoi fac altele".

„Sînt elev la Liceul „Andrei Șaguna", 
am 16 ani și mă cheamă Lascu Teodor. 
Am învățat aici tangoul și vaisul — vă 
asigur că nu le știam. A invita o fată la 
dans, ce întîmplare minunată ! Am fost 
de cînd am învățat să dansez la mai multe 
reuniuni și mi-am pus la punct și gar
deroba".

Am transcris aici cîteva dintre gîndurile 
unor tineri cu maturitatea și — de ce nu 1 
— cu naivitatea lor. Gînduri despre 
viață, dhspre frumusețea ei, exprimate 
în cadrul unei inițiative a Casei de eul
tură din Brașov, inițiativă eu vădită fi
nalitate etică și socială.

EUGEN SECELEANU ■

P.S. Fiind foarte sincer, autorul acestui 
reportaj afirmă acum că nu știe deloc să 
danseze dar cele văzute la Brașov l-au în
demnat să-și depășească timiditatea, să 
încerce a învăța. Fiind din București, m-am 
adresat în următoarele locuri și am primit 
următoarele răspunsuri :

1) Modern Club, telefon 67.31.98 : „Inten~ 
ționăm să deschidem un asemenea cerc. 
Cînd, nu știm".

2) Tehniclub, telefon 41.04.64 : „Nu, nu 
avem dar dacă țineți cu tot dinadinsul, vă 
puteți înscrie la balet".

3) Ecran Club, telefon 31.38.01 : „Nu pn- 
teți învăța. Dealtfel în Capitală nu există 
nicăieri un asemenea loc. Încercați în pro
vincie".

4) Universal Club, telefon 27.30.75 î „Nu 
avem și dacă vreți să știți vă spun și de 
ce. Nu poți învăța tinerii să danseze. Ei au 
dansurile lor specifice. Nici un profesor 
serios nu s-ar încumeta să învețe un tînăr 
să danseze. Dansurile clasice ? Demult nu 
mai prezintă nici un fel de importanță".

Poate ar trebui să încerc și alte adrese, 
Unde ?, mă întreb. Deocamdată, aceăsta 
este situația. Și orlcît de mare mi-ar fi 
ambiția, nu pot deveni totuși navetist la 
școala de dans din Brașov.

E. S. ■
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NOU Șl VECHI ÎN UNIVERS

OCHII Șl URECHILE LUMII „Furtul de inteligență"

Tata și tatătata

în urmă cu 40 de ani, taică- 
meu mă cam snopea cînd mă ve
dea că vroiam să mă joc de-a 
Mussolini și Negusul, joc inven
tat de-un găligan de pe Poterași, 
în care cei mici se fereau să pri
mească lovituri de la cei mari, ei, 
cei mici, pînă în șapte ani, nea- 
vînd voie să dea nici un pumn. 
Ăsta era un joc de copii, acum 
40 de ani. Tata dansa seara la- 
mebthwalk, după ce la prînz mă 
cîrpea urît dacă îndrăzneam să 
mă joc de-a războiul. Niciodată, 
într-adevăr, n-am fost tanc, 
avion sau mitralieră. Sînt lucid 
și știu că nu poți cere tuturor co
piilor să aibă tați non-violenți ca 
al meu. Dar azi am impresia că 
ideile — și odată cu ele și tații 
și copiii — au evoluat îngrijoră
tor de superior. Sînt cîteva orașe 
în lumea asta largă în care copiii 
se joacă de-a războiul (ciudat, un 
joc „de-a pacea" nu prea există !) 
la un nivel cum generațiile pre
cedente zice-se că nu au ajuns. 
Au apărut situații ca astea : un 
puști de șase, hal șapte ani, e 
pus cu spatele la zid și mîinile 
bine legate ; șase-șapte tovarăși 
de joacă, aliniați la zece pași de 
el, cu bățul pe umăr, figurează 
plutonul de execuție care, la un 
ordin scurt al celui mai mare, 
descarcă o rafală vesel scandată 
— tatatata ! — în condamnat. 
Face furori un joc și mai evoluat, 
și pentru fetițe și pentru băieței : 
micii masculi sînt capi de fami
lie, arestuiți pentru activitățile 
lor; ei stau bine mersi la închi
soare ; micuțele le prepară — pe 
timpul recreației, la școală — 
mîncare în cutii de conserve și, în 
rînduri lungi, le-o duc la vorbi
tor. Jocul se numește „de-a pri
zonierii" și naște multă voioșie 
printre copii. Mai există și alte 
jocuri nu mai puțin inteligente și 
vesele, ca : „de-a anchetatorii și 
anchetații", „de-a teroriștii și 
contrateroriștii", „de-a turnații 
și deturnați!", „de-a explozia-n 
piață" etc. Printre particularită
țile lor se poate citi lipsa imagi
nației. Copiii se joacă exact de-a 
ceea ce văd pe stradă, cu ochii 
lor. Căci particularitatea acestor 
orașe constă în faptul că ele sînt 
teatrele unor războaie mai mult 
sau mai puțin -civile, cu arme și 
metode dintre cele mai moderne, 
ultimul strigăt. Inspirați din rea
litate, copiii au plăcerea să vadă 
că jocurile lor sînt perfect ade
vărate, nici o clipă gratuite, ima
ture. Ei se joacă de-a maturii și 
maturii pătrund, cu cizme și bine 
înarmați, în jocurile lor. într-un 
asemenea oraș, există — din de
cembrie 1977 — o circulară a pu
terii locale care cere extinderea 
represiunii printre copiii de 8—12 
ani, deveniți agenți de legătură 
ai rebelilor. Oamenii mari, cît se 
poate de serioși, descind în clase 
și arestează copiii, uneori îi și 
împușcă, prelungindu-le astfel 
jocul, cum niciodată maturii n-au 
reușit mai bine. Nu se poate 
spune că maturii au dat în min
tea copiilor ; cred că are loc un 
fenomen mult mai interesant — 
copiii au dat în mintea adulți- 
lor. Poate că ajunși aici, făcîn- 
du-se acest SALT (apropo, sînt 
bande de copii mascați care se 
joacă prin lume „de-a tratativele 
de dezarmare"...) să se înțeleagă 
în sfîrșit că jocurile copiilor sînt 
cît se poate de serioase, cel puțin 
la fel de serioase ca un atac de 
blindate și-un bombardament de 
artilerie. Pedagogi luminați au 
spus-o de mult și n-au fost cre
zuți. Acum, iată. Mă gîndesc dacă 
nu a venit vremea ca statele ma
jore de adulți — care au un co- 
vîrșitor rol în organizarea unor 
spectacole de stradă atît de in- 
spirante pentru copii — să 
treacă ele să se joace din nou cu 
cercul, șotronul, de-a mama și 
de-a tata, reamintindu-și ceea ce 
copiii au uitat. într-o lume atît 
de pe dos, poate că spectacolul 
unor adulți care se joacă precum 
copiii prostuți, ar așeza lucrurile 
cu capul măcar în sus.

RADU COSAȘU ■

50—46. O operație simplă de scădere. 
Aparent. Pentru că, dacă adăugăm 
explicația că cifrele reprezintă miliarde 
de dolari și redau proporțiile daunelor 
provocate în perioada 1961—1972 țări
lor în curs de dezvoltare prin „exodul 
de creiere" spre unele state dezvoltate 
și, respectiv, cuantumul ajutoarelor 
externe primite, în același interval de 
timp, de statele ce fac eforturi pentru 
a se înscrie cu adevărat pe traiectoria 
progresului cifrele ies din teritoriul 
matematicii. O simplă scădere arată 
că ajutorul primit a fost anulat, că 
pierderile sînt mai mari. O simplă, dar 
tragică scădere evidențiază grave con
secințe ce măresc aria greutăților că
rora trebuie să le facă față unele din 
tinerele state independente. Evocat, în 
repetate rînduri, în diferite organisme 
internaționale, fenomenul, cunoscut și 
sub numele de „furt de inteligență" și-a 
găsit locul și pe agenda unei reuniuni 
organizate de UNCTAD la Geneva, cu 
participarea reprezentanților din 50 de 
țări. Este pentru prima oară cînd o or
ganizație interguvernamentală se ocu
pă în mod special de implicațiile a 
ceea ce un ziarist numea, pe drept 
cuvînt, „furt de viitor".

Sînt cunoscute de mult timp practi
cile de spoliere a bogățiilor unor țări 
de către altele, practici ce au creat, 
între altele, decalajele economice din
tre state. Relativ mai recent, „furtul 
de inteligență" accentuează aceste de
calaje, creînd noi obstacole unora din
tre statele ce fac eforturi pentru va
lorificarea resurselor naționale, pentru 
accelerarea progresului și dezvoltării, 
în graiul lor sec, cifrele ilustrează cu 
putere de convingere. După statistici 
O.N.U., peste 300 000 savanți, ingineri 
și medici au emigrat, în circa un de

ȘTIINȚA PE MAPAMOND

Este încă somnul * 
un mister?
Savanții spun că da!

O statistică recentă arată că jumătate 
din americanii trecuți de 15 -ani au suferit 
cîndva de insomnie. Mai surprinzător 
este faptul că aproximativ 15 la sută 
dintre aceștia afirmă că suferința lor este 
cronică, iar o treime din întreaga 
populație a S.U.A. trăiește, periodic, crize 
de insomnie. Somniferele, cu tot efectul 
temporar, nu au nici o influență aspura 
cauzelor fundamentale ale afecțiunii. 
Anomalia este probabil la fel de veche 
ca și specia umană, spun medicii, dar 
studierea ei constituie un domeniu încă 
foarte tînăr al cercetărilor. Este cel puțin 
izbitor, oricît de străină ți-ar fi neputința 
de a dormi, să afli că în Statele Unite 
ale Americii numărul celor care suferă 
de insomnie este de ordinul milioanelor. 
Iar cel al specialiștilor care efectuează 
cercetări referitoare la somn se ridică la 
deloc neglijabila cifră 500. în pofida unui 
mare număr de studii efectuate însă, atît 
în S.U.A., cît și în Europa, „somnologii" 
— cum mai sînt denumiți experții som
nului — se află încă în căutarea unor 
răspunsuri esențiale. Allan Rechtschaffen, 
psiholog la Universitatea din Chicago, face 
următoarea precizare: „Ne petrecem ju
mătate din viată dormind și nu știm încă 
de ce facem acest lucru. Somnul este o 
funcție biologică deosebit de importantă, 
dar noi nu știm exact ce cîștigăm de pe 
urma acesteia și nici nu cunoaștem care 
sînt procesele ce au loc în timpul som
nului. De aceea noi nu știm cum poate fi 
îmbogățită această funcție biologică".

Poate lucrul cel mai ușor de stabilit 
este acela că nevoia de somn diferă con
siderabil. de la individ la individ. Majori
tatea adulților au nevoie de șapte pînă la 
nouă ore de somn pe noapte dar există 
unii oameni cărora le trebuie 12 ore. iar 
alții pentru care trei sau patru ore sînt 
suficiente Mult mai rar sînt întîlnite ace
le legendare cazuri de persoane care nu 
au nevoie aproape deloc de somn. Un 
grup de cercetători renumit! — scrie 
publicistul american Lawrence A. Mayer, 
într-un amplu comentariu consacrat 
problemelor somnului — au analizat re
cent trei astfel de cazuri. Primul — o 
femeie în vîrstă de peste 70 de ani, per
fect sănătoasă, care dormea o singură 
oră, o dată la două-trei zile. în celelalte 
două situatii era vorba de doi bărbați, 
amîndoi de vîrstă mijlocie, care dormeau 
doar cîteva minute pe noapte. Unul din
tre ei regreta chiar cele 15 minute pe 
care le „irosește" în fiecare noapte dor
mind.

Datele obținute cu ajutorul encefalogra- 
fului par să indice că diferitele faze ale 
somnului sînt determinate de o serie în
treagă de impulsuri electrice și transfor
mări chimice ce au loc în creier. Și nu 
este întîmplător faptul că medicii acordă 
o atenție deosebită rolului pe care îl 
joacă creierul, sistemul nervos în general, 
în desfășurarea somnului. O bună parte 

ceniu, din țările în curs de dezvoltare 
în cele industrializate. Cea mai mare 
parte au ajuns în S.U.A., Anglia și Ca
nada. Se apreciază că, numai în a 
doua parte a deceniului trecut, Statele 
Unite și-au mărit numărul de savanți' 
și ingineri cu 20 la sută, pe seama 
imigrărilor Aceasta, în timp ce, obiec
tivul a cărei înfăptuire este conside
rată necesară — existența, în țările în 
curs de dezvoltare, pînă la sfîrșitul ac
tualului deceniu, a 900 000 tehnicieni 
și 600 000 ingineri și cercetători — n-a 
părăsit stadiul de deziderat. Așa se 
face că, potrivit acelorași statistici, la 
100 000 locuitori revin, în medie, în ță
rile industrializate, 112 savanți și ingi
neri, în Africa — 3,8 (în statele în care 
există statistici), în Asia — 22, în A- 
merica Latină — 69. Discrepanța este 
ilustrată și de posibilitățile de a face 
investiții pentru cercetări. Un docu
ment al UNESCO cifrează cheltuielile 
anuale pentru cercetări, în întreaga 
lume, la circa 65 miliarde dolari, din 
care numai aproximativ trei miliarde 
dolari revin țărilor în curs de dezvol
tare. întreg continentul african, de 
exemplu, a înregistrat, la nivelul anu
lui 1974, numai 0,4 la sută din aloca
țiile mondiale consacrate cercetării. în 
acest context mai poate surprinde 
faptul că, din cele 3,5 milioane bre
vete de invenții existente în lume, 
numai circa a zecea parte provin din 
țările în curs de dezvoltare ? Răspun
sul se impune a fi coroborat și cu alte 
date : într-un singur an, în 1970, S.U.A. 
a obținut în jur de 3,7 miliarde dolari 
ca venit pe seama activității specia
liștilor din unele țări în curs de dez
voltare. Mai mult decît volumul ajuto
rului acordat acestor țări — 3,1 mili
arde dolari !

„Furtul de inteligență", practicat de

a cercetărilor este îndreptată spre dezvă
luirea aspectelor psihologice și de com
portament care influențează somnul. Un 
exemplu în acest sens: interdependența 
dintre insomnie și obiceiurile individuale 
legate de somn. Un psiholog de la 
Northwestern University a formulat chiar 
o serie de „reguli de dormit". El își în
deamnă pacienții să se întindă în pat 
numai cînd sînț obosiți, să se culce pentru 
a dormi, nu pentru a medita, să pără
sească patul, dacă nu reușesc să adoarmă 
curînd și să nu se culce din nou pînă în 
momentul în care cred că vor putea 
adormi... Ceasul deșteptător să sune la 
aceeași oră în fiecare4 dimineață, chiar și 
duminica (I ? !)

încercările specialiștilor de a determi
na legăturile dintre ritmul biologic al or
ganismului șî somn par promițătoare. 
Există multe indicații că organismul 
omenesc urmează un ciclu periodic de 
funcționare cu o durată de 23 pînă la 25

Atlantida, legendă sau 

realitate ?
Recente explorări oceanografice ati 

readus în actualitate disputele referitoa
re la enigma legendarei Atlantide. Au 
fost descoperite noi elemente care vin să 
sprijine ideea că sfîrșitul perioadei gla
ciare în Europa și în America septen
trională a fost provocat de scufundarea 
Atlantide! în adîncurile oceanului în urma 
unui cutremur catastrofal. Cînd încă exis
ta, Atlantida bara cursul apelor calde 
spre coastele Europei : scufundîndu-se, 
curenții de apă caldă au putut atinge 
treptat coastele continentului european, 
topind ghețarii. Actualul regim al apelor 
arctice s-ar fi stabilit acum circa 12 000 
de ani și tocmai această dată este fixată 
cînd se vorbește de dispariția Atlantidei. 
Noile descoperiri făcute de o expediție 
alcătuită de oameni de știință din mai 
multe țări sînt considerate ca fiind in 
măsură să pună sub semnul îndoielii cre
dința scepticilor că existența Atlantidei se 
rezumă doar la o legendă. Oamenii, de 
știință contemporani preocupați de Kcest 
mister — și numărul lor este destul de 
mare — cred că Atlantida, anticul conti
nent cu o civilizație superioară ce a dis
părut în adîncurile Oceanului Atlantic, a 
existat într-adevăr. Dezacordul lor rămîne 
doar într-o singură privință : localizarea 
acestui continent dispărut.

S-a scris enorm în întreaga lume în 
jurul acestui subiect. Revista italiană 
„Giorni" informează că s-au scris pînă 
acum cel puțin 25 000 de cărți despre 
Atlantida. Cele mai controversate poziții 
au fost primite întotdeauna cu interes, spe- 
rîndu-se că va fi dezlegată enigma civi
lizației atlante. Și de fiecare dată s-a 
recurs la cele mai vechi izvoare scrise 
privind continentul dispărut — „Dialogu
rile" lui Platon. Renumitul filosof grec 
descrie amplu Atlantida în cugetările 
sale — despre catastrofa care a făcut să 
dispară sub ape Atlantida, despre mări
mea și relieful muntos al continentului, 
clima blîndă și țărmurile primitoare, de
scrie cu lux de amănunte capitala, portul 

companiile occidentale nu a ocolit nici 
domeniul sănătății. Documente ale- 
O.M.S. relevă că, la începutul acestui 
deceniu, cel puțin 140 000 medici și 
135 000 infirmiere exercitau profesia în 
alte țări decît în cele în care au obți
nut diplomele. Anual, țările în curs de 
dezvoltare, în special cele latino-ame- 
ricane, pierd, în favoarea Statelor 
Unite, personal medical egal cu numă
rul absolvenților din 15 școli nord- 
americane. Efectele sînt ilustrate tot de 
cifre : în medie, pe glob, revin 8 me
dici la 10 000 locuitori. Dar, în timp ce 
în țările industrializate, cifra este 15, 
în unele state africane există un medic 
la 20 000 locuitori. Sînt și situații pa
radoxale. Astfel, cei peste 14 000 me
dici emigrați din India, țară cu indice 
de mortalitate ridicat, ar fi suficienți 
pentru asigurarea asistenței sanitare 
în trei mari orașe : Calcutta, Bombay 
și Madras. Potrivit datelor oficiale, 
numai la New York există mai mulți 
medici tailandezi decît în... Tailanda. 
Ce înseamnă, sub aspect material, a- 
cest fenomen pentru țările afectate de 
emigrarea specialiștilor este redat ? 
o altă cifră: pregătirea unui medic 
costă circa 50 000 dolari.

Datele prezentate constituie, prin ele 
însele, argumente în favoarea acțiuni
lor concertate menite să pună capăt 
racolării de specialiști din țările în 
curs de dezvoltare, practicilor care îm
povărează eforturile naționale de dez
voltare și progres ale unor țări. Curma
rea acestor practici constituie o cerin
ță a cărei rezolvare este indispensabilă 
pentru ca imensele resurse umane și 
materiale ale Terrei, capacitatea crea
toare a geniului uman să slujească, 
fără discriminări, tuturor locuitorilor 
globului, pentru lichidarea subdezvol
tării pe glob și, într-un cadru mai larg, 
pentru edificarea unei noi și echitabi
le ordini șconomice internaționale.

ION STOICA a

de ore. în timpul somnului, temperatu
ra corpului scade cu aproximativ 1,5 
grade, ea revenind apoi la „nivelul 
diurn", curînd după trezire. .. Există do
vezi concludente că printre cei ce suferă 
de insomnie se află persoane al căror 
ciclu fiziologic prezintă unele modificări. 
S-ar putea spune, afirmă specialiștii, că 
suferința acestora constă într-un continuu 
dejcalaj cronologic al acestui ciclu. Stu
diile dedicate acestor probleme se află 
însă într-o fază incipientă. „Somnologii" 
sînt, desigur, preocupați în primul rînd 
de găsirea acelei substanțe naturale ca
pabile să provoace somnul — un adevă
rat „elixir al somnului".

Părerea generală a oamenilor de știință 
este că insomnia nu va fi probabil în
vinsă pînă cînd nu se va ajunge la o în
țelegere mai completă a însuși fenome
nului cunoscut drept somn. O asemenea 
înțelegere ar deschide perspective cu to
tul noi pentru biologie

Poseidon, organizarea politică. La rîndul 
lor, Socrate, Plutarh considerau că a 
existat Atlantida iar marele învățat Solon, 
ca poet, dolea chiar să creeze o epopee 
asemănătoare iliadei despre istoria atlan- 
ților. Aristotel, în schimb, scria că este 
vorba doar de o născocire a lui Platon.

Majoritatea oamenilor de știință conte»' 
porani care cred că Atlantida a existai, 
consideră că insulele Azore, Canare și 
Madeira constituie vârfurile munților an
ticului continent. Unii extind zona pe 
care s-ar fi întins vechea Atlantidă și pe 
țărmurile Africii și Americii Latine. 
Legendele păstrate în Mexic, Colum
bia, Brazilia, Peru vorbesc toate despre 
„înțelepți cu barbă lungă și piele albă, 
veniți foarte demult din țara în care ră
sare soarele". Ce țară din răsărit să fi fost 
atît de dezvoltată în timpurile acelea, în- 
cît să poată avea corăbii capabile să a- 
jungă pînă la țărmurile americane, dacă 
nu Atlantida ?

Parcă pentru a spori și mai mult nu
mărul semnelor de întrebare care se pun 
cînd se vorbește despre Atlantida, un pi
lot, survolînd Atlanticul, a observat sub 
apă, în apropierea insulei Bahamas, si
lueta unui dreptunghi uriaș. Cercetările 
efectuate la locul indicat au descoperit 
temeliile unui imens templu, construit din 
blocuri masive de calcar foarte dur, care 
nu se găsește în Bahamas. Zidurile, ce 
par a fi ale unui port (Poseidon ?) nu se 
află așezate direct pe fundul oceanului, 
ci pe patru piloni uriași, fiind construite 
în unghiuri absolut drepte. Vechimea lor, 
spun specialiștii, depășește zece milenii. 
Toate eșantioanele culese din zona bă
nuită că ar fi fost cîndva Atlantida — fo
sile, bucăți de lavă — confirmă că ele au 
existat cu mii de ani în urmă pe pămînt 
și nu sub apă. Pe insulele Azore, Canare 
și Madeira clima este foarte blîndă, iar 
terenul de origine vulcanică are o culoare 
roșiatică. Aici există și stînci albe de cal
car și izvoarele termale, exact ca în de
scrierea Atlantidei făcută de Platon.

Sînt multe descoperirile care vin să de
monstreze că Atlantida nu este numai o 
legendă dar rămîn și numeroase semne de 
întrebare. Cînd cercetătorii sînt pe punc
tul de a crede că enigma este rezolvată 
apar noi elemente, noi argumente, care 
aruncă iarăși umbra îndoielii asupra a 
ceea ce se credea pînă atunci ca sigur.
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NOU Șl VECHI ÎN UNIVERS M

„DEZARMARE Șl 

0 SINTAGMĂ LA
La Geneva, la New York sau la 

Belgrad, același cuvînt de ordine, 
„Dezarmare și pace". Curba mereu 
urcătoare a cantității — și, în pa
ralel, a calității — armelor născo
cite și acumulate pe Terra trasează 
un gratie ce stîrnește o îngrijorare tot 
mai severă ; expresie a capacității de 
distrugere, acest urcuș nu trezește, nu 
poate genera bucuria legată de per
formanță, de salt, ci doar stupoare, 
spaimă, neliniște. Se recunoaște astăzi, 
în forurile cele mai diverse, de către 
personalități de mare prestigiu ale 
contemporaneității, că atît timp cît nu 
este prea tîrziu, omenirea trebuie să-și 
unească eforurile pentru a putea 
elimina pericolul războiului din viața 
planetei. Asistăm, pe plan mondial, la 
un curent de opinie din ce în ce mai 
—<rg, din ce în ce mai responsabil în 
favoarea păcii, împotriva războiului.

La nivelul declarațiilor, necesitatea 
suprimării războiului din viața po
poarelor, imperativul stopării cursei 
înarmărilor, în special al înarmărilor 
nucleare, sînt obiective necontestate. 
La nivelul faptelor însă interese și 
poziții dintre cele mai diverse împie
dică realizarea practică a acestei ar
zătoare aspirații. Proliferarea cursei 
înarmărilor reprezintă un grav peri
col pentru omenire nu numai prin fi
nalitatea sa distructivă, ci și prin iro
sirea și folosirea în scopuri ce aten
tează la condiția umană a unor im
portante resurse. Invocarea relației de- 
zarmare-dezvoltare revine tot mai 
frecvent în ultimii ani pe teritoriul 
dezbaterilor, în apelurile care cheamă 
la luciditate, la acțiuni care să ser
vească umanității, civilizației. Recent, 
Institutul Internațional de Cercetări în 
Problemele păcii (SIPRI) din Stock
holm — care publică, după cum se 
știe, ample studii consacrate cursei 
înarmărilor — releva faptul că, în pre
zent, în lume, sînt utilizate anual în 
scopuri militare materii prime sau 
semi manufacturate valorînd, în medie, 
250 miliarde dolari. Sumă echivalentă 
cu produsul național total a 65 de țări 
în curs de dezvoltare ! „O parte a 
mijloacelor care se irosesc acum pen
tru înarmare ar trebui cheltuite pentru 
combaterea foametei, pentru dezvolta-

GALBRAITH; „Nimic 
nu este mai incompatibil 
cu libertatea decit 
mizeria"

într-o convorbire cu un colaborator 
al ziarului „Le Monde", cel mai repu
tat economist american, John K. Gal
braith, fost consilier prezidențial pen
tru probleme economice și, actual
mente, profesor la Universitatea Har
vard, și-a exprimat dezacordul eu ac
tuala campanie privind așa-zisele drep
turi ale omului, declanșată în Occi
dent

Mai întîi, profesorul Galbraith arată 
că el, personal, nu a găsit cu cale să 
se ralieze acestei campanii : și nu din 
dezinteres față de problemele contem
porane, ci — a precizat economistul — 
pentru că „Nu cred că este de datoria 
mea să fac proclamatii personale pe 
tema drepturilor omului. Deși mi se 
pare că, într-adevăr, în cursul ultimi
lor ani, mi-am manifestat suficient li
bertatea de exprimare".

Pe de altă parte, profesorul ameri
can a arătat: „Nu cred că se eîștigă 
mare lucru predicînd pe această temă 
altor state". „Sînt convins că statutul 
drepturilor omului progresează" în ță
rile socialiste, „însă nu datorită sfatu
rilor provenite din Occident" — a sub
liniat Galbraith.

în încheiere, economistul american 
își exprimă punctul său de vedere cu 
privire la adevăratul conținut al drep
turilor umane. în ce privește chestiu
nea mai generală a unei cruciade de 
politică internă în favoarea drepturilor 
omului, „eu — subliniază savantul 
american — prefer să se manifeste 
grija față de privațiunile de libertate 
și discriminările care rezultă din sără
cie : ghetoul negru, șomajul tineretu
lui, discriminarea împotriva femeilor. 
Există în S.U.A. suficiente asemenea 
minorități defavorizate, private de facto 
de exercitarea libertăților lor și de 
drepturile lor civile, de care merită să 
ne interesăm. Nimic nu este mai incom
patibil cu libertatea decît mizeria" — 
relevă John K. Galbraith.

PACE"

ORDINEA ZILEI 
rea accelerată a regiunilor înapoiate 
ale lumii" — afirma, la rîndul său, 
Willy Brandt, președintele Partidului 
Social Democrat din Republica Fede
rală Germania, cu puțin timp în 
urmă.

S-ar părea deci, am putea-o crede, 
că irosirea zilnică a miliarde de do
lari în întreaga lume pentru înarmare, 
dincolo de neliniștea firească pe care 
o generează, implică și puternice mu
tații de conștiință, în straturile cele 
mai diverse ale opiniei publice mon
diale, creează atitudinea așteptată, de 
condamnare a acestei politici și, fi
rește, determină acțiunile care să-i 
pună stavilă. în rîndul acestor acțiuni 
am putea înscrie dezbaterile desfășu
rate la New York și Geneva pe par
cursul ultimelor săptămîni. După cum 
a relatat detaliat presa cotidiană, la 
sediul Națiunilor Unite din New York 
s-a încheiat o nouă etapă importantă 
— penultima — a Comitetului pregă
titor al sesiunii speciale a Adunării 
generale a O.N.U. consacrată dezar
mării. în cadrul acestui comitet —din 
al cărui plen fac parte 54 de state, 
între care și România — au fost elabo
rate, într-o formă preliminară, pe baza 
propunerilor și ideilor prezentate de 
diferite state și grupuri de state, pro
iecte asupra tuturor secțiunilor docu
mentului final ce urmează să fie 
înaintat spre dezbatere și aprobare 
sesiunii speciale din mai-iunie. Conți
nutul acestui proiect de document 
(care în afara preambulului cuprinde 
trei secțiuni distincte — Declarația cu 
privire la dezarmare ; Programul de 
acțiune ; Structurile de negocieri) este 
apreciat ca pozitiv pentru faza în care 
se află, cu toate că nu răspunde încă 
întru totul dorinței popoarelor, aștep
tării acestora. Limitele se datorează 
mai ales unor tendințe de supraapre
ciere a măsurilor legate de controlul 
înarmărilor și limitarea armamentelor. 
Or, aceste acțiuni nu pot, în nici un 
caz, ține locul măsurilor reale de 
dezarmare, în primul rînd de dezar
mare nucleară, concrete și eficiente, 
care să marcheze scoaterea din imobi
lism a actualelor negocieri pentru de
zarmare.

Participarea țării noastre la procesul

Foto-vedere panoramică asupra centralei hidroelectrice Kanshi de pe rîul Miho, 
construită în R. P. Chineză cu ajutorul populației ținutului Heugtung

Fapte și zile
Premiul principal al concursului de 

fotografie de presă organizat de Fun
dația olandeză de fotografie a fost a- 
tribuit reporterului sud-african Leslie 
Hammond. Imaginea pentru care i s-a 
acordat distincția, intitulată „Teroarea 
gazelor lacrimogene" a surprins unul 
din momentele în care populația di? 
culoare din Modderdam, de lîngă Ca
petown, își exprima protestul față de 
acțiunea de demolare a locuințelor de 
către forțele poliției rasiste sud-afri- 
cane. • în viitor, în garda de onoare 
a Casei Albe vor putea figura și femei 
ce se află în forțele armate ale Sta
telor Unite. în prezent, garda de o- 
noare care participă la ceremoniile o- 
ficiale rezervate șefilor de stat în vi
zită la Washington este constituită 
doar din bărbați reprezentînd unități 
ale armatei terestre, forțelor aeriene 
și navale, gărzilor de coastă și pușca
șilor marini. • De la sediul clubului 
de fotbal Cagliari, din Sardinia, a fost 
furat trofeul primit de celebrul inter
național Gigi Riva pentru titlul de 
cel mai bun realizator, obținut în pe
rioada de glorie a activității sale în 
echipa sardă. Furtul a fost efectuat 
de „obișnuitele persoane neidentifi
cate", remarcă agenția ANSA. Riva a 

de elaborare a proiectelor de docu
mente citate a fost deosebit de activă, 
propunerile și inițiativele românești 
aflîndu-și loc în toate secțiunile. Po
ziția fermă și constructivă a României 
în această problemă a fost din nou 
reafirmată recent de către tovarășul 
Nicolae Ceaușescu în Cuvîntarea 
rostită la Conferința Uniunii Aso
ciațiilor Studenților Comuniști : „Luăm 
parte activă la pregătirea sesiunii ex
traordinare a Organizației Națiunilor 
Unite din primăvara acestui an și sîn- 
tem hotărîți să acționăm din toate pu
terile, împreună cu toate statele și 
forțele progresiste, pentru ca această 
sesiune să ducă la măsuri efective în
dreptate spre dezarmare, spre elibe
rarea omenirii de coșmarul unui nou 
război nimicitor, să creeze condiții 
pentru realizarea unei păci trainice, a 
unui climat in care fiecare națiune să 
se simtă în deplină siguranță".

Eforturi paralele consacrate acele
iași problematici — dezarmarea — au 
fost mobilizate și în Europa, la Viena, 
în cadrul Conferinței internaționale a 
organizațiilor neguvernamentale asu
pra dezarmării. Și în acest cadru, de
legația română — participantă activă 
la lucrările conferinței — a prezentat 
pe larg concepția României socialiste, 
a președintelui Nicolae Ceaușescu, pri
vind crearea unei lumi fără arme jși 
fără războaie. Țara noastră se pro
nunță cu fermitate pentru trecerea 
neîntîrziată la măsuri -practice de 
dezarmare, pentru democratizarea me
canismului de negocieri, pentru asi
gurarea participării la eforturile de 
dezarmare a tuturor statelor, în con
diții de egalitate. Delegația română a 
insistat, de asemenea, asupra rolului 
important ce revine opiniei publice de 
pretutindeni, popoarelor lumii pentru 
inaugurarea unei noi ere în negocie
rile de dezarmare, era trecerii de la 
declarații la acțiuni concrete.

Din toate aceste inițiative, din re
levarea conținutului principal al ne
gocierilor ce au loc în lume pe tema 
dezarmării, din speranțele pe care cele 
mai înaintate forțe ale contemporanei
tății și le leagă de sesiunea specială 
consacrată dezarmării, ideea care se 
detașează cu pregnanță este aceea că 
eforturile internaționale vizînd opri
rea cursei înarmărilor rămîn încă de
parte de obiectivele propuse atît timp 
cît nu sînt dublate, nu sînt însoțite de 
măsuri practice, atîta timp cît există 
alte și alte fapte care contravin și con
trazic tendințele pozitive existente.

DOINA tOVANEL ■

declarat că este dispus să intre în con
tact cu autorii furtului și să plătească 
suma necesară pentru răscumpărarea 
prestigiosului trofeu. * Fiindcă veni 
vorba de furt, Scotland Yard-ul a a- 
nunțat că o armă prevăzută cu un me
canism de vizare prin lunetă și con
struită pe bază de laser a fost furată 
din Muzeul științific din Londra, cu 
prilejul unei expoziții de echipament 
electronic. Se presupune că arma fu
rată s-ar afla în posesia unui grup 
terorist. în lume există doar 25 
de exemplare de acest tip de armă. 
• Trei din cele mai mici țări din 
lume — Kuweitul, Emiratele Arabe 
Unite și Qatarul — beneficiază, po
trivit datelor difuzate de Ban
ca Mondială, de cel mai ridicat 
venit mediu anual pe locuitor, da
torită exporturilor de petrol și 
populației mici. Astfel, produsul 
național brut pe locuitor este de 
15 400 dolari în Kuweit, de 13 900 do
lari în Emiratele Arabe Unite și de 
11 400 dolari în Qatar. Același orga
nism internațional de finanțare relevă 
însă că, la polul opus, se află majo
ritatea țărilor africane și asiatice, 
dintre care doar cîteva au un venit 
de 1 000 dolari pe locuitor. în Ame
rica Latină, Hondurasul și Bolivia sînt 
cele mai sărace, cu 390 dolari pe lo
cuitor anual.

d. i. m

MONDO UMANO ?

Nici măcar o zi de pace

Nu știm citi cunosc constatarea 
de mai jos și. de asemenea, ne 
închipuim că citind-o o vor privi 
cu o firească indoială intrebîn- 
du-se dacă e sau nu adevărată. Și 
totuși este adevărat : din 1945 și 
pînă azi nu s-a înregistrat nici 
măcar o zi de pace, nici măcar o 
zi în care să nu fi zăngănit arme, 
să nu se fi înregistrat raiduri aeri
ene, dueluri de artilerie, bombar
damente. morți și răniti, mari pa
gube materiale etc. Cu alte cuvinte 
să nu fi fost în plină evoluție mai 
multe războaie. Așadar, constata
rea are menirea să ne pună pe 
gînduri, să schimbe o anume op
tică superficială cu care s-a eva
luat situația de după ultima con
flagrație mondială. Este adevărat, 
intr-un prim moment ne vin în 
minte războaiele din Orientul 
Apropiat, Coreea, Indochina — ma
joritatea lor cu caracter prelungit 
— dar în cronica lumii contempo
rane nu figurează numai acestea. 
Există chiar expresii cifrice ale în
fruntărilor armate și care, la rîn
dul lor, nu pot să nu pună și mai 
mult pe gînduri. Dealtfel, într-o 
consistentă lucrare consacrată 
„Polemoiogiei și problemelor pă
cii". Vasile Secăriș. relevînd creș
terea deosebită a frecvenței, a in
tensității războiului clasic și a 
numărului conflictelor arăta că 
dacă in 1945—1949 erau în curs de 
desfășurare 6.47 războaie in fie
care zi/an. în perioada 1965—1969 
cifra respectivă, ajunsese la 17,95. 
Firește. în aceste conflicte armate 
au fost angajate numeroase forțe, 
ele au cuprins adesea arii geogra
fice, numeroase state, au dus la 
irosirea unor mari forțe umane și 
materiale. Trist dar adevărat, 
lumea aceasta ieșită atît de zdrun
cinată. de umilită și de păgubită 
din ultimul război mondial n-a 
putut asigura, de atunci, nici o zi 
de pace pe această planetă. Știm, 
s-au constituit comitete. orga
nisme, s-au încheiat și unele tra
tate. s-a ajuns la unele acorduri 
bilaterale, s-au dus și se duc ne
gocieri îndelungi și cel mai ade
sea sterile pentru o demarare 
efectivă și eficientă în procesul 
dezarmării. Și nu e întîmplător că 
negocierile respective trenează din 
moment ce, în unele locuri, princi
piul (straniu) care călăuzește pa
cea în viziunea respectivă este 
„si vis pacem. para bellum". Adică 
dacă vrei pace, pregăteste-te de 
război.

Am fi dorit să ne înșelăm în 
aprecierea noastră. Dar. iată, co
tidianul francez „Le Matin" con
stata un fapt ce ar trebui si el 
să pună pe gînduri : în domeniul 
vînzărilor de arme, în 1977, re
cordul mondial a fost doborît. Cu 
alte cuvinte, statele „negustoare 
de moarte" au continuat să facă 
afaceri cu acest gen de mărfuri, 
situație căreia țările cumpărătoare 
trebuie să-i facă fată în felurite 
chipuri. Ne gîndim la eforturile 
mari depuse de ele pentru însuși
rea unei atari tehnici, pentru achi
ziționarea ei. la scopurile în care 
a fost achiziționată, la atîtea și 
atîtea fețe văzute și nevăzute ale 
acestei ciudate pregătiri a păcii.

Că nu este cea adecvată se știe. 
Că negocierile în problema dezar
mării ar putea fi eficiente — ia
răși se cunoaște. Că există o ade
vărată și viabilă viziune a unei 
adevărate și viabile păci o dove
desc atîtea lucide luări de poziție, 
între care răsună puternic cele 
românești. Atunci, cînd oare se va 
consemna prima (și apoi celelalte) 
zi de pace plenară pe mapamohd? 
Desigur prin cit mai multe fapte 
și nu prin vorbe.

PETRE NICOLAE ■ 

____________________________________
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■ SPORT, DIVERSE '^^////////^///^///^^

Jenei și Nunweiller

Mai priceapă cineva ceva ! Bi
horul care era o echipă sărmană, 
aflată pe undeva, pe la periferia 
clasamentului, a urcat senzațional 
pe locul opt. învingînd, pe rind. 
două redutabile echipe: pe Steaua 
la București și pe A.S.A. Tg. Mu
reș. acasă. O să mi se spună că 
antrenorul Reinhardt, plecat de la 
o echipă fără nici o speranță, a 
vrut să arate că nu el e de vină 
de soarta Reșiței. ci propriii jucă
tori Lucrurile cam așa stau, din 
moment ce luind în primire o altă 
candidată la retrogradare, același 
om o scoate. încet-încet. la mal. 
Poate că șederea unui antrenor 
multă vreme la același club îi ma
cină autoritatea, poate altele sînt 
cauzele, dar iată că, din cînd în 
cînd, niște adevăruri foarte vechi 
sînt confirmate de viață. Asta ar fi 
cea mai mare surpriză a primelor 
două etape ale returului. Dacă și 
la Timișoara. Bihorul va tine în 
șah pe Politehnica, este evident că 
ne aflăm într-o fază de taifun fot
balistic. Argeșul, care mergea ad
mirabil în toamnă, iată-1 scufundîn- 
du-se. puțin cîte puțin. obtinînd 
abia un punct din patru si dînd 
semne de mare oboseală. La Con
stanta. Sportul studențesc a con
firmat. învingînd echipa locală, 
după un meci care se pare că nu 
i-a pus probleme. Cine a văzut 
unsprezecele studențesc în aceste 
ultime trei săptămîni, și-a dat sea
ma limpede că. deși lipsită de multi 
titulari, echipa din Regie va juca 
un rol important în acest sezon. 
Autorul revirimentului: Rădulescu 
și mai tînărul Munteanu (care se 
impune de la meci la meci). Adău
gati la toate astea pe Ciugarin si 
pe Chihaia care. împreună cu 
Octavian Ionescu, formează coloa
na vertebrală a acestei echipe care 
n-a jucat niciodată atît de frumos 
ca acum. Meritul antrenorilor este 
evident și-l subliniem ca atare.

Un alt lucru care ar putea fi dis
cutat este soarta echipei Steaua, 
aflată și ea într-o grea perioadă, 
mai ales din cauza stării sanitare 
a jucătorilor, stare provocată — 
credem noi — de lipsa de antrena
ment a jucătorilor. Atîtea întinderi 
și accidentări vorbesc clar despre 
lipsa de autoritate a antrenorului 
Jenei și de o eventuală schimbare 
a conducerii tehnice. Cineva îmi 
atrăgea atenția, pe bună dreptate, 
că și în cazul acestui fost jucător 
al echipei campioane ca și al lui 
Nunweiller de la Dinamo, trecerea 
de la starea de executant la cea 
de îndrumător a fost rapidă și ne
explicabilă, antrenorii lui Dinamo 
și ai Stelei evitînd perioadele de 
tranziție și arzînd etapele fără ca 
vreun detaliu în cariera lor să in
dice că se face bine cînd li se în
credințează două echipe atît de re
numite. Mi s-ar putea răspunde că 
și Jenei și Nunweiller au obținut, 
cu echipele lor, cîte un titlu de 
campion, iar la Steaua, Jenei a 
luat și Cupa României, dar lumea 
știe foarte bine că amîndoi antre
norii în cauză moșteniseră jucători 
pretinși și. mai ales, bine antrenati 
de altii. Iată, timpul se răzbună și 
două dintre cele mai puternice for
mații românești de fotbal plutesc 
intr-un anonimat total. Jiul a în
vins Steaua, iar la București Poli 
Iași abia a încasat un gol „după 
lupte seculare" și după un joc al 
dinamoviștilor care ne făcea să ne 
întrebăm dacă nu sîntem pe undeva, 
pe la Giurgiu, sau pe la Chiajna, 
asistînd la un meci de divizia C. Erau 
în teren internaționalii lui Dinamo, 
era și Romilă. și el international, 
și Simionaș. un excelent jucător, 
dar singurul nume pe care l-as 
pomeni în această cronică după 
meciul văzut duminică, ar fi unul 
singur : Naște. Cum o fi bătut Po
litehnica Iași cu 6—1 acasă pe Ar
geș, nu-mi explic ! Această echipă 
n-are înaintare deloc. Dănilă, de
spre care s-a făcut atîta caz, este 
un jucător rudimentar, fără orien
tare în teren, jucînd leapșa pe 
ouate, pe la mijlocul terenului, iar 
despre extreme, ce să mai vorbim ? 
Si V. Ionescu și Costea arătau ca 
după tifos. I-aș nedreptăți totuși 
pe Sătmăreanu. pe Dinu si pe 
Țălnar dacă n-aș afirma că la ei 
am mai văzut cîte ceva care arăta 
a fotbal. Dar, vai, atît de puțin ! Și, 
în final, o impresie : o să avem o 
luptă pentru evitarea retrogradării, 
soră cu moartea ! Propun de pe 
acum să se întărească corpul me
dical. arbitrii să fie selecționați cu 
grijă și să se coasă buzunarele biș
nițarilor care mișună în jurul clu
burilor. Cît despre pompieri, să știe 
de la mine că trebuie să fie în 
alertă încă de pe acum.

S-auzim de bine !
EUGEN BARBU ■

„Facem 

pași mărunți, 

dar ii facem 

pe un drum 

drept"
Profesor de educație fizică, promo

ția 1960 ; fost jucător de Cupa Davis, 
intr-un singur meci, la dublu, alături 
de Ion Tiriac, în întîlnirea cu Polo
nia, București, 1960, 2—3 ; antrenor al 
lotului reprezentativ in perioadele 
1962—1968 și 1970—1972, calitate în care 
a luat parte, antrenor și căpitan ne
jucător, la 2 finale ale Cupei Davis,

— Tovarășe profesor Ștefan Geor
gescu, iată că s-a intimplat, după o 
absență de 5 ani, să fiți rechemat la 
cîrma lotului național de tenis. După 
opinia noastră ș-a procedat bine și 
cu chibzuință în această rechemare, 
dar, firește, nu e vorba decît de un 
punct de vedere. Alții poate vor fi 
gindind altfel. Ne-ar interesa, ca prim 
pas' în dialogul ce va urma, ce-ați gă
sit în momentul revenirii ?
— Nu i-am mai găsit, din păcate, pe 
cei 2 mari jucători ai tenisului ro
mânesc și mondial, Năstase și Țiriac, 
ultimul ieșit probabil definitiv din 
competiția pentru Davis, celălalt nu
mai temporar. în schimb, 1-ăm găsit 
pe Hărădău, cu victorii mai impor
tante la Lloyd și Feaver, jucători en
glezi destul de bine cotați, am găsit 
o garnitură de juniori clasată pe lo
cul al doilea în Europa, o Balcaniadă 
pierdută la frații Pampulov, precum 
și foarte multă bunăvoință din partea 
conducerii C.N.E.F.S. și a majorității < 
membrilor Biroului federal

— Cu alte cuvinte, o situație nu 
tocmai de invidiat.
■— Exact. Dar nici o situație din cale- 
afară de grea, dat fiind faptul că, spre 
deosebire de acum 10 ani, de pildă, 
în prezent tenisul nostru dispune de 
o bază de masă mult mai amplă și de 
o condiție materială, terenuri, rachete 
și așa mai departe, substanțial îmbu
nătățită. Cu sprijinul lui Ion Țiriac, 
ziarul „Scînteia tineretului" a organi
zat o competiție valoroasă pentru răs- 
pîndirea tenisului în rîndul elevilor, 
adunînd la startul diverselor faze un 
număr foarte mare de practicanți ai 
acestei discipline sportive. S-a zis că 
au luat parte 200 000 de tineri Firește, 
nu toți au rămas, dar federația are la 
ora de față peste 100 de jucători 
foarte tineri luați în evidență, tenis- 
mani cu talent și perspective, ceea ce 
nu se întîmpla pe vremea finalelor 
noastre de Cupa Davis. E clar că sîn
tem martorii unui salt.

— La ce vă gîndiți cînd spuneți ce 
spuneți ? La Dîrzu ? La Segărceanu ? 
— între alții. Lotul lărgit pentru 
Cupa Davis cuprinde 16 jucători, iar 
cel restrîns, cu care ne-am prezentat 
recent în Cupa Saab, pierdută la me- 
ciaveraj în fața Olandei, 4, din care 3 
sînt tineri. Dîrzu, Segărceanu și Pană,

Fotbal
ORADEA ; F.C. Bihor — A.S.A. Tg. Mureș 

2—1 (2—0). victorie mai clară decît' arată 
scorul, în ciuda declarațiilor destul de opti
miste pe câre oaspeții le-au rostit, cu oare
care emfază, înainte de meci • Bihorul a 
jucat însă foarte bine, mai cu seamă la 
mijlocul terenului (travaliu mai mare ca 
oricînd al lui Ghergheli, inteligență tactică 
și precizie în pase — Naom, p^ftă de joc 
și de gol — Kun), obligîndu-1 pe liderul 
campionatului să se retragă în propriul ca
reu, strîngînd liniile și îndîrjind marcajul 
„om la om“ • După o jumătate de oră de 
joc (așa cum se întîmplă adesea în fotba
lul nostru ’), marcajul a devenit mult mai 
superficial în apărarea mureșenilor, cu tot 
efortul remarcabil al lui Ispir și Bblbni. 
Obișnuința, e drept, este ca și efortul de 
demarcare să slăbească vizibil după cîteva 
zeci de minute la echipele noastre — numai 
că la Oradea, de data aceasta, omul care nu 
s-a înscris în aceste tipare s-a numit tînă
rul Fildan, care a făcut astfel un meci mare.7 
Fildan a înscris dealtfel primul -gol al me
ciului, după o acțiune purtată de la centru 
și o demarcare perfectă în mijlocul careu
lui, apoi a contribuit decisiv la golul lui 
Kun, căruia i-a oferit o centrare ca la carte 
dîhdu-i posibilitatea căpitanului de echipă 
bihorean să înscrie un punct pe care spec
tatorii 1-ău etichetat a fi „ca-n filme" 
® După pauză, pe fondul, dealtfel, așteptat, 
al scăderii ritmului din partea gazdelor, mu
reșenii s-au văzut mai mult, ajungînd 
în final să spere chiar într-o egalare pe 
care, indiscutabil, n-ar fi meritat-o., A.S.A, a 
înscris golul de onoare prin Fanici (care a 
deviat subtil un șut foarte puternic al fun
dașului Onuțan), iar în final jucătorii săi 
I-au tras de mînecă pe arbitrul Ghiță,., sus
ținînd că ar fi fluierat sfîrșituî meciului mai 
devreme. Oricum, cum se spune în ase

Charlotte, 1971, București, 1972 ; a pre
gătit în anii 1975—1976 echipa națională 
de tenis a Tunisiei ; autor a 2 ma
nuale de specialitate, „Tenis, tehnică, 
tactică, metodică", 1968, „Tenis, trep
tele învățării", 1974 ; revenit în oc
tombrie 1977 la conducerea reprezen
tativei de tenis a României pentru 
Cupa Davis, secondat de Vasile Se- 
rester.

nucleul echipei de juniori vicecam- 
pioană continentală anul trecut. Alt
fel vorbind, date fiind tinerețea jucă
torilor noștri, talentul lor indiscutabil 
și calitățile lor tehnice și fizice re
marcabile, cred că nu avem motive 
prea multe de îngrijorare. E necesar, 
însă să ne înarmăm cu o oarecare 
doză de răbdare, căci în tenis, ca și 
în celelalte ramuri sportive, rezultatele 
de prestigiu internațional nu vor apărea 
peste noapte. Ele se cer pregătite cu 
multă sudoare. Prin muncă și seriozi
tate, respectînd disciplina pînă la pri
vațiune. Nu exagerez cînd zic că șanse 
sînt. Ca să argumentez mă voi folosi 
de o comparație, poate nu cea mai fe
ricită, dar utilă ca punct de referință. 
La 16 ani, Segărceanu l-a învins pe 
Szbke, un tenisman cu o carte de vi
zită bună. La 16 ani, Năstase, care va 
deveni, nu-i așa, unul dintre cei mai 
mari jucători ai lumii, nu obținuse 
încă o performanță de valoare egală. 
Nu vreau să spun că Segărceanu va 
ajunge cu siguranță la clasa lui Năs
tase, mai degrabă acest lucru nu se 
va întîmpla, căci sportivi de talia lui 
llie se nasc rar, la noi și aiurea, dar 
vreau să spun că nu plecăm de la 
zero.

— Cc-ar fi de făcut pentru asta ? 
— Ar trebui să jucăm cît mai mult și 
în concursuri cît mai tari. Programul 
din ultimele 5 luni, dfe cînd funcționez 
la lot, a fost satisfăcător. 4 concursuri 
internaționale, 6 etape în Cupa Saab 
și 3 selecții interne. Pentru început, 
nu-i puțin, iar o creștere a rezultate
lor n-a întîrziat, ca o consecință fi
rească. Recent, la Moscova, în cadrul 
campionatelor internaționale de sală 
ale U.R.S.S., Dîrzu, clasat în 1977 al 
șaselea în ierarhia federației noastre, 
l-a învins pe Korotkov, numărul 4 la 
sovietici ! La fel Segărceanu, locul 11 
în clasamentul F.R.T. pe anul trecut, 
a cîștigat la Gruzmen, locul 8, marea 
speranță a tenisului sovietic. Din pă
cate, actualul sistem de pătrundere 
în marile competiții îngreunează ac
cesul tenismanilor mai puțin cunos- 
cuți, chiar dacă ei sînt foarte dotați 
și anunță ascensiuni spectaculoase. In
trarea în concursuri, nu numai pe a- 
rene celebre, la Wimbledon sau mai 
știu eu unde, ci chiar în competiții de 
mînâ a doua, se face pe baza rezul

menea ocazii, era prea tîrziu pentru a se 
mai schimba rezultatul, pentru care trebuie 
luptat încă din primul, minut al meciului, 
nu doar în ultimul sfert de oră ! • A ar
bitrat satisfăcător Constantin Ghiță, ajutat 
la linie de Gh. Ionescu ambii din Brașov 
și L. Petb — Mediaș. (Dumitru Graur)

PETROȘANI : Jiul — Steaua București 
4—2 (2—1). La început —. obișnuita perioadă 
de tatonare, presărată ici-colo cu cîte o 
execuție mai rafinată a steliștilor, dar cu 
maximă precipitare spre poartă, cu emoții 
în tribunele arhipline și spectatori rășu- 
flînd ușurați. Așa da î — exclamau ei, 
mulțumiți de jocul ineficient al oaspeților, 
ale căror pase, la firul ierbii, nu se potriveau 
deloc cu terenul desfundat și lipsit de ga
zon • în min. 21, Vigu execută scurt și cu 
adresă o lovitură liberă de la 20 de metri, 
Răducanu, nemarcat, sprintează și înscrie în 
dreapta lui Cavai. Steaua încearcă „să în
ghețe" jocul, dar nu trec decît cîteva, mi
nute și un balon cărat de Stoichiță și Mul- 
țescu ajunge la foarte talentatul Sălăjan. 
Acesta trimite o pasă inspirată la Bucurescu 
și... egalitate ! • Puțin mai tîrziu, în min. 35, 
Jiul înscrie un nou gol, acordat ©u ușurință 
de arbitru. Spre centrarea impecabilă a lui 
Bucurescu, în careul mic, s-au năpustit 
Mulțescu, Sălăjan, Dumitrache și chiar Ciu- 
pitu. Gol, Dumitrache și Sălăjan au făcut 
obișnuita săritură de bucurie ă la Pele, spre 
nedumerirea spectatorilor, nelămuriți cine a 
înscris. Ce se întâmplase ? Cel care a împins 
mingea în poartă .a fost, de fapt, Sălăjan, 
dar meritul cel mare l-a avut Dumitrache, 
care a intrat cu totul în Florin Marin, îm- 
piedicîndu-1 să intervină 1! Cert este că și 
fără acest gol gazdele, aflate duminică în 
vervă deosebită, ar fi cîștigat oricum meciul, 
ca urmare firească a dăruirii și ardoare! cu 
care au luptat. Interesante, în acest sens, 
ni s-au părut duelurile Rusu-Zamfir șj Petre 
Grigore-Troi, în care petroșenenii, mai puțin 
tehnici, dar cu o voință admirabilă, au cîș

tatelor anterioare, a punctelor acumu
late în întrecerile desfășurate sub e- 
gida Asociației Tenismanilor Profesio
niști. Nu încape nici un dubiu : ai 
puncte, joci, n-ai puncte, stai de o 
parte ! ? Computerul A.T.P.-ului intro
duce în calcul punctele primilor; să 
zicem, 500 de jucători din lume, după 
care, în ordinea zestrei, le permite in
trarea la un concurs sau altul. E limpe
de, cred, că în condițiile în care, cu ex
cepția lui Năstase și a lui Țiriac, nici 
un jucător român nu figurează în ie
rarhiile A.T.P., lansarea pe orbită a 
uneia sau alteia dintre rachetele noas
tre tinere e cît se poate de anevoioasă. 
Mai dificilă ca oricînd.

— Aminteați mai devreme despre 
„3 selecții interne". Despre ce anume 
e vorba, tovarășe profesor ?
— Periodic, la o lună și jumătate, două 
luni, am organizat și vom organiza 
concursuri de selecție pentru ocuparea 
locurilor din lot și din echipă. Ideea, 
trebuie să recunosc, a stîrnit rezerve 
din partea cîtorva din membrii Birou
lui federal, dar am rămas la ea/ 
considerînd că desfășurarea unor ase
menea întreceri, în condiții cît mai a- 
propiate de condițiile concursurilor cu 
miză, poate contribui la călirea, în 
primul rînd psihologică, a jucătorilor 
noștri. Cel mai bun senior și cel mai 
bun junior, am hotărît, vor juca în 
echipa națională, indiferent de nu
mele lor ! Am destinat un Ioc unui 
junior tocmai în sensul perspectivei. 
Cînd Segărceanu l-a bătut pe Dîrzu, 
a jucat Segărceanu, cu Portugalia bu
năoară, la Brașov, în tur. Cînd 
a cîștigat Dîrzu, a jucat Dîrzu, în 
meciul cu Olanda. Se creează în 
felul acesta o emulație, iar porțile 
către reprezentativa țării rămîn des
chise celor mai în formă, socotind că 
valorile sînt aproximativ egale. Unii 
s-au speriat, zicînd că nu-i normal ca 
Hărădău, de pildă, în care s-a inves
tit în cadrul lotului, să dispară din 
echipă ! Noi am fost de altă părere, 

, susținînd că Hărădău va juca exact 
atîta timp cît va fi cel mai bun din
tre seniori. Cînd va fi învins, va avea 
dreptul să-și recîștige locul. Toată 
chestiunea mi se pare, repet, echita
bilă și democratică.

_ — Un moment. La începutul discu
ției spuneați că lipsa lui Năstase din 
garnitura pentru Davis este tempo
rară. In ce sens ?

— llie nu va apărea în ediția 1978 a 
Cupei Davis datorită suspendării dic
tate de federația internațională ca ur
mare, reproduc din memorie, a com
portării nesportive din meciul cu An
glia, de la București. De fapt a fost nu
mai o discuție cu unul din frații Lloyd 
pe care, la intervențiile repetate ale fo
rului englez, federația internațională a 
tratat-o cu o asprime exagerată. După 
expirarea suspendării, llie ar avea 
dreptul să joace din nou pentru Săla- 
tieră.

— Tovarășe Ștefan Georgescu, care 
ar fi șansele tenisului românesc în 
viitoarea ediție a Cupei Davis ? Cum 
ziceați dumneavoastră, sincer vorbind.

— Reduse. *ar urma să întîlnim 
Cehoslovacia, Olanda sau Polonia, în 
funcție de rezultatele dintre ele. Oriei* 
de rotundă ar fi mingea de tenis, e greș 
de crezut că, fără Năstase, am putea 
întrece formații cu Okker, Kodes, Hre- 
bec sau Fibak. In prezent, facem pași 
mărunți și neșpectaculoși, dai- îi facem 
pe un drum drept. E neovie, repet, de 
un bob zăbavă.

OVIDIU lOANiȚOAIA ■

tigat toate disputele, ei avînd chiar in
cursiuni în atac, în timp ce talentații consu
matori de lapte au eșuat, Troi — veșnic în 
ofsaid, Zamfir — cu mîihile-n șolduri pe 
undeva pe la mijlocul terenului • In partea 
a doua a meciului, oaspeții au fost dominați 
și mai clar, meciul dovedind că primăvara 
fotbalului, revirimentul mult așteptat, n-a 
venit decît la Jiul, Steaua arătând dumi
nică o garnitură firavă și încă nedezmorțită. 
Mai slab ca alte dăți, arbitrajul lui Ion Igna, 
ajutat bine de I. Lăcătiș și slab de I. Honig 
(toți din Arad). (Ion Predoșanu)

CONSTANȚA : F.C. — Sportul studențesc 
1—3 (1—2), după un meci în care ceața n-a 
putut ascunde jocul penibil al gazdelor ! 
După numai un sfert de oră din meci, cînd 
Chihaia a egalat golul lui D. Zamfir, prin- 
tr-un șut oarecare, a fost clar pentru în
treaga tribună că echipa din Constanța nu 
va găsi resurse să cîștige. Căci, în ciudă 
ceței, spectatorii s-au lămurit că, pe măsură 
ce Sportul juca tot mai bine, deși fără stră
luciri deosebite, gazdele evoluau din ce în 
ce mai prost ® Linia de mijloc a Constanței 
n-a reușit să lege nici o pasă ca lumea, 
Turcu a lăsat mereu largi .culoare libere de 
pătrundere, iar Antonescu, altădată „îngerul 
păzitor" al porții lui Ștefănescu, a prins o 
zi lamentabilă, ratând un penalty și provo- 
cînd un altul, nri-ntr-un fault evident asupra 
lui Rădulescu • De partea cealaltă, bucu- 
reștenii au meritul de a fi știut să tempe
reze, măi ales în debutul reprizei secunde, 
iureșul ,,orb« al gazdelor, exploatând cu in
teligență fiecare greșeală a adversarului și 
cîștigînd pe merit. Sportul s-a arătat o gar
nitură solidă, matură, mai experimentată, 
dar sarcina ei a fost facilitată, dacă e .să. 
fim drepți, și de replica slabă a constăn- 
țenilor • A arbitrat bine S. Drăgulici (Dro- 
beta-Tr. Severin), ajutat la linie de P. Sil
vestru (Focșani) și D. Dumitrescu (Mără- 
șești), de asemenea, corecți. (Răzvan Bârbu- 
lescu)
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AUREL ȘTEFAN ALEXANDRESCU ■

Un oaspete filipinez 
îndrăgostit de muzica Iui Gerge Enescu

Zilele acestea a concertat în București 
și Craiova dirijorul filipinez Redentor 
Romero. Am încercat să stau . de vorbă 
cu distinsul oaspete, aflat pentru ă treia 
oară în tara noastră, pentru a-mi spune 
cîteva impresii legate de concertele din 
România și despre muzică.

— îmi puteți spune ce simțămînt în
cercați acum, după ce ați condus orches
tra simfonică a Filarmonicii „Oltenia'* și 
ați urcat la pupitrul Filarmonicii „Geor
ge Enescu" ?

— La Craiova, ca și la București, am 
întâlnit un public minunat, cu adevărat 
prețios, care cred că este un bun cunos
cător de muzică. Orchestra filarmonicii, 
pot spune cu sinceritate, este o orches
tră grozavă, maiestuoasă. S-a creat foarte 
repede unitatea de ansamblu între mine 
și ei, datorită limbajului internațional al 
muzicii ne-am înțeles de minune.

— Unde credeți că a ajuns muzica la 
ora aceasta ?

— Maturitatea deplină a dus muzica 
pe căi nebănuite. Dar, vedeți, au apărut 
mulți compozitori moderni, care ,au um
plut creațiile lor cu sunete bizare și ne
muzicale, care mie personal îmi repugnă.

— Dar unde se află ea. muzica ?
— Nu vreau să pomenesc nume, dar 

faptul că eu nu sînt. de acord cu ce com
pun ei nu înseamnă că șînț slabi. sau 
fără valoare, dar ei nu sînt genul meu. 
Vă dau un exemplu : era un concert la 
New York, unde se producea astfel de 
muzică. Am văzut un fapt CU totul deo
sebit Publicul, neplăcut impresio
nat de ceea ce se cînta, a început 
să imite sunetele orchestrei, creînd un 
moment cu adevărat penibil, prin aceasta 
exprimîndu-și dezaprobarea și respingerea 
acestui gen de muzică. Muzica are deja 
locul ei cu greu cîștigat, numai muzica 
bună poate viețui.

— Ce înseamnă pentru dv. muzica ?
— Este un limbaj al iubirii, este vocea 

umanității, este o filosofic, un mod de 
viață, de a trăi dar. ce păcat că. mulți 

muzicieni o folosesc ca mijloc de cîștig. 
Pentru mine este sensul. existenței.
। — Credeți că muzica este calea fun

damentală a omului prin carte el se eli
berează de puterea tehnicii sau a trava
liului de fiecare zi ?

— Fără îndoială că muzica îi îmbogă
țește viața omului, îi dă savoare și îl eli
berează din sclavia tehnicii excesive a 
epocii noastre.

— Aș dori să știu dacă s-au creat le
gături afective între dv. și țara noastră, 
ținând seama de faptul că ați revenit aici 
pentru a treia oară ?

— îmi plac oamenii multilaterali, și nu 
cei limitați. Voi da un exemplu. Cînd 
aveam 18 ani, fiind violonist la Manila, 
un ziarist m-a întrebat ce vreau să fac 
în viată : l-am răspuns că doresc să stu
diez cu George Enescu. De ce ? Pentru 
că el era un mare violonist, strălucit 
compozitor și dirijor. Deci încă înainte 
de a veni în România, auzisem de ea și 
doream cu ardoare să o vizitez. Legătura 
afectivă s-a făcut atunci- Arii popularizat 
muzica lui George Enescu în lume și am 
introdus studiul lucrărilor lui la cursurile 
de umanism și muzică ale Conservatoru
lui din Manila. Vă dati seama ce entu
ziasm și bucurie am avut atunci cînd am 
dirijat orchestra care-i purta numele.

— Ce ati dori să ne mai spuneți în 
încheierea acestui scurt interviu ?

’— Șper ca schimburile culturale, dintre 
țările noastre să capete un caracter per
manent, deoarece muzica în speță este 
ut> mijloc ideal de comunicare între două 
națiuni ce vorbesc limbi diferite. în fi
nal, vă rog să rețineți că viața mea este 
dedicată în întregime muzicii. încercînd 
pe această cale să scurtez distanțele geo
grafice dintre noi.

— Vă mulțumesc.
EMANUEL TÂN1ALA S

Grigoraș Dinicu: „MEMORII"
Transcrise de fiul său, Grigore

întîlnirea muzicanților români cu 
„lumea nouă" odată cu participarea 
Ia Expoziția universală de la New 
York (1939) a însemnat o experiență 
de viață surprinzătoare, tulburătoare, 
de neuitat. Întâmplările neașteptate, 
oamenii, dar mai ales concepția despre 
existență a americanilor l-au șocat pe 
Grigoraș Dinicu care abia aștepta să 
se reîntoarcă în patrie. Izbucnirea ce
lui de-al doilea război mondial, cînd 
formația sa se afla peste mări și țări, 
a cutremurat pe autorul Horei staccatto 
care nu a știut cum să ajungă mai re
pede acasă. Deși i s-au promis un an
gajament în Florida și o serie de alte 
oferte ispititoare, Grigoraș Dini
cu — respingîndu-le categoric — le-a 
replicat americanilor t „Mai bine sărac 
în țara mea decît slugă în țară stră- 
ină'“

L. un real interes s-au dovedit în
tâlnirile orchestrei populare românești 
cu personalitățile cinematografiei ame
ricane. însemnările lui Grigoraș Dinicu 
nu pot lipsi dintr-o viitoare istorie a 
filmului nostru, fiindcă pasiunea unor 
vedete pentru folclorul nostru își are 
izvorul în contactul direct cu formația 
lui Dinicu la Expoziția universală din 
1939.

VIOREL COSMA ■

Pe „pămîntul 

făgăduinței77 americane
într-o zi, dacă îmi aduc bine aminte după 

vreo 6 zile de mers cu vaporul pe ocean, 
la orizont ne apăru un ghețar. Am avut 
un moment, o clipă de emoție, însă calm 
și lucid m-am apropiat de balustrada va
porului și cu un ochean am privit mai 
■multe minute acel masiv de gheață. Curind 
simții frig și, în adevăr, cînd eram în li
nie dreaptă cu ghețarul, valul de frig se 
făcu simțit de toată lumea. Totuși spectaco
lul acesta a fost măreț și eu nu l-am uitat.

In zorii dimineții a noua, prin ceața fu- , 
murie, se zăresc cu ochiul liber primele 
linii la orizont. Să fi ajuns ? Șt în minte 
îmi vin suferințele lui Columb și soarta 
ce a avut de îndurat acesta, care și azi 
face ca mulți oameni încă să creadă că 
America este pămîntul făgăduinței, 

începem să fim mai nerăbdători, mai 
nervoși și iată în stingă noastră „Statuia 
libertății". Simbolul Statelor Unite ale 
America. (Voi simți în adevăr că viața in 
S.U.A. este aceea descrisă în diferite ziare, 
reviste și cinematograf ? Așa gindeam in 
clipa aceea.)

în dreapta noastră apăreau din ceață 
faimoasele clădiri, acei zgîrie nori din

Dinicu

Manhattan, cartierul băncilor și al ce
lor mai bogați oameni din lume. Cînd m-am 
dezmeticit de-a binelea din această mă
reață priveliște, eram de-acum la debar
cader în rada (dana) unde Hapag plătea 
zilnic pentru staționarea unul vas de~al 
său o sumă ce ar fi făcut fericit, pe orice 
om care muncea cinstit o viață întreagă. 
(De exemplu, guvernul francez a plătit 
pentru vasul „Normandie" de la 1 sep
tembrie 1939 pînă ce a luat foc 10 mili
oane franci francezi pe zi.)

După îndeplinirea formalităților și veri
ficarea pașapoartelor noastre, ochii mei 
erau țintă la un coș cu crenvurști. Ei 
bine, cînd am trecut de acea barieră care 
mai desparte de un nou intrat în S.U.A. 
(un gărduleț de lemn), cu bani într-o 
mină am cerut să-mi vîndă și mie și, ra
dios, vînzătorul îmi întinse, pentru un do
lar, 10 sandvișuri cu crenvurști și cînd 
am dat băieților, toți au cumpărat și ne-am 
oferit reciproc acești „mititei" ai America.

Acum căutam vreun cunoscut cu privi
rea și iată pe domnul Mihail Lahovary că 
vine spre Grigoraș Dinicu și-i urează 
bun sosit pe teritoriul Statelor Unite și ne 
spune că este însărcinat, din partea con
sulatului nostru, să ne conducă spre a fi 
găzduiți în ziua aceea, fiindcă de-abia a 
doua zi vom avea apartamentele goale 
ce ne-au fost reținute de către consulatul 
nostru.

Bagajele de mină le-am luat cu noi și 
numai cele mici și absolut necesare, pe 
celelalte lăsîndu-le la depozitul gării ma
ritime și iată-ne cite 4 Inși intr-o mașină 
(lucru curios pentru noi, dealtfel, în Bucu
rești eram obișnuiți ca automobilele cele 
mai luxoase să fie taxiuri, pe cită vreme 
aci nu am văzut în tot timpul șederii 
noastre decît două feluri de taxiuri, foarte 
puțin elegante).

Dragă cititorule, să nu te enervezi ni
ciodată la stopul de la Brătianu, fiindcă 

' noi după ce am mers vreo 10 minute, ia
tă-ne în fața unui stop și stăm un minut, 
două, trei, patru, cinci, șase ți cînd privesc 
o clipă, oprindu-mă din conversație și văd 
șirul acela nesfîrșit de automobile din 
spatele nostru, am crezut că am halucina
ție, că nu mai văd corect, dar dintr-o 
proastă apreciere poate cred că în spatele 
nostru, pe patru rinduri, erau poate 3—4 
mii de automobile.

— Dar, domnule Lahovary, cred că acest 
punct nu este cel mai aglomerat ?

— Păi sigur că nu. Lasă domnule Di
nicu, veți vedea d-voastră diseară la 
Times Square circulație și vă veți lămuri 
ce înseamnă „mult" în America.

După vreo 40 de minute am ajuns in 
sfîrșit la hotelul „Belle Claire", care nu
mără 72 de etaje, și este situat pe 
Broadway. A doua zi la dejun, Grigoraș 
Dinicu ne aduce vestea că seara vom cînta 
la doamna Venderbilt (era cea mai bo
gată femeie din S.U.A.). Lucrul ce ne pre
ocupa era cu ce să începem ca să epatăm 
din prima clipă a apariției noastre în viața 
mondenă a New Yorkului și, după ce 
ne-am înțeles, Grigoraș Dinicu ne reco
mandă la toată lumea culcare și odihnă. 
Seara aceea trebuia să fie cartea noastră 

de vizită. Noi știam că vom avea suc
cesul scontat de consulatul nostru, dar 
Grigoraș Dinicu parcă era prea prudent 
și cînd am intrat în sala aceea feerică și 
doamna Venaerbilt veni să ne dea la toți 
mina de bun sosit, nu știam dacă sînt la 
cinematograf, visez sau am vedenii.

Doamna Venderbilt arăta cam in felul 
următor : etatea cam 70 de ani, părul alb - 
violet și pe cap purta o diademă de bri
liante care aruncau mii ți mii de străful
gerări, pe brațul gol mai multe brățări 
incrustate cu safire, rubine, briliante și 
alte pietre prețioase. Rochia de culoare 
violet,, eu spatele gol, iar pantofii de fir 
cu tocul de sticlă. Nu făcea impresia unei 
femei de vîrsta ce o știam, ci cu vreo 20 
de ani mai tinără. Lorzi, conți, duci en
glezi, milionari, actori și artiști americani 
erau invitați în seara aceea la această 
serată.

Grigoraș Dinicu, cînd începurăm să cîn- 
tăm, atacă Rapsodia a H-a a lui Liszt și 
cînd ropotul de aplauze izbucni, în clipa 
cealaltă atacă „Rapsodia în La" a ma
estrului Enescu. Tăcerea cuprinse imediat 
sala, care ne asculta în picioare, fără să 
răsufle parcă și cum noi terminam Rap
sodia cu Ciocârlia, o avalanșă de aplauze 
(parcă și acum le am în ureche cînd scriu) 
ne aduse și pe noi la realitate. Dar lumea 
mai dorea să cintăm și domnul profesor 
Guști ne făcu semn că am terminat. 
Atunci doamna Venderbilt, cu o voce cam 
pițigăiată, spuse ceva în englezește (ame
ricană) și Mișu Lahovary ne traduse : 
„Sînteți cei mai teribili artiști, însă „Cio- 
cirlia" nr. 1 a României este domnul Gri
goraș Dinicu, pe care îl rog să ne mai 
cinte ceva.“

Grigoraș Dinicu auzind, începu Hora 
staccatto și din Hora staccatto o dădu in 
Hora de la Văleni și de aici i-a mai tras 
și o Ciocârlie, însă de data aceasta Gri
goraș Dinicu nu a mai stat lingă orches
tră, ci s-a îndreptat spre doamna Vender
bilt, care era pe un scaun și asculta 
atentă.

Ce să scriu ? Succesul a fost colosal șl 
la achitarea gajului nostru, am primit un 
cec de 200 dolari în plus dat de doamna. 
Venderbilt, scuzîndu-se că ne-a reținut 10 
minute peste programul fixat.

“ într-o zi la dejun, un fabricant de bere 
din Saint-Louis ne-a cerut să-i cintăm 
„Moartea lui Asses" din sulta Peer Gynt 
de Grieg și, după ce i-am cîntat, s-a apro
piat de orchestră, a dat la fiecare muzi
cant 5 dolari, iar lui Grigoraș Dinicu 20 
de dolari. Aceasta însemna SO de dolari. A 
întrebat ce bem și noi am răspuns : bere 
(era o zi extrem de călduroasă și berea 
era cea mai adecvată). El, foarte bucuros, 
ă comandat pentru fiecare cîte 2 sticle 
cu bere, dar, ce să vezi? Barmanul, în loc 
să ne dea bere de care beam noi de obi
cei, ne dă o bere pe care niciodată pină 
atunci nu o băusem (berea aceasta era fa
bricația omului care ne dase banii și co
mandase și berea. Barmanul îl cunoștea). 
Era cît pe-aci s-o refuzăm., dar barmanul 
foarte inteligent, ne-o luă înainte și 
spuse :

— Această bere este cea mai bună din 
S.U.A. Și iată-l pe acela care o fabrică.

Omul nostru nu-și mai încăpea în piele 
cînd văzu că la restaurantul românesc se 
consumă berea sa.

După vreo lună de zile, la dejun, ploua 
de parcă începea un nou potop. In restau

rant nu era nimeni, afară de personalul 
său și muzica, adică noi- Și cine apare 7 
Omul nostru. Noi beam bere și chiar be
rea sa, fiindcă altă bere nu mai era, se 
terminase șl schimbul nu sosise încă din 
cauza ploii. Tipul, cînd ne-a văzut că bem 
berea sa, de bucurie ne-a dat la fiecare 
cartea sa de vizită, „document" ce cuprin
dea și cîte 50 de sticle de bere pentru re
prezentantul său în Expoziție.

Dar asta s-a intîmplat în 1939 în S.U.A. 
la New York.

Altă dată am cunoscut un proprietar 
de cabarete din New York. Acest tip avea 
la New York vreo 56 de cabarete și 84 
de cofetării (cofetărie in America în
seamnă un restaurant pentru toate cla
sele sociale, adică poți găsi un sandviș cu 
nu știu ce, de la 15 cenți pină la 1 dolar). 
Ce obicei avea acest tip ? Cînd rămînea 
singur, sau aproape singur, cerea un coș 
din acelea de birou pentru hirtie și 
schimba 100—200 de dolari in sferturi sau 
jumătăți de dolari și, ce credeți că făcea ? 
Pur și simplu îi arunca cu coș cu tot și 
simțea probabil o satisfacție să vadă cum 
se apleacă lumea pe jos să-î ridice. In- 
tr-o seară, Grigoraș Dinicu îi cîntă la 
masă, cînd într-un moment de eu
forie, dă lui Grigoraș Dinicu o hirtie de 20 
de dolari și, în clipa următoare, cînd Gri
goraș Dinicu dădu banii unuia dintre noi, 
acesta aruncă coșul plin cu half (jumătăți) 
de dolari în drumul care-l parcurgea Gri
goraș Dinicu, maestrul trecu nepăsător, ca 
și Costică Dinicu (nepotul lui Grigoraș Di
nicu din partea surorii sale, actualmente 
șef de orchestră foarte reputat) și Gică 
Ștefănescu. Dealtfel, cînd americanul 
nostru văzu indiferența lui Grigoraș Di
nicu șl a celorlalți doi muzicanți se sculă 
automat și părăsi restaurantul.

A doua zi procedă la fel, însă de data 
aceasta aruncă coșul plin cu jumătăți de 
dolari chiar pe orchestră, (In local nu mai 
era absolut nimeni). Noi care știam con
semnul, adică purtarea lui Grigoraș Di
nicu, nu ne-am aplecat nici unul să ridi
căm nimic și, culmea, Grigoraș Dinicu 
spuse : Gata, băieți ! Cind americanul nos
tru văzu că ne ridicăm de la locurile noas
tre și plecăm, trimise pe directorul resta
urantului, Jean Filjpescu, și-i spuse să ne 
invite la masa sa. De ce și pentru ce, nu 
știu, dar Grigoraș Dinicu a acceptat și 
iată-ne cu toții la masa americanului cu 
restaurantul închis. Acesta ne rugă să-i 
cintăm, însă Grigoraș Dinicu puse o con
diție : noi îi vom cînta și dînsul va aduna 
banii, care și acum erau pe orchestră, cu 
aproximație 400 de dolari. Să fi văzut, 
dragă cititorule, pe americanul nostru cum 
a început să adune banii azvîrlițt și la 
urmă cum V. Budișteanu i-a făcut fișic, 
fișic, și l-a dat omului nostru. Abia acum 
înțelese americanul semnificația gestului 
nostru.

De atunci, americanul nostru a venit 
aproape în fiecare seară la restaurantul 
nostru și Grigoraș Dinicu era invitatul 
său, devenind foarte buni prieteni. Atunci 
ne-a propus un angajament de 6 luni în 
Florida și să-l coste orchestra ceea ce el 
a realizat în 2 luni cît nu a băut și risipit. 
Insă Grigoraș Dinicu a refuzat categoric 
spunîndu-i :

— Mal bine sărac în țara mea decît slugă 
în țară străină.

(Va urma)
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— Am toate motivele să spun, iată, 
viața de artist a lui Ion Vlasiu dă o 
pildă de angajare socială. Jurnalul pu
blicat sub titlul „în spațiu și timp" 
ar fi putut să se cheme „Artă și so
cietate". Care a fost întîmplarea, care 
au fost întâmplările care au făcut din 
dumneavoastră, maestre Vlasiu, un ar
tist și anume unul cu mare aplecare 
spre problemele grave ale vremii ?

— Ajunsesem în București în 1931, 
deci foarte tînăr. Nu veneam cu velei
tăți de artist, ci cu dorința de a mă 
înscrie la o școală unde să învăț... Am 
vrut să mă înscriu Ia Arte Frumoase, 
dar cînd le-am spus că am fost munci
tor, că am făcut numai școală de arte 
și meserii, lucrul acesta n-a făcut im
presie. Am fost refuzat și am rămas va
gabond pe străzile Bucureștiului. Cînd 
n-ai casă, cînd n-ai ce mînca, problema 
socială e copleșitoare. De o parte e lu
mea întreagă, de cealaltă parte ești tu, 
singur. Ce-ți spun acum e un rezumat 
al unuia din momentele vieții mele de 
început. Am scris în.anii aceia o seamă 
de poeme intitulate „Scrisori către 
moarte". Nu le-am recitit de mult și nu 
știu ce valoare artistică pot avea. Dor
meam pe băncile din Cișmigiu și îmi 
părea rău că plecasem din atelierele 
C.F.R. din Cluj, unde lucrasem ca tîm
plar. MeȘeria îți asigura, de bine de 
rău, un rost printre oameni, însă lucram 
11 ceasuri pe zi în condiții foarte gre
le ; mă îmbolnăvisem de tuberculoză. 
Am stat șase luni într-un sanatoriu și 
mi-am dat seama că dacă mai rămîn la 
tîmplărie. Ia căile ferate, mor.

— Aveați un model de artist în față ? 
Un sculptor, un scriitor ? Ce știați de
spre arta sculpturii ?

— Aveam de ales între două feluri ,

Esențial astăzi e că toate drumurile 

îți sint deschise
Ion Vlasiu s-a născut la 8 mai 1908, in 

Lechința-Mureș. Debut în proză în 1932, 
într-o revistă clujeană. Debut în sculp
tură cu expozițiile din 1933, la Cluj și
București. Cărți publicate :
din sat“ 
oameni" 
și timp'

.Poveste cu năluei“ 
„O singură iubire'

,Am plecat 
„Drum spre 

, „în spațiu
.Lumea poveștilor". Mal multe

expoziții de pictură, prima fiind în 1938 
la galeria pariziană „Galerie Conțempo- 
raine". Profesor (1938) la Academia de 
arte frumoase din Timișoara, membru al 
Societății scriitorilor (din 1940), inspector 
al muzeelor din Transilvania (1941), re
dactor șef al revistei „Arta plastică" 
(1965). Lucrări de artă monumentală : 
Maternitate (Grădina Icoanei. București), 
Horia, Cloșca șî Crișan (Cluj-Napoca), 
Iubire (Parcul Floreasca), Ion Creangă 
(Herăstrău), Monumentul gloriei (Cimpia 
Libertății, Blaj), Aurel Vlaicu (Tîrgu 
Mureș). Premiul Academiei Române în 
anul 1939 pentru literatură. Lucrări despre 
sculptura lui Ion Vlasiu : 1971 — Dan 
Grigorescu, Editura Meridiane și 1973 — 
Ion Frunzetti, Editura Dacia.

s-au lămurit treptat. Știam, adică, să le eu. Astfel de judecăți, ca cele citate, 
observ. sînt rezultatul unui moment. N-aș zice

— Dumneavoastră sînteți unul dintre că se înscriu continuu pe conștiința și 
artiștii români care spun „am plecat pe cotidianul meu, însă timpul, da ! A
din sat" cu mîndrie. Romanul autobio-

de a muri : de tuberculoză, la Cluj, ori grafic din 1938 se cheamă „Am plecat
fost mereu o problemă. Mă chinuie

de foame, la București, fascinat de hi
mera artei. Umblam pe străzi, tot mai 
obosit. încercam să dorm pe bănci sau 
pe sub podurile Dîmboviței, dar eram 
vînați de sergenții de stradă, trimiși 
prin satele noastre. Era mare șomaj ! 
Piața Senatului era plină ; mii de oa- 

. meni așteptau, gata să facă orice pen
tru un leu, pentru doi lei. O pîine nea-

din sat". Știu că șase luni din an stați 
și acum într-un sat, aproape de locurile 
natale, pe malul Mureșului.

— Despre primii ani de copilărie vor
besc cu foarte mare rezervă, cu multe 
îndoieli. Am cunoscut răutatea salului, 
pentru că anii copilăriei mele au co- 

; incis cu primul război mondial, eveni
ment care a tulburat ordinea satului.

gră costa 6 lei. în 1931 foametea era Plecînd pe front patruzeci-cincizeci de 
foamete, nu glumă. Am ajuns atunci în bărbați din sat, etica lui s-a dezechili-
cea mai grea criză morală și, în com
parație cu ce am trăit în anul acela, 
mi se pare că tot ce a urmat a fost 
ușor. Cît despre artă, era un mod de a 
mă feri de ceea ce-mi părea amenin
țător. Nu știam mare lucru despre artă, 
dar citisem pe clasicii noștri, pe scriito
rii care se afirmau atunci puternic : 
Rebreanii, Sadoveanu, Cezar Petrescu 
și poeții Blaga, Bacovia... Tot atunci am 
citit cu mare emoție romancierii ruși : 
Dostoievsky Tolstoi.

— Ați ajuns, totuși, curînd la o lim
pezire a voinței, a dorințelor. In 1932, 
debutați cu proză în revista „Hiperion" 
din Cluj, in 1933 ați avut o primă ex
poziție de sculptură, tot la Cluj, o a 
doua Ia București, în 1935. în conști
ința dumneavoastră se petrecea o mare 
întrebare- „Mă simt ca între lumi — 
scriați în jurnal — una terestră, cu șo
meri și tăietori de lemne, una cu fan-

braț. O seamă de întâmplări au lovit 
greu sensibilitatea mea de copil. Dacă 
am păstrat un interes pentru sat, pen
tru valorile culturale ale satului, asta 
nu ține de copilărie. Sau nu de primii 
ei ani. Abia cînd am ajuns în satul bu-
nicilor, 
pentru 
pentru 
mii ani 
spiritul 
care să

oameni săraci dar respectați 
caracterul lor, satul a devenit 
mine „toate satele". După pri
de viață artistică, strîmtorat de 
citadin, am căutat o matcă în 
mă pot așeza, o lume spirituală

timpul fizic, în qare trebuie să fac cu
tare și cutare lucru propus. Timpul 
ăsta mi-e foarte greu să-l stăpînesc. De 
aceea lucrez mult. Cît mă țin brațele, 
cît nu mă dor picioarele, cît mă țin 
ochii. Mi se întîmplă să-mi acopăr, 
tîrziu, noaptea, un ochi cu mîna și să 
citesc numai cu un ochi, cu cel care re
zistă. Numai dacă mă simt foarte obo
sit, golit de energie, pot dormi. După o 
zi de viață în București, în care timpul 
mi s-a fărîmițat, am o noapte agitată. 
De asta fug eu la Bistra șase luni din 
an. în oraș nu ne respectăm timpul, ne 
deranjăm unii pe alții. Aș înființa la 
universitate o catedră despre cum să-ți 
organizezi timpul,4 Sigur, timpul psiho
logic, timpul intim, timpul așteptărilor 
tale, timpul cauzelor tale intime, chi
nuitoare. Acesta este pentru un artist

tasme. Intre ele, o lumină difuză..." 
era lumina aceasta ?

— Lumina, lumina... E mai mult 
vorbit aici. încă din 1927, pe cînd 
eram tîmplărie la căile ferate,

Ce

de 
lu
am

făcut cunoștință cu comuniștii, mi s-au 
dat sarcinii Sigur, la început mai u- 
șoare. Adunam fonduri pentru familiile 
celor închiși. Era arestat un muncitor, 
rămîneau nevasta și copiii, trebuiau a- 
jutați. Țin minte că organizam niște 
tombole la care puneam mereu la bă
taie un ceas de argint turcesc cu sone
rie. îl cunoșteau toți. Loteriile erau nu
mai de formă, ca să mascăm scopul ac
țiunii. Eu am avut "și o inițiativă, am 
înființat o societate de lectură, unde ci
team literatură și purtam discuții în le
gătură cu probleme de-ale noastre, 
muncitorești. A durat numai un an ! 
Ne-a luat la ochi Siguranța. Ne-au des
ființat... N-aș vrea să se înțeleagă că 
aveam o conștiință politică- Aveam 
simpatie pentru tovarășii de lucru, pro
blemele lor erau și ale mele. Abia după 
ce am plecat din ateliere problemele

ia care să mă refer. Astăzi se spune „uni
vers spiritual", formulă de care s-a cam 
abuzat. Bistra, satul unde stau acum, 
e natură. Mureșul, pădurea, munții... 
Un artist fără natură se usucă.

— In 1950, scriați în „Jurnal" urmă
toarele : „Mă bucur că nu am 70 de ani. 
înseamnă că am încă 20 de ani de ilu
zii". Acum aveți 70. Cum stați cu ilu
ziile ?

— Asta e riscul de a scrie jurnale și, 
mai ales, de a le publica în timpul vie
ții. Mă refeream la speranțele legate de 
artă, la realizări. Trebuie întotdeauna 
să-ți închipui viitorul mai frumos, mai 
bun, chiar dacă viitorul este întotdeau
na puțin sub așteptări. La asta mă re
fer cînd vorbesc de încă 20 de ani de 

. iluzii. Nu sînt un pesimist, simt nevoia 
să fac și știu că se poate dacă insiști.

— Vorbind mai departe despre timp, 
despre scurgerea anilor, vă amintesc 
alte cîteva cuvinte scrise la 40 de ani : 
„Pentru cînd voi avea 60. Să fiu încă tâ- 
năr fără să-mi dau seama. Să nu tre-

timpul critic al cauzelor 
poți domina.

— Să discutăm despre 
astfel de cauze intime, 
Horia, Cloșca și Crișan.

— Horia, Cloșca și

pe care nu le

timpul unei 
a momentului

Crișan — ca

buiască să fac | 
activ fără teză.

gimnastică, adică să fiu 
i. Să nu știu că există

bătrîni, să nu vreau să fiu aplaudat. Să 
sfidez utopia morții". Sînteți atît de ac
tiv, încît ar părea necuviincios să vor
bim despre bătrînețe. Să vorbim de
spre timp, timpul artistului, al Creato
rului.

— N-am răgaz să-mi recitesc jurna
lele. Cel mult deschid ici, colo cîte o 
pagină și mi se pare că n-am scris-o

temă — intră în viața mea de formație, 
o temă a anilor dintîi în artă, o temă la 
care m-am întors de fiecare dată cînd 
simțeam că devin prea tehnic, că devin 
virtuos, că devin superficial. De fiecare 
dată mă întorceam... O schiță, un cap, 
un bust. Mă verificam astfel în ce stare 
mă aflu. Cu subiectele mari din istoria 
noastră nu poți minți. Dacă pe Horia 
nu-1 faci cum se cuvine, seamănă cu un 
mușchetar. Eminescu e, de asemenea, o 
temă de încercare a puterilor. Mult mai 
grea. Pentru mine e marea încercare, 
în prima expoziție am debutat cu un 
bust Eminescu și acum, după 40 de ani 
de experiență, n-am ajuns la un rezul
tat care să-mi dea liniștea. Am un pro
iect de monument, dar n-am ajuns să 
pot spune da, e bine. Asta e problema 
cînd vrei să exprimi personalitatea 
unui geniu. Știi că există un Emines
cu filosof, un Eminescu liric, un Emi
nescu om politic. Toate astea le știi. 
Dar cum le spui într-o figură cunoscută 
numai dintr-o fotografie ? Mă găsesc 
mereu într-o fază anume a elaborării. 
Caut portretul geniului. Aproape toți 
sculptorii români s-au ocupat de Emi
nescu. Este piscul cel mai înalt al spi
ritualității românești și lumina lui ii 
atrage și pe artiștii tineri. în ce privește 
momentul, e drept, există evaziunea 
abstractistă, care încurcă puțin trebu

rile. Dar nu contează. Tinerii trebuie | 
să-și facă experiența. Experiența pe ab- 1 
stract poate fi fructuoasă, cu o condi
ție : să scapi de ea la vreme. în tine
rețe, ți-e frică de realitate, deși n-o spui 
niciodată. Abstracțiunea pare o soluție, 
dar nu definitivă.

— Discutăm despre literatură, de
spre sculptură, despre istorie, despre pro
blemele sociale ale unor timpi istorici. 
Ce sînteți dumneavoastră mai mult și 
mai mult: sculptor ? scriitor ? pictor ? 
Cum trebuie să vorbim despre expoziția 
de la Dalles ? Expoziția pictorului Ion 
Vlasiu sau expoziția de pictură a celui 
care se cheamă Ion Vlasiu ?

— Cred că, în curînd o asemenea în
trebare nu se va mai pune. Pe măsură 
ce trece vremea, mai bine zis pe mă
sură ce vine vremea, sînt tot mai rari 
artiștii care se exprimă într-un singur 
gen. Cert este că artistul modern ajun 
ge victima instabilității timpului. El 
n-aș fi pictat niciodată dacă, ajungînd 
la Paris, ca sculptor, nu mă trezeam 
în imposibilitatea practică de a face 
sculptură. Zece zile după ce am ajuns 
la Paris nu am avut nici un ban... Pic
tura mea s-a născut din lupta pentru 
existență.

— Dar cărțile ? Cărțile din ce s-au 
născut ?

— Parisul nu-i un sat, unde să te 
plimbi pe drumul principal și să dai 
bună ziua cunoscuților. După ce am vi
sat doi ani Parisul, mi-am dat seama 
că, pînă nu știi unde te afli, nu trăiești, 
n-ai viață. Am avut prieteni care, ne- 
știind să se orienteze, s-au prăpădit, i 
psihic vorbind. Ca să mă salvez — nu 
de angoasă, fiindcă asta nu-i angoasă, 
ci frică de moarte, și frica începe cu 
foamea — ca să mă salvez, am început 
să scriu. Așa am scris „Am plecat din 
sat“. Scriam ca să compensez ceea 
ce-mi lipsea. Mă întorceam spre lumea 
în care puteam trăi sufletește, unde a- 
veam legături. Scriind un capitol pe zi, 
îmi rezolvam timpul moral. Scriu și 
acum din necesitatea de a mă situa mai 
precis într-un spațiu și într-un timp cu 
oamenii și cu situațiile care mi-au dat 
sensul adînc al vieții.

— în 1964 scriați : „Tinerii scriitori 
nu cunosc acest trecut (acest timp, adi
că lumea premergătoare războiului și 
comunismului). Ei au sentimentul că 
lumea începe cu ei. Dacă li s-ar spune: 
de azi, anii se numără incepind de la • 
voi, ar fi încîntați". Există, orice am 
zice, ZIUA DE AZI. Jurnalul dumnea
voastră începe tot cu un AZI. Părerea 
mea este că tinerilor chiar trebuie să 
li se spună : lumea începe cu voi, azi. 
într-un fel, așa și este.

— Mă interesează în mod direct ti
nerii, fie artiști, fie muncitori. îmi dau 
seama de procesul prin care trec tinerii. 
Ceea ce pot constata foarte atent, prin 
propria-mi experiență, este că munci
torul de azi, față de muncitorul din 
1928, față de muncitorul Ion Vlasiu de 
la căile ferate. nre un acces total la cul
tură. El nu mai trăiește sentimentul je
nant, dureros că este la periferia socie ", 
tații. Noi. generația mea, era chinui 
de acest sentiment. Muncitorul din 
timpurile noastre se simțea disprețuit. 
Disprețul este ucigător. Una din marile 
realizări ale partidului comunist este că . 
a redat muncitorului conștiința demni
tății sale. Muncitorul are drum deschis 
către toate rosturile sociale. Este ex
traordinar să nu ai drum închis. Dintre 
muncitori, care după orele de muncă 
învață cu prețul unui efort extraordi
nar, se selectează oameni cu adevărat 
excepționali, cu virtuți sociale deose
bite. Ei, mai trebuie să spun că printre 
muncitori sînt și artiști mari și scrii
tori. La Brașov trăiește și pictează în 
orele libere mecanicul Ion Rusu, dar? 
fiecare lucrare a lui este o capodoperă. 
La București cunosc un scriitor, pe 
Badea Pândele, tîmplar și autorul cîtor- 
va romane încă nepublicate. îl reco
mand stăruitor atenției editorilor. Tre
buie să deschidem drum liber spiritu
lui creator. Acesta cred că este sensul 
acțiunii culturale începute cu atîta en
tuziasm, ca o Cîntare a României.
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